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ايران|س��خنگوي دولت دي��روز در ش��رايطي روبه 
روي خبرنگاران قرار گرفت كه موضوع توقيف كشتي 
انگليسي توسط سپاه پاس��داران به دليل عدم رعايت 
قواعد دريايي و مباح��ث برخاس��ته از آن، مهم ترين 
سوژه خبري كشور طي روزهاي اخير را شكل مي داد 
.سخنگوي دولت در پاس��خ به اين دست از پرسش ها 
گفت: توقيف كش��تي انگليس در تنگه هرمز اقدامي 
تلافي جويانه نيس��ت بلكه در جهت تضمين امنيت 
كشور و آب هاي س��رزميني و براساس قوانين جاري و 
قوانين عبور از تنگه صورت گرفته و يك اقدام حقوقي 
درست و به جا از س��وي جمهوري اسلامي ايران است.  
خبرنگار »تعادل« اما با اين پرسش خود را به نشست 
خبري سخنگوي دولت در پاستور رسانده بود تا موضع 
دولت را در خصوص وجود ثبات نس��بي در ب��ازار ارز 
و فروكش كردن تب تند قيمت دلار جويا ش��ود. ثبات 
نسبي كه طي هفته ها و ماه هاي اخير به صورت تدريجي 
دلار را وارد دالان هاي كاهشي 11هزار و 12 هزار تومان 
كرده است و مردم منتظرند تا نتيجه اين كاهش قيمت 
را روي سفره هاي خود مش��اهده كنند.  ربيعي درباره 
قيمت ارز و تاثير آن بر س��فره مردم و اينكه دولت چه 
برنامه براي تثبيت اين روند كاهشي دارد، اظهار داشت: 
البته اين كاهش قيمت به اين معنا نيس��ت كه ارزاني 
صورت گرفته، بلكه به اين معناست كه گراني شتابنده 
متوقف مي ش��ود. البته اين امر آثار ميان م��دت و دراز 
مدت در كاهش قيمت ها هم خواهد داشت اما الان در 
مرحله اي هستيم كه از رشد افزايشي پيشگيري شده 
و در مراحل بعد مي تواند آثار كاهشي- حداقل در برخي 

كالاها كه ما علائم آن را مي بينيم- داشته باشد.

   به دنبال تلافي جويي نيستيم
سخنگوي دولت در خصوص موضع دولت در خصوص 
توقيف كشتي متخلف انگليس گفت: توقيف كشتي 
انگليس در تنگه هرمز اقدامي تلافي جويانه نيست بلكه 
در جهت تضمين امنيت كش��ور و آب هاي سرزميني 
و براساس قوانين جاري و قوانين عبور از تنگه صورت 
گرفته و ي��ك اقدام حقوقي درس��ت و به جا از س��وي 
جمهوري اسلامي ايران اس��ت.  علي ربيعي با اشاره به 
توقيف كشتي انگليس��ي در تنگه هرمز گفت: خيلي 
جالب است كه تا كشتي انگليسي يك تخلف حقوقي 
انجام مي دهد و ايران براي امنيت منطقه با اين كشتي 
برخورد مي كند، برخي از كش��ورها براي رفع توقيف 
فوري اين كشتي به ما درخواس��ت مي دهند اتفاقاً ما 
از اين كش��ورها مي خواهي��م همين درخواس��ت را از 
انگلستان داشته باشند. سخنگوي دولت اظهار داشت: 
نفتكش انگليسي برخلاف قوانين و مقررات دريانوردي، 
نخست دس��تگاه موقعيت ياب خود را خاموش كرده 
بود و به جاي حركت به سمت ورودي خليج فارس در 
تنگه هرمز، از مس��ير جنوبي وارد شده و به هشدارها و 

تذكرهاي متعدد نيروهاي م��ا توجه نمي كرد. ربيعي 
با بيان اينكه مقايسه توقيف نفتكش حامل نفت ايران 
و كشتي انگليس��ي يك خوانش نارواست، تاكيد كرد: 
نفتكش انگليسي مطابق مدارك موجود در محدوده 
آبي ايران توقيف شده است. وي افزود: انگليسي ها وقتي 
كش��تي ايراني را متوقف مي كنند و رفتار خصمانه از 
خودشان نشان مي دهند نبايد انتظار داشته باشند كه 
ما واكنشي نشان ندهيم؛ البته ما تا به حال در تنگه هرمز 
بر اساس حسن نيت، اغماض مي كرديم. وقتي آنها به 
صورت غيرقانوني در جبل الطارق نفتكش حامل نفت 
ايران را توقيف مي كنند كه حتي اسپانيايي ها معتقدند 
در خاك آنها اين كار را غيردوس��تانه و خصمانه انجام 
داده اند، ما هم ملزم به اغماض نيستيم. ربيعي با تاكيد 
بر اينكه »راه حل هاي ديپلماتيك براي حل مش��كل 
نفتكش هاي )اي��ران و انگليس( وج��ود دارد« گفت: 
متاسفانه به سنت ديرينه امريكايي- انگليسي اقدام آنها 
به حق مي دانند، اما اقدام حقوقي و قانوني ديگري كه 
تلافي جويانه نيست و براي اعمال حاكميت يك كشور 
در آب هاي سرزميني است را ناحق مي دانند. سخنگوي 
دولت همچنين با بيان اينكه پيش بيني مي شود رشد 
اقتصادي مثبت شود، يادآورشد: اين امر به ثبات بازار و 
قابل پيش بيني شدن آن كمك مي كند و از اين طريق 
كنش گران اقتصادي مي توانند به راحتي سرمايه گذاري 
خود را انجام دهند. ربيعي خاطرنش��ان كرد: طبيعي 
است به خاطر ش��رايط خاص تحريم و مشكلات نقل 
و انتقال ارز در كوتاه مدت مجبور شديم چند نرخي را 
براي كنترل بازار تحمل كنيم ولي طبيعي اس��ت كه 
نرخ اسكناس بازار با نرخ حواله نيمايي را به يك رابطه 
منطقي برس��انيم و الان تا حدودي اين منظور حاصل 
شده است. سخنگوي دولت عنوان كرد: با وجود برخي 
انتقادات، دولت براي حمايت از دهك هاي پايين براي 
كالاه��اي اساس��ي و دارو كماكان تامي��ن و پرداخت 
ارز ۴2۰۰ تومان��ي را تا پايان س��ال ادام��ه خواهد داد. 
وي يادآورشد: بانك مركزي هم با تمام توان در مسير 
واقعي س��ازي نرخ ارز و ايجاد ثبات به نرخ ارز اقدامات 
خود را انجام مي دهد؛ اما اين به منزله اين نيست كه با 
فشارهاي يا با رفتارهاي غيراقتصادي امروز موفق شديم 
به ثبات نرخ ارز برسيم، بلكه با سياست هاي اقتصادي به 

اين ثبات رسيده ايم.

    علت تاخير بازار متشكل ارزي
 صرفاً فني است

ربيعي در ادامه صحبت هايش درباره بازار متشكل ارزي 
هم گفت: علت تأخير صرفاً فني است من اين موضوع 
را سوال و بررسي كردم. براي كسب اطمينان از اينكه 
اين بازار دقيق و به صورت صحيح خدمت رساني كند 

مقداري زمان بر بوده در مرحله آزمايش است.
ادامه در صفحه 2

سخنگوي دولت  اعلام كرد

حل مشكل نفتكش ها راه حل ديپلماتيك دارد فراز جبلي |
مشاور سردبير|

روز يك شنبه، مش��هد ميزبان هيات نمايندگان اتاق 
بازرگان��ي، صناي��ع، معادن و كش��اورزي اي��ران بود. 
گذش��ته از مباحث مختلفي كه در اين جلسه مطرح 
ش��د يكي از خروجي ها انتش��ار بيانيه اي بود كه البته 
با توجه به اصلاح برخ��ي بندها قرار ش��د در روزهاي 
آتي نسخه اصلاح شده آن منتشر ش��ود. اين بيانيه به 
صورت مشخص درخواس��ت حذف ارز ۴2۰۰ توماني 
را داشت، مساله اي كه از سال پيش بسياري از فعالان 
بخش خصوصي روي آن تأكيد داش��تند. ولي موضوع 
مهم تغيير نگرش بخش خصوصي درباره علت حذف 
ارز ۴2۰۰ توماني بود. در اين بيانيه 3 دليل عمده براي 
لزوم حذف ارز يارانه اي مطرح ش��د. دلايل دوم و سوم 
يعني مساله رانت و فساد ناش��ي از چند نرخي بود ارز 
و همچنين گس��ترش واردات و آسيب به توليد برخي 
كالاها به ويژه كالاهاي اساسي كه از ارز ۴2۰۰ توماني 
اس��تفاده مي كنند پيش از اين نيز بارها مطرح ش��ده 
بود. اما دليل اول��ي كه اين بيانيه مط��رح كرد و كمتر 
در ادبيات بخش خصوص��ي ايران تاكن��ون به گوش 
مي رس��يد موضوع تخصيص بهينه منابع بود. هيات 
نمايندگان اتاق ايران معتقد اس��ت ارز ۴2۰۰ توماني 
ضايع كردن منابعي است كه مي تواند براي توليد بسيار 
مفيد باش��د. هدف از دادن ارز يارانه اي ب��راي واردات 
كالاهاي اساس��ي جلوگي��ري از افزاي��ش قيمت ها و 
حفظ قدرت خريد ذكر شده اما بيانيه اتاق ايران اعلام 
مي كند كه اين سياست نتوانسته جلوي افزايش قيمت 
را بگيرد چه آنكه تورم كالاهاي اساس��ي و غيراساسي 

چندان محس��وس نيس��ت و اثر آن با هزين��ه اي كه 
صورت گرفت��ه نمي خواند. بنا به نظ��ر پارلمان بخش 
خصوصي ارزهاي هزينه شده در اين طرح مي توانست 
به توليد يا حتي گس��ترش ص��ادرات اختصاص پيدا 
كند تا چرخه بهتري در اقتصاد ش��كل گيرد. اين جزو 
اولين جرقه هايي اس��ت كه بحث كمبود منابع مورد 
تأييد بخش خصوصي قرار گرفته است. معمولا بخش 
خصوصي بدون در نظر گرفتن بحث تخصيص بهينه 
بنا به زمينه فعاليت هر تشكل درخواست هايي را مطرح 
مي كند بدون آنكه اولويت و محدوديت ها روشن باشد. 
اما اين بار با اين واقعيت روبرو هس��تيم كه خود بخش 
خصوصي مساله كمبود منابع را مطرح مي كند و حتي 
در ادامه بيانه راه حل هايي از خ��ود براي كمك به حل 
كلاف پيچيده منابع محدود و نيازهاي نامحدود را بيان 
مي كند. براي مثال در بندي از اين بيانيه موضوع حذف 
معافيت مالياتي صادرات م��واد اوليه مورد نياز صنايع 
مطرح مي ش��ود هرچند كه اعتراض بعض��ي فعالان 
معدني حاضر در جلس��ه را به همراه داش��ت. خواسته 
پارلمان بخش خصوصي به زبان س��اده اين بود كه ارز 
۴2۰۰ توماني حذف و به سمت ارز تك نرخي حركت 
كنيم. سپس منابع ايجاد شده از حذف ارز ترجيحي به 
دو موضوع پرداخت يارانه نقدي به اقش��ار آسيب پذير 
و پرداخت تس��هيلات س��رمايه در گردش واحدهاي 
تولي��دي و بازپرداخ��ت بدهي هاي دول��ت به بخش 
خصوصي صرف شود. همچنين براي حفظ تراز تجاري 
مساله افزايش سهم واردات در مقابل صادرات در بسته 
ارزي بانك مركزي مطرح مي ش��د تا ب��ه اين روش ارز 

بيشتري از صادرات به داخل كشور بازگردد.

چرا بخش خصوصي عليه دلار 4200 توماني است
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

چرا بخش خصوصي عليه 
دلار 4200 توماني است 

روز يك ش��نبه، مشهد 
ميزبان هيات نمايندگان 
اتاق بازرگان��ي، صنايع، 
معادن و كشاورزي ايران 
بود. گذشته از مباحث 
مختلف��ي ك��ه در اين 
جلسه مطرح شد يكي 
از خروجي ها انتش��ار 
بيانيه اي بود كه البته ب��ا توجه به اصلاح برخي 
بندها قرار ش��د در روزهاي آتي نسخه اصلاح 
ش��ده آن منتش��ر ش��ود. اين بيانيه به صورت 
مشخص درخواس��ت حذف ارز ۴2۰۰ توماني 
را داشت، مساله اي كه از سال پيش بسياري از 
فعالان بخش خصوصي روي آن تأكيد داشتند. 
ولي موضوع مهم تغيير نگرش بخش خصوصي 
درباره علت ح��ذف ارز ۴2۰۰ تومان��ي بود. در 
اين بيانيه 3 دليل عمده براي ل��زوم حذف ارز 

يارانه اي مطرح شد.

فراز  جبلي
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مسكن

 پايان تنش هاي قيمتي 
در بازار مسكن

 شهلا روشني|
بنا ب��ه گفت��ه مش��اوران ام��لاك هرم��اه تعداد 
خريدوفروش املاك به سه علت عدم توانايي تطابق 
دارايي متقاضيان مصرفي باقيمت مس��كن، نبود 
تس��هيلات مطلوب و ارزان قيمت و عدم شفافيت 
فضاي اقتصادي كشور رو به كاهش است. بر اساس 
آمار اتحاديه مشاوران املاك از ابتدا تا 2۴ تير ۹۸، 
فقط ۴ هزار و ۶3۶ فق��ره مورد خريدوفروش ملك 
در بازار مسكن تهران انجام شده كه نسبت به زمان 
مشابه سال گذشته ۶۷ درصد كاهش داشته است. 

بازار سرمايه

چشم سهامداران به دنبال 
30 شركت بزرگ

سميرا  ابراهيمي| 
وقتي اقتصاد كش��وري دچار تلاطم��ي از جنس 
تورم مي شود، نوس��ان قيمتي در آن ايجاد شده و 
قيمت تمام كالاهاي س��رمايه اي و مصرفي در آن 
رو به افزايش مي گذارد. اين افزايش قيمت ها، بازار 
به بازار پيش��روي مي كند و با اتمام فصل تورم، در 
آخرين بازار كه عموما بازار س��رمايه است، نوسان 
شديد قيمتي نيز به پايان مي رسد. مانند آنچه در 
يك سال و نيم گذشته مشاهده كرديم كه نوسانات 
شديد قيمتي ابتدا از بازار دلار آغاز شد، سپس بازار 
طلا به همراهي با آن پرداخت. دامنه نوسان به بازار 
مسكن كشيد. به موازات اين بازارها، بازار كالاهاي 
ديگر نيز با افزايش قيمت شديد مواجه بود و ارزش 
فروش ش��ركت ها رو به افزايش مي رفت. بنابراين 
سهام آنها نيز بايد با افزايش قيمت مواجه مي شد كه 
از تابستان سال گذشته كه شاخص كل بورس براي 

اولين بار ۶ رقمي شد...
5

 يوكيا آمانو رييس آژانس بين المللي
 انرژي اتمي درگذشت

نوبخت از پرداخت پاداش بازنشستگان از محل فروش اموال و دارايي هاي مازاد دستگاه هاي دولتي خبر داد

 پايان غيرمنتظره
  مرد بحران هاي 
اتمي ايران

مولدسازي يا حراج اموال دولت

اخبار

وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: كميس��يون 
اقتصادي دولت رمزارزها را به عنوان يك صنعت 
به رسميت شناخته و وزارت صمت نيز مسوول 
صدور مجوز براي تولي��د ارز ديجيتال ش��د. به 
گزارش خانه ملت، رضا رحماني در جلسه ديروز 
كميسيون اقتصادي با موضوع بررسي رمز ارزها، 
گفت: ايران در برابر فناوري هاي جديد هميش��ه 
يك مقاومتي داشته است كه تجربه هاي گذشته 
نش��ان مي دهد بايد در اين حوزه به يك اشتراك 
نظر دست يافت. اين عضو كابينه دولت دوازدهم، 
اف��زود: در دولت اي��ن بحث مطرح ش��ده كه در 
حوزه فناوري ها و كس��ب و كاره��اي جديد بايد 
اقداماتي صورت گيرد تا بر اين اساس در آينده اين 
موضوعات به اقتصاد كشور تحميل نشود. وي با 
بيان اينكه وزارت صنعت، معدن و تجارت مسوول 
صدور مجوز براي توليد ارز ديجيتال ش��د، ادامه 
داد: توليد رمزارزها همانند توليد يك كالا هستند 
كه الزامات خود را دارد و بر اين اساس كميسيون 
اقتصادي دولت رمزارزها را به عنوان يك صنعت 
به رسميت شناخته كه توليد آن نيز بايد به عنوان 
يك كالا محس��وب ش��ود. وزير صنعت، معدن و 
تجارت با اشاره به اينكه با ورود راديو به كشور هر 
فردي براي خريد اين كالا بايد از كلانتري مجوز 
اخذ مي ك��رد، تصريح كرد: اگ��ر در برابر فناوري 
جديد به ص��ورت مديريت ش��ده تصميم گيري 
نشود همانند يك سيل ممكن است ويرانگر باشد.

»صمت« مسوول صدور مجوز 
توليد ارز ديجيتال شد

انرژي

وكيل زاده با بيان اينكه در ۴ ماهه نخست سال 
جاري حدود ۹۵ ميليون ليت��ر بنزين مصرف 
شده است، گفت: مصرف استاندارد بنزين بايد 

۴ ميليون ليتر از ميزان فعلي كمتر باشد.
امير وكيل زاده مديرعامل شركت ملي پالايش 
و پخش فرآورده هاي نفتي ايران در گفت وگو با 
خبرنگار خبرگزاري خانه ملت درباره زمان آغاز 
اس��تفاده از كارت س��وخت، گفت: در تعدادي 
كلان ش��هرها از 2۰ مردادم��اه س��ال ج��اري 
درياف��ت بنزين باي��د از كارت س��وخت انجام 
شود و طرح اس��تفاده از بنزين با كارت سوخت 
ظرف مدت 3 ماه در تمامي نقاط كشور اجرايي 

خواهد شد.
مديرعامل ش��ركت ملي پخ��ش فرآورده هاي 
نفتي با بيان اينكه يكي از راه هاي قاچاق بنزين 
سوءاستفاده از كارت هاي شخصي است، افزود: 
از آنجا كه سوءاس��تفاده از كارت هاي شخصي 
س��وخت يكي از دلايل اصلي قاچاق س��وخت 
است اگر هر فرد از كارت شخصي سوخت خود 
استفاده كند از سوءاس��تفاده جلوگيري شده 
و طرح اس��تفاده از كارت س��وخت در كاهش 

قاچاق بنزين تاثير مثبتي خواهد داشت.
به گفته وكيل زاده در صورت استفاده از كارت 
شخصي بيش از 2ميليون ليتر از مصرف بنزين 

كاسته مي شود.
مديرعامل ش��ركت ملي پخ��ش فرآورده هاي 
نفتي با اشاره به ميزان مصرف بنزين در كشور، 
اظهار ك��رد: در ۴ ماهه نخس��ت س��ال جاري 
حدود ۹۵ ميلي��ون ليتر بنزين مصرف ش��ده 
است و با در نظر گرفتن اينكه هر ساله به صورت 
نرمال بايد حدود ۷ درصد بر اين ميزان افزوده 
شود اكنون مصرف استاندارد بنزين تقريبا بايد 

۴ ميليون ليتر از ميزان فعلي كمتر باشد.

مديرعامل شركت پخش 
فرآورده هاي نفتي عنوان كرد

مصرف ۹۵ ميليون ليتر بنزين 
در4 ماهه نخست سال جاري

گزارش

حل مشكل نفتكش ها 
راه حل ديپلماتيك دارد
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س��خنگوي وزارت امور خارجه از برگزاري نشس��ت 
فوق العاده كميسيون مشترك برجام در تاريخ ششم 
مرداد م��اه خبر داد و گفت: اين نشس��ت در س��طح 
معاونان و مديران سياسي در وين برگزار خواهد شد. 
به گزارش اداره كل اطلاع رس��اني و امور سخنگويي 
وزارت امور خارجه، »س��يدعباس موسوي« با اشاره 
به نشست آتي كميس��يون مش��ترك برجام گفت: 
پس از نشس��ت قبلي كميس��يون مش��ترك برجام 
كه در روز هفتم تيرماه برگزار ش��د، سياست جديد 
جمهوري اسلامي ايران در زمينه توقف اجراي برخي 
از تعهدات خويش منجر به آثار عيني و عملي ش��د و 
طرف هاي اروپايي خواستار آن شدند كه اين وضعيت 
جديد پيش از برگزاري نشس��ت وزراي خارجه، در 
يك جلسه كميسيون مشترك در سطح معاونان به 
بحث گذاشته ش��ود. وي ادامه داد: در همين فاصله 

جمهوري اسلامي ايران نيز برخي موارد جديد از عدم 
ايفاي تعهدات برجامي طرف ه��اي مقابل در زمينه 
اثربخش��ي رفع تحريم ه��ا را طي نام��ه اي با امضاي 
محمد ج��واد ظريف به فدري��كا موگريني و س��اير 
اعضاي برجام اعلام كرده اس��ت. س��خنگوي وزارت 
امور خارجه اضافه كرد: طرف هاي برجام بر اين نظر 
هستند كه مناسب است پيش از نشست وزراي امور 
خارجه، اين موارد نيز از س��وي معاون��ان و مديران 
سياس��ي مورد بحث و تبادل نظر قرار گي��رد. بر اين 
اساس توافق ش��د يك نشست فوق العاده كميسيون 
مش��ترك برجام در تاريخ شش��م مردادماه در وين 
برگزار ش��ود. موسوي يادآورش��د: البته اين نشست 
جايگزيني براي نشس��ت آتي وزراي ام��ور خارجه 
نخواهد بود و بيش��تر قرار اس��ت فرصتي براي طرح 

مباحث و آماده سازي بهتر براي نشست وزرا باشد.

سخنگوي وزارت امور خارجه اعلام كرد
زمان برگزاري نشست فوق العاده كميسيون مشترك برجام

ديپلماسي مديركل پيشگيري هاي مردمي و مشاركت مدني 
معاونت اجتماعي و پيش��گيري از وقوع جرم قوه 
قضاييه گفت: در برنامه تحولي ق��وه قضاييه 13 
آسيب يا چالش اولويتي عنوان شد كه از بين اين 
آسيب ها شش چالش را ابر چالش يا آسيب مطرح 
كردند و اولين ابرچالش حجم فزاينده پرونده هاي 
قضايي اس��ت. به گ��زارش واحد اطلاع رس��اني 
معاونت اجتماعي و پيش��گيري از وقوع جرم قوه 
قضاييه، سيد علي اصغر رفاهي در جلسه شوراي 
بررسي هاي راهبردي پيشگيرانه اتاق فكر گفت: 
اين معاونت براي كاهش نرخ ورودي هاي پرونده 
تصميم گرف��ت ك��ه از ظرفيت مش��اركت هاي 
مردمي اس��تفاده كند. بدين منظور در اداره كل 
پيش��گيري هاي مردمي و مش��اركت هاي مدني 
معاونت اجتماعي سامانه سجام با هدف كنترل و 
نظارت بر تخلفات با استفاده از ديده بانان مردمي 
طراحي شد. وي افزود: نظارت دولتي و حاكميتي 
براي پيش��گيري از تخلفات و مفاس��د به تنهايي 
كافي نبوده كه ما هنوز در كشور شاهد تخلفات، 

اختلاس و مفاسد هستيم.

حجم فزاينده پرونده هاي 
قضايي ابرچالش دستگاه قضاست

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 
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روي موج خبر

    بايد با خارج كنندگان غيرقانوني ارز برخورد 
شود ؛ميزان|

حجت الاسلام والمسلمين منتظري گفت: با كساني 
كه ارز را از كش��ور خارج مي كنند، بايد طبق قانون 
برخورد شود. حجت الاسلام محمدجعفر منتظري 
در واكنش به اين سوال كه چرا با وجود كاهش قيمت 
ارز در بازار، همچنان قيم��ت برخي از اجناس رو به 
افزايش است؟ گفت: تعزيرات زيرنظر دولت فعاليت 
مي كند و زيرمجموعه دادگستري است، دادستاني 
در اين حوزه همكاري هاي لازم را انجام خواهد داد، 
اما مسووليت پيگيري موضوع افزايش قيمت اجناس 
برعهده مسوولان اقتصادي دولت است و اگر تعزيرات 
از دستگاه قضايي كمك بخواهد، ما به موضوع ورود 

خواهيم كرد.

  ابع�اد ق�درت تهاجم�ي اي�ران وج�وه 
غافلگيركننده اي خواهد داشت؛تسنيم|

فرمانده قرارگاه مرك��زي خاتم الانبياء)ص( با بيان 
اينكه ابعاد ق��درت دفاعي و تهاجم��ي ايران وجوه 
غافلگيركننده و محاس��به ناپذير براي متجاوزين 
خواهد داشت، گفت: اميدواريم تحريكات امريكا ثبات 
و امنيت منطقه را به خطر نيندازد. سرلشكر رشيد در 
جلسه با معاونان قرارگاه مركزي خاتم الانبيا ضمن 
توضيح درباره تهديدات احتمالي در آينده و ميزان 
آمادگي نيروهاي مسلح براي مواجهه با وضعيت هاي 
مختلف تأكيد ك��رد: مقابله قاطع و هوش��مندانه 
نيروهاي مسلح در برابر رفتار و اقدامات تهديدآميز 
عليه ايران مانع از پذيرش ريسك تجاوز به سرزمين 
ايران و ملت شريف آن خواهد شد؛ زيرا هزينه هاي 
چنين تجاوزي بسيار بيشتر از دس��تاوردهاي آن 

خواهد بود.

    لايحه شفافيت اعلام وصول شد؛خانه ملت|
عضو هيات رييس��ه مجلس از اع��لام وصول لايحه 
شفافيت خبر داد. عليرضا رحيمي در جلسه علني 
نوبت عصر ديروز گفت: لايحه شفافيت كه از سوي 
دولت به مجلس ارايه ش��ده، اعلام وصول مي شود. 
رييس جمهور، لايحه شفافيت را كه در هيات وزيران به 
تصويب رسيده يكم تيرماه براي طي تشريفات قانوني 
به مجلس شوراي اسلامي ارسال كرده است. رحيمي 
افزود: طرح اصلاح تبصره ۲ ماده ۵ قانون سنجش و 
پذيرش در دانش��گاه ها و مراكز آموزش عالي اعلام 
وصول مي ش��ود. وي اظهار داشت: همچنين سوال 
ملي هدايت الله خادمي از وزير نيرو درباره عدم كارايي 
و پاسخگويي در وزارت نيرو نيز اعلام وصول مي شود.

    بررسي انتخابات شوراياري ها توسط معاونت 
حقوقي رييس جمهور؛ايلنا|

ملاحظات اعلامي توسط سازمان بازرسي كل كشور 
در مورد انتخابات شوراياري هاي شهر تهران جهت 
بررسي و حل مشكل، به معاونت حقوقي ارجاع شد. 
معاون حقوقي رييس جمهور هم با تشكيل جلسه اي 
در محل دفتر خود با حضور شهردار تهران، رييس 
ش��وراي ش��هر و برخي اعضاي آن، رييس شوراي 
عالي استان ها، معاون وزير كشور و معاونان سازمان 
بازرسي كل كشور و ديگر مقامات و مسوولان ذي ربط، 
اظهارات حاضران را اس��تماع نمود. معاون حقوقي 
رييس جمهور با توج��ه به وجود مباني قانوني جواز 
قانوني انتخابات را تأييد و اعلام كرد كه وجود قانون 
خاص انتخابات براي شوراها گرچه مي تواند مفيد 
باش��د ولي فقدان آن با توجه به مستندات قانوني و 
مقررات فوق موجب خدشه به اعتبار انتخابات نيست.

ايران2

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار هياتي عاليرتبه از جنبش مقاومت اسلامي )حماس(: 

موضوع فلسطين قطعا به نفع مردم فلسطين و دنياي اسلام تمام خواهد شد
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
صبح ديروز )دوشنبه( در ديدار هياتي عاليرتبه از جنبش 
مقاومت اسلامي فلسطين )حماس(، قضيه فلسطين را 
قضيه اول و مهم ترين مس��اله دنياي اسلام دانستند و با 
تمجيد از ايستادگي و مقاومت شگفت آور مردم فلسطين و 
گروه هاي مقاومت از جمله حماس، تأكيد كردند: پيروزي 
بدون مقاومت و مبارزه به دست نمي آيد و ما براساس وعده 
تخلف ناپذير الهي معتقديم كه موضوع فلسطين قطعاً 
 به نفع مردم فلسطين و دنياي اسلام، تمام خواهد شد.

در ابتداي اين ديدار آقاي صال��ح العاروري نايب رييس 
دفتر سياسي حماس نامه آقاي اسماعيل هنيه رييس 
 دفتر سياس��ي حم��اس را تقدي��م رهبر انق��لاب كرد.

حضرت آيت الله خامنه اي با قدرداني از مواضع بس��يار 
خوب و مهم آقاي اس��ماعيل هنيه در اين نامه، گفتند: 
حماس در قلب حركت فلسطين قرار دارد همان گونه كه 
 فلسطين در قلب حركت دنياي اسلام قرار گرفته است.
ايشان ايستادگي و مقاومت مردم غزه و ساكنان ساحل 
غربي رود اردن را بشارت دهنده فتح و پيروزي خواندند 
و افزودن��د: خداوند به كس��اني كه ثابت ق��دم در راه او 
ايستادگي كنند، وعده ياري و پيروزي داده است و البته 
تحقق اين وع��ده الزامات��ي دارد ك��ه از مهم ترين آنها 
جهاد و مبارزه و تلاش خستگي ناپذير در ابعاد مختلف 
 سياس��ي، فرهنگي، فكري، اقتصادي و نظامي اس��ت.

رهب��ر انقلاب اس��لامي با تأكي��د بر اينك��ه جمهوري 
اس��لامي ايران در قضيه فلس��طين با هيچ كشوري در 
دنيا رودربايس��تي ندارد، خاطرنشان كردند: ما همواره 
ديدگاه خود را درباره فلسطين بطور صريح و شفاف اعلام 
كرده ايم و حتي در عرصه بين المللي كشورهاي دوست 
ما كه در اين زمينه با آنها اختلاف نظر داريم مي دانند كه 
 جمهوري اسلامي در قضيه فلسطين كاملًا جدي است.

حضرت آيت الله خامنه اي افزودند: يكي از علتهاي مهم 
دشمني با جمهوري اس��لامي ايران، موضوع فلسطين 
است اما اين دشمني ها و فشارها موجب نخواهد شد كه 
ايران از مواضع خود در موضوع فلسطين كوتاه بيايد، زيرا 
 حمايت از فلس��طين يك مساله اعتقادي و ديني است.

ايش��ان تأكيد كردند: اگر دنياي اسلام به  صورت متحد 

بر موضوع فلسطين ايستادگي مي كرد، اكنون شرايط 
بهتري داش��ت و دوري برخ��ي كش��ورهاي دنباله رو 
امريكا همچ��ون س��عودي از موضوع فلس��طين يك 
حماقت بود زي��را اگر از فلس��طين حمايت مي كردند، 
 مي توانس��تند در مقاب��ل امري��كا، امتي��از بگيرن��د.

رهبر انقلاب اس��لامي با تأكيد بر اينكه براساس سنت 
الهي، پيروزي مردم فلسطين و بازگشت اين سرزمين 
مقدس به دنياي اسلام، موضوع عجيب و غيرقابل تحقق 
نيست، گفتند: ۴۰ سال قبل كسي باور نمي كرد در ايران 
كه مركز نفوذ و اميد امريكايي ها بود، يك حكومت ديني 
بر سر كار بيايد و س��فارت اسراييل در تهران به سفارت 
فلسطين تبديل شود اما اين موضوع غيرقابل باور محقق 
شد، بنابراين تحقق موضوعاتي كه در ظاهر عجيب به نظر 

مي رسند، امكان پذير است.
حضرت آيت الله خامنه اي افزودند: اينكه آقاي سيدحسن 
نصرالله مي گويد من ان ش��اءالله در مس��جدالاقصي نماز 
 مي خوانم، براي ما يك اميد كاملًا عملي و قابل تحقق است.

ايشان با تأكيد بر اينكه يكي از الزامات تحقق اين اميد، همان 
مواضع مستحكم و ايستادگي است كه آقاي هنيه در نامه 
خود به آن اشاره كرده است، گفتند: اگر همه ما به وظايف 
 خود عمل كني��م، وعده الهي قطعاً محقق خواهد ش��د.
رهبر انقلاب اسلامي با اشاره به طرح خيانت آميز »معامله 
قرن« تأكيد كردند: هدف از اين توطئه خطرناك، از بين بردن 
هويت فلسطيني در ميان آحاد مردم و جوانان فلسطيني 
است كه بايد با همين نقطه اصلي، مقابله كرد و نگذاشت 
 كه آنها با استفاده از پول، هويت فلسطيني را از بين ببرند.
حضرت آي��ت الله خامنه اي با تأكيد بر اينكه مقابله با اين 
طراحي نيازمند كارهاي تبليغات��ي و فرهنگي و فكري 
اس��ت، افزودند: ي��ك راه ديگر مقابله با اي��ن توطئه اين 
اس��ت كه مردم فلسطين، احس��اس پيشرفت كنند كه 
 اين موضوع تا به حال به لطف خداوند اتفاق افتاده است.

ايش��ان خاطرنش��ان كردن��د: در س��ال هاي نه چندان 
دور، فلس��طيني ها ب��ا س��نگ مب��ارزه مي كردن��د، 
ام��ا ام��روز به ج��اي س��نگ، مجه��ز به موش��ك هاي 
 نقط��ه زن هس��تند و اين، يعني احس��اس پيش��رفت.

در اين ديدار آقاي صالح العاروري نايب رييس دفتر سياسي 

حماس ضمن ابلاغ سلام و تحيات آقاي اسماعيل هنيه و 
مردم فلسطين خطاب به رهبر انقلاب اسلامي تأكيد كرد: 
همان گونه كه جنابعالي اشاره كرديد، ما معتقديم براساس 
وعده الهي قدس و فلس��طين از چنگال صهيونيست ها 
آزاد خواهد ش��د و هم��ه مجاهدان و امت اس��لامي، در 

مسجدالاقصي نماز خواهند خواند.
نايب رييس دفتر سياس��ي حماس با اش��اره به مواضع 
قاطع امام خميني )ره( در حمايت از موضوع فلسطين، 
قب��ل از پي��روزي انقلاب اس��لامي و بع��د از انقلاب، و 
همچنين مواضع صريح رهب��ر انقلاب گفت: ما همواره 
ق��دردان حمايت هاي هميش��گي و غيرقاب��ل تغيير 

 جمهوري اس��لامي از مردم فلس��طين بوده و هستيم.
آقاي صالح العاروري با اشاره به دشمني هاي امريكا و رژيم 
صهيونيستي با جمهوري اسلامي و تحريم ها و تهديدها، 
خاطرنشان كرد: ما به عنوان حركت مقاومت و جنبش 
حماس همبستگي خود را با جمهوري اسلامي ايران اعلام 
و تأكيد مي كنيم هرگونه اقدام خصمانه در مورد ايران در 
واقع اقدام خصمانه بر ضد فلس��طين و جريان مقاومت 
 است و ما خود را در خط مقدم حمايت از ايران مي دانيم.

وي با اش��اره ب��ه توانايي هاي دفاعي جري��ان مقاومت 
در فلس��طين افزود: پيش��رفت هاي دفاع��ي حماس و 
ديگر گروه ه��اي مقاومت به هيچ وجه قابل مقايس��ه با 

سال هاي گذش��ته نيس��ت و امروز تمام سرزمين هاي 
اش��غالي و مراكز اصلي و حس��اس صهيونيس��ت ها در 
 تيررس موش��ك هاي مقاومت فلس��طين ق��رار دارند.

نايب ريي��س دفتر سياس��ي حماس با اش��اره به طرح 
توطئ��ه  را خطرناك تري��ن  آن  »معامله ق��رن« 
ب��راي از بي��ن ب��ردن هوي��ت فلس��طيني دانس��ت 
و گزارش��ي از آخري��ن تح��ولات و وضعي��ت غ��زه 
 و س��رزمين هاي س��احل غرب��ي رود اردن بي��ان كرد.
در پايان اين دي��دار، هيات حم��اس تابلوي منقش به 
تصويري از مس��جدالاقصي را به رهبر انقلاب اسلامي 

تقديم كردند.

حل مشكل نفتكش ها راه حل ديپلماتيك دارد
سخنگوي دولت بيان كرد: مسوولان بانك مركزي اعلام 
كردند به محض اطمينان از كامل ش��دن قطعاً عملياتي 
خواهد شد. البته وظيفه بازار متشكل ارزي، كشف قيمت 
ارز اس��ت و به هي��چ عنوان نرخ ارز از پيش تعيين ش��ده 
نخواهيم داشت. ربيعي خاطرنشان كرد: كاهش قيمت ارز 
هم ناشي از اتخاذ سياست هاي درست بوده و بخش مهم تر 
و قابل توجه آن كنش و رفتار اقتصادي درست مردم بوده 
اس��ت. مردم با واكنش ها و رفتارهاي اقتصادي درس��ت 
خود به نحوي به تعادل بازار كمك كردند. وي اضافه كرد: 
طبيعي بود كه آن شوك اوليه با آن عمليات رواني عظيمي 
كه در كش��ور صورت داده بودند تاثيراتي را بر رفتارهاي 
اقتصادي مردم داش��ته باشد؛ خوشبختانه بانك جهاني 
و ش��بكه خبري »بلومبرگ« هم چشم انداز خوبي براي 
اقتصاد سال آينده ايران پيش بيني كرده است. در عين حال 

گراني در برخي از بازارها همچنان وجود دارد.
س��خنگوي دولت يادآور ش��د: دولت با دقت گس��ترش 
رن��ج آور گراني را دنبال مي كند و مش��كلاتي هنوز باقي 
است اميدواريم با اقدامي كه براي همبسته كردن اقدامات 
بازرگاني دولت صورت داديم، كنترل بيشتري بر قيمت ها 
و همچنين توزيع داشته باش��يم. ربيعي بخش اعظمي 
از نگراني ها براي زم��ان واردات، تخصيص ارز و خروج از 

گمرك را به دليل همين عدم تقدم و تاخرها دانست و گفت: 
خوش��حاليم با تصميمي كه دولت گرفته، بتوانيم بازار را 
كنترل كنيم و كالا به موقع وارد و در بازار توزيع شود. همه 
اين مواردي كه گفته شد، نگراني ما را از گراني نمي كاهد و 

با نگراني مردم در اين زمينه همراه هستيم.

    ادعاي ترامپ مرا به ياد فيلم قيصر انداخت
سخنگوي دولت در رابطه با ادعاي ترامپ مبني بر هدف 
قرار دادن پهپاد ايراني گفت: آن كسي كه ادعا مي كند پهپاد 

ما را هدف قرار داده است بايد شواهد خود را ارايه كند.
وي با خنده گف��ت: زماني كه ادع��اي رييس جمهوري 
امريكا مطرح ش��د، من ياد فيلم خوب »قيصر« به عنوان 
يكي از پارادايم هاي س��ينماي ايران افتادم كه در يكي از 
صحنه هاي آن بازيگر در قهوه خانه مي گويد »ما پيش همه 

گفتيم زديم، شما هم بگين زده«
س��خنگوي دولت همچنين در واكنش يه صحبت هاي 
جك استراو وزير پيش��ين خارجه انگليس در حمايت از 
ايران گفت: هركسي با ايران و فرهنگ ايران آشنا مي شود، 
مي بيند كه تاريخ ايران پر از دخالت ناجوانمردانه بيگانگان 
اس��ت؛ مردم ما حوادثي همچون كودت��ا عليه مصدق و 
حمايت از صدام در جنگ تحميلي را فراموش نمي كنند.

    انتخابات شوراياري ها قانوني است
وي در پاسخ به س��والي درباره مخالفت سازمان بازرسي 
كل كشور با برگزاري انتخابات ش��وراياري ها در تهران، 
گفت: مجموعه عوام��ل قانوني انتخابات ش��وراياري ها 
ناظر بر مراحل مختلف اين انتخابات بوده اند و در فضاي 
قانوني كار انجام شده است. حدود ۱۲ هزار داوطلب براي 
انتخابات ش��وراياري ها ثبت نام كرده ان��د كه ۹۹ درصد 
آنها تاييد ش��ده اند و بقيه هم به دليل نقص مدرك تاييد 
نش��ده اند. به هر حال دولت با اين موضوع موافق است و 
شهرداري ها مي توانند اين انتخابات را انجام دهند البته 
اميدوارم كه سازمان بازرسي هم در اين زمينه سختگيري 

را كنار بگذارد.
وي درباره واگذاري تيم هاي فوتبال استقلال و پرسپوليس 
گفت: برخي از اين واگذاري ها يا انتقال به استان ها باعث 
شد كه تيم هاي خوبي مثل »پاس« هم لطمه بخورند. در 
دولت، من و مسعود سلطاني فر و فرهاد دژپسند دايم در 
اين زمينه صحبت مي كنيم. مجلس در قانون بودجه دولت 
را موظف كرده است كه ۵ درصد را براي كشف قيمت به 
فرابورس ببرد. ۵۱ درص��د را بلوكي و بقيه را خرد واگذار 
كند. دوس��تاني كه مي خواهند اجرا كنند مي گويند اين 

كار عملي نيست.

وي ادامه داد: بنابراين با حساسيتي كه وجود دارد وزارت 
ورزش و اقتصاد معتقدند اين نحوه از واگذاري ما را دچار 
مش��كل مي كند. س��خنگوي دولت گف��ت: البته آقاي 
س��لطاني فر خيلي قاطع به دنبال خصوصي سازي است 
و م��دام اين موضوع را دنبال مي كن��د و با جديتي كه در 
اين زمينه وجود دارد اين خصوصي س��ازي به سرانجام 
خواهد رس��يد و ب��راي اين مورد هم ب��ا مجلس در حال 

مذاكره هستند.

    هيچ پولي در دولت گم نشده است
س��خنگوي دولت درباره اخباري مبني بر گم شدن يك 
ميليارد يورو در تخصيص ارز وارداتي، به نامه رييس كل 
بانك مركزي )عبدالرضا همتي( در تاريخ دوازدهم خرداد 
۹۸ به رييس جمهوري اشاره كرد و گفت: وي در اين نامه 
عنوان كرد كه تامين و تخصيص ارز در سال هاي اخير بر 
اس��اس نرخ ترجيحي انجام گرفته، اين تخصيص براي 
واردات كالا در بخش جهاد كشاورزي، بهداشت و درمان 
و وزارت صنعت و معدن تجارت- كه متولي ثبت سفارش 
هستند- صورت گرفته است. ربيعي گفت: همتي در اين 
نامه اولًا خواستار هماهنگي لازم براي سهميه ها و كنترل 
و مديريت تقاضا شده  ثانياً درخواست كرده است واردات 
كالاهايي كه به آنها ارز تخصيص يافته تسريع شود و اين 
موضوع از وزارتخانه پيگيري شود. بحث ما گم شدن پول 
نيست بيان اينكه پولي گم شده است بحث اشتباهي است.

وي اضافه كرد: در نامه رييس كل بانك مركزي فهرست 
شركت ها، صاحبان ش��ركت ها و افرادي كه ارز گرفته اند 
كاملًا مش��خص اس��ت و اتفاقاً دولت به يك س��نت هم 

حساسيت دارد و از آن چشم پوشي نمي كند.
سخنگوي دولت افزود: اين نامه ها و اين نوع پيگيري ها، 
روش كار دولت است؛ تعداد زيادي از اين نامه ها در دولت 
وجود دارد كه دستگاه ها پيگيري كنند و براساس ارزي 
كه تخصيص پيدا كرده، پيگيري ش��ود كه آيا كالاها 
وارد ش��ده، باكيفيت هستند يا ثبت سفارش ها بالاتر 
اظهار نشده باشند و اين كالاها بايد رصد شوند كه در 
بازار توزيع شده اند يا در انبار نگهداري مي شوند. البته 
در اين مسير برخي سوءاستفاده ها نيز انجام مي شود. 
وي توضيح داد: رييس دفتر رييس جمهوري )محمود 
واعظي( در يادداشتي، نامه رييس كل بانك مركزي را 
به وزيران جهاد كشاورزي، بهداشت و درمان و وزارت 
صنعت و مع��دن تجارت ارس��ال و تاكيد مي كند كه 
موضوع را دنبال كنند ت��ا واردات كالاهايي كه به آنها 
ارز وارداتي تخصيص يافته، تس��ريع شود، اگر تخلفي 
هم وجود دارد پيگي��ري كنند. ربيعي تصريح كرد: به 
مردم اطمينان مي دهيم هيچ پولي در دولت گم نشده 
اس��ت و بخش عمده اين ارز براي خريد و واردات دارو، 
كالاهاي صنعتي و لاستيك و بخشي براي واردات كاغذ 
و كالاهاي دامي و انساني كه در جهاد كشاورزي استفاده 

مي شود، تخصيص يافته است.

 
وزرا و مسوولان اگر متوجه 
فساد شدند گزارش كنند

رييس ق��وه قضاييه گفت: 
وزرا، نماين��دگان مجلس و 
مسوولان كشور اگر متوجه 
وقوع فسادي شدند، چه اين 
فساد قبل از دوره مسووليت 
آنها بوده و چه در زمان آنها 
شكل گرفته است، وظيفه 
دارند نسبت به آن واكنش نشان دهند و به مرجع قضايي 
گزارش كنند اما بايد به اين نكته توجه داشته باشند كه 
اعلام فساد براي مردم اميدآفرين نيست بلكه آنچه مردم 
را اميدوار مي كند، اقدام عليه فساد است. به گزارش قوه 
قضاييه، آيت الله سيدابراهيم رييسي در جلسه شوراي 
عالي قضايي با اشاره به سخنان اخير مقام معظم رهبري 
تصريح كرد: يكي از نكات مورد تاكيد ايشان، مردمداري 
و گشاده رويي بود كه نه تنها ائمه محترم جمعه بلكه همه 
مديران، كارگزاران و مسوولان نظام در هر سه قوه بايد 
اين نكته را مورد توجه جدي قرار دهند تا مردم احساس 
كنند پيش از باز بودن درها، گوشي شنوا و رويي باز براي 
دريافت سخنان آنان وجود دارد.. رييس قوه قضاييه با 
اشاره به يكي ديگر از تاكيدات مقام معظم رهبري مبني 
بر عدم تاثيرپذيري از صاحبان قدرت و ثروت، به موضوع 
دست اندازي برخي افراد به اراضي ملي و منابع طبيعي 
اش��اره كرد و گفت: چند پرونده را در اين زمينه شخصا 
دنبال كردم و چند گروه بازرس��ي نيز در تهران و ساير 
استان ها مامور به بررسي شدند. در همه اين پرونده ها، 
آشكارا رد پاي صاحبان قدرت و ثروت و تاثيرپذيري از آنها 
به چشم مي خورد. اين افراد از طريق برقراري ارتباطات 
ناسالم با نهادهاي قانوني، اقدام به دريافت مجوز، تغيير 

كاربري و تصرف در اين اراضي كرده اند.

تشريح جزييات بازطراحي 
رآكتور آب سنگين اراك

سخنگوي س��ازمان انرژي 
اتم��ي درب��اره جزيي��ات 
بازطراح��ي رآكت��ور آب 
سنگين اراك اظهارداشت: 
يكي از توافقات صورت گرفته 
باز طراحي رآكتور اراك بود، 
در اين بازطراحي بايد شارژ 
نوتروني رآكتور افزايش پيدا مي ك��رد چراكه هدف از 
ساخت رآكتور تحقيقاتي توليد نوترون است. كمالوندي 
ادامه داد: طراحي رآكتور آب سنگين اراك توسط ايران 
در حال انجام و تاييد آن با مسوولان چيني و امريكايي 
بود. امريكايي ها نيز تا زماني كه در ايران حضور داشتند به 
تعهدات خود به خوبي عمل مي كردند اما با رفتن آنها از 
ايران زمزمه هايي مبني بر لزوم تجديد نظر در فعاليت هاي 
هسته اي مطرح شد. كمالوندي مطرح كرد: در آن زمان 
ايران مطرح كرد؛ در صورتي كه قرار باش��د باز طراحي 
رآكتور جديد به كندي پيش رود به سراغ رآكتور قديمي 
مي رويم، كشورهاي غربي از رآكتور قديمي مي ترسند 
چراكه اين رآكتور پلوتونيوم توليد مي كند. كمالوندي 
با بيان اينكه رآكتور جديد بيشتر به كار كشور مي آيد، 
گفت: اروپا به ص��ورت مكتوب تضمين داده تجهيزات 
موردنياز را به ايران تحويل دهد. سخنگوي سازمان انرژي 
اتمي با بيان اينكه اگرچه انگليس قدم هاي مناسبي براي 
بازطراحي رآكتورهاي اراك انجام داده اما در اثر فشارهاي 
امريكا اين اقدامات كند ش��ده اس��ت، تصريح كرد: در 
صورتي كه اقدامات انگليس براي بازطراحي رآكتور اراك 
كند شود ايران به سراغ رآكتور قديمي مي رود. وي بيان 
كرد: ممكن است باوجود ساخت رآكتور جديد، تصميمي 

مبني بر بازگشت به رآكتور قديمي گرفته شود. 

بررسي اموال قضات از طرح 
اعاده اموال حذف شد

يك نماينده مجلس دهم 
درباره بررس��ي طرح اعاده 
اموال نامش��روع مسوولان 
مي گويد: ط��رح مذكور در 
فضايي پوپوليستي مجلس 
به تصويب رس��يد بطوري 
كه برخي نمايندگان اجازه 
ندادند اموال قضات هم ش��امل اين طرح ش��ود. بهرام 
پارسايي در گفت وگو با ايلنا، درباره اينكه گفته مي شود 
طرح اعاده رس��يدگي به اموال نامش��روع مس��وولان 
مسكوت مانده اس��ت، گفت: خير، اين طرح مسكوت 
نمانده است اما چند ايراد جدي به اين طرح وارد است. 
نماينده مردم شيراز در مجلس دهم با بيان اينكه طبق 
گفته حقوقدانان و بررسي هاي خودمان طرح اعاده اموال 
نامشروع بسيار كامل تر و پخته تر مي توانست به صحن 
مجلس بيايد، عنوان كرد: قبل از اين طرح هم ما قانوني 
درباره بررسي اموال نامشروع داشته ايم، يعني اينگونه 
نبود شخصي اموال نامشروعي به دست بياورد اما قانوني 
براي بازگرداندن يا برخوردي با آن وجود نداشته باشد. 
وي خاطرنش��ان كرد: قانون مذكور هم مانند بسياري 
از قوانيني كه اجرا نمي ش��ود، مغفول مانده است.  اين 
عضو كميسيون اصل نود مجلس دهم با تاكيد بر اينكه 
اين طرح بسيار عجولانه به صحن مجلس رسيد، اظهار 
داشت: به نظر مي رسد خود مسوولان قوه قضاييه اين 
انتظار را داشتند با هماهنگي، همراهي و همفكري با 
آنان اين طرح به صحن مجلس بيايد. وي ادامه داد: به 
نظر مي رسد قوه قضاييه به بندهايي از اين طرح ايراداتي 
وارد كند و بندهايي حذف ش��ود كه كليت اين طرح را 

زير سوال مي برد.

توقيف نفتكش انگليسي نشان 
از اراده پاسخ به تهديد دارد

وزير دف��اع و پش��تيباني 
نيروه��اي مس��لح معتقد 
است: وقتي كشتي حامل 
نفت جمهوري اس��لامي را 
به غلط توقي��ف مي كنند 
بلافاصله ب��ا كار غيرقانوني 
آنها در خليج فارس برخورد 
مي كنيم و اين يعني اراده و قدرت پاس��خگويي به هر 
تهديدي را داريم. به گزارش روابط عمومي وزارت دفاع، 
»اميرس��رتيپ حاتمي« در آيين اختتاميه مسابقات 
قرآن بانوان نيروهاي مسلح گفت: نيروهاي مسلح امروز 
نقش مهمي در كشور ايفا مي كنند. همسران شما آماده 
فداكاري هستند و تا پاي جان براي حفاظت از انقلاب 
اسلامي ايستاده اند كه خانواده دراين آمادگي نقش بسيار 
مهمي دارد. همراهي و انس خانواده با آموزه هاي قرآني، 
موجب ارتقاي سطح توان نيروهاي مسلح براي حفظ و 
دفاع از حريم كشور و ارزش هاي والاي انقلاب اسلامي 
است. وزير دفاع با بيان اينكه امروز درگير جنگ اراده ها 
با دشمن هستيم، گفت: دشمن مي خواهد اراده مردم 
ايران را سست كرده و با جنايت هايي كه انجام مي دهد، 
در صفوف مستحكم ملت رخنه ايجاد كند. هدف غايي 
دشمن پش��يمان كردن مردم از تمسك به كلام وحي 
اس��ت. اما امروز مقاوم��ت و اراده ملت عزيزمان تحت 
رهبري هاي داهيانه مقام معظم رهبري )مدظله العالي( 
روز به روز مس��تحكم تر و استوارتر جلوه مي كند. وزير 
دفاع گفت: با آگاهي و بصيرتي كه در نيروهاي مسلح 
 وجود دارد حركت مصمم تري را ش��اهديم و در طول
 ۴۰ س��ال عمر با بركت انقلاب اسلامي در بُعد علمي، 

فرهنگي شاهد بالاترين بالندگي ها هستيم.

 اتفاقات تنگه هرمز بايد
با ديپلماسي حل و فصل شود

وزير خارجه آلمان بار ديگر بر 
لزوم حل و فصل ديپلماتيك 
بح��ران توقي��ف نفتكش 
انگليس��ي در تنگه هرمز از 
س��وي ايران تاكيد كرد. به 
گزارش ايرنا هايكو ماس وزير 
خارجه آلمان در گفت وگو با 
خبرنگاران در حاش��يه نشست وزيران كشور و خارجه 
اتحاديه اروپا در پاريس با انتقاد از سياست فشار حداكثري 
امريكا بر ايران، خواهان حل ديپلماتيك اختلافات غرب با 
اين كشور شد. شبكه زد دي اف به نقل از ماس گزارش داد: 
آنچه كه بايد در خصوص تحولات تنگه هرمز انجام گيرد، 
استفاده از كارت ديپلماسي است. وي افزود: كشورهاي 
خليج فارس بايد موضوع حفاظت از امنيت كشتي راني را 
به عنوان يك مساله جدي در نظر بگيرند. در اين ميان بايد 
تمام اقدامات براي تنش زدايي و جلوگيري از گسترش 
بحران در منطقه انجام شود. وزير خارجه آلمان با بيان 
اينكه اين موضع علاوه بر آلمان، موضع كشورهاي فرانسه 
و انگليس نيز هست يادآور شد: من شب گذشته با وزيران 
خارجه انگليس و فرانسه نيز گفت وگو كردم؛ موضع همه 
ما اين است كه مسائل بايد از طريق ديپلماتيك حل شود 
و اقداماتي مانند فشار حداكثري به ايران از سوي امريكا 
مشكلي را حل نمي كند. وزير خارجه آلمان در گفت وگو با 
نشريه بيلد در مورد افزايش تنش ها در پي توقيف نفتكش 
انگليسي از سوي ايران هشدار داد و با اشاره به تحولات 
اخير در منطقه گفت: موضوع اين است كه از وقوع جنگ 
جلوگيري كنيم.  ماس يادآور شد: در حال حاضر ما هنوز 
به نتيجه دلخواه نرسيده ايم اما در تلاش هستيم راه حل 

مشتركي پيدا كنيم.
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چهره ها

ادامه از صفحه اول

با حكم رهبر معظم انقلاب اسلامي 
صورت گرفت؛ 

انتصاب روساي بنياد مستضعفان 
و كميته امداد امام خميني

حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
در احكام جداگانه اي آقاي مهندس پرويز فتاح را به 
رياست بنياد مستضعفان و آقاي مرتضي بختياري را 

به رياست كميته امداد امام خميني منصوب كردند.
متن احكام رهبر معظم انقلاب اسلامي به اين شرح 

است:  بسم الله الرحمن الرحيم
جناب آقاي مهندس پرويز فتاح دام توفيقه

با پايان گرفتن دوره مسووليت جناب آقاي مهندس 
سعيدي كيا در بنياد مستضعفان و با تقدير و تشكر 
فراوان از مديريت پرتلاش و مبتكرانه ايشان، جنابعالي 
را براي مدت پنج س��ال به رياس��ت آن بنياد و آقاي 
سعيدي كيا را به رياس��ت هيات امناي آن منصوب 
مي كنم. اه��مّ توصيه هاي اينجان��ب اولًا اهتمام به 
توانمندسازي تهيدستان و مصروف كردن اين امانت 
ملّي در جهت آباداني و پيشرفت جامعِ مناطق محروم، 
و ثانياً رعايت دقيق بندهاي اقتصاد مقاومتي، و ثالثاً 
به كارگيري نيروهاي جوان و متخصص و انقلابي و 
جريان سازي فعاليت جهادي در همه بخش هاي اين 
بنياد است. توفيقات شما را از خداوند متعال مسألت 

مي كنم .
سيدعلي خامنه اي
۳۱ تير ۱۳۹۸

بسم الله الرحمن الرحيم
جناب آقاي سيدمرتضي بختياري دام توفيقه

اكنون كه جناب آقاي مهندس فتاح به مس��ووليت 
ديگري منصوب ش��ده اند، به پيشنهاد هيات امناي 
محترم و با آگاهي از صلاحيت هاي ديني و اخلاقي و 
مديريتي جنابعالي، شما را به رياست كميته امداد امام 
خميني منصوب مي كنم. توجّه به محورهاي مذكور 
در حكم مديريت آقاي فتاح، توصيه حتمي اينجانب 
است. تأكيد مي ش��ود كه دو محور: توانمندسازي و 
ايجاد درآمد با ثبات براي خانواده هاي تهيدس��ت و 
رعايت كرامت و حرمت كمك شوندگان را در صدر 
اقدامات خويش قرار دهيد. بهره گرفتن از همكاري 
نيروهاي جوان و مومن و انقلابي توصيه موكد ديگر 

اينجانب است.
توفيقات جنابعالي را از خداوند متعال مسألت مي كنم.
سيدعلي خامنه اي
۳۱ تير ۱۳۹۸



3 كلان

نوبخت از پرداخت پاداش بازنشستگان از محل فروش اموال و دارايي هاي مازاد دستگاه هاي دولتي خبر داد

بازوي پژوهشي مجلس طرح »حمايت از شاغلين فقير و بيكاران« را بررسي كرد

گمرك ايران:

مولدسازي يا حراج اموال دولتي؟

نظام اطلاعاتي شفاف؛ حلقه مغفول حمايت از بيكاران

آمار دقيقي از كانتينرهاي مربوط به كالاهاي مشابه توليد داخل در دسترس نداريم

آيسان تنها|
7000 هزار ميليارد تومان اموال دولتي موضوعي است 
كه س��خن گفتن درباره آن تقريبا يكسال است در ميان 
مسوولان دولتي باب شده است؛ اينكه بخشي از اين اموال 
بلااستفاده مانده و قابليت مولدسازي دارد. موضوعي كه 
از ابتداي طرح اين موضوع براي بسياري از كارشناسان 
نگران كننده به نظر مي آمد اي��ن بود كه نكند اين اموال 
مانند شركت هاي دولتي نقد ش��ده و صرف امور جاري 
شود. موضوعي كه گرچه دژپس��ند گفته بود دولت هم 
روي آن حساسيت دارد و بنا را بر آن گذاشته كه اين اموال 
را در جهت پروژه هاي عمراني به كار برد ولي نوبخت روز 
گذشته از هزينه كرد بخشي از اموال مازاد دولتي در قالب 
پاداش به بازنشستگان خبر داده است. با اين تفاسير ديگر 
نمي توان بر اين قبيل اس��تفاده از اموال مازاد دولتي نام 

»مولدسازي«، گذاشت.
به گ��زارش »تعادل«، روز گذش��ته محمدباقر نوبخت، 
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور از پرداخت پاداش 
بازنشس��تگان از محل فروش اموال و دارايي هاي مازاد 
دس��تگاه هاي دولتي خبر داد.نوبخت، در بخشنامه اي 
اعلام كرد كه به منظور پرداخ��ت به موقع پاداش پايان 
خدمت بازنشستگان دس��تگاه هاي اجرايي و با استناد 
به بند )ب( تبصره )۱۲( ماده واحده قانون بودجه س��ال 
۱۳۹۸ و آيين نامه اجرايي آن، مقتضي اس��ت تمهيدات 
لازم براي فروش اموال و دارايي هاي غيرمنقول مازاد در 
اختيار دس��تگاه، مطابق قوانين و مقررات مربوطه انجام 
و پرداخت پ��اداش مذكور از اين محل م��ورد اقدام قرار 
گيرد.طبق اعلام س��ازمان برنامه و بودجه، نوبخت اين 
بخشنامه را به همه دس��تگاه هاي اجرايي قواي مجريه، 
مقننه و قضاييه، نيروهاي مسلح، وزارتخانه ها، سازمان ها 
و شركت ها و موسسات دولتي نهادهاي انقلاب اسلامي 

ابلاغ كرده است.

   اموال مازاد دولت چيست؟ 
7000 هزار ميليارد تومان اموال دولتي موضوعي است 
كه بارها آن را از زبان فرهاد دژپسند، وزير امور اقتصادي 
و دارايي ش��نيده ايم. او پيش از آنكه حتي از نمايندگان 
مجل��س راي اعتماد بگي��رد بارها به بزرگ��ي اين عدد 
اش��اره كرده و مطرح كرده بود كه اين رقم بزرگ قابليت 
مولدسازي و ايجاد درآمد براي دولت را دارد. به اين معنا 
كه دولت مي تواند بخش��ي از اين اموال را كه بلااستفاده 
مانده اهرم كند و به با درآمدزايي از آن به منابع درآمدي 
جديدي دست بايد. دژپس��ند به موارد پيش بيني شده 

درباره استفاده از اين اموال هم اشاره و بيان كرده بود كه 
دولت در نظر دارد بخش��ي از اين اموال را كه امكان پذير 
است با مشاركت بخش خصوصي فعال و بخشي ديگر را 
هم واگذار كند؛ اقدامي كه وي از آن به عنوان »مولد سازي 

اموال دولتي« ياد مي كند.

   اموال دولتي چقدر است؟
گرچه دژپسند از عدد 7000 هزار ميليارد توماني اموال 
دولتي خبر داده است ولي پيگيري »تعادل« از مدير دفتر 
اموال دولتي حاكي از آن بود كه اين عدد كمتر از ميزاني 
است كه وزير اعلام كرده و دفتر اموال دولتي در آخرين 
ويرايش به عدد 5000 هزار ميليارد تومان رس��يده بود. 
هرچند كه پيش بيني مي شد با توجه به شناسايي نشدن 
بخشي از اين اموال، با شناسايي مجدد عدد آن بزرگ تر 
ش��ود. اموال مازاد دولت شامل س��اختمان ها، پارك ها، 
بيمارس��تان ها، مدارس و حتي مرات��ع و برخي مناطق 
حفاظت شده در اختيار دولت مي شود. كارشناسان اين 
حرف دولت را تاييد مي كنند كه بخشي از اموال دولتي 
بلااس��تفاده مانده و به اين ترتيب بي استفاده گذاشتن 
آنها به نحوي تلف كردن منابع هم تلقي مي شود. به ويژه 
در ش��رايطي كه دولت به علت تنگناي مالي عملا اتمام 
بسياري از پروژه هاي عمراني را در حالت تعليق نگه داشته 
است. اما نكته اينجاست كه همه آنچه از آن به عنوان اموال 
دولتي ياد مي شود قابليت استفاده يا واگذاري در جهت 
افزايش درآمد دولت را ندارد. مثلا اينكه بخش��ي از اين 
اموال مربوط به ساختمان هاي وزارتخانه ها و بطور كلي 
دستگاه هاي اجرايي است و بخش مهمي از آنها هم مثلا 
متعلق به مدرسه ها، دانشگاه ها و بيمارستان هاي دولتي 
اس��ت كه دولت با استفاده از آنها وظايف حكمراني خود 
را انجام مي ده��د. بنابراين همه اين 5000 هزار ميليارد 
تومان قابليت استفاده در جهت درآمدزايي ندارند و اصلا 
مشخص نيست كه دقيقا چه ميزان از اين اموال قابليت 
اهرم شدن دارد؟ به اين ترتيب دولت پيش از آنكه برآورد 
دقيقي از جزييات اموال خود داش��ته باشد براي هزينه 

كردن آن برنامه ريزي كرده است.
اما نكته مهم تر نحوه اس��تفاده كردن از اين منابع است. 
كارشناس��ان پيش ت��ر هم��واره در موض��وع واگذاري 
ش��ركت هاي دولتي در قالب خصوصي سازي اين انتقاد 
را مط��رح مي كردند كه چرا دولت بايد بخش��ي از منابع 
ملي را در قالب خصوصي س��ازي واگذار كرده و آن را در 
بودجه خرج كند؟ دولت عملا با اين كار منابع ملي را به 
ضرر نسل هاي آينده هزينه مي كند. اين در حالي است 

كه اگر مثلا اين منابع صرف اموري مي شد كه عوايد آن 
براي نسل هاي بعد هم باقي مي ماند، مثلا صرف پروژه هاي 
عمراني مي شد، پلي ساخته مي شد، جاده اي به راه مي افتاد 
يا مدرس��ه اي بازگشايي مي شد، توجيهي وجود داشت. 
با اين حال بررس��ي وضعيت بودج��ه عمراني در تمامي 
سال هايي كه خصوصي سازي صورت گرفت نشان مي دهد 
كه در قريب به اتفاق اين س��ال ها، بودجه عمراني آنطور 
كه در قانون بودجه پيش بيني شده است محقق نشده و 
به اين ترتيب در هر سال با قرار گرفتن دولت در تنگناي 
مالي براي تامين هزينه هاي جاري خود، اولين مفري كه 
براي رهايي از وضعيت كمبود منابع برگزيده است، همين 

بخش بودجه عمراني بوده است. 
حالا هم با توجه به مطرح ش��دن موضوع اموال دولتي و 
تصميم دولت مبني بر فروش يا استفاده از آنها، اين نكته 
مطرح شده كه دولت با آن چطور رفتار خواهد كرد؟ آنها 
را مانند شركت هاي دولتي فروخته و خرج مخارج جاري 
خود خواهد كرد يا تصميمي ديگر براي آن دارد. بسياري 

از كارشناسان از خرج اموال دولتي و مصرف آن در بودجه 
جاري به عنوان حيف و ميل ياد مي كنند.

اين موضوعي بود كه خبرنگار تعادل، پيش از شروع سال 
جاري از وزير اقتصاد پرس��يد. دژپس��ند كه دفتر اموال 
دولتي متبوع وزارتخانه وي كار مي كند توضيح داده بود 
هيچ اشكالي ندارد اگر اموال دولتي كه واگذار مي شوند 
در پروژه هاي عمراني صرف شوند كه از عوايد آن  همگان 

بهره مي برند. 
وي چنين اظهار كرده بود: »اگر قرار باشد منابع حاصل 
از مولدسازي اموال دولتي صرف طرح هاي عمراني شود، 
براي آيندگان خواهد مان��د. وقتي بخواهيم از منابع آن 
دارايي براي س��اختن يك دارايي ديگر استفاده كنيم به 

معني حيف و ميل نيست.
 ما اكنون در حال س��اختن سدي هستيم كه چند سال 
پشت خط قرار گرفته است. ما در كشوري زندگي مي كنيم 
كه از نظر منابع آبي شرايط خاصي دارد. حالا فرض كنيد 
كه سد ساخته بشود و آب مورد نياز مردم مناطق مختلف 

تنظيم شود و آب در مزرعه جريان يابد و عملكرد درهكتار 
ما افزايش يابد. اين بهتر است يا دارايي راكد مانده؟«

او در پاسخ به اين سوال كه آيا قطعيتي وجود دارد كه منابع 
دارايي ها در بودجه صرف امور جاري نش��ود؟ هم پاسخ 
داده بود: »اين سياستي است كه دولت اتخاذ كرده است 
و قرار است منابع واگذاري ها در مسير درست به كار رود.«

   مولد سازي يا حراج؟
همانطور كه گفته ش��د از ابتداي امر موضوع استفاده از 
منابع حاصل از اموال دولتي با عنوان مولدسازي از سوي 
مسوولان امر مطرح شد. حالا و با گذر حدود يك سال از 
مطرح كردن اين موضوع با وجود وعده هاي از پيش مطرح 
شده مبني بر استفاده از منابع مالي حاصل از اين اموال، 
اكنون نوبخت خبر مي دهد كه علي الحساب بخشي از اين 
منابع در جهت ارايه پاداش به بازنشستگان خرج مي شود. 
اقدامي كه حداقل ديگر نمي توان عنوان »مولدس��ازي 

اموال دولتي«، به آن داد. 

گروه اقتصاد كلان|
افزايش هزينه هاي زندگي به دليل جهش ارزي و نرخ تورم 
بالا در كنار احتمال افزايش بيكاري و عدم امكان تعديل 
دستمزدها براي دولت و بخش خصوصي متناسب با تورم، 
وضعيت معيشتي خانوارهاي دهك هاي پايين درآمدي 
را با مشكل روبرو كرده است. بنابراين اتخاذ سياست هاي 
حمايت��ي و حفظ رفاه افراد ش��اغل و بيكار از مهم ترين 

اولويت هاي سياستي كشور است.
به گزارش تعادل، در چنين ش��رايطي طرح حمايت از 
ش��اغلان فقير و بيكاران در آذر ماه سال ۱۳۹7 با هدف 
توجه دادن برنامه ريزان و سياس��ت گذاران به س��طح 
معيشتي ش��اغلان و ارايه راهكار حمايتي براي بهبود 
وضعيت معيشتي آنان ارايه شده است. اين طرح شامل 
هشت ماده قانوني است كه در آن، به ساماندهي مشاغل 
غيررس��مي، شفاف س��ازي و تكميل نظام جامع آمار و 
اطلاعات بازار كار، تهيه سند كار شايسته و شاخص هاي 
مربوط به آن، تعيين متولي و هماهنگ كننده برنامه هاي 
اشتغال زايي و كاهش عدم تطابق شغلي و مهارت آموزي 
اشاره شده. در همين راستا، مركز پژوهش هاي مجلس 
شوراي اسلامي مركز پژوهش هاي مجلس در گزارش 
جداگانه اي كليات اين طرح را مورد بررس��ي قرار داده و 

گزارش كارشناسي در اين خصوص چاپ كرده است.
در جمع بندي اين گزارش آمده است: نتايج كلي بررسي 

مواد طرح »حمايت از ش��اغلين فقير و بيكاران«، نشان 
مي دهد كه با آنكه هدف طرح حمايت از شاغلان و بيكاران 
است اما متناسب با الزامات و نيازهاي لازم براي طراحي 
يك نظام حمايتي جامع، به اين مساله ورود نكرده است 
و از بطن آن راهكار حمايتي مش��خصي قابل استنباط 
نيست. آسيب شناسي وضعيت شاغلان و بيكاران نشان 
داد مهم ترين الزامات حمايت از اين افراد عبارت اس��ت 
از: ايجاد نظام اطلاعاتي شفاف، تعيين متولي مشخص، 
اصلاح قانون كار و افزايش انعطاف پذيري دستمزد، نظام 
تأمين اجتماعي و بيمه بيكاري، حمايت از توليد و صيانت 
از اشتغال موجود، كاهش عدم تطابق شغلي و شناسايي 
و هدايت مشاغل غيررسمي به رسمي.  همچنين بررسي 
اين گزارش نش��ان داد اين م��وارد در عمده طرح هاي 
اشتغال زايي سال هاي اخير مغفول مانده است. بررسي 
طرح حمايت از ش��اغلان فقير و بيكاران با رويكرد فوق 
نشان مي دهد كه در اين طرح به ضرورت هدايت مشاغل 
غيررسمي به رسمي، ايجاد نظام آمار و اطلاعات شفاف و 
جامع از وضعيت بازار كار، افزايش عدم تطابق شغلي بطور 
تلويحي اشاره شده است كه اين موارد نيز ناقص و نيازمند 
اصلاحات و بازبيني كلي اس��ت. ضمن اينكه اين طرح 
درخصوص شرايط كنوني ركود تورمي حاكم بر اقتصاد و 
حفظ و تثبيت مشاغل موجود مسكوت مانده است و در 
آن به ضرورت انعطاف پذيري دستمزد نيروي كار كه يكي 

از مهم ترين راهكارها و سياست هاي حمايت از نيروي كار 
به حساب مي آيد، توجهي نشده است. 

علاوه بر اين متولي مشخص براي طراحي و راه اندازي اين 
نظام حمايتي پيش بيني و تعيين نشده است و به تبع آن 
نظام پاسخگويي و شاخص هاي مرتبط با آن مغفول مانده 
است. همچنين در رابطه با نظام تأمين اجتماعي و بيمه 
بيكاري نيز پيشنهاد مشخصي ارايه نشده است. عدم لحاظ 
آمايش سرزمين، گستردگي و نامشخص بودن حدود 
و دامنه ش��مول طرح، از ديگر نقاط ضعف آن محسوب 
مي شود. درواقع با آنكه عنوان طرح حمايت از شاغلان و 
بيكاران است اما متناسب با الزامات و نيازهاي لازم براي 
طراحي يك نظام حمايتي جامع، به اين مساله ورود نكرده 
و نيازمند رفع نواقص برشمرده و اعمال اصلاحات جدي 

درخصوص مواد است.
طرح مذكور به اين شرح است: 

ماده( ۱: وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي موظف است 
با همكاري وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت امور 
اقتصادي و دارايي، وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
و مركز آمار ايران ظرف يك س��ال نسبت به شناسايي و 
شناسنامه دار كردن مشاغل غيررسمي كه فعاليت در 

آنها مغايرت صريح قانوني ندارد، اقدام كند. 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي موظف است با همكاري 
مركز آمار ايران شاخص هاي مربوط به شناسايي و نوع 

مشاغل غيررسمي را ظرف مدت شش ماه تهيه و تدوين 
كند. وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي موظف است براي 
تسهيل و گسترش پوشش بيمه اي مشاغل غيررسمي، 
ظرف مدت يك س��ال تمهيدات قانوني مورد نياز را به 

عمل آورد.
ماده( ۲: وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي موظف است با 
همكاري مركز آمار ايران، نظام آمار و اطلاعات بازار كار را 
با پوشش كامل و امكان رصد تعامل نظام هاي آموزشي، 
توليدي، تأمين اجتماعي، فني و حرفه اي تا پايان سال 

سوم برنامه ششم توسعه، فراهم كند.
ماده( ۳: دس��تگاه هاي اجرايي موظفند به منظور ايجاد 
هماهنگي بين بخشي و دستگاهي، گزارش عملكرد مالي 
و عملياتي كليه اعتبارات مصوب در بودجه سنواتي مرتبط 
با اشتغالزايي را هر سه ماه يك بار به سازمان برنامه و بودجه 

و وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي ارايه كنند.
تبص��ره - وزارت تعاون، كار و رف��اه اجتماعي به عنوان 
مس��وول هماهنگ��ي و نظارت ب��ر اج��راي طرح هاي 
اشتغال زايي و حمايت از شاغلان و بيكاران كشور، موظف 
است گزارش عملكرد مالي و عملياتي اعتبارات مصوب 
در بودجه سنواتي مرتبط با اشتغال زايي آن وزارتخانه و 
دستگاه هاي تحت هماهنگي خود را هر شش ماه يك بار 
جمع آوري، تنظيم و به سازمان برنامه و بودجه ارايه كند.

ماده( 4: وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي مكلف است به 

منظور افزايش اشتغال پذيري با رويكرد انعطاف پذيري 
دستمزد، با لحاظ استاندارد مقرر در بند الف ماده )4۱( 
قانون كار نسبت به اصلاح ساختار تعيين حداقل دستمزد 
براي مناطق، مشاغل و گروه هاي سني مختلف اقدام كند.

ماده( 5: وزارت آموزش و پرورش مكلف است با همكاري 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، سازمان فني و حرفه اي، متناسب با استعداد و 
علاقه مندي دانش آموزان و تقاضاي بازار كار، آموزش هاي 
مهارتي روزآمد و متناس��ب را ارايه كند. اين وزارتخانه 
موظف است هر ش��ش ماه يك بار گزارش اقدامات خود 
را به كميسيون هاي »آموزش و تحفيقات و فناوري« و 

»اجتماعي« مجلس ارايه كند.
ماده 6(: وزارت علوم، تحقيقات و فناوري مكلف اس��ت 
با هم��كاري وزارت تعاون، كار و رف��اه اجتماعي، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، سازمان فني و حرفه اي، ضمن 
حمايت از آموزش هاي فني و حرفه اي و رسميت دادن 
به آموزش هاي مهارتي و كارورزي براي ورود به بازار كار 
يا ارتقاي كيفي دانشجويان، تمهيدات لازم را براي ورود 
دانش��جويان در حال تحصيل و فارغ التحصيل گذشته 
بازار كار فراهم كند. اين وزارتخانه موظف است هر شش 
ماه يك بار گزارش اقدامات خود را به كميس��يون هاي 
»آموزش و تحقيقات و فناوري« و »اجتماعي« مجلس 

ارايه كند.

گروه اقتصاد كلان|
در روزهاي گذشته در خبرها آمده بود كه طبق ۱۳ مصوبه 
ميان وزارت صمت،  بانك مركزي و گمرك به نمايندگي 
از وزارت اقتصاد و ديگر س��ازمان هاي مربوطه مقرر شده 
است كه بخشي از كالاهاي رسوب شده در بنادر و مناطق 
آزاد ويژه اقتصادي كه متروكه شده است، براي فروش به 
سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي واگذار شود. 
همچنين مصوبات مذكور توسط نمايندگان تام الاختيار 
وزارتخانه هاي صمت، جهاد كشاورزي، راه و شهرسازي، 
بهداش��ت درمان، بانك مركزي، گمرك، س��ازمان ملي 
اس��تاندارد تاييد و ب��ا امضاي فرهاد دژپس��ند وزير امور 
اقتصادي و دارايي به استحضار رييس جمهور رسيده است. 
)به اين ترتيب اين مصوبات بين دستگاهي بوده و نظر هيات 

دولت را ندارد( 
به گزارش »تعادل«، همچنين طبق اخبار موجود براساس 
آخرين آمار، حدود ۱04 هزار كانتينر كالا در بنادر دپو شده 
كه از اين تعداد كانتينر موجود در مناطق مختلف ۳0 تا 
40 هزار كانتينر گروه 4 و رسته 6 گروه ۲ كالايي هستند 
-گروه 4 و رسته 6 گروه دو كالايي از جمله كالاهايي هستند 
كه مشابه آن در داخل كشور توليد شده و به همين علت 
ورود آنها به كشور ممنوع شد- كه هيچ گونه مجوز ثبت 
سفارش براي آنها صادر نشده و مهلت ماندگاري آنها نيز 

در مناطق و گمركات به اتمام رسيده و براساس قانون امور 
گمركي كالاي متروكه قلمداد شده و بايد در اختيار سازمان 

جمع آوري و فروش اموال تمليكي قرار بگيرد.
سوالي كه براي بسياري مطرح شد اين بود كه مشخص 
نيست كه چرا وزير اقتصاد مجوز فروش داخلي 40 هزار 
كانتينر كالاهاي مشابه توليد داخل را كه از سوي هيات 

وزيران ممنوع شده تاييد كرده است.
نكته ديگر ابهام آلود آن بود كه گويي سازمان جمع آوري 
و فروش اموال تمليكي عملا به مفري براي ورود كالاهاي 
ممنوعه و دور زدن قانون تبديل شده است، و سوال اين بود 
كه در س��ال مزين به نام رونق توليد داخل، چرا ۳0 تا 40 
هزار كانتينر كالا ممنوعه دولتي از طريق اين سازمان بايد 
در كشور توزيع شود؟اين ها مواردي بود كه گمرك ايران 
به آن واكنش نشان داده و روز گذشته در گزارشي مطرح 
كرده است: وفق دستور رياست جمهوري مقرر شده براي 
رفع مشكلات و ترخيص سريع كالا، كميته اي به رياست 
وزير اقتصاد و با شركت نمايندگان وزارت راه و شهرسازي، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، جهاد كش��اورزي، بانك 
مركزي و گمرك تشكيل شود و متعاقب بازديد به عمل آمده 
از مجتمع بندري ش��هيد رجايي بندرعب��اس به همراه 
نمايندگان مطلع و تام الاختي��ار وزارتخانه هاي صنعت، 
معدن و تج��ارت، جهاد كش��اورزي، راه و شهرس��ازي، 

بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران، گمرك جمهوري اسلامي ايران و سازمان 
ملي استاندارد و ضمن استماع توضيحات فعالان اقتصادي، 
صاحبان و واردكنندگان كالاها به اين اماكن، در ارتباط با 
مشكلات موجود مواردي در جلسه في مابين دستگاه هاي 
مزبور در ۱۲ بند مصوب شد.مطابق مفاد بند 6 مصوبات 
صدرالاشاره مقرر شده نسبت به واگذاري كالاهايي كه جزو 
اقلام ممنوعه دولتي براي واردات بوده و بدون اخذ مجوز 
ثبت سفارش وارد بنادر شده و مهلت توقف قانوني اين اقلام 
سپري شده است به س��ازمان جمع آوري و فروش اموال 
تمليكي اعلام شده و مرجع مذكور نسبت به فروش اين 
كالاها با رعايت مقررات مربوطه و در سطح گسترده اقدام 
كند.دراين گزارش وجود 40 هزار كانتينر حاوي كالاي 
گروه 4 )كالاهايي كه مشابه داخلي دارند(، تكذيب شده و 
آمده است: با وجود اينكه در رسانه هاي مختلف اعلام شده 
تعداد ٤٠٠٠٠ دس��تگاه كانتينر حاوي كالاي گروه ٤ به 
سازمان اموال تمليكي ارجاع شده است، اما ضمن تكذيب 
اين خبر اعلام مي دارد: اولًا- با عنايت به اينكه نس��بت به 
اظهار كالاهايي كه جزو اقلام ممنوعه دولتي براي واردات 
بوده به دليل عدم وجود مجوز ثبت سفارش وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اقدام نش��ده است از تعداد اين كانتينرها 
اطلاعاتي در دست نبوده و دوماً- با توجه به اينكه اكثر اين 

كانتينرها در مناطق ويژه و آزاد و در بنادر كشور دپو شده 
است مقرر ش��ده وزارت راه و شهرسازي )سازمان بنادر و 
دريانوردي( نسبت به استخراج فهرست اين كالاها متضمن 
نوع كالا و تعداد دقيق آنها اقدام و متعاقباً وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و گمرك ايران، نسبت به تعيين گروه هاي 

كالايي مربوطه اقدام لازم را معمول كنند. 
در بخش ديگري از اين گزارش آمده اس��ت: مدت مجاز 
نگهداري كالا در انبارهاي گمركي از تاريخ تحويل كالا به 
اين اماكن مشخص و در قانون و مصوبات مربوطه تصريح 
شده است. در صورتي كه ظرف مهلت مقرر، صاحب كالا 
براي انجام تش��ريفات گمركي و پرداخت وجوه متعلقه 
اقدام نكنند، كالا مش��مول مقررات متروكه مي ش��ود. 
كالاهايي كه در مناطق آزاد و مناطق ويژه اقتصادي پس 
از انقضاي مهلت هاي اعطايي توسط سازمان هاي مذكور، 
مهلت منقضي اعلام مي شوند نيز مشمول مقررات كالاي 

متروكه مي شوند.
آنچه درخصوص تعيين تكليف كالاهاي اش��اره شده و 
واگذاري آنها به سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي 
در مفاد بند 6 مصوبه اشاره ش��ده تصريح شده »رعايت 
مقررات مربوطه« توسط مرجع مذكور است. مستند به 
مفاد بند ۲ قانون تأسيس سازمان جمع آوري و فروش اموال 
تمليكي و اساس��نامه آن، كليه اموالي كه تحت توقيف يا 

سرپرستي يا مديريت دولتي درآمده يا به هر نحو به تصرف 
دولت در مي آيد طبق اين قانون در اختيار س��ازمان قرار 
مي گيرد تا در جمع آوري و نگهداري و اداره آن اقدام نموده، 
بايد توجه داش��ت فروش كليه اين كالاها منوط به حكم 
قضايي يا قانون است، علاوه بر اينكه گمركات اجرايي كشور 
در زمان تنظيم اظهارنامه متروكه و اعلام آن به س��ازمان 
جمع آوري و فروش اموال تمليكي نسبت به بررسي ارزش 
و ساير مشخصات كالا اقدام مي كنند، بايد توجه داشت 
كه كليه كالاهاي مشمول، براي ارزيابي و تعيين ارزش به 

كارشناس رسمي دادگستري ارجاع مي شود.
نهايتاً مي توان اشاره كرد: فروش داخلي سازمان جمع آوري 
و فروش اموال تمليكي براي كالاهايي كه توليد داخل مشابه 
ندارند با رعايت ملاحظ��ات و مقررات مربوطه، فروش به 
شرط صادرات براي كالاهايي كه داراي توليد داخل مشابه 
هستند در جهت صيانت از توليد داخلي، امحاء و انهدام 
كالاهايي كه غير اس��تاندارد و غيربهداشتي هستند، از 
روش هاي تعيين تكليف كالاهاي مشمول قانون تأسيس 
سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي است كه هنگام 
تعيين تكليف اين كالاها با توجه به تصريح صورت پذيرفته 
در متن بند 6 مصوبات اشاره شده با عنوان »رعايت مقررات 
مربوطه« و تأكيد وزير امور اقتصادي و دارايي قطعاً و يقيناً 

ملحوظ نظر قرار خواهد گرفت.
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پاورقي  اقتصادي

مردم، قدرت و منافع )36(

نوشته:  جوزف استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

   تقليل س�هم نيروي كار و س�رمايه و بالا 
رفتن سهم رانت ها

يك جنبه برجسته نابرابري رو به رشد، به تحليل 
رفتن سهم درآمد ملي است كه به سمت كارگران 
مي رود )ك��ه در فصل قبل آن را ش��رح داديم( . 
اما س��همي كه به س��مت نيروي كار مي رود نيز 

كوچك تر مي شود.
سهم سرمايه بخش��ي از درآمد ملي است كه به 
سمت آن دس��ته از افرادي مي رود كه پس انداز 
مي كنند و ثروت را به ش��كل مثلا ماشين آلات 
و ساختمان يا مالكيت معنوي )كه غالبا سرمايه 
غيرمنقول ناميده مي شود( جمع مي كنند. با آنكه 
داده هاي روشني وجود ندارد كه به آساني بتوانيم 
به آن استناد كنيم، اما مي توانيم با اطمينان خاطر 
از آن اس��تنتاج كنيم. براي مث��ال، از داده هاي 
درآمد ملي مي توانيم افزايش سرمايه موجود را 
رصد كنيم . هر سال يك كشور مي تواند بيشتر 
س��رمايه گذاري كند اما هر س��ال هم تعدادي 

از س��رمايه هاي 
قديمي مستهلك 
مي شوند . بنابراين 
ما مي توانيم سالانه 
آن خالص��ي كه به 
س��رمايه اضاف��ه 
مي شود را تخمين 
بزني��م و از آن كل 
سرمايه اقتصاد در 
هر نقطه از زمان را 

برآورد كنيم . براي تخمين »درآمد كل سرمايه« ما 
 ارزش سرمايه را در نرخ بازگشت ضرب مي كنيم.
متاس��فانه دوباره، منبع راحتي وجود ندارد كه 
بتوانيم با استناد به آن »نرخ بازگشت سرمايه« 
را تخمين بزنيم . نوعا سري داده ها در خصوص 
نرخ بازگش��ت به س��رمايه – براي پ��س انداز و 
سرمايه گذاري – با قدرت بازار محدود شده است. 
هدف ما در اينج��ا تلاش براي جدا كردن اين دو 
است . منطق آن بسيار ساده است . ما مي توانيم 
به راحتي نرخ تضميني بازگشت به دارايي ها– 
نرخ بهره اي كه دولت بايد بر اوارق قرضه دولتي 
بپردازد- را معلوم كنيم . سوال اين است: مقدار 
اضافي لازم براي جبران ريسك چقدر است . به 
عبارت ديگر، »جايزه اي كه بابت ريسك گرفته 
مي شود، چيست؟« نرخ بازگشت سرمايه بدون 
ريسك به خاطر افزايش عرضه جهاني پس اندازها 
كه از سوي كشورهاي در حال ظهوري مانند چين 
كاهش يافته اس��ت و اين مقدار به ويژه با رويداد 
بحران ۲00۸، يعني در زماني كه نرخ واقعي بهره 
)نرخ بهره اي كه با تورم تعديل ش��ده اس��ت( در 
سراسر جهان به سمت صفر يا پايين تر مي رفته، 
كاهش داشته است . بنابراين جايزه كلي ريسك 
به خاطر بهبود در مديريت كردن ريسك كاهش 
داشته است . اگر نرخ تضميني بازگشت و جايزه 
ريسك را با هم جمع كنيم، نرخ كلي بازگشت به 
سرمايه را به دست مي آوريم و با توجه به اينكه هر 
دو جزو امروزه نسبت به دوره هاي قبلي پايين تر 
هستند، نرخ كلي بازگشت به سرمايه هم پايين تر 
اس��ت . اگر ارزش س��رمايه اي را كه پيش از اين 
تخمين زديم در نرخ بازگش��ت س��رمايه ضرب 

كنيم، درآمد كلي سرمايه به دست مي آيد .
بنابراين آن طور كه تخمين زده شده، نرخ نسبت 
 »درآم��د به س��رمايه« به »درآم��د ملي« بطور 
قابل توجهي كاهش يافته است . چندين بررسي 
اي��ن يافته ها را تايي��د مي كنند، برخ��ي از اين 
مطالعات به بخش شركت ها نگاه نزديك انداخته، 
برخي به توليد متمركز شده و برخي ديگر هم به 

اقتصاد در كل تمركز داشته است .
اگر سهم درآمد نيروي كار و سهم درآمد سرمايه 
هردو پايي��ن بيايد، دلالت بر آن دارد كه س��هم 
رانت ها بايد افزايش داشته باشد و اينچنين هم 
بوده است . در ايالات متحده در حالي كه مقداري 
رانت در زمين و در مالكيت معنوي افزايش داشته 
است، يك منبع بزرگ ديگري از رانت هم در سود 
افزايش داشته است - سود مازادي كه در اقتصاد 

رقابتي حاصل شده است .
دقيقا با نگاهي به اين مس��اله همي��ن نتيجه را 
مي توان از زاويه ديگر به دس��ت آورد. ثروت ملي 
كل ارزش موجودي سرمايه يك كشور )همانطور 
كه پيش از اين ش��رح داديم شامل كارخانجات، 
تجهيزات و املاك تجاري و مسكوني است( مانند 
زمين، مالكيت معنوي و غيره اس��ت .مطالعات 
نش��ان داده اند كه در اكثر كشورهاي پيشرفته، 
ثروت ملي فراتر از افزايش سرمايه، افزايش داشته 
اس��ت . في الواقع، در برخي از كشورها، از جمله 
ايالات متحده، نرخ ثروت -در آمد حتي با آنكه نرخ 
سرمايه – درآمد كاهش داشته، افزايش داشته 
اس��ت . اختلاف مهم ميان ثروت و ارزش واقعي 
موجودي س��رمايه، ارزش دارايي ها توليد رانت 
اس��ت . ارزش اين دارايي ها بطور غيرقابل باوري 
حتي به نس��بت توليد ناخالص داخلي افزايش 

داشته است .
همچنانكه به منابع مختلف »ثروت رانتي« نگاه 
مي كنيم، يك تكه بزرگي از اين افزايش، رشد مازاد 
سودي است كه از اعمال قدرت بازار استخراج شده 
است  و يك قطعه بزرگي از اين افزايش، در ارزش 
سرمايه جمع شده سودهايي است كه از بنگاه هاي 
»هاي تك« به دست آمده است . مردخاي كورتز، 
از دانشگاه استنفورد اخيرا نشان داده كه نزديك به 
۸0 درصد ارزش سهام شركت هايي كه بطور عام 
ليست شده اند، منتسب به رانت هستند و نمايانگر 
اين است كه تقريبا يك چهارم از ارزش افزوده، در 
بخش اي تي متمركز شده است . تمام اينها نشانه 

يك تغيير از سي سال پيش است .

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي



بانك و بيمه4اخبار

الياس حضرتي، رييس كميسيون اقتصادي مجلس:

ارزهاي ديجيتالي در كشور بايد مديريت شود
الياس حضرتي، رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي، تاكيد كرد: تصميم كميسيون اقتصادي هيات 
دولت در محاس��به نرخ برق صادراتي براي توليد ارزهاي 
ديجيتالي به نوعي نه گفتن به اصل موضوع است. به زودي 
مصوبه كميس��يون اقتصادي دولت در خصوص ارزهاي 

ديجيتالي به هيات دولت ارايه مي شود.
 الياس حضرتي، رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي، در گفت وگو با اعتمادآنلاين، به تشريح جلسه ديروز 
كميسيون اقتصادي در خصوص بررسي ارزهاي ديجيتالي 
پرداخت و گفت: به دنبال مراجعات و س��والاتي كه مردم، 
فعالان اقتصادي و افراد درگير ارزهاي ديجيتالي داشتند 
و همچنين مراجعات همكاران به كميس��يون اقتصادي  
جلسه اي را با حضور وزراي اقتصاد، صمت، نيرو و رييس كل 
بانك مركزي داشتيم. در اين جلسه مسوولاني از سازمان 
پدافند غيرعامل، وزارت اطلاعات و ساير سازمان هايي كه به 

شكلي مرتبط به موضوع بودند هم حضور داشتند.
 او عنوان كرد: حرف ما در جلسه امروز )ديروز( كميسيون 
اقتصادي اين بود كه در مواجهه با پديده هاي جديد اغلب 

بسيار كند و اشتباه عمل كرده ايم. 
 حضرتي در ادامه گفت: مواجهه ما با پديده هاي جديد در 
اكثر مواقع نادرست بوده است و تجارب خوبي در اين زمينه 
كس��ب نكرده ايم.  رييس كميس��يون اقتصادي مجلس 
تاكيد كرد: ما در كشور و در مواجهه با پديده هايي همچون 
راديو، تلويزي��ون، فاكس، ويديو، ماهواره و... مس��يرهاي 
اشتباه را رفته ايم و اين مسير اشتباه، متاسفانه بارها تكرار 
شده است. بارها جلوي تكنولوژي هاي جديد را مسدود يا 
آنها را جمع آوري كرديم در صورتي كه در مقابل صنايع و 
پديده هاي نو امكان مقابله وج��ود ندارد اما مي توان آنها را 
مديريت كرد. در همين راستا تاكيد ما در كميسيون اين بود 

كه ارزهاي ديجيتالي در كشور مديريت شود.
 به گفته حضرتي ارز ديجيتالي فرصت ها و تهديدهايي را 
براي كشور به دنبال دارد.  او به فرصت ارزهاي ديجيتالي 
براي كشور اش��اره كرد و گفت: ايران جزو 3 كشوري است 
كه بيشترين ذخاير گازي را دارد. اما عمدتاً گاز را نمي توانيم 
صادر كنيم. در صورتي كه مي توانيم از گاز، برق توليد كنيم 
و از برق حاصل از اين نيروگاه ه��ا هم ارزهاي ديجيتالي و 

بيت كوين توليد كنيم.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس، در ادامه بيان كرد: با 
توليد ارز ديجيتالي در كش��ور و در شرايط كنوني اقتصاد 
كشور كه با انواع مشكلات ارزي، صادرات و تحريم مواجهيم، 
مي توان از طريق توليد ارزهاي ديجيتالي، مشكلات را حل و 
فصل كنيم و از سوي ديگر براي جوانان فرصت شغلي ايجاد 

كنيم. حضرتي با اش��اره به تهديدهاي ارز ديجيتالي براي 
كش��ور، تاكيد كرد: نگراني از وضعيت امنيتي، ضربه زدن 
به ارزش پول ملي، خروج ارز و اتلاف س��رمايه هاي مردم از 
تهديدهايي است كه وجود دارد. بيت كوين نوسانات بالايي 
دارد و اين نوسانات به مراتب بالاتر از طلا و ارز است و ممكن 
است در اين ميان افرادي مال باخته شوند و مانند موسسات 
غيرمجاز از دولت بخواهند به دليل اينكه اين صنعت را به 
رسميت شناخته، خس��ارت آنها را جبران كند. او با اشاره 
به جلسه كميس��يون اقتصادي هيات دولت در خصوص 
بررسي ارزهاي ديجيتالي گفت: كميسيون اقتصادي دولت 
روز گذشته و به موازات جلسه كميسيون اقتصادي مجلس 
جلسه اي در خصوص ارزهاي ديجيتالي داشتند و در اين 
جلسه توانستند بخشي از مسائل را بررسي دقيق كنند. در 
اين جلسه سندي به عنوان به رسميت شناختن ارزهاي 
ديجيتالي تصويب شده و آماده ارايه به هيات دولت است. 
در اين جلسه مقرر شده است كه قيمت برقي كه براي توليد 
ارزهاي ديجيتالي استفاده مي شود بر اساس ميانگين برق 
صادراتي محاسبه شده كه در اين قسمت ما انتقاداتي داريم 
و به نظر مي رس��د اين موضوع مانع توسعه اين صنعت در 

كشور مي شود.
اين نماينده مجلس خاطرنشان كرد: تصميم كميسيون 
اقتصادي هيات دولت در محاسبه نرخ برق صادراتي براي 
توليد ارزهاي ديجيتالي به نوعي نه گفتن به اصل موضوع 
اس��ت. به زودي مصوبه كميس��يون اقتص��ادي دولت در 

خصوص ارزهاي ديجيتالي به هيات دولت ارايه مي شود.

دولتارزديجيتاليرابهرسميتميشناسد
وزير امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه دولت ارز ديجيتال را 
به رسميت مي شناسد، گفت: پيش نويس طرح ساماندهي 
ارز ديجيتال در ماه پاياني سال 97 در كميسيون اقتصادي 
دولت تهيه و تصويب ش��ده و در انتظار بررس��ي در هيات 

دولت است.
»فرهاد دژپسند« در نشست روز – دوشنبه - كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با موضوع بررسي رمز ارزها، 
با بيان اينكه حدود دو سال است بحث بلاكچين در دولت در 
حال بررسي است، افزود: شوراي عالي مبارزه با پولشويي نيمه 
دوم سال 9۶ فعاليت در حوزه ارز ديجيتال را ممنوع كرد و 
گمركات نيز مانع از ورود پردازشگرهاي بلاكچين ها به كشور 
شدند، اما با توجه به اينكه ماينينگ ارز ديجيتال با پردازشگر 
برق تفاوت چنداني نداشت، عملا اين دستگاه ها وارد كشور 
شد. وي با اش��اره به اينكه در دولت كارگروهي مستقل به 
رياست كميس��يون اقتصادي قوه مجريه براي بررسي ارز 

ديجيتال تشكيل شده است، اظهار كرد: پيش نويس طرح 
ساماندهي ارز ديجيتال در ماه پاياني سال 97 در كميسيون 
اقتصادي دولت تهيه و هم اكنون تصويب شده كه در انتظار 

بررسي در هيات دولت است.
دژپسند با بيان اينكه بر اساس مصوبه كميسيون اقتصادي 
دولت، ماينينگ به عنوان يك صنعت شناخته مي شود و بر 
اساس مصوبه اين كميسيون دولت پديده ارز ديجيتال را به 
رسميت مي شناسد و براي واردات دستگاه هاي ماينينگ 

ديگر ممنوعيتي وجود نخواهد داشت.
وزي��ر امور اقتصادي و دارايي، گفت: اس��تفاده از برق براي 
توليد ارز ديجيتال در زمان پيك مصرف ممنوع است و بانك 
مركزي مكلف است ظرف 3 ماه مقدمات توليد رمزارز در 

كشور را فراهم كند.
وي با اش��اره به ارزان قيمت بودن برق در ايران، تاكيد كرد: 
بر اساس مصوبه كميس��يون اقتصادي دولت، استفاده از 
برق براي توليد ارز ديجيتال در زمان پيك مصرف ممنوع 

و همچنين مصوب ش��د كه متوس��ط نرخ صادراتي برق، 
مبناي قيمت گ��ذاري بهاي مصرفي ب��رق در صنعت ارز 

ديجيتال باشد.
دژپس��ندبا بيان اينكه بانك مركزي مكلف است ظرف 3 
ماه مقدمات توليد رمزارز در كشور را فراهم كند، افزود: بر 
اين اساس از رمزارزها در حوزه تجارت و اقتصاد بين الملل 
استفاده مي شود كه سازوكار اين اقدام بايد با همكاري وزارت 
امور اقتصادي و دارايي و همچنين وزارت صنعت، معدن و 

تجارت فراهم شود.
وزير امور اقتصادي و دارايي، با تأكيد بر اينكه ماينينگ ها بايد 
بر اساس استانداردهاي در نظر گرفته شده براي تجهيزات 
وارد كشور شوند، ادامه داد: مقرر شده سازمان استاندارد و 
وزارت نيرو در همكاري با يكديگر استاندارد مورد نياز براي 

واردات ماينينگ را تعيين كنند.
وي با بيان اينكه يكي از مخاط��رات رمز ارزها اين بوده كه 
ممكن اس��ت ابزار پولشويي شود، تصريح كرد: مسووليت 

بانك مركزي، س��ازمان بورس و بخش هاي ديگر در حوزه 
ارز ديجيتال به آنها تفويض شده تا مانع بروز پولشويي از اين 
طريق شويم و بر اين اساس مقرر شده شوراي عالي مبارزه 
با پولشويي نيز مسوول تنظيم گري و سياست گذاري هاي 

كلان در اين حوزه شود.
 به گزارش خانه ملت، دژپس��ند با بيان اينكه بايد در 
زمان تحريم ها به خوبي از ارز ديجيتال استفاده شود، 
افزود: س��ازماندهي رمز ارزها بايد ب��ه گونه اي انجام 
ش��ود كه از فوايد و فرصت هاي ارز ديجيتال حداكثر 
اس��تفاده صورت گيرد و از معايب آن جلوگيري و در 
واقع در اين حوزه انتظام بخشي لازم انجام شود. وزير 
امور اقتصادي و دارايي، از احتمال بررسي موضوع رمز 
ارزها در نشس��ت هفته آتي هيات دولت خبر داد كه 
براين اساس مصوبه كميسيون اقتصادي مورد بحث و 

بررسي قرار مي گيرد.
در ارتباط با اين موضوع خبر صفحه 7 را هم بخوانيد.
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چالشهايمديريت
منابعانسانيدربانكها

رييس پژوهش��كده پولي و بانكي با اش��اره به اينكه 
سرمايه اصلي در هر سازمان و به تبع آن نظام بانكي 
نيروي انساني است، گفت: آنچه كه به سازمان هويت 
مي دهد و تف��اوت در كار را ايج��اد مي كند، نيروي 
انس��اني اس��ت. به گزارش ايبِنا، علي ديواندري در 
سمينار آموزشي مديريت منابع انساني در بانك ها 
با بيان اينكه متاسفانه در نظام بانكي به حوزه منابع 
انساني اهميت زيادي داده نشده است، تاكيد كرد: در 
بانك ها بايد فضاي توجه به نيروي انساني فراهم شود 
و نيازها و شرايط آنها مدنظر قرار گيرد. ديواندري با 
اشاره به چالش هاي مديريت منابع انساني در بانك ها، 
گفت: يكي از اين چالش ها نحوه مواجهه با نيروهاي 
جوان در نظام بانكي است و اگر مي خواهيم اين نسل 
از نيروي انس��اني را خوب مديريت كنيم بايد تلاش 
كنيم كه ارزش هاي فردي آنها با ارزش هاي سازماني 

همخواني داشته باشد.
رييس پژوهشكده پولي و بانكي با بيان اينكه نقش افراد 
در موفقيت سازمان، جامعه و اقتصاد كشور بايد براي 
آنها مشخص شود، تصريح كرد: اين افراد نياز دارند 
كه ديده شوند و بايد سيستم هايي طراحي شود كه 
بتوانند خود را درون آن نشان دهند. وي با بيان اينكه 
خُردترين واحد براي ارزيابي عملكرد كمي در نظام 
بانكي شعبه است، تاكيد كرد: بايد سيستم هايي را 
طراحي كنيم كه بتوان تك تك افراد را ارزيابي كرد و 

نيروي انساني بداند كه ديده خواهد شد.
رييس پژوهشكده پولي و بانكي افزود: در حال حاضر 
خود افراد، همكاران و مشتريان درباره توانايي پرسنل 
داخل شعبه ها اطلاعات دارند اما مديران تصميم گير 
در اين زمينه اطلاعي ندارند در حالي كه تصميمات 
مديريتي را آنها بايد بگيرند و اين دسته از افراد هستند 
كه نياز اس��ت چنين اطلاعاتي داشته باشند. وي با 
بيان اينكه چالش بعدي روش استخدام و به كارگيري 
نيروي انساني است، گفت: همه افراد در نظام بانكي از 
باجه و تحويلداري كار خود را آغاز و به مرور در بانك 
رشد مي كنند و متاسفانه توجهي به استعدادهاي افراد 
در اين زمينه نمي شود، اما در دنيا به اين شكل نيست 
و براي هر شغل فرد مناسب با آن پست را استخدام 
مي كنند. ديواندري با بيان اينكه بايد به سمت ايجاد 
يك سيستم حمايتي همچون خانواده حركت كنيم، 
گفت: مديران بايد در موفقيت ها و شكست ها در كنار 
نيروهاي جوان خود باش��ند و موفقيت ها را مرهون 
نيروي انس��اني بدانند. وي ادامه داد: چالش بعدي 
شكاف بين مهارت هاي منابع انساني و مهارت هاي 
مورد نياز براي امروز است، يعني توانايي هايي كه افراد 
دارند و آنچه نياز اس��ت داشته باشند كه اين شكاف 
روز به روز در حال گسترش است، البته اين امر تنها 
مخصوص بانك ها نيست و در صنعت خدمات مالي 
اين مشكل به چش��م مي خورد. رييس پژوهشكده 
پولي و بانكي با بيان اينكه بسياري از امور بانك از شكل 
سنتي به سمت ديجيتالي شدن حركت كرده است، 
تصريح كرد: در چنين حالتي بسياري از مهارت هايي 
كه پرسنل دارند در آينده به كار نخواهد آمد و بايد در 

راستاي تحولات، مهارت هاي افراد نيز عوض شود.
وي ادامه داد: مشاغل ساده مانند دريافت و پرداخت 
در آينده از بين خواهد رفت و مشاغل جديدي جاي 
آنها را خواهند گرفت كه بايد نيروي انساني را متناسب 
با آن تربيت كنيم. رييس پژوهشكده پولي و بانكي 
افزود: يكي از تحولات اساسي ديگر مدل كسب و كار 
است، در حالت قديمي همه امور در داخل شعبه انجام 
مي شد اما در بانكداري جديد كه به آن بانكداري جامع 
مي گويند، بانك به جاي شعبه محوري، مشتري محور 
است و شعبه به يك نقطه بازاريابي جغرافيايي و محلي 
و در واقع ويترين فروش خدمات بانكي تبديل مي شود. 
ديواندري خاطرنشان كرد: چالش بعدي طرح هاي 
استخدامي و موج بازنشستگي است كه در دهه اخير 
با آن مواجه شديم و بسياري از نيروهاي با تجربه بانكي 
از بانك ها خارج شدند و به دليل اينكه طي چندسال 
استخدام چنداني در نظام بانكي انجام نشده در نهايت 
موجب شده با خلأ نيروي انساني مواجه شويم. وي 
افزود: چالش بعدي ناهمخواني تعداد فارغ التحصيلان 
با تعداد نيروهاي مورد نياز است، نرخ بيكاري اثر دوگانه 
دارد و از طرفي فرصتي اس��ت كه بت��وان نيروهاي 
كارآمدتر را جذب كرد، اما در صورتي بايد خبرگان را 

جذب كرد كه بتوان آنها را خوب مديريت كرد.
دانشيار دانشگاه علامه طباطبايي با اشاره به اينكه 
شغل مهم تر از شاغل اس��ت، استراتژي هاي منابع 
انس��اني در بانك ها را تشريح كرد. ميرعلي نقوي در 
سمينار آموزشي مديريت منابع انساني در بانك ها 
درباره استراتژي هاي منابع انس��اني، اظهار داشت: 
براساس ديدگاه سرمايه انساني، همه پرسنل ارزش 
يكس��اني براي س��ازمان ندارند. برخي از شغل ها و 
شاغلين با توجه به ماموريت سازمان، بسيار حياتي 
هس��تند ولي برخي چندان كمكي به ماموريت ها 
نمي كنند. وي افزود: در اغلب مدل هاي منابع انساني 
مثل ليپاك و اس��نل )۱999(، بامبرگر؛ استيوارت؛ 
اولريچ، استوري به ارزش استراتژيك مشاغل اشاره 
شده اس��ت. اين دانشيار دانشگاه علامه طباطبايي، 
ادامه داد: با استناد به اين موضوع، مازاد منابع انساني 
دارندگان مشاغلي كه ارزش استراتژيك براي سازمان 
ايجاد مي كنند موجب ايجاد مزيت براي س��ازمان 
خواهد شد و بالعكس، مازاد منابع انساني در دارندگان 
مشاغلي كه ارزش استراتژيك اندكي ايجاد مي كنند؛ 
توجيه پذير نبوده و مزيت ايجاد نخواهند كرد. سيد 
نقوي در ادامه با اشاره به اينكه شغل مهم تر از شاغل 
است، گفت: در حالت قراردادي، دانش آشكار به كار 
گرفته مي شود و ش��غل مهم تر از شاغل است. وي با 
تاكيد بر اينكه اشكال بزرگ مديران عدم تشخيص 
صحيح براي آموزش به افراد اس��ت، گفت: در حالت 
قراردادي، رابطه فرد و سازمان به جهت عمومي بودن 
تخصص كوتاه مدت تعريف مي شود، لذا براي سازمان 
امكان جايگزيني نيرو وجود دارد. اين دانشيار دانشگاه 
علامه طباطبايي، ادامه داد: منابع انساني در اين حالت 
بطور خارجي به كار گرفته مي شود و اولين كانديدها 

براي برون سپاري هستند. 
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صورت هاي مالي بزرگ ترين شركت بورسي كشور تصويب  شد
مجم��ع عمومي عادي س��الانه و فوق الع��اده بانك 
تجارت با حضور بيش از 73 درصد س��هامداران در 
تاريخ ٣١ تيرماه برگزار و صورت هاي مالي اين بانك 

تصويب شد.
به گ��زارش رواب��ط عمومي بانك تج��ارت، مجمع 
عمومي عادي سالانه اين بانك با حضور نمايندگان 
صاحبان س��هام، مديرعامل، اعضاي هيات مديره و 
نمايندگان وزارت اقتصاد و بانك مركزي برگزار شد.  
رضا دولت آب��ادي مديرعامل بان��ك تجارت در اين 
مجمع با ارايه خلاصه گزارشي از عملكرد اين بانك 
در س��ال مالي ۱397 گفت: در سالي كه گذشت با 
وجود تنگناه��ا و محدوديت هاي موجود، مجموعه 
خدمتگزاران بان��ك تجارت تلاش��ي مجاهدانه در 
بخش هاي صف و ستاد داشتند و برآيند آن كاهش 

9۱ درصدي زيان بانك شد.
مديرعامل اين بانك با تقدير از اعتماد عموم مردم، 
حمايت كامل سهامداران و تلاش صادقانه كاركنان 
اين بانك يادآور ش��د: حاصل اين اعتماد و همراهي 
در سال گذش��ته، تبديل زيان عملياتي شش هزار 
ميليارد ريالي به سود عملياتي ۶5هزار ميليارد ريالي 
شد و البته مجموعه بانك تجارت در سال ۱398 نيز 
تلاش در جهت رونق توليد را سرلوحه فعاليت هاي 
خود قرار داده و سعي دارد با انسجام بيش از پيش و 
همراستا با سياست هاي كلان اقتصادي كشور نقش 

ويژه خود را به بهترين شكل ايفا كند.
دولت آبادي در تش��ريح علل موفقيت اين بانك در 
س��ال 97 اف��زود: برنامه هاي بانك براي س��ال 97 

حول س��ه محور افزايش تحرك و پويايي در اركان 
بان��ك، انجام اصلاحات اساس��ي در س��اختارهاي 
مال��ي و عملياتي و طراحي روش ه��اي نوين تامين 
مال��ي پروژه هاي بزرگ كش��ور بود ك��ه اجراي آن 
تاثيرات مثبتي را در عملكرد بانك به همراه داشته 
اس��ت. نقطه عطف اين عملكرد تلاش براي كاهش 
هزينه پول به ش��مار مي رود كه بانك تجارت موفق 
ش��د با اتخاذ راهكارهاي مناس��ب و پرهيز از جذب 
س��پرده هاي گران قيمت فارغ از رقابت هاي ناسالم 
موجود كه بعضا در بين بانك ها ش��اهد آن هستيم 
نرخ هزينه پول خود را افزون بر 2 درصد نس��بت به 

سال 9۶ كاهش دهد. 
وي به افزايش سرمايه 390 درصدي بانك از محل 
تجديد ارزيابي دارايي ها در سال ۱397 اشاره كرد و 
گفت: با اين افزايش سرمايه گام بلندي براي خروج 
بانك از ماده ۱4۱ اصلاحيه قانون تجارت فراهم شد 
و بان��ك را در جايگاه بزرگ ترين ش��ركت حاضر در 
بورس اوراق بهادار تهران قرار داد . امير مسعود رزازان 
نايب رييس هيات مديره بانك تجارت نيز با اش��اره 
به وضعيت نقدينگي اي��ن بانك گفت: اگرچه بانك 
تجارت س��ال ۱397 را با بي��ش از 40 هزار ميليارد 
ريال بدهي به بازار بين بانكي و 4 هزار ميليارد ريال 
اضافه برداش��ت از بانك مركزي )مجموعا 44 هزار 
ميليارد ريال( آغاز كرد، اما توانس��ت در پايان سال 
۱397 تراز نقدينگي خود را مثبت كند به نحوي كه 
موجودي بانك نزد بانك مركزي و در بازار بين بانكي 
ب��ه ۶400 ميليارد ريال افزاي��ش يافت. به اين معنا 

كه نه تنها 44 هزار ميليارد ريال بدهي بين بانكي و 
اضافه برداش��ت از بانك مركزي جبران شد، خالص 
اين تراز به موجودي ۶400 ميليارد ريالي اين بانك 
در بازار بين بانكي و طلب از ديگر بانك ها تبديل شد.

رزازان از افزاي��ش درآمدهاي اين بانك از محل حق 
الوكاله در س��ال 97 خبر داد و افزود: بانك تجارت 
در س��ال ۱397 ضمن عملكرد مناسب در منابع و 
مصارف ريالي، توانس��ت مبلغ 2۶42 ميليارد ريال 
درآمد حق الوكاله از محل عمليات واسطه گري مالي 
كسب كند. اين در صورتي اس��ت كه بانك در سال 
۱39۶ فاقد اين درآمد ب��ود. علاوه بر اين با افزايش 
بي��ش از 58 درصدي در جذب س��پرده هاي بدون 
هزينه به ويژه سپرده هاي جاري با 72 درصد رشد، 
تركيب پورتفوي منابع بانك بهبود يافت. اس��تماع 
گزارش هيات مدي��ره و ارايه گزارش حس��ابرس و 
بازرس قانوني در مورد صورت هاي مالي سال منتهي 
به تاريخ 29 اسفند 97، بررسي و تصويب صورتهاي 
مالي، انتخاب روزنامه هاي دني��اي اقتصاد و جهان 
صنعت به عنوان روزنامه كثيرالانتش��ار سال مالي 
منتهي به پايان اسفند ماه ۱398، انتخاب حسابرس 
و بازرس قانوني بانك براي سال مالي جاري و تعيين 
حق الزحمه و تعيين حق حضور اعضاء غيرموظف آنها 
از جمله محورهايي است كه در مجمع عمومي عادي 

بانك تجارت به تصويب اعضاء رسيد.
در ادامه اين جلسه گزارش بازرس قانوني بانك ارايه 
و موارد از سوي رزازان نايب رييس هيات مديره اين 
بانك پاسخ داده شد.  تصويب صورت هاي مالي بانك 

تجارت منتهي به پايان اس��فند 97 با اكثريت آراي 
س��هامداران پايان بخش اين مجمع بود. همچنين 
مجمع عمومي ع��ادي بطور فوق الع��اده اين بانك 
روز دوشنبه 3۱ تير ماه با حضور بيش از 73 درصد 
س��هامداران يا نمايندگان قانون��ي آنها، نمايندگان 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار، حسابرس و بازرس 
قانوني در محل س��الن همايش هاي دانشگاه شهيد 
بهش��تي به منظور انتخاب اعضاي هيات مديره در 
ادامه برگزار شد و ضمن اعلام بازنشستگي عليرضا 
حاجعلي يكي از اعضاي هيات مديره اين بانك، ساير 
اعضا در س��مت خود ابقا ش��دند. رضا دولت آبادي 
مديرعامل بان��ك تج��ارت در اين مجمع ب��ا ارايه 
خلاصه گزارش��ي از عملكرد اين بانك در سال مالي 
۱397 گفت: در س��الي كه گذشت با وجود تنگناها 
و محدوديت هاي موجود، مجموع��ه خدمتگزاران 
بانك تجارت تلاش��ي مجاهدانه در بخش هاي صف 
و س��تاد داش��تند و برآيند آن كاهش 9۱ درصدي 

زيان بانك شد.
مديرعامل اين بانك با تقدير از اعتماد عموم مردم، 
حمايت كامل سهامداران و تلاش صادقانه كاركنان 
اين بانك يادآور ش��د: حاصل اين اعتماد و همراهي 
در سال گذش��ته، تبديل زيان عملياتي شش هزار 
ميليارد ريالي به سود عملياتي ۶5هزار ميليارد ريالي 
شد و البته مجموعه بانك تجارت در سال ۱398 نيز 
تلاش در جهت رونق توليد را سرلوحه فعاليت هاي 
خود قرار داده و سعي دارد با انسجام بيش از پيش و 
همراستا با سياست هاي كلان اقتصادي كشور نقش 

ويژه خود را به بهترين ش��كل ايفا كند. امير مسعود 
رزازان نايب ريي��س هيات مديره بان��ك تجارت نيز 
بخش هاي كلي از عملكرد اين بانك در س��ال 97 را 
برشمرد و گفت: در راس��تاي پاسخگويي به اعتماد 
سهامداران در مجمع عمومي سال 9۶، بانك تجارت 
در س��ال 97 رويكردي جديدي را پيش گرفت كه 
مهم ترين نتيجه آن كاه��ش قابل توجه زيان بانك 
نسبت به س��ال 9۶، افزايش سرمايه 390درصدي 
و تبديل ش��دن بانك تجارت به بزرگ ترين شركت 
بورسي كش��ور بود.  نايب رييس هيات مديره بانك 
تج��ارت افزود: ب��ا وج��ود موفقيت ه��اي بانك در 
سال97 مشكلات پيش روي بانك به واسطه تشديد 
تحريم ه��اي بين المللي به قوت خود باقي اس��ت و 
مهم ترين چالش امروز بانك تجارت همچون ساير 
بانك ها انباش��ت بخش قابل توجهي از دارايي هاي 
بانك در سرفصل هاي مطالباتي است كه مطالبات از 
دولت بخش قابل توجهي از اين مطالبات را تشكيل 

مي دهد. 
در ادامه اين جلسه گزارش بازرس قانوني بانك ارايه 
و پاسخ موارد مطرح شده در گزارش از سوي رزازان 
عضو هيات مديره بانك تجارت ارايه شد. تعدادي از 
سهامداران بانك نيز به طرح موضوعاتي در خصوص 
عملكرد و صورت هاي مالي بانك تجارت پرداختند 
كه توضيحات لازم از سوي مسوولان بانك را به دنبال 
داشت.  تصويب صورت هاي مالي بانك تجارت براي 
عملكرد مالي منتهي به پايان اس��فند س��ال 97 با 
اكثريت آراي سهامداران پايان بخش اين مجمع بود. 

رييس كل بيمه مركزي از تردد 9 ميليون راكب موتورس��يكلت فاقد 
بيمه نامه در كش��ور خبر داد. به گزارش روابط عمومي بيمه مركزي، 
غلامرضا س��ليماني كه در نشس��ت مجمع عمومي صندوق تامين 
خسارت هاي بدني سخن مي گفت، با اعلام اين مطلب افزود: ما صندوق 
را به عنوان يك مجموعه قوي مي بينيم كه نه تنها پشتيبان افراد زيان 
ديده، بلكه پشتيبان شركت هاي بيمه است و در زمان مقتضي مي تواند 
به شركت هاي بيمه كمك كند. وي افزود: با تشريح و تبيين وظايف و 
مسووليت هاي صندوق و گزارش عملكرد آن، قطعاً از ميزان فشارهاي 
اقتصادي نهادهاي ديگر بر صندوق كاسته خواهد شد. رييس كل بيمه 
مركزي با ابراز خرسندي از عملكرد صندوق تامين خسارت هاي بدني 
در سال هاي اخير نسبت به تقويت تعامل مسوولان صندوق با مسوولان 
سه قوه تاكيد كرد و گفت: درك كامل و دقيق ماموريت هاي حساس 
و مسووليت هاي ويژه صندوق تامين خسارت هاي بدني از سوي نهاد 
قانونگذار و س��ازمان هاي اجرايي به پايداري منابع و خدمات رساني 
گس��ترده تر آن منتهي خواهد شد. رييس ش��وراي عالي بيمه نقش 
فرهنگ س��ازي را در كاهش سوانح، تعيين كننده و مهم ارزيابي كرد 
و افزود: در كنار مقوله فرهنگ سازي، مساله طرح »راننده محوري« 
را ني��ز در صنعت بيمه دنب��ال مي كنيم و اعتقاد داري��م راهكارهاي 
پيشگيرانه در كاهش حجم خسارات تاثير بسياري دارد. وي از تردد 9 
ميليون راكب موتورسيكلت فاقد بيمه نامه در كشور خبر داد و گفت: 
در نشست هاي متعددي كه با نيروي انتظامي، پليس راهور و نهادهاي 

ذيربط برگزار شد راهكارهاي مختلفي را براي كاهش تخلفات و تشويق 
موتورسيكلت سواران براي تسهيل در تهيه بيمه نامه بررسي كرده ايم 
كه به زودي ش��اهد نتايج عملي آن خواهيم بود. در ادامه اين نشست 
علي جباري رييس صندوق تامين خسارت هاي بدني با ابراز خشنودي 
از تاييد عملكرد صندوق تامين خسارتهاي بدني توسط اعضاي مجمع 
از قانون تاس��يس اين مجموعه به عنوان يك قانون مترقي ياد كرد و 
افزود: دستاوردهاي مثبت صندوق تامين خسارت هاي بدني در حوزه 
پوش��ش هاي مختلف، ايفاي تعهدات قانوني و مش��اركت در فرآيند 
»زندان زدايي« به عنوان يك الگوي جديد در بين سازمان هاي كشور 

مطرح شده است.

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس در تشريح نشست كميسيون 
متبوع خود از تصوي��ب كليات و جزييات ط��رح دو فوريتي الزام 
بانك ها و موسس��ات اعتباري غيربانكي به حذف س��ود و جريمه 

مضاعف از بدهي تسهيلات گيرندگان خبر داد. 
به گزارش خانه ملت، محمدحس��ين حسين زاده بحريني رييس 
كميته پولي و بانكي كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
در تشريح نشست ديروز كميس��يون اقتصادي مجلس، گفت: در 
نشس��ت امروز )ديروز( طرح دو فوريتي الزام بانك ها و موسسات 
اعتب��اري غيربانك��ي به حذف س��ود و جريمه مضاع��ف از بدهي 
تسهيلات گيرندگان مورد بررسي قرار گرفت و كليات و جزييات 
آن به تصويب رسيد. نماينده مردم مشهد و كلات در مجلس شوراي 
اسلامي، با اش��اره به مزاياي اين طرح براي توليدكنندگان، افزود: 
رافت و پش��تيباني نظام بانكي نس��بت به واحدهاي توليد و مردم 
كاملا آشكار مي ش��ود، چراكه بانك بايد پشتيبان توسعه كشور و 

واحدهاي توليد باشد. 

بانكبايدبرايرفعنيازهايضروريمردمكاركند
وي با اش��اره به اينكه بانك بايد براي رفع نيازهاي ضروري مردم 
كار كند، ادامه داد: برخي بانك ها كمتر با اين رويكرد كار كرده اند، 
اما طرح دو فوريتي الزام بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي به 
حذف س��ود و جريمه مضاعف از بدهي تسهيلات گيرندگان كه با 

موافقت خود بانك ها تهيه شده آنها را در همان ريل قرار مي دهد. 
حس��ين زاده بحريني تاكيد كرد: بانك ها با اجراي اين قانون بايد 
به بانك هايي تبديل ش��وند كه با مردم بيشتر مدارا كنند و هواي 
توليد و توليدكننده را بيش��تر داشته باشند. رييس كميته پولي و 
بانكي كميسيون اقتصادي مجلس با بيان اينكه طرح الزام بانك ها 
و موسس��ات اعتباري غيربانكي به حذف س��ود و جريمه مضاعف 
از بدهي تس��هيلات گيرندگان دارايي هاي منجمد بانك ها را آزاد 
مي كن��د، تصريح كرد: به بانك ها اين فرصت و فضا داده مي ش��ود 
ك��ه پس از اين با دس��ت بازتر به واحدهاي تولي��دي و نيازمندان 

تسهيلات ارايه دهند.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

»تعادل«وضعيتبازارسهامدرروزهايپسازموجتورمرابررسيميكند

چشم سهامداران به دنبال 30 شركت بزرگ
گروه بورس |سميرا ابراهيمي| 

وقتي اقتصاد كش��وري دچار تلاطمي از جنس تورم 
مي شود، نوس��انات قيمتي در آن ايجاد شده و قيمت 
تمام كالاهاي سرمايه اي و مصرفي در آن رو به افزايش 
مي گذارد. اين افزايش قيمت ها، بازار به بازار پيشروي 
مي كند و با اتمام فصل تورم، در آخرين بازار كه عموما 
بازار سرمايه است، نوسانات شديد قيمتي نيز به پايان 
مي رسد. مانند آنچه در يك سال و نيم گذشته مشاهده 
كرديم كه نوسانات شديد قيمتي ابتدا از بازار دلار آغاز 
شد، سپس بازار طلا به همراهي با آن پرداخت. دامنه 
نوسانات به بازار مسكن كشيد. به موازات اين بازارها، بازار 
كالاهاي ديگر نيز با افزايش قيمت شديد مواجه بود و 
ارزش فروش شركت ها رو به افزايش مي رفت. بنابراين 
س��هام آنها نيز بايد با افزايش قيمت مواجه مي شد كه 
از تابستان سال گذش��ته كه شاخص كل بورس براي 
اولين بار 6 رقمي شد، اين موضوع قابل ملاحظه است. 

   رفتار شناسي نوسان تورم در بورس
دليل اقتصادي اين موضوع، به اين شكل بيان مي شود 
كه در شرايط تورمي، س��ود اسمي شركت ها پس از 
مدت زماني افزايش پيدا مي كند. در واقع سودآوري 
افزايش نيافته، بلكه س��ود اس��مي تحت تأثير تورم 
افزايش يافته است. زماني كه سود اسمي با افزايش 
مواجه شود، قيمت اسمي سهام نيز افزايش خواهد 
يافت. همين موضوع موجب شد كه زماني در بازار هر 
سهمي كه خريداري مي شد، فارغ از آنكه ارزندگي از 
نوع توليد و فروش دارد يا خير، فقط به واسطه انتظار 
افزايش ارزش اسمي، جهش مثبت داشته باشد. اما 
اكنون از س��رعت تورم كاسته شده، قيمت دلار بازار 
آزاد به دلار نيمايي نزديك شده و ديگر حباب دلاري 
در بازار وجود ندارد. بنابراين نمي توان انتظار نوسانات 
ش��ديد مانند آنچه در ماه هاي قبل رخ داد را داشته 
باشيم كه اين موضوع به اين معناست كه از الان به بعد 
هر سهمي، ارزنده باشد براي سرمايه گذاران حرفه اي 

به عنوان فرصت خريد مطرح مي شود. 
اما روي ديگر سكه تورم، اين است كه موجب كاهش 
ارزش ذاتي هر س��هم مي شود. دليل اين امر نيز به اين 
صورت بيان مي شود كه در سال هايي كه نرخ تورم بالا 
باشد، كيفيت سود واقعي شركت ها )سود اقتصادي( 
پايي��ن مي آيد. علاوه ب��ر اين، ش��رايط تورمي باعث 
كاهش قدرت خريد مردم مي شود. افزايش هزينه هاي 

زندگي به گونه اي خواهد بود كه فرصت سرمايه گذاري 
و پس ان��داز از آنها گرفت��ه و درآمدها بيش��تر صرف 

هزينه هاي جاري مي شود. 

  عاقبت بازار سهام پس از تورم
حال در شرايطي كه گفته مي شود بازارها به آرامش 
رسيدند و ديگر خبري از تورم لجام گسيخته نيست، 
فرصت سفته بازي نيز در بازار كم شده و سهم هايي 
رو به صعود مي گذارند كه از لحاظ بنيادي، وضعيت 
خوبي داشته باشند. يعني ديگر سفته بازها نمي توانند 
س��هم هايي كوچك كه با حجم مبناي اندك تكان 
مي خورند را بالا ببرند و نوس��ان بگيرن��د. البته اين 
موضوع به آن معنا نيس��ت كه به صورت مطلق اين 
اتفاق رخ ندهد، بلكه به معناي آن اس��ت كه چنين 
رويه اي احتمالا تا چند م��اه، مثمر ثمر نخواهد بود. 
حال اگر بخواهيم به صورت مفصل به وضعيت خوب 
بنيادين ش��ركت ها بپردازيم، ابتدا بايد به چند نكته 

توجه كنيم. 
در وهله اول، اگر شركتي بتواند در زمان تحريم، توليد 
خود را حفظ كرده و حتي افزايش دهد، همچنين اين 
فروش، عمدتا در بازار صادراتي باش��د كه به صورت 
دلاري محاسبه مي شود، در اكثر مواقع گفته مي شود 

كه به بهبود ارزش بنيادين آن ختم مي شود. 
به عنوان مثال در شرايط فعلي بازار، شنيده مي شود 
كه تقريبا تمام فولادسازان سفارشات صادراتي براي 
2 ماه آتي را بطور كامل دريافت كرده و امكان دريافت 
سفارش جديد ندارند، برخي حتي سفارشات ماه سوم 
را نيز بس��ته اند و صرفا براي نوامب��ر، امكان دريافت 

سفارش جديد و تحويل فولاد را دارند. 
در اين ش��رايط، برخي از فولادسازان مي گويند كه 
مشتريان خارجي امكان مديريت تحريم را داشته و 
در صورت تخفيف، امكان افزايش سفارش را دارند. 
برخي هم اذعان مي كنند كه تحريم هاي جديد امريكا 
كه از ماه آينده اعمال مي ش��ود، مشتريان را هيجان 
زده ك��رده و اقدام به س��فارش گذاري محموله هاي 
بزرگ پيش از موعد كرده اند تا ريسك خود را كاهش 
دهند. بنابراين اقبال خريد سهام شركت هاي فولادي 
و همچنين بالادستي آنها كه سنگ آهني ها را شامل 
مي ش��ود، در انتظار بازار است كه البته كليد خورده 
اس��ت و به نظر مي رس��د در روزهاي آتي نيز تداوم 

داشته باشد. 

  چشم عقاب سرمايه گذاران
در روزهايي كه به نظر مي رسد بازي بازار سهام از سهام 
كوچك و نوس��ان ده، به سمت ش��ركت هاي بزرگ و 
بنيادي چرخيده است، شاخص 30 شركت بزرگ بازار 
در معرض انظار بازيگران اين بازار اس��ت. اين شاخص 
در روز گذش��ته، بيش��تر از تمام ش��اخص هاي بازار 
)غيرصنعتي( رشد كرد و مويد همين ادعا در بازار است. 
البته اين ش��اخص از زماني كه راه اندازي شد، همواره 
مورد توجه سرمايه گذاران بوده و در بازاري كه نمي توان 
شاخص را خريد و فروش كرد، صندوق هاي مبتني بر 
شاخص 30 ش��ركت بزرگ بازار سرمايه حضور دارند 
و فعاليت مي كنند.  اين ش��اخص شامل شركت هاي، 
مخابرات ايران، پتروش��يمي فجر، پتروشيمي پارس، 
گس��ترش نفت و گاز پارسيان، نفت و گاز پتروشيمي 
تامين، پتروشيمي جم، كشتيراني جمهوري اسلامي 
ايران، مپنا، پالايش نفت تبريز، پالايش نفت بندرعباس، 

پتروش��يمي پرديس، پالايش نفت اصفهان، پالايش 
نفت تهران، پتروش��يمي خارك، صنايع پتروشيمي 
خليج فارس، فولاد خوزستان، ملي صنايع مس، فولاد 
مباركه اصفهان، معدني و صنعتي چادرملو، معدني و 
صنعتي گل گهر، پتروشيمي مبين، شركت ارتباطات  
سيار ايران، گروه مديريت سرمايه گذاري اميد، بانك 
ص��ادرات، بانك ملت، بانك پارس��يان، بانك تجارت، 
سرمايه گذاري صندوق بازنشستگي، سرمايه گذاري 
غدير و توسعه معادن و فلزات مي شود. همين ليست 
كه شامل شركت هاي پتروشيمي، پالايشگاهي، فلزي و 
معدني و در نهايت نهادهاي مالي بانكي و سرمايه گذاري 
مي شود، به وضوح سيگنال هاي رشد در كشور كه در 
وهله اول افزايش نرخ نفت است و همبستگي مستقيم 
با شركت هاي پالايش��گاهي را دارد، بيان مي كند. در 
واقع به محض افزايش نرخ نفت در بازارهاي جهاني، 5 
شركت پالايشگاهي اين شركت رو به صعود مي گذارند 

كه روز گذشته با افزايش 1.7 درصدي قيمت نفت در 
بازار جهاني، شاهد اين موضوع بوديم. 

افزايش نرخ فل��زات اساس��ي در بازارهاي جهاني نيز 
به دليل حضور س��نگ آهني ها، فولادي ها وشركت 
مل��ي مس در گ��روه ش��ركت هاي اين ش��اخص نيز 
همين وضعيت را دنبال مي كند و بالطبع شركت هاي 
پتروشيمي كه نقش بيش��تري در روند حركتي اين 
شاخص دارند، هرگاه در بازار جهاني با افزايش قيمت 
محصول توليدي خود اعم از اوره، متانول، پي وي سي و 
امثالهم مواجه شوند يا نرخ ارز صعودي شود، با افزايش 
درآمد اقتصادي روبرو شده و به تبع آن ارزش سهام آنها 
رشد مي كند و تاثير مثبت مضاعفي را در اين شاخص 
خواهند داشت. هرچند اثرگذاري منفي اين شركت ها 
در ش��اخص نيز بيشتر است و به دليل دستوري بودن 
نرخ گذاري قيمت محصولات آنها توس��ط دولت، بايد 

اين ريسك را نيز در نظر گرفت. 

گروه بورس| 
شاخص بورس تهران ديروز با ثبت رشد 3 هزار و 3۸6 
واحدي در پايان معاملات ب��ه 253 هزار و ۴7 واحد 
رسيد. در اين روز رشد قيمت در بسياري از نمادهاي 
فلزي- معدني و پتروپالايش��ي سبب شد تا طي روز 
گذشته ارزش بورس تهران به 93۸ هزار ميليارد تومان 
برسد. اگرچه اين نخستين باري نيست كه ارزش اين 
بازار به رقم ياد شده مي رسد اما بررسي آن در مقايسه 

با ساير آمارهاي اقتصادي جالب توجه است.
 ارزش بورس تهران در حالي امروز به 93۸ هزار ميليارد 
تومان رسيده كه پيش تر در تاريخ 2۴ تيرماه، هنگامي 

كه شاخص كل بورس تهران به سطح 53 هزار و 303 
واحد رسيده بود به رقم 959 ميليارد تومان را نيز دست 
يافته بود. ارزش بازار در روزهاي جاري در حالي به اين 
سطح رسيده است كه اين بازار در روز پاياني سال 96 و 
قبل از افزايش تند و تيز قيمت ارز ارزشي بالغ بر 3۸2 
هزار ميليارد تومان داشت. بر اين اساس اگرچه ارزش 
ريالي بورس تهران در حال حاضر 2.5 برابر ارزش آن 
در پايان سال 96 است، با اين حال ارزش دلاري اين 
بازار كه در پايان سال ياد شده در حدود 100 ميليارد 
دلار بوده همچنان از بهاي س��هام اين ب��ازار در روز 
گذشته كمتر است، چراكه با احتساب دلار 12 هزار 

توماني )روز گذشته ارزش هر دلار امريكا  روي تابلوي 
صرافي هاي دولتي 12 هزار تومان بوده است( ارزش 

اين بازار در حال حاضر 7۸ ميليارد دلار است.
بر اس��اس آمارهاي به ثبت رس��يده در اين روز همه 
شاخص هاي بازار سهام با رشد مواجه شدند بطوري كه 
شاخص كل بورس معادل 1.36 درصد افزايش يافت 
و به سطح 253 هزار و ۴7 واحدرسيد. شاخص  قيمت 
»وزني- ارزش��ي« با 923 واحد افزايش معادل 1.36 
درصد به 6۸ هزار و 99۸ واحد، شاخص كل »هم وزن« 
با 231 واحد افت معادل 0.3۸ درصد به 60 هزار و 361 
واحد، شاخص قيمت »هم وزن« با 155 واحد رشد، 

معادل 0.3۸ درصد به ۴0 هزار و 6۸2 واحد، شاخص 
آزاد ش��ناور با 3671 واحد رشد، معادل 1.36 درصد 
به 2۸1 هزار و 123 واحد، شاخص بازار اول با 2627 
واحد افزايش معادل 1.۴3 درصد به 1۸6 هزار 526 
واحد و شاخص بازار دوم با 61۴6 واحد صعود معادل 

1.2۴ درصد، به 502 هزار و 953 واحد رسيدند.
در روزي كه گذش��ت 7 نماد »فولاد ب��ا 521 واحد، 
فملي با ۴۴0 واحد، پارس با 292 واحد، پارس��ان با 
257 واحد، شتران با 235 واحد، فارس با 232 واحد 
و شپنا با 230 واحد« رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر 
شاخص كل بورس به جا گذاشتند.  به اين ترتيب، در 
پايان داد و س��تدهاي روز قبل بورس، در 21۸ هزار 
نوبت معاملاتي، يك ميلي��ارد و ۸6۴ ميليون برگه 
اوراق بهادار ب��ه ارزش 11 هزار و 60۴ ميليارد تومان 
در بورس معامله ش��د و ارزش بازار به 93۸ هزار و ۴1 
ميليارد تومان رسيد. در فرابورس ايران نيز شاخص 

افزايشي بوده و با رشد ۴2 واحد به رقم 327 واحدي 
عملكرد روزانه خود را به پايان رساند. ارزش روز بازار 
اول و دوم فراب��ورس ايران در اين روز به بيش از 1۸0 

هزار ميليارد تومان رسيد.
در روزي كه گذش��ت معامله گران در فرابورس بيش 
از يك ميليارد اوراق حق تقدم و سهام در قالب 169 
هزار نوبت معامله و به ارزش 7۴1 ميليارد تومان داد 

و ستد كردند.
در اين روز نمادهاي م��ارون، زاگرس، كگهر، ذوب، 
بپاس، در تقويت ش��اخص فراب��ورس موثر بودند و 
نمادهاي دي ، هرمز نيز بيشترين تاثير منفي را بر اين 
شاخص گذاشتند. نمادهاي پربيننده اين نيز مربوط 
به ذوب آهن اصفهان، بانك دي، گروه صنايع كاغذ 
پارس، پتروشيمي زاگرس، سرمايه گذاري ميراث 
فرهنگي، توس��عه و عمران استان كرمان و شركت 

قاسم ايران بود.

ارزشبورستهران938هزارميلياردتومانيشد
نگاهيبهآمارمعاملاتبورسوفرابورس
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  سود هر سهم »وبشهر« كاهشي بود: 
شركت توسعه صنايع بهشهر در دوره 3 ماهه منتهي 
به 31 خرداد ماه 139۸، به ازاي هر سهم خود 17 ريال 
سود كنار گذاشت كه نسبت به دوره مشابه در سال 
گذشته كاهش 35 درصدي را نشان مي دهد. شركت 
توسعه صنايع بهشهر با سرمايه ۸ هزار و 250 ميليارد 
ريال، صورت هاي مالي ميان دوره اي 3 ماهه نخست 
دوره مالي منتهي به 29 اس��فند 139۸ را به صورت 
حسابرسي نشده منتشر كرد. شركت توسعه صنايع 
بهش��هر در دوره ياد شده، مبلغ 1۴3 ميليارد و 366 
ميليون ريال سود خالص كسب كرد و بر اين اساس 
مبلغ 17 ريال سود به ازاي هر سهم خود اختصاص داد 
كه نسبت به دوره مشابه در سال 97 معادل 35 درصد 
كاهش داشته است. با احتساب سود انباشته ابتداي 
س��ال در نهايت مبلغ 3 هزار و 922 ميليارد و 99۴ 
ميليون ريال سود انباشته پايان دوره در حساب هاي 
اين شركت منظور شد. »وبش��هر« در دوره 3 ماهه 
نخست س��ال مالي منتهي به اسفند 97، به صورت 
حسابرسي شده، مبلغ 217 ميليارد و 915 ميليون 
ريال س��ود خالص كس��ب كرد و بدين ترتيب مبلغ 
26ريال سود به ازاي هر سهم خود شناسايي كرده بود.

  تامين مالي ۳۰۰ ميليارد توماني  »خودرو«
معاون مالي گروه صنعتي ايران خودرو، از تامين مالي 

اين شركت با روش انتشار اوراق رهني خبر داد.
ابوالفضل اسماعيل زاده در گفت وگو با سنا با اشاره به 
ميزان تامين مالي انجام شده اين خودروساز از طريق 
بازار سرمايه گفت: شركت ايران خودرو بعد از 1390 
به ميزان 10 هزار و 7۸ ميليارد ريال از طريق دو ابزار 

تامين مالي از بازار سرمايه تامين منابع كرده است.
وي افزود: فارغ از بحث تامين مالي، طراحي ابزارهاي 
نوين و تقابل جدي با بازار س��رمايه به عنوان يكي از 
اصلي ترين منابع تامين وجه در توليد در دستور كار 
شركت قرار دارد. اسماعيل زاده اظهار داشت: اولين ابزار 
تامين مالي نوين استفاده شده توسط شركت ايران 
خودرو اوراق مرابحه بوده كه به حجم 7000ميليارد 
ريال با نرخ سود 1۸ درصد سالانه و با سررسيد چهار 
ساله منتشر شد و اين بار ايران خودرو از طريق انتشار 
اوراق رهني، حجمي مع��ادل 307۸ ميليارد ريال 
با نرخ س��ود 16 درصد س��الانه و با سررسيد 2 ساله 

منتشر كرده است.

   چرا اوراق رهني؟
اين مقام مس��وول در پاسخ به اين س��وال كه اوراق 
رهني چه سازو كاري دارد و دليل استفاده از اين ابزار 
تامين مالي چيس��ت، گفت: در انتشار اوراق رهني، 
شركت هايي كه داراي مطالبات رهني از مشتريان 
خود هستند مي توانند با واگذاري مطالبات رهني خود 

به نهاد واسط تامين مالي كنند.
معاون مالي گروه صنعتي ايران خودرو توضيح داد: در 
اين اوراق، ايران خودرو از طريق واگذاري 50 هزار و 
۴57 قرارداد از تسهيلات رهني اعطايي به مشتريان 
خود به شركت واسط مالي مهر يكم، مطالبات خود 
را تبديل به وجه نقد كرده و وجوه حاصل از انتش��ار 
در راستاي تأمين سرمايه در گردش استفاده خواهد 
شد. از جمله دلايل استفاده از اين روش تامين مالي، 
اوراق بهادار سازي مطالبات رهني در راستاي تامين 
مالي است. اسماعيل زاده در پاسخ به پرسشي ديگر 
مبني بر اينكه تامين مالي از طريق اين اوراق چه اثري 
بر ساختار مالي ايران خودرو خواهد داشت؟گفت: اين 
روش تأمين مالي، از يك سو اصلاح ساختار و از سوي 
ديگر متنوع سازي منابع تأمين مالي و كاهش ريسك 
ناش��ي از تمركز بر تسهيلات بانكي و پيش دريافت 
توسط مشتريان را براي شركت ايران خودرو به همراه 
خواهد داشت. وي با اشاره به دلايل انتخاب اين ابزار 
تامين مالي از ميان ساير ابزارهاي موجود و رايج گفت: 
ايران خودرو به عنوان ش��ركتي ك��ه در حوزه ايجاد 
اشتغال، نوآوري و توليد ملي مسووليت دارد، طبيعتا 
در راستاي حفظ و گسترش فعاليت هاي جاري خود 
نيازمند تامين منابع از طرق مختلف است. بنابراين 
به عنوان يكي از بنگاه هاي توليدي پيشرو در استفاده 
از روش هاي نوين به توصيه ش��ركت تامين سرمايه 
نوين و با در نظر داشتن حجم مطالبات رهني خود به 
انتخاب اوراق رهني جهت تامين مالي اقدام كرد كه 
اين موضوع علاوه بر تامين منابع، مزاياي ديگري را نيز 

براي ايران خودرو به همراه داشته است.
اسماعيل زاده درباره مزاياي استفاده از اين نوع روش 
تامين مالي توضيح داد: ايران خودرو با توجه به دارا 
بودن الزامات اوليه جهت اس��تفاده از ساير ابزارهاي 
تامين مالي در بازار سرمايه همچون صكوك اجاره، 
مرابحه و....، از امكان استفاده از روش هاي جديد و نو 
نيز برخوردار بوده است. وي ادامه داد: بديهي است از 
آنجا كه در حال حاضر تامين س��رمايه در گردش از 
جمله موضوعات مهم شركت هاي خودروساز است، 
لذا استفاده از تمامي پتانسيل ها و امكانات مي تواند 
زمينه براي افزايش حجم تامين مالي از طرق مختلف 
و متنوع و به تبع آن حفظ و گس��ترش فعاليت هاي 
شركت را به همراه داش��ته باشد. همچنين از ديگر 
مزاياي اين روش تبديل مطالبات رهني آينده به وجه 
نقد مورد استفاده در جريان توليد است كه شركت 
ايران خودرو از اين روش بهره مي برد. اسماعيل زاده در 
برابر اين سوال كه سرمايه گذاران علاقه مند به خريد 
اين اوراق چگونه مي توانن��د براي خريد اقدام كنند 
و در اين صورت با چه ريس��ك هايي مواجه خواهند 
شد، اظهار داشت: سرمايه گذاران مي توانند از طريق 
مراجعه به كليه شركت هاي كارگزاري عضو بورس 
تهران براي خريد اقدام كنند. ساختار اين اوراق هم 
به گونه اي طراحي شده است كه تمامي ريسك هاي 
مربوط به سرمايه گذاران پوش��ش داده شده است. 
معاون مالي گروه صنعتي ايران خودرو گفت: بانك 
سپه به عنوان بانك ضامن، ضمانت اصل و سود اوراق 
را عهده دار بوده و تضمين نقدشوندگي اوراق نيز توسط 
تامين سرمايه نوين و تامين سرمايه اميد به عنوان 
بازارگردانان اوراق انجام شده است. همچنين ايران 
خودرو به عنوان عامل وصول، مسووليت وصول كليه 
اقساط مربوط به تسهيلات رهني اعطايي به مشتريان 

خود را عهده دار بوده است.

2‚7 ميليون نفر براي دريافت سود سهام عدالت مراجعه نكردند
رييس كل س��ازمان خصوصي س��ازي گف��ت: تاكنون 
5ميليون مشمول زنده و ورثه 2.۴ ميليون متوفي براي 

دريافت سود سهام عدالت مراجعه نكردند.
ميرعلي اش��رف عبدالله پوري حس��يني در گفت وگو                                                                       با                                                                                                                                               

                                                                                                                                             فارس، در مورد اعلام ش��ماره ش��باي حس��اب بانكي 
مشمولان سهام عدالت گفت: از آغاز طرح تا پايان سال 
9۴ كه طرح 10 ساله سهام عدالت تمام شد، در مجموع 
۴9 ميليون                                                                                                            و 226 هزار و 193 نفر مشمول دريافت سهام 
عدالت ش��ده اند و پ��س از آن ورودي جديدي براي اين 
سامانه نداشته ايم. وي افزود: از ۴9 ميليون                                                                                                            نفر مشمول 
سهام عدالت 2.2 ميليون                                                                                                            نفر تا آن تاريخ متوفا شده بودند 
و ۴7 ميليون                                                                                                            نفر مشمول سهام عدالت در قيد حيات بودند 

و ظرف حدود سه سال گذشته كه طرح واريز سود سهام 
عدالت اجرا شد، حدود 300 هزار نفر جديد از مشمولان 
نيز فوت كردند كه تاكنون 2.5 ميليون                                                                                                            مشمول سهام 
عدالت در مجموع فوت شده اند. به گفته پوري حسيني 
در مورد مشمولان متوفاي س��هام عدالت نياز به اعلام 
شماره ش��باي حساب بانكي نيست، بلكه بايد ورثه آنها 
با داش��تن گواهي حصر وراثت و مدارك قانوني به دفاتر 
پيشخوان دولت الكترونيك مراجعه كنند كه از 2.5 ميلي

ون                                                                                                            ورثه سهام عدالت تاكنون 103 هزار نفر مراجعه كرده؛ 
يعني فقط ۴ درص��د مراجعه كرده و بقيه هنوز به دفاتر 
پيش��خوان دولت مراجعه نكرده اند. رييس كل سازمان 
خصوصي سازي اين را هم گفت: 5 ميليون                                                                                                            نفر مشمول 

زنده سهام عدالت هنوز براي اعلام شماره شباي شماره 
حساب بانكي خود مراجعه نكرده و شماره شبا ندادند كه 
از اين عده درخواست مي ش��ود براي گرفتن سود سال 
 95 و 96 سهام عدالت به سامانه سهام عدالت به نشاني 
https: //www.samanese.ir/ مراجعه كنند و بعد 
از راستي آزمايي شماره شباي آنها سود سهام عدالت به 
تدريج واريز مي شود. به گفته پوري حسيني، همچنين 
ورثه 2.۴ ميليون                                                                                                            متوفاي س��هام عدال��ت نيز مراجعه 
نكرده اند كه در مجموع حدود 7.2 ميليون                                                                                                            عدم مراجعه 

براي دريافت سود سهام عدالت وجود دارد.
رييس سازمان خصوصي سازي در پاسخ به اينكه آيا بايد 
شماره شباي سرپرست خانوار اعلام شود يا براي هر فرد 

ش��باي جداگانه باشد، گفت: ش��ايد يكي از دلايل عدم 
مراجعه اين تعداد افراد تصوري باشد كه سهام عدالت را 
مانند يارانه نقدي ماهانه تلقي مي كنند، در حالي كه سهام 
عدالت هر فرد به نام خودش و سود متعلقه نيز به شماره 
حساب خود فرد واريز مي شود و بنابراين ممكن است، 
خانواده هايي باشند كه بعد از ثبت نام اوليه كودكاني به 
دنيا آورده باشند كه آنها هنوز سهام عدالت ندارند؛ بنابراين 
هر مشمول سهام عدالت گرچه به سن قانوني نرسيده 
باشد، بايد شماره شباي بانكي متعلق به همان مشمول 

در سامانه سهام عدالت اعلام شود.
پوري حسيني در مورد زمان براي اعلام شماره حساب 
گفت: از نظر وقت فعلا محدودي��ت زماني وجود ندارد 

و ش��وراي عالي اصل ۴۴ زمان تعيين نكرده، اما ممكن 
است در آينده نزديك براي ورثه متوفيان سهام عدالت 
به احتمال زياد اگر وراث مراجعه نكنند، در مورد سهام 
آنها تصميم جديدي بگيرند. بنابراي��ن از ورثه محترم 
مشمولان سهام عدالت و نيز مشمولاني كه در قيد حيات 
هس��تند، درخواست مي شود به س��امانه سهام عدالت 
مراجعه كرده و شماره شباي حساب بانكي خود را اعلام 
كنند. وي اين را هم گفت: فرق نمي كند شماره حساب 
مشمولان در كدام بانك يا موسسه مالي مجوز دار باشد 
و تاكنون شماره شبا از 35 بانك و موسسه مالي مجوزدار 
به سازمان خصوصي سازي اعلام شده و مبالغ سود سهام 
عدالت مشمولان در آن شماره حساب ها واريز شده است.

سهامعدالت

يككارشناسارشدبازارسرمايه:
نقدينگيدربورسماندگاراست

»روند بازار س��رمايه حكايت از تداوم رش��د دارد، در عين حال، وضعيت 
بازارهاي رقيب هم به گونه اي اس��ت كه نقدينگي را به بازار سرمايه روانه 
مي كند.« علي صادقين، كارش��ناس بازار در تحليلي از روند اين روزهاي 
بازار س��هام و چشم انداز آتي آن به سنا گفت: در شرايط فعلي و با توجه به 
گزارش هاي سه ماهه شركت ها، وضعيت گروه هاي بنيادي از منظر پتانسيل 
فروش و سودسازي نسبتا مناسب است؛ در اين شرايط مي توان اميدوار بود 
كه بازار به واسطه سهم هاي بنيادي حداقل تا نيمه دوم سال 9۸ وضعيت 
مناسبي داشته باشد. وي اضافه كرد: البته سهم هاي كوچك و پر ريسك 
بازار هم بايد تا حدودي اصلاح را تجربه كنند؛ اگرچه برخي از سهام كوچك 
نيز به واسطه اخبار آتي قابليت رشد دارند. صادقين در ادامه بيان كرد: برخي 
از گروه ها و صنايع بورسي نيز با توجه به شرايط تورمي انتظار افزايش نرخ 
و رشد فروش را خواهند داشت؛ برخي از آنها هم به سبب افزايش سرمايه  
از محل تجديد ارزيابي دارايي ها برايشان رشد مطلوبي انتظار مي رود. اين 
كارشناس ارشد بازار سرمايه در پاسخ به اين پرسش كه كدام صنايع، آينده 
بهتري دارند، گفت: در خصوص شركت هاي گروه پتروشيمي، دارويي، 
قندي، غذايي و س��نگ آهن انتظار رشد داريم؛ يادآور مي شود با توجه به 

رشد نرخ ارز سامانه نيما و فروش سه ماهه و نيز با توجه به انتظار افزايش 
نرخ گروه هاي بالا انتظار اقبال در بازار براي آنها وجود دارد. وي خاطرنشان 
كرد: اين روزها گروه هاي اشاره شده بالا كه با تاثير كمتري از تحريم ها مواجه 
هستند با اقبال و رشد قيمت بيشتري در بازار مواجهند و داراي جذابيت 
بيشتري هستند.  علي صادقين افزود: وضعيت گروه بانك ها نيز نسبت به 
سال گذشته بهتر به نظر مي رسد؛ همچنين در نظر داشته باشيد در ماه هاي 
آتي گروه سنگ آهن، فولاد، پتروش��يمي، روانكار، دارويي ها، قندي ها و 
غذايي ها وضعيت نسبتا بهتري خواهند داشت. وي تاكيد كرد: گزارش هاي 
س��ه ماهه بازار س��رمايه، حكايت از فروش عالي و پتانس��يل سودسازي 
گسترده اي براي سهام بنيادي )شامل گروه هاي پتروپالايشي و فلزات( و 
تقسيم سود مناسب براي سهامداران داشته است؛ در نظر داشته باشيد كه 
روند فعلي، نويد ماندگاري نقدينگي و جذابيت حداقل سه تا شش ماهه براي 
بازار دارد؛ در اين شرايط اگر افزايش سرمايه را هم اضافه كنيم، بازار نسبتا 
مناسبي در مقايسه با بازارهاي رقيب خواهيم داشت. اين كارشناس بازار 
سرمايه در پايان تصريح كرد: توصيه به سهامداران ورود به صنايع بنيادي 

با ديد نگهداري ميان مدت و اخبار مناسب آتي براي برخي گروه هاست.

كارشناسبازارسرمايهمطرحكرد
رشد۱۵۰درصديسودشركتهانسبتبهبهارسال9۷

يك كارشناس بازار سرمايه گزارش 3 ماه شركت ها را با مدت مشابه سال 
گذشته مورد مقايسه قرار داد و گفت: در گزارش هاي ارايه شده شاهد تاثير 
افزايش قيمت دلار در سود و فروش شركت ها بوديم و سود شركت ها به 
صورت عمومي نسبت به بهار سال 97 با رشد حدود 150 درصدي همراه 
بوده است. مهدي طحاني در گفت وگو با ايرنا روند معاملات بورس در ماه 
تير را مورد ارزيابي قرار داد و گفت: بورس در تير ماه در حال ركوردشكني 
بود كه علت آن قيمت گذاري كالاي شركت هاي بورسي با دلار بيش از 
10هزار تومان است و به نظر مي رسد كه اين روند در بازار همچنان ادامه دار 
باشد. وي گزارش هاي ارايه شده از سوي شركت ها را مثبت اعلام كرد و 
افزود: گزارش هاي 3 ماه نشان دهنده وضعيت مناسب شركت ها است كه با 
وجود تحريم هاي موجود و تخفيفاتي كه شركت ها براي فروش محصولات 
خود در نظر گرفتند باز هم در اين دوران سودسازي مناسبي را با خود به 
همراه داشتند. به گفته طحاني، سودسازي به منظور افزايش بهره وري 
نيست بلكه براي اين است كه بتوانند فروش دلاري را با اعداد بالاتري تسعير 
كنند، همين امر باعث شد تا بازار سرمايه در شرايط مناسبي قرار گيرد و 
افرادي كه سرمايه خود را وارد بورس كردند با توجه به شرايط موجود در 

مسير سوددهي قرار گرفتند. اين كارشناس بازار سرمايه به صنايع برتر در 
ماه تير اشاره و بيان كرد: به صورت عمده صنايع پتروشيمي و پالايشي در 
اين ماه از وضعيت بهتري نسبت به ساير صنايع برخوردار بودند و سهام 
آنها مورد توجه سهامداران قرار گرفت. وي با تاكيد بر اينكه آمارهاي ارايه 
شده از روند معاملات نشان دهنده وضعيت مطلوب بازار است، گفت: طبق 
مولفه هاي موجود روند بازار نزولي نيست البته براي رشد بازار با شيب تندتر 
بايد تامل بيشتري صورت گيرد اما اگر قيمت جهاني كالاها كاهش و دلار 
نيمايي به نرخ كمتر از 10 هزار تومان برسد بطورحتم در روند بازار تاثيرگذار 
خواهد بود و شاخص در مسير نزولي قرار مي گيرد. طحاني اظهار داشت: 
گزارش هاي مثبت از گروه فلزي، پالايشي و پتروشيمي نشان مي دهد 
كه اين گروه از صنايع از عملكرد بهتري نسبت به ساير صنايع برخوردار 
خواهند بود. اين كارشناس بازار سرمايه خاطرنشان كرد: با توجه به گزارش 
مثبت شركت ها و پايان برگزاري مجامع خبر مهمي كه بتواند بر معاملات 
تاثيرگذار باشد در بازار وجود ندارد و بايد از اين بعد شاهد روند سياسي باشيم 
و منتظر ماند و ديد كه برخي از تنش هاي سياسي چگونه خود را در بازار 

نشان مي دهند و بر قيمت ها تاثيرگذار خواهند بود.

ديدگاه
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اعضاي هيات نمايندگان اتاق تهران درباره وظيفه اتاق هاي بازرگاني توضيح دادند

مطالبه به جاي مشاوره

چرا با افت نرخ دلار قيمت كالاها كاهش نيافت؟

وظيفه اتاق هاي بازرگاني بر اساس قانون ايجاد آنها دادن 
مشاور به سه قوه است. تا مدت ها اين نوع تفسير باعث 
شده بود كه عملا اتاق به نهادي براي بيان مشكلات بدل 
ش��ود و دولت ها هم در بسياري از موارد به اين نظرات 
توجهي نمي كردند. از دوره هفتم اين بحث مطرح شد 
كه اتاق مي تواند مشاوره دهنده اي مطالبه گر باشد به اين 
معني كه پيگيري نتيجه مشورت هاي خود را بنمايد. 
با تصويب قوانيني همچون قانون بهبود كس��ب و كار 
اين مساله به يك حق قانوني تبديل شد به طوري كه 
بسياري از اعضاي اتاق تهران امروز وظيفه اصلي اتاق 

بازرگاني را مطالبه گري مي دانند.

  مطالبه گري مهم تري�ن ماموريت اتاق نهم 
حميدرضا صالحي عضو هيات نمايندگان اتاق ايران 
با تاكيد بر اهميت مطالبه گري در شرايط كنوني اظهار 
داشت: با توجه به فشار اقتصادي كه بر معيشت بنگاه ها 
و مردم تاثير مستقيم داشته، آستانه تحمل در مسائل 
آقتصادي تمام ش��ده و نبايد باز هم به دنبال آزمون و 

خطا بود . 
صالحي در گفت وگو ب��ا »تعادل« گف��ت: با توجه به 
فضاي فعلي كسب و كار برخي شاخص ها در اقتصاد ما 
بسيار با اهميت بوده و بايد مورد توجه قرار گيرد، رشد 
سرمايه گذاري، كنترل تورم و همچنين شاخص هاي 
اقتصاد كلان كه در مس��ائل فردي م��ا داراي اهميت 
بس��ياري اس��ت، از اين رو به نظر مي رس��د با روحيه 
مطالبه گري از دولت بتوانيم اين شاخص ها را در اقتصاد 
كلان دنبال كرده و بتوانيم مشكلات را اصلاح كنيم تا 
بتوانيم فضاي كسب و كار به روز داشته باشيم و به تبع 
آن ايجاد اشتغال كرده و معيشت مردم را بهبود بخشيم .

وي افزود: آنچه در ش��رايط كنوني شاهد آن هستيم 
كاهش قدرت خريد م��ردم در نتيجه تغيير وضعيت 
اقتص��ادي و عدم كنترل تورم اس��ت، اگ��ر چه تغيير 
مشكلات كنوني به راحتي صورت نمي پذيرد ولي امري 
است كه بايد به آن توجه ويژه شود و مهم ترين مطالبه 
اتاق هم اصولا همين امر اس��ت در صورتي كه قدرت 
خريد مردم بالا رود با افزايش تقاضا بازاربراي كالاهاي 
ايراني به ترتيب شاهد كاهش تورم و تاثير آن بر ساير 

مولفه هاي تاثيرگذار بر اقتصاد خواهيم بود .
اين فعال اقتصادي يادآور شد: مورد ديگر كنترل نرخ ارز 
است و در اين صورت دولت مي تواند در مسير ماليات ها 
و درآمدهاي غير نفتي خ��ود موفق عمل نمايد و اين 
موضوعات به عنوان اهم مطالبات اتاق بازرگاني در اين 
دوره بوده و بايد به عنوان اولويت به آن پرداخته شود . 

صالحي افزود: افرادي كه در تركيب هيات رييسه اين 
دوره انتخاب ش��دند قبلا ه��م در تركيب قبلي هيات 

رييسه حضور داشته اند ليكن رويكرد جديدي در اين 
دوره اتفاق افتاد، با توجه به اينكه ما ديگر فرصت آزمون 
و خطا نداريم و در اين صورت بنگاه ها و خانواده هايي كه 
معيشت شان با موضوعات مرتبط با اقتصاد گره خورده 
آسيب جدي مي بينند در اين دوره هيات رييسه عهد 
بسته اند كه نهايت اهتمام خود را در راستاي مطالبه گري 
داش��ته و ش��اهد روحيه مطالبه گري همچنان بالا از 
اعضاي اين هيات در دوره نهم باشيم اين موضوع جزو 
مواردي است كه هيات نمايندگان در جلسه پايان ماه 

تير در قالب بيانيه اي به آن پرداخته بود.

  مطالبه گري به جاي واكنش به دولت
محمود نجفي عرب عضو هيات نماين��دگان اتاق ايران 
با اش��اره به برخ��ورد منفعلانه ات��اق بازرگاني در حيطه 
فعاليت هاي مرتب��ط با وظايفش گف��ت: نبايد به دنبال 
واكنش در مقابل رفتار دولت يا قوانين جديد باشيم بلكه 

بايد مطالبه گري را در تمامي موارد لحاظ كنيم.
نجفي در گفت وگو با »تعادل« يادآور ش��د: در اولين گام 
ات��اق بايد در جهت تك نرخي ش��دن ارز تلاش كند زيرا 
اكنون سه نرخ را در بازار ارز شاهد هستيم كه اين امر باعث 

توزيع رانت مي گردد در صورتي كه اگر يكسان سازي ارز 
صورت پذيرد در نهايت كس��ب و كارها به سمت صحيح 

خود حركت مي كنند .
وي گفت: مورد بعدي اصلاح قيمت حامل پايه هاي انرژي 
است زيرا اين امر هم به نحوي رانت توزيع مي كند به همين 
س��بب اتاق بايد در جهت اصلاح نرخ انرژي تلاش كند، 
تلاش در جهت بهبود فضاي كسب و كار و ارتقاي رتبه ما 
در شاخص كسب و كار از ديگر مواردي است كه بايد مورد 
توجه قرار گيرد دولت در اين جهت بايد تلاش داشته باشد 

تا رتبه ما را در شاخص جهاني كسب و كار ارتقا بخشد .
اين فع��ال اقتصادي اظهار داش��ت: اتاق باي��د همواره با 
مطالبه گ��ري در جهت بهبود جاي��گاه بخش خصوصي 
تلاش كند آنچه همواره ش��اهد بوديم حركتي از سوي 
دول��ت يا قانونگذاري بوده و پس از اين مرحله ش��روع به 
چالش كرده ايم در حالي كه جا دارد اتاق به جاي برخورد 
منفعلانه مطالبه گر باشد همچنين خواستار اجراي كامل 
قانون بهبود مستمر فضاي كسب و كار باشد زيرا عملا تنها 

دو الي سه بند از اين قانون اجرايي شده است.
عضو هيات نمايندگان اتاق تهران ادامه داد: اتاق در اين 
دوره بايد به جد پيگي��ر اجراي قانون رفع موانع توليد 

باشد زيرا اين قانون مدت هاست كه روي زمين مانده 
و در بسياري از حوزه هاي اجرايي كشور علاقه مندي 
در جهت اجراي آن نش��ان نمي دهند، براساس ماده 
12 قانون رفع موانع توليد قرار بر اين بود يك س��ري 
از آيين نامه هاي مزاحم مرتفع گردد كه تاكنون هيچ 
اقدامي در اين رابطه شاهد نبوديم. نجفي يادآور شد: 
مطلب بعدي فدراسيون هايي است كه به واسطه تلاش 
اتاق تش��كيل ش��ده و جا دارد در جهت اجراي قانون 
بهبود مستمر فضاي كسب و كار در جهت تقويت اين 
فدراسيون ها كه شامل فدراسيون صادرات، اقتصاد و 
س��لامت و برخي از كانون هاي در حوزه هاي مختلف 
است تلاش كند زيرا اتاق نمي تواند به تنهايي تمامي 

موارد را پيگيري نمايد .
عضو هيات نمايندگان ات��اق بازرگاني ايران افزود: بايد از 
توليد قانون هاي مزاحم جلوگيري شود، اتاق در اين دوره 
بايد از حالت انفعال خارج گردد، در حوزه هاي اقتصاد كلان، 
روابط بانكي، پول، اعتبار و سرمايه گذاري اتاق مي تواند به 
جد حضور يابد، در حيطه خصوصي س��ازي تاكنون اتاق 
چندان جدي نبوده، بحث ماليات و تامين اجتماعي از ديگر 

مواردي است كه اتاق بايد به آن بپردازد .

  منتظر انقلاب در اتاق بازرگاني نيستم
با اين وجود همه اعضاي اتاق تهران به اين مس��اله 
خيلي خوش بين نيستند. سيد رضي حاجي آقا ميري 
عضو هي��ات نمايندگان اتاق ته��ران و ايران با بيان 
اينكه اتاق محدودترين دوره ماموريت خود از زمان 
شكل گيري تاكنون را تجربه مي كند، گفت: با تغيير 
دو تن از اعضاي هيات رييسه نمي توان انتظار انقلاب 

در اتاق بازرگاني را داشت .
حاجي آقا مي��ري در گفت وگ��و با »تع��ادل« گفت: 
رس��الت اصلي اتاق بازرگاني فعاليت در كنش هاي 
اقتصادي در كشور اس��ت، دغدغه اتاق بايد اقتصاد 
كش��ور در ش��رايط فعلي باشد، اين ش��رايط خواه 
مثب��ت يا منفي از بي��رون بر ما تحميل مي ش��ود و 
اكنون ش��رايطي به ما تحميل ش��ده كه اجازه هيچ 
گونه فعاليتي در عرصه توس��عه اقتص��ادي را به ما 
نمي دهد . عضو هي��ات نمايندگان اتاق تهران ادامه 
داد: اكنون اختيار اتاق در بهبود ش��رايط اقتصادي 
در محدودترين شكل ممكن است، اگر اتاق معتقد 
ب��ه نمايندگي بخش خصوصي اس��ت و صد درصد 
براي بخ��ش خصوصي جايگاه ويژه اي قائل اس��ت 
بايد تلاش كند نقش خود را در كنش و بازيگري در 
عرصه اقتصاد بيشتر نمايد . عضو هيات نمايندگان 
اتاق اي��ران يادآور ش��د: در كل تاري��خ ايران نقش 
بخ��ش خصوصي در حداقل بوده، ش��رايط فعلي بر 
محدوديت هاي ما در ايفاي نقش��مان بيش از پيش 
اف��زوده، براي اينك��ه بتوانيم مش��كل را حل كنيم 
بزرگ ترين وظيفه مان اداره فعاليت هايي است كه 
بيشترين تاثير را در افزايش نقش بخش خصوصي 

در اقتصاد دارد .
حاجي آقا ميري اف��زود: بايد با دول��ت در خصوص 
مواضعي كه توس��ط شركت هاي خصولتي و دولتي 
اشغال شده، بحث و گفت وگو داشته باشيم و جايگاه 
خود را از اي��ن مجموعه ها بازپس گيريم تنها در اين 
شرايط اس��ت كه مي توانيم اقتصاد آزاد را كه همانا 
كم كردن نقش دولت در مناسبات اقتصادي و اداره 
اقتصاد كشور و كمرنگ شدن حضور دولتي هاست، 
تجربه كنيم و جايگاه خود را از حاكميت پس گيريم 
. وي با بيان اينكه در تركيب هيات رييس��ه ش��اهد 
تغيي��ر چنداني نبودي��م، گفت: تص��ور نمي كنم با 
تغيير دو ت��ن از اعضاي هيات رييس��ه در اين دوره 
اتفاق خاصي افتاده باش��د، اين افراد در كسب و كار 
خود اف��راد موفقي بوده اند، محمد امير زاده از جهت 
حرفه اي نزديك به نقش محمدرضا انصاري به نظر 
مي رس��د، گمان مي كنم يك شاخه كاري در هيات 

رييسه تقويت شده است .

 نايب رييس س��ابق اتاق بازرگاني ايران معتقد است،
 آنچه در روزهاي گذشته در بازار ارز رخ داده نه يك روند 
كاهشي كه تداوم نوسانات شديد ماه هاي گذشته بوده 
و در چنين فضايي، تصميم گيري براي فعالان اقتصادي 

امري دشوار است.
پدرام س��لطاني در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: آنچه 
اقتصاد ايران در ماه هاي گذش��ته با آن روبه رو ش��ده، 
تجربه يك دوره نوسان شديد نرخ ارز است كه چه در 
روند صعودي و چه در حوزه نزولي، قابل رصد است. اين 
نوسانات شديد باعث مي شود توليدكننده، فروشنده و 
مصرف كننده با يك عدم اطمينان جدي روبه رو شوند 

و تكليف خود را براي تصميم گيري ندانند.
به گفته وي، تجربه ش��رايط نوس��ان در نرخ ارز بسيار 
نامطلوب اس��ت، زيرا وقتي نرخ ها صعودي مي شود، 
مشخص نيس��ت كه در چه نقطه اي خواهد ايستاد و 
وقتي بازار براي چند روز كاهش قيمت نرخ دلار را تجربه 
كند، فعالان اقتصادي نمي دانند اين روند تا چه زماني 

ادامه خواهد داش��ت. نايب رييس سابق اتاق بازرگاني 
ايران، با بيان اينكه بخشي از تلاطم هاي ارزي مربوط به 
مداخله هاي بانك مركزي در بازار است، تصريح كرد: 
بانك مرك��زي بايد مداخلات خود در ب��ازار را طوري 
انجام دهد كه نتيجه اين اتفاق، نوسان شديد نباشد. در 
شرايط نوسان يكي از مهم ترين اتقافاتي كه رخ مي دهد، 
عدم واكنش قيمت كالاها خواهد بود، زيرا توليدكننده 
نمي داند اتفاقات رخ داده تا چه زماني و به چه ش��كلي 
ادامه خواهند يافت. ش��وك هاي نزولي بازار ارز نيز در 

چنين فضايي طبقه بندي مي شوند.
سلطاني در پاسخ به اين سوال كه توليدكنندگان چه 
زماني نسبت به روند كاهشي بازار ارز واكنش نشان داده 
و قيمت تمام شده كالا را پايين مي آورند، تصريح كرد: در 
بازار توليد سيگنالي كه از بازار ارز گرفته مي شود به يك 
دوره حداقل يك ماهه يا بيشتر از آن نياز دارد و نمي توان 
انتظار داشت با كاهشي ش��دن قيمت ها در چند روز، 
ناگهان بهاي كالاهاي مصرفي در بازار كاهش پيدا كند.

  توليد از نيما تاثير مي گيرد، نه بازار آزاد
وي ادامه داد: موضوع ديگ��ري كه در اين زمينه اهميت 
زيادي دارد، توجه به اين مس��اله اس��ت كه قيمت ها در 
عرصه توليد بيش از آنكه به نرخ بازار آزاد وابسته باشد، از 
نرخ سامانه نيما تاثير مي پذيرد و نرخي كه در اين سامانه 
تعيين شده، در نهايت براي توليدكنندگان اثربخشي اصلي 
را دارد. اين فعال اقتصادي با اشاره به روند صعودي نرخ ارز 
در سامانه نيما در دو ماه گذشته اظهار كرد: اين سامانه در 
هفته هايي كه گذشت هرگز روال نزولي نداشته و از اين رو 
نمي توان انتظار داشت كالايي كه دو ماه پيش و با قيمت ارز 
بالا توليد شده، ناگهان كاهش قيمت داشته باشد. به گفته 
سلطاني در صورتي كه روند نزولي قيمت ها در بازار ارز ادامه 
پيدا كند و اين كاهش نه به دليل نوسان كه به دليل آغاز 
شدن يك فرآيند طولاني مدت باشد، مي توان انتظار داشت 
كه توليدكنندگان قيمت كالاي خود را براي دوره بعدي و 
براساس نرخ جديد كاهش دهند، اما براي كاهش قيمت 

صرف نزولي شدن نرخ ارز براي چند روز كافي نيست.

  ارز يكي از عوامل تورم كالاهاست
وي با بيان اينكه اساسا قيمت ها به سمت بالا چسبندگي 
و مقاومت بيش��تري دارند، گفت: براي كاهش��ي شدن 
قيمت ها، بايد عوامل مختلفي در كنار يكديگر قرار گيرند 
كه نرخ ارز تنها يكي از آنها است. نايب رييس سابق اتاق 
بازرگاني ايران، به لزوم محاسبه وزني نرخ ارز براي تعيين 
تكليف دقيق سرنوشت بازار اش��اره كرد و افزود: ما بايد 
به طور دقي��ق بدانيم كه چه ميزان ارز در س��امانه نيما، 
چه ميزان با ارز دولتي و چه ميزان بر اس��اس ارز آزاد در 
اقتصاد ايران تزريق شده و تاثيرگذاري داشته تا پس از آن 
مشخص شود كه تغيير در كدام نرخ مي تواند بيشترين 
تاثير را در بازار داش��ته باشد. س��لطاني با تاكيد بر اينكه 
نمي توان قيمت ها در بازار را صرفا براساس نرخ ارز تعيين 
كرد، توضيح داد: شاخص عمومي بهاي مصرف كننده يا 
همان نرخ تورم در ماه هاي گذشته به شكل جدي بالا بوده 
است. وقتي كه تورم نقطه به نقطه، روند افزايشي خود را 
حفظ كرده و پيش بيني ها نشان مي دهد تورم تا پايان سال 

جاري ميانگين ۴۰ درصدي يا بالاتر خود را حفظ خواهد 
كرد، نمي توان انتظار داشت صرفا با نزولي شدن قيمت ارز، 
ما با كاهش نرخ ها در ديگر بازارها نيز مواجه ش��ويم. وي 
ادامه داد: بررسي آمار تورم ماهانه كشور كه از سوي مركز 
آمار ارايه مي شود، نشان مي دهد ما هر ماه بين يك تا سه 
درصد تورم جديد ثبت مي كنيم و از اين رو تورم سالانه 
كشور نيز بالا خواهد بود. ايران در تاريخ خود جز در مدت 
كوتاهي در دهه هاي 2۰ و ۳۰، تورم منفي تجربه نكرده 
و در ماه هاي گذشته نيز همواره نرخ تورم دو رقمي بوده 
است. نايب رييس سابق اتاق بازرگاني ايران خاطرنشان 
كرد: براي كاهشي شدن نرخ تورم عوامل مختلفي بايد در 
ساختار اقتصاد ايران تغيير كنند كه يكي از آنها مي تواند 
بازار ارز باشد. اينكه در ماه هاي گذشته عملا توان ارايه يك 
تحليل دقيق از سرنوشت اين بازار وجود نداشته و هيچ يك 
از بخش هاي فعال در اقتصاد ايران نمي توانند براي آينده 
خود در حوزه ارز تحليل يا برنامه ريزي دقيق داشته باشند، 

قطعا به نفع اقتصاد كشور نخواهد بود.

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران از موانع توسعه صادرات نرم افزار  مي گويددر كميسيون انرژي و محيط زيست اتاق بازرگاني تهران مطرح شد
صادرات 100 ميليون دلاري نرم افزارهاي آي تيچشم انداز اقتصاد نفت و صنعت برق در ايران

نمايندگان بخش خصوصي در كميس��يون انرژي و محيط زيست اتاق 
بازرگاني تهران با اشاره به وضعيت توليد، تقاضا و ذخاير اثبات شده نفت 
و چشم انداز بازار آن در سال هاي آينده، بر ضرورت تدوين يك استراتژي 
دقيق و تبيين جايگاه بخش خصوصي در اين صنعت تاكيد كردند. اعضاي 
اين كميسيون همچنين با بررسي چشم انداز صنعت برق از تثبيت قيمت و 
عدم پرداخت مطالبات كه به كاهش سرمايه گذاري و توليد برق منجر شده 
است، انتقاد كردند. در سومين نشست كميسيون انرژي و محيط زيست 
اتاق تهران، فعالان اقتصادي و نمايندگان تشكل هاي انرژي يك بار ديگر 
پيرامون برنامه  س��الانه اين كميس��يون به بحث و گفت وگو نشستند و 
راهكارها و پيشنهادهاي خود را براي تدوين نقشه راه اين كميسيون به 
اشتراك گذاشتند. در اين نشست همچنين، رييس كميسيون انرژي و 
محيط زيست اتاق تهران با استناد به منابع بين المللي، گزارشي از جغرافياي 
عرضه و تقاضاي نفت خام در جهان ارايه كرد. به گزارش روابط عمومي اتاق 
تهران، رضا پديدار با بيان اينكه در حوزه عرضه جهاني نفت خام طي سال 
2۰18 تا 2۰19 ميلادي، منطقه خاورميانه با ۳۰.9 ميليون بشكه در روز، 
در جايگاه نخست جهاني قرار دارد، افزود: امريكاي شمالي با 22.8 ميليون، 
روسيه با 1۴.6 ميليون، آفريقا با 8.۴ ميليون، آسيا با 7.5 ميليون، امريكاي 
جنوبي با 6.6 ميليون و اروپا با ۳.5 ميليون بشكه در روز در رتبه هاي بعدي 
عرضه كنندگان جهاني نفت خام هستند. وي ميزان كل عرضه جهاني نفت 
خام را 9۴.۳ ميليون بشكه در روز اعلام كرد و افزود: جغرافياي تقاضاي 
نفت خام طي سال 2۰19-2۰18 را نيز آسيا با ۳5.۴ ميليون، امريكاي 
شمالي با 2۴.9 ميليون، اروپا با 15.2 ميليون، خاورميانه با 8.6 ميليون، 
امريكاي جنوبي با 7 ميليون، روسيه با 5 ميليون و آفريقا با ۴.1 ميليون 
بشكه در روز و مجموع 1۰۰.2 ميليون بشكه در روز، تشكيل مي دهد. عضو 
هيات نمايندگان اتاق تهران سپس تصريح كرد كه اختلاف عرضه و تقاضاي 
جهاني نفت خام و سنگيني سمت تقاضا، حاكي از اين است كه همچنان 

اقتصاد مناسبي را مي توان براي نفت تصور كرد.
پديدار در عين حال به گزارش اخير موسسه مك كنزي، بزرگ ترين ذخاير 

نفت خام جهان به ترتيب به كشورهاي ونزوئلا با ۳۰۰.9 ميليون، عربستان 
با 266.5 ميليون، كانادا با 169.7 ميليون، ايران با 158.۴ ميليون و عراق با 
1۴2.5 ميليون بشكه تعلق دارد. رييس كميسيون انرژي و محيط زيست 
اتاق تهران سپس با اشاره به اينكه در طول ۴۰ سال اخير، ايران در حدود 
1۳۰۰ ميليارد دلار درآمد نفتي داش��ته  است، افزود: بر اساس مطالعات 
موسسه مك كنزي، اقتصاد ايران تا سال 2۰5۰ ميلادي كماكان وابستگي 
خود را به منابع هيدروكربوري حفظ خواهد كرد و اين در حالي است كه 
گزارش هاي بين المللي تاكيد دارد كه طي س��ال هاي 2۰۳۰ تا 2۰5۰، 
تقاضاي نفت خام رو به رش��د خواهد بود. وي سپس افزود: با اين اوصاف، 
بايد براي بخش خصوصي فعال كشور در حوزه انرژي، استراتژي دقيقي 
را تدوين و جايگاه بخش خصوصي در اين عرصه را شناسايي كرد. در اين 
جلسه همچنين، نايب رييس سنديكاي صنعت برق ايران از ميزان مطالبات 
بخش خصوصي از وزارت نيرو تا پايان سال 1۳95 به ارزش 17 هزار ميليارد 
تومان خبر داد و گفت: اين در حالي است كه ميزان بدهي وزارت نيرو به 
نظام بانكي در حدود 18 هزار ميليارد تومان و به ساير دستگاه ها نيز بيش 
از 6 هزار ميليارد تومان است. پيام باقري با بيان اينكه سالانه نياز به احداث 
5 هزار مگاوات نيروگاه جديد در كشور با سرمايه گذاري 5 ميليارد يورويي 
وجود دارد، افزود: در پنج سال اخير، كمتر از 2 هزار مگاوات برق وارد مدار 
شده است. وي سپس با اشاره به اينكه وضعيت اقتصاد صنعت برق، مساعد 
نيست، افزود: تثبيت قيمت حامل هاي انرژي طي سال هاي اخير، ميخ 
آخري بود كه بر تابوت صنعت برق زده شد.  نايب رييس سنديكاي صنعت 
برق ايران افزود: اين س��نديكا گزارش هاي مطالعاتي مفصلي در زمينه 
اصلاح ساختار اقتصادي صنعت برق به سرانجام رسانده است.  همچنين، 
مهراد عباد عضو هيات نمايندگان اتاق تهران طي سخناني با اشاره به اينكه 
كشورهاي دنيا با شتاب بالايي به سمت استفاده از انرژي هيدروژن در حال 
حركت هستند، گفت: اين انرژي، جزو پاك ترين سوخت جهان محسوب 
مي شود و با توجه به ظرفيت  منابع ايران، در كشور نيز مي توان روي اين 

حوزه سرمايه گذاري كرد.

رييس كميسيون آي تي اتاق بازرگاني ايران اعلام كرد كه صادرات 
محصولات حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات از 2۳۰ ميليون دلار 
در سال 8۳ به 1۰۰ ميليون دلار در سال اخير رسيده است و با رفع 

موانع موجود، اين رقم مي تواند جهش قابل توجهي داشته باشد.
محمدرضا طلايي، عضو هيات نمايندگان ات��اق تهران، از افزايش 
ظرفيت صادرات نرم افزار به دليل افزايش نرخ ارز خبر داد و گفت كه 
تعيين ارزش محصولات و خدمات و صدور پروانه هاي صادراتي براي 
اين محصولات از مهم ترين موانع توسعه صادرات در اين بخش است.

او در گفت وگو با روابط عمومي اتاق ته��ران توضيح داد: با توجه به 
ظرفيت هايي كه در حوزه نيروي انس��اني وج��ود دارد و با توجه به 
افزايش نرخ ارز، امكان حضور شركت هاي فعال در حوزه نرم افزار در 
بازار هاي بين المللي افزايش پيدا كرده است. طلايي با اشاره به تدوين 
پيش نويس آيين نامه اجرايي حمايت از توسعه صادرات محصولات 
حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات در كميته كارشناس��ي شوراي 
عال��ي صادرات و انتظار براي تصويب نهايي اين آيين نامه در ش��ورا 
گفت: اين آيين نامه  مي تواند تسهيلگر ورود فعالان حوزه نرم افزار به 
بازارهاي بين المللي باشد. اكنون تعيين ارزش محصولات و خدمات 
و صدور پروانه هاي صادراتي براي صادركنندگان نرم افزار از مهم ترين 
موانع توسعه صادرات در اين بخش محسوب  مي شود. در حالي كه 
اين امكان وجود دارد كه ب��ا حمايت بخش دولتي و با بهره گيري از 
پتانسيل ش��ركت هاي ايراني ثبت شده در خارج از كشور، صادرات 

نرم افزار را توسعه ببخشيم.
اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران با بيان اينكه كمبودي از نظر 
دانش فني توليد نرم اف��زار در ايران وجود ن��دارد، ادامه داد: جذب 
متخصصان ايراني در ش��ركت هاي خارجي حوزه نرم افزار، ش��اهد 
بر عدم ضعف دانش فني در داخل كش��ور است. اما بديهي است كه 
رعايت برخ��ي قوانين بين المللي نظير قان��ون كپي رايت، توجه به 
استانداردهاي بين المللي و آموزش شركت هاي ايراني، موجب ارتقاي 

كيفيت خدمات و محصولات خواهد ش��د. او درباره ارزش صادرات 
محصولات حوزه فناوري اطلاع��ات و ارتباطات گفت: صادرات اين 
محصولات از 2۳۰ هزار دلار در سال 1۳8۳ به حدود 1۰۰ ميليون 
دلار رس��يده است. البته اين رقم با توجه به مشكلاتي كه در تعيين 
ارزش و صدور پروانه صادراتي وجود دارد، به صورت برآوردي اعلام 
شده است. در واقع اگر اين موانع و مشكلات با تصويب آيين نامه صدور 
نرم افزار از ميان برداشته ش��ود و دستگاه هاي ذي ربط نظير وزارت 
صمت، وزارت ارتباطات، سازمان توسعه تجارت، وزارت امورخارجه، 
بانك مرك��زي و اتاق بازرگاني به عنوان پارلمان بخش خصوصي به 
وظايفي كه در آيين نامه تعيين شده، توجه نشان دهند، به طور مسلم 
صادرات نرم افزار ايراني رشد قابل توجهي را تجربه خواهد كرد. طلايي 
با اش��اره به اينكه امكان ورود به بازارهاي جهاني با وجود تحريم ها 
نيز امكان پذير است، ادامه داد: در كشور شركت هايي وجود دارند كه 
نيروي انساني ايراني را به استخدام شركت هاي خارجي درآورده اند. 
در واقع به جاي اينكه نيروي كار متخصص از كش��ور خارج شوند، 
در داخل كش��ور براي شركت هاي خارجي فعاليت كرده و ارزآوري 
 مي كنند. اين فعاليت ها شامل توليد اپ ها، انيميشن ها، بازي هاي 
رايانه اي و نرم افزارهاي تحت س��فارش مش��تري و خدماتي چون 
طراحي سايت، ديجيتال ماركتينگ و خدمات ديگري كه مورد نياز 
ساير كشورهاست،  مي شود. او با تاكيد بر اينكه صادرات نرم افزار، حتي 
داراي مزيت رقابتي نسبت به برخي اقلام صادراتي ايران است، افزود: 
صادرات نرم افزار به عنوان صادرات صنعت سبز تلقي  مي شود؛ چرا 
كه از مواد اوليه استفاده نمي كند و مبتني بر خلاقيت و تفكر نيروي 
انساني توليد  مي شود. مس��اله حايز اهميت اين است كه اگر دولت 
فعاليت در اين حوزه را تس��هيل نكرده و به ايجاد شغل كمك نكند، 
سرمايه سنگيني كه براي تربيت نيرو انساني در اين بخش هزينه شده 
از كشور خارج  مي شود. بنابراين ضرورت دارد، دستگاه هاي متولي، 

برنامه ريزي دقيق تري براي اين حوزه داشته باشند.
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ممنوعيت صادرات و واردات 
سياستي اثربخش يا مشكل ساز؟

جمالرازقيجهرمي|
رييساتاقبازرگانيشيراز|

مشكل عمده اقتصاد ما كه سال هاست به آن انتقادات 
زي��ادي وارد اس��ت، دولتي ب��ودن آن اس��ت؛ اينكه 
سياست ها و تصميمات اين نهاد فعاليت هاي بخش 
خصوصي را تحت تأثير قرار مي دهد و به طور مستقيم 
و غيرمس��تقيم مانعي در امر توس��عه اقتصاد كشور 
به حساب مي آيد. ش��وك ارزي سال گذشته شرايط 
ناامن و غيرقابل پيش بيني را براي فعالان اقتصادي رقم 
زد و پيرو آن تصميم هاي يك شبه و تعدد بخشنامه ها 
كه مبتني بر واقعيت حاكم بر جامعه نبودند، توليد و 
صادرات را در سراشيبي نزول قرار داد. تحريم هاي بانكي 
و نفتي باعث افزايش فعاليت هاي دلالي و واسطه گري 
بيش ازپيش ش��ده و بانك مركزي توانايي نظارت بر 
آنها را ندارد. عدم افزايش نرخ ارز متناسب با نرخ تورم 
به صورت دوره اي ش��وك هايي را به بازار ارز وارد كرده 
و بروز نااطميناني به ثبات سياسي و اقتصادي كشور 
باعث تشديد ركود شده است.  در اين ميان بسياري از 
توليدكنندگان و صادركنندگان توانايي ادامه فعاليت 
را نداشته و وارد چرخه تعطيلي شدند.  دولت نيز براي 
خروج از بحران راهكارهايي ارايه مي دهد كه باوجود 
قوانين و مقررات فعلي يا عملي نيست يا خود به ضد 
راهكار تبديل مي ش��ود. با ش��روع بحران هاي ارزي و 
تحريم ها، دولت به منظور تنظيم بازار داخلي و كنترل 
قيمت كالاها دستورالعملي هايي مبني بر ممنوعيت 
صادرات و واردات اعلام كرد. دستوراتي كه تحت تأثير 
سياست نرخ دلار رسمي روند صادراتي را به چالش هاي 
زيادي مواجه ساخت.   ابتدا سياست ممنوعيت واردات 
برخي از كالاها به ويژه در حوزه كشاورزي در دستور كار 
قرار گرفت تا از اين طريق با تكيه بر توان داخلي، توليد 
رونق گيرد و شعار امسال محقق شود، اما اين موضوع 
مدنظر قرار نگرفت كه زيرس��اخت هاي اساسي، مواد 
اوليه و هزينه هاي توليد محصولات مي بايست فراهم 
باشد تا سياست ممنوعيت واردات منجر به حمايت 
از توليد ش��ود. از طرفي ديگر كالاهايي در ابتداي امر 
جزو اين ليست قرار گرفتند كه تأمين كننده توليد يا 
خود كالاهاي اساس��ي محسوب مي شدند كه اجراي 
آن به ش��دت قيمت و تقاضا را در داخل كشور افزايش 
و بر قاچاق اين كالاها افزود. اين ممنوعيت ها در حالي 
اجرا شد كه حتي ليست جامع و يكپارچه اي از كالاها و 
خدماتي كه نمونه آن در كشور توليد مي شود نيز تهيه 
نش��ده بود. در كنار ممنوعيت هاي وارداتي، فهرست 
كالاهاي ممنوع الخروج نيز از سوي متوليان اعلام شد 
كه عمدتاً مشتمل بر محصولات بخش كشاورزي است 
و به دليل اختصاص ارز دولتي به واردات كالاهاي اساسي 
صورت گرفت و بر بي ثباتي بازار ارز دامن زد و كشاورزان 
را در ميزان توليد و همچنين محصولات انبارش��ده و 
شيوه نگهداري آنها دچار سردرگمي كرد. از طرف ديگر 
اين مساله باعث شد كه قاچاق اين كالاها به كشورهاي 
همسايه به ش��دت افزايش يابد. تجربه ساير كشورها 
در اين زمينه نش��ان مي دهد كه ممنوعيت صادرات 
مي تواند روش موثري در كنترل و تنظيم بازار داخلي و 
به نفع دهك هاي پايين جامعه باشد به شرط آنكه ليست 
كالاهاي مشمول با برنامه و الگوي مناسب و متناسب با 

مزيت هاي نسبي كشور انتخاب شود.
با توجه به انتقاد بس��ياري از فعالان اقتصادي به اين 
سياست و به تبع آن غيرفعال شدن برخي از بازارهاي 
هدف، عوارض صادراتي جايگزين ممنوعيت صادراتي 
شد.  خواسته اي كه بسياري از فعالان اقتصادي به دليل 
از دست رفتن سهم رقابتي شان در بازار پيگير آن بودند.  
هرچند كه اين بخشنامه هم مي بايست با برنامه ريزي 
و انتخاب صحيح نوع كالا صورت گيرد و پيش از اجرا 
حتماً به صادركننده فرصت اعمال تغييرات داده شود 
تا متحمل كمترين ضرر شوند؛ نظر تشكل ها و بخش 

خصوصي نيز در اين امر مي بايست مدنظر قرار گيرد.
تغيير قانون و بخشنامه به دليل تغيير مديران يا نقض 
يا باطل كردن ساير قوانين مدتي است در كشور به يك 
الگو تبديل شده و متأسفانه هيچ كدام پشتوانه علمي 
اقتصادي ندارند. اساساً اجراي اين دو سياست همزمان 
باهم بدون تعيين الگو و نوع كالاهاي هدف، باعث ايجاد 
آش��فتگي در داخل و از دس��ت دادن بازارهاي هدف 
صادراتي مي شود. معضل ارزش گذاري و هزينه هاي 
توليد برخي محصولات كه مشمول عوارض صادراتي 
مي شوند قدرت رقابت پذيري نسبت به رقبا را به شدت 
كاهش مي دهد.  به نظر مي رسد در اجراي سياست هاي 
اقتصادي كش��ور عرضه و تقاضا مي بايس��ت ملاك 
تصميم گيري ها قرار گيرد كه خود مستلزم رصد و پايش 
بنگاه ها و واحدهاي خصوصي در بازار به منظور شناسايي 

ميزان عرضه و تقاضا است.

قاچاق دام از سر گرفته شد
علي اصغر ملكي رييس اتحاديه گوشت گوسفندي 
درب��اره آخرين تحولات بازار گوش��ت اظهار كرد: با 
توجه به گرماي ش��ديد هوا، ركود سنگيني بر بازار 
حاكم است. وي افزود: بنابر آخرين اطلاعات، تعدادي 
دام در حال خروج از مرز هاي كشور بوده كه اين امر 
در هفته هاي گذش��ته تا حدودي بر افزايش قيمت 
گوشت در بازار دامن زده است. رييس اتحاديه گوشت 
گوسفندي با اش��اره به اينكه قاچاق دام تا حدودي 
منجر به تلاطم قيمت گوشت در بازار شده است، بيان 
كرد: هم اكنون برخي دلالان به سبب ورود حجاج و 
عيد قربان دام هاي خ��ود را در دامداري ها نگهداري 
مي كنند تا بتوانند با قيمت هاي بهت��ري در بازار به 
فروش رسانند. رييس اتحاديه گوشت گوسفندي در 
پايان با اشاره به اينكه دامداران همچنان به فروش دام 
با نرخ  سال گذشته در بازار اصرار دارند، تصريح كرد: 
با وجود بارندگي هاي اخير و شرايط مساعد علوفه در 
صحرا و مراتع، دامداران مي بايست تا حدودي قيمت 
دام بر مراتع را تعديل دهند، در حالي كه آنها به سبب 
خريد دام با دلار از سوي خريداران خارجي همچنان 

به عرضه دام با نرخ هاي بالا تمايل دارند.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

تنش ها، تعطيلات آخر هفته را صبر كردند تا اثر خود را پس از بازگشايي بازار بگذارند

بازار بي جان نفت رشد كرد
گروه انرژي|

قيمت نفت به دنبال افزايش تنش ها در خاورميانه 
و توقيف نفتكش انگليس�ي توسط ايران بيش 
از 2 درصد رش�د ك�رد. پايان هفته گذش�ته با 
توقيف نفتكس انگليسي توسط ايران و افزايش 
نگراني ها از ايج�اد اختلال در تأمي�ن انرژي از 
خليج فارس همراه بود. از همين رو، روز دوشنبه 
ك�ه بازارها مجددأ باز ش�دند، قيمت نفت بيش 
از 2 درص�د رش�د را تجرب�ه كرد. اي�ن در واقع 
نخس�تين واكنش ب�ازار نفت خام ب�ه ماجراي 
توقيف نفتكش به حساب مي آمد. توقف توليد 
نفت در بزرگ ترين ميدان نفتي ليبي نيز بر رشد 

قيمت ها موثر بود.

به گزارش رويترز، معاملات آتي شاخص جهاني نفت 
خام، برنت يك دلار و 41 س��نت يا 2.26 درصد رشد 
كرد و با 63 دلار و 88 س��نت در هر بشكه معامله شد. 
معاملات آتي شاخص وست تگزاس اينترمديت امريكا 
نيز يك دلار و 13 س��نت يا 2.03 درصد رشد كرد و به 
56 دلار و 76 سنت در هر بشكه رسيد. هفته گذشته 
برنت 6 درصد و دبليو تي آي نيز 7 درصد از ارزش خود 
را از دست داده بودند. نفت خام سبك شركت ملي نفت 
ايران نيز بر اساس اطلاعيه سيزدهمين عرضه آن در 
بورس انرژي با قيمت پايه 61 دلار و 42 س��نت در هر 

بشكه نرخ گذاري شده است
موسس��ه »جي بي س��ي انرژي« در يادداشتي نوشت 
كه تنش ه��ا در خليج فارس به احتمال زياد حق بيمه 

كشتيراني را بالاتر خواهد برد.
ايران روز جمعه اعلام كرد كه در واكنش به توقيف يك 
كشتي ايراني در جبل الطارق، يك كشتي انگليسي را 

در تنگه هرمز توقيف كرده است.
اين تنش ها موجب ش��ده تا نگراني از بروز اختلال در 
ترانزيت نفت از تنگه هرمز افزايش يابد. حدود يك پنجم 

نفت جهان از طريق تنگه هرمز ترانزيت مي شود.
انگليس در حال بررسي اقداماتي است كه مي تواند عليه 
ايران به اجرا بگذارد، اما با توجه به اينكه هم اكنون نيز 
تحريم هايي از سوي دولت انگليس عليه ايران به اجرا 
گذاشته شده، لندن گزينه چنداني براي اعمال فشار بر 

تهران در اختيار ندارد.
توقيف كشتي انگليسي توس��ط ايران در تنگه هرمز، 
مهم ترين آبراه تجاري جهان، آخرين تنش ميان اين 
كش��ور و كشورهاي غربي در طول س��ه ماه گذشته و 
از زمان آغاز تحريم هاي س��ختگيرانه ايالات متحده 

امريكا علي��ه ايران در اوايل ماه مي بوده اس��ت. ادوارد 
مويا تحليلگر بازار نفت در موسسه اوآندا در نيويورك 
گفت: »كاهش تقاضاي جهاني و افزايش ذخاير نفت 
امريكا موجب شده بود تا قيمت نفت در هفته هاي اخير 
كاهشي شود، اما تنش هاي اخير در خليج فارس مانع از 

افت قيمت ها شده است«.
ايران كه تحت تحريم هاي يك جانبه امريكا عليه صنعت 
نفت خود قرار دارد، به منظور يافتن راه هايي براي ادامه 
دادن به صادرات نفت خود، اين محصول را در آبان ماه 
سال 97 براي نخستين بار در بورس انرژي عرضه كرد 
تا شركت هاي خصوصي، نفت ايران را خريداري كرده 
و خودش��ان بنا بر صلاح ديدش��ان به فروش آن در هر 
كجاي دنيا مبادرت ورزند. در همين راس��تا ش��ركت 
ملي نفت اي��ران در اطلاعيه هاي خود عنوان مي كند 
كه عرضه نفت خام در بورس انرژي ايران در راس��تاي 
تحقق سياست هاي اقتصاد مقاومتي مبتني بر ايجاد 
تنوع در روش هاي فروش نفت و استفاده از ظرفيت هاي 
بخش غيردولتي به منظور صادرات نفت خام در دستور 
كار قرار گرفته است. پس از گذشت 8 ماه از نخستين 
عرضه بورسي نفت، اين محموله 12 بار در بورس انرژي 
عرضه ش��د و تاكنون يك ميليون و 105 هزار بشكه 
فروش داشته اس��ت. سيزدهمين عرضه بورسي نفت 
امروز انجام مي شود و قرار است 2 ميليون بشكه نفت 
خام سبك شركت ملي نفت ايران با قيمت پايه 61 دلار 
و 42 سنت براي هر بشكه در رينگ بين الملل بورس 

انرژي عرضه مي شود.
. قرار است امروز دو ميليون بشكه نفت خام سبك در 
بورس انرژي عرضه شود. بر اساس گزارش شركت ملي 
نفت ايران، نفت خام سنگين اين كشور نيز در ماه ژوئن 

با 60 دلار و 88 سنت در هر بشكه معامله شده است.

    وضعيت اضطراري در الشراره
كيلومترها دورت��ر از ايران، ميدان نفتي الش��راره كه 
بزرگ ترين ميدان نفتي ليبي اس��ت، در روز دوشنبه 
فقط توانس��ت نيمي از ظرفيت توليد خود را از س��ر 
بگي��رد. روز جمعه به دنبال درگيري ها داخلي ليبي و 
كش��مكش هاي اطراف ميدان نفتي الش��راره، در اين 
ميدان نفتي حالت اضطراري اعلام و توليد آن متوقف 
شده بود. ش��ركت ملي نفت ليبي اعلام كرد بارگيري 
نفت در يك پايانه كش��تيراني تحت كنترل دولت را 
متوقف كرده است و پس از بسته شدن خط لوله اي كه 
فعاليت هاي بزرگ ترين ميدان نفتي اين كشور را تعطيل 
كرد، وضعي��ت اضطراري اعلام ك��رد. اعلام وضعيت 

اضطراري، يك اقدام حقوقي است كه يك شركت را به 
دليل وضعيتي كه خارج از كنترلش است، از تعهدات 

قراردادي آزاد مي كند.
ميدان الشراره پيش از متوقف شدن توليد، روزانه 290 
هزار بشكه نفت توليد مي كرد. اين ميدان اغلب مورد 

حمله گروه هاي مسلح قرار مي گيرد.
بر اس��اس بيانيه ش��ركت ملي نفت ليب��ي، وضعيت 
اضطراري نتيجه مسدود ش��دن غيرقانوني خط لوله 
شراره توسط يك گروه ناشناس بين منطقه حماده و 

بندر زاويه در بعدازظهر روز جمعه است.
مصطفي س��انالا، رييس شركت ملي نفت ليبي اقدام 
اخير در مسدود كردن خط لوله ميدان نفتي الشراره را 
محكوم و اعلام كرد اين شركت و مقامات ليبي، عاملان 

اين اقدام را يافته و مجازات خواهند كرد.
وي گفت: اقدامات عمدي براي خرابكاري در خطوط 
لوله و توليد به درآمد نفت ملي و منبع مهم تامين نيرو 

براي همه شهروندان ليبي لطمه مي زند.
صادرات نف��ت تقريبا منبع كل درآمد دولتي در ليبي 

است كه بزرگ ترين ذخاير قطعي نفت در آفريقا را دارد. 
اما پس از سقوط و مرگ معمر قذافي، ديكتاتور ليبي 
در سال 2011، اين كش��ور با رقابت گروه هاي مسلح 
متعدد براي به دست گرفتن كنترل كشور، دچار هرج 

و مرج شده است.
چاه هاي نفت، خطوط لوله و پايانه هاي بارگيري مرتبا 
هدف حمله قرار گرفته يا توسط گروه هايي كه خواستار 

امتيازات سياسي يا پول هستند، تصرف مي شوند.
شركت ملي نفت ليبي اعلام كرد تعطيلي اخير خطوط 
لوله، مانع صادرات نفت ب��ه ارزش روزانه 19 ميليون 
دلار شده است. بر اساس گزارش خبرگزاري فرانسه، 
اين ش��ركت پيش از اين در دسامبر پس از حمله يك 
گروه مسلح، در پايگاه الشراره وضعيت اضطراري اعلام 

كرده بود.
همچنين، داده ها در اواخر هفته گذشته نشان دادند 
كه در ماه مي، صادرات نفت خام از عربستان سعودي، 
بزرگ ترين صادركنن��ده نفت خام جهان به كمترين 

ميزان در 1 تا 1.5 سال گذشته رسيده است. 

    بازار بالاخره تكان خورد
اگرچه قيمت هاي نف��ت خام به خاطر دورنماي مبهم 
رش��د اقتصادي مانند گذشته به مس��ائل ژئوپلتيك 
واكنش نش��ان نمي دهند اما سير وقايع چند روز اخير 
حتي اين بازار بيجان را هم به واكنش وا داشت. قيمت ها 
در بازار نفت با نشانه هاي كاهش عرضه از سوي عربستان 
س��عودي و ليبي و نيز در پاسخ به افزايش تنش ها بين 
ايران و ايالات متحده امريكا و ديگر كش��ورهاي غربي 
تقويت شده است. س��رمايه گذاران و مديران سرمايه 
معاملات آتي تركيبي و موقعيت انتخاب هاي خود بر 
روي نفت خام امري��كا را براي يك هفته ديگر افزايش 
دادند. بر اساس داده هاي كميته بازرسي معاملات آتي 
و تبادلات بين قاره اي ايالات متحده آنان براي نفت خام 

برنت نيز همين كار را كردند.
موسسه گلدمن ساكس نيز روز يك شنبه پيش بيني خود 
نسبت به رشد تقاضاي نفت براي سال 2019 را با توجه 
به نشانه هاي نااميدكننده از فعاليت هاي اقتصاد جهاني، 

به يك ميليون و 275 هزار بشكه در روز كاهش داد.

رييس كميسيون اقتصادي مجلس:

برق بيت كوين در پيك مصرف قطع مي شود 
گروه انرژي| 

الياس حضرتي رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
در تشريح نشس��ت ديروز اين كميس��يون درباره 
ارزه��اي ديجيتال كه ب��رق مصرفي آنه��ا به يك 
چالش تبديل شده بود به خانه ملت گفته است كه 
دستگاه هاي 3 زمانه در اختيار توليدكنندگان ارز 
ديجيتال قرار مي گيرد كه در ساعت پيك مصرف، 

برق اين دستگاه ها خاموش مي شود.
الياس حضرتي رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي در تشريح نشست ديروز كميسيون 
متبوع خود درباره ساز و كار توليد ارز ديجيتال در 
ايران، گفت: كميس��يون اقتصادي مجلس پس از 
پيگيري هاي اقشار مختلف مردم، فعالان اقتصادي 

و نمايندگان مجلس درباره شفاف س��ازي موضوع 
تولي��د ارز ديجيتال و بيت كوين و با توجه به اينكه 
جوانان در اين حوزه فعال هس��تند و از سوي ديگر 
قوه قضاييه با آنها برخورد مي كند، تصميم گرفت 
نشستي برگزار كند تا موضوع توسعه ارز ديجيتال 

در كشور تعيين تكليف شود.
نماينده مردم تهران، ري، ش��ميرانات، اسلامشهر 
و پرديس در مجلس ش��وراي اس��لامي، ب��ا بيان 
اينك��ه در حوزه ارز ديجيت��ال قانوني وجود ندارد، 
افزود: كمس��يون اقتصادي دولت از چند ماه قبل 
بررسي ها در حوزه توليد ارز ديجيتال را آغاز كرده و 
پيش نويسي در اين حوزه تدوين كرده بود، اما هيات 
دولت ايراداتي نسبت به آن مطرح كرد كه مجدداً 

اين طرح به كميسيون اقتصادي دولت بازگشت و 
در هفته جاري مصوب شد.

كميسيون اقتصادي دولت ارز ديجيتال را به عنوان 
يك صنعت به رسميت شناخته است

وي ادامه داد: كميس��يون اقتصادي احساس كرد 
كه ممكن است تعيين تكليف ارز ديجيتال با تأخير 
مواجه ش��ود، لذا در اين راس��تا امروز از وزير امور 
اقتصادي و دارايي، صنعت، معدن و تجارت، نيرو و 
مسوولان بانك مركزي، سازمان پدافند غيرعامل و 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات دعوت كرد كه 
در نشستي مزايا و معايب استفاده از ارز ديجيتال و 

فرآيندهاي قانوني آن را تشريح كنند.
دولت طرح��ي را تدوي��ن كرده كه بر اس��اس آن 

مضرات اس��تفاده از ارز ديجيتال كمتر و فوايد آن 
بيشتر شود و همچنين التزامي وجود داشته باشد 
كه مردم بتوانند با س��هولت نس��بت به اخذ مجوز 
در اين ح��وزه از وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 

اقدام كنند
حضرتي با تأكي��د بر اينكه كميس��يون اقتصادي 
دول��ت ارز ديجيت��ال را به عنوان ي��ك صنعت به 
رسميت شناخته است، تاكيد كرد: دولت طرحي را 
تدوين كرده كه بر اساس آن مضرات استفاده از ارز 
ديجيتال كمتر و فوايد آن بيشتر شود و همچنين 
التزامي وجود داش��ته باش��د كه م��ردم بتوانند با 
سهولت نسبت به اخذ مجوز در اين حوزه از وزارت 

صنعت، معدن و تجارت اقدام كنند.

    نرخ برق ارز ديجيتال به قيمت مناسب  
حضرتي ب��ا بيان اينكه بر اس��اس مصوبه كميس��يون 
اقتصادي دولت مقرر شده نرخ برق توليد ارز ديجيتال به 
قيمت مناسب محاسبه شود، تأكيد كرد: همچنين مقرر 
شده در ساعات پيك مصرف برق دولت دولت سازوكاري 
طراحي كند كه مردم با مش��كل روبرو نشوند، لذا بر اين 
اساس دس��تگاه هاي 3 زمانه در اختيار توليدكنندگان 
ارز ديجيتال قرار مي گيرد كه در س��اعت پيك مصرف، 
برق اين دستگاه ها خاموش مي شود. رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي، از تشكيل كميته اي 
در كميس��يون متبوع خود در حوزه توليد ارز ديجيتال 
خبر داد كه اين كميته مواردي كه در طرح دولت لحاظ 
نشده را جمع بندي و در اختيار قوه مجريه قرار مي دهد.
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غرضي: زنگنه به فروش نفت 
اشراف دارد 

فارس|  سيدمحمد غرضي وزير اسبق نفت، با 
اشاره به برگزاري جلسه روز يك شنبه در وزارت 
نفت، گفت: در آن جلسه خدمت وزراي سابق 
گفتم ايران تقريبا يكي از بزرگ ترين كشورهاي 
دارنده ذخاير نفت است كه اين نفت متعلق به 
ملت ايران است و متعلق به هيچ يك از احزاب و 

گروه هاي سياسي نيست. 
وزير اس��بق نفت ب��ا تأكيد بر اينك��ه در دوره 
چهارساله اي كه من وزير نفت بودم شرايط نيز 
حس��اس بود، گفت: با كمك همين نيروهاي 
متخصص در صنعت نفت، اجازه نداديم فشاري 
به ملت ايران وارد شود، بر اين اساس به جرأت 
مي توانم بگويم ك��ه اس��تعدادهاي خوبي در 
صنعت نفت وجود دارد كه گروه ها و احزاب بايد 
از اين استعدادها حمايت كنند تا رشد پيدا كرده 
و شكوفا شوند. وي با اشاره به اينكه در جلسه روز 
گذشته آقاي زنگنه صحبت هايي در خصوص 
فروش نف��ت و روش هاي ف��روش و همچنين 
توس��عه صنعت نفت بيان كردند، گفت: من در 
ذهنم روش هايي بود كه مي خواستم آن را بيان 
كنم، اما ديديم كه آقاي زنگنه همه اين روش ها 
را مورد ارزيابي  قرار داده بودند و به طور دقيق از 

آنها استفاده مي شود.

 سال 99 پايان گازرساني
 به سيستان بلوچستان 

ايلن�ا|  مديرعامل ش��ركت مل��ي گاز ايران با 
تشريح آخرين وضعيت ساخت و توسعه شبكه 
گاز در استان سيستان و بلوچستان، اعلام كرد: 
هفت شهر اين اس��تان در نوبت گازرساني قرار 
گرفته اند.  حسن منتظر تربتي  در تشريح آخرين 
وضعيت ساخت و توس��عه شبكه گاز در استان 
سيستان و بلوچس��تان، گفت: در شرايط فعلي 
ساخت و توسعه شبكه گاز در استان سيستان 
و بلوچس��تان در دو بخش احداث خطوط لوله 
گاز فش��ار قوي و گازرساني به شهرها، صنايع و 
نيروگاه هاي برق در دستور كار اين شركت قرار 
گرفته است.  معاون وزير نفت تصريح كرد: براي 
طراحي و س��اخت اين خط لول��ه بيش از 750 
ميليارد تومان س��رمايه گذاري شده و همزمان 
با پايان س��اخت خط لوله، توسعه شبكه گاز در 
ش��هرهاي مختلف اين استان پهناور آغاز شده 
اس��ت.  او گفته است گازرس��اني به سيستان و 

بلوچستان تا سال 99 به پايان مي رسد. 

 شهرداري فهرست واگن
 به وزارت نفت بفرستد 

ش�انا|    مري��م مهدي نژاد مدير پ��روژه طرح 
توس��عه مترو در ش��ركت بهينه سازي مصرف 
س��وخت گفت: با توجه به اينكه قرارداد ورود 
301 دس��تگاه واگن به ش��هرداري و راه آهن 
ته��ران اب��لاغ ش��ده، وزارت نف��ت در انتظار 
اع��لام فهرس��ت واگن ه��اي جديد ازس��وي 
شهرداري تهران است كه با وجود پيگيري هاي 
صورت گرفته، هنوز فهرست در اختيار وزارت 

نفت قرار داده نشده است.
وي در پاسخ به اين پرسش كه رييس شوراي 
شهر تهران اخيرا در گفت وگويي اظهار داشته 
كه بر اساس توافق هاي انجام شده در آن زمان، 
ابتدا قرار بوده براي هر سفر 25 سنت به مترو 
پرداخت شود كه بعدها اين رقم كاهش يافته، 
عنوان كرد: در همه مكاتبات موجود آن زمان، 
بحث پرداخت مبلغ 7 و 9 سنت به ازاي هر سفر 
مطرح بوده و عدد 25 سنت مطرح نبوده است.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
 مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود 

درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 
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اتحاد شوم محور عربي- عربي

رويكرد فشار بر ايران نتيجه عكس داده است

نقش اعراب و اسراييل در تشديد تنش بين ايران و امريكا

امريكا در منگنه »فشار حداكثري«

مقدمه
روابط اي��ران و امريكا كه در بيش از س��ه دهه گذش��ته 
چالش هاي بسياري را پشت سر گذاشته با روي كار آمدن 
دونالد ترامپ و خروج وي از برجام و تهديد به وقوع درگيري 
نظامي، تنش زاتر و پيچيده تر شده است. در اين ميان سه 
بازيگر منطقه اي متحد امريكا يعني اسراييل، عربستان 
سعودي و امارات متحده عربي نقش مخرب و تأثيرگذاري 
در تش��ديد تنش ميان تهران و واش��ينگتن داشته اند. از 
اين رو در نوش��تار پيش رو پس از تبيي��ن نقش تل آويو، 
رياض و ابوظبي در تشديد تنش  بين تهران و واشينگتن 
به پيامدهاي جنگ احتمالي ايران و امريكا براي اين سه 

بازيگر پرداخته مي شود.

 1- نقش اسراييل، عربستان و امارات در تشديد 
تنش بين ايران و امريكا

1-1- تحريك ترامپ براي خروج از برجام
يكي از موارد نقش آفريني اس��راييل، عربستان و امارات 
در تشديد تنش بين ايران و امريكا، تحريك ترامپ براي 
خروج از برجام بوده است. به دنبال روي كار آمدن دولت 
دونالد ترامپ، بنيامين نتانياهو، نخست وزير اسراييل بارها 
درخواست لغو برجام را تكرار كرد. در حقيقت نتانياهو از 
مشوقان اصلي دونالد ترامپ براي خروج از برجام و افزايش 
تحريم ها عليه ايران بوده اس��ت. نتانياهو اذعان كرده كه 
وي مسوول تصميم ترامپ براي خروج از توافق هسته اي 
بوده است. در همين راستا تايمزآو اسراييل ويدئويي را از 
يك كنفرانس با حضور نخست وزير اسراييل منتشر كرده 
ك��ه در آن نتانياهو با اعضاي حزب ليك��ود درباره توافق 
هسته اي صحبت مي كند. وي در اين نشست مي گويد: 
»ما رييس جمهور امريكا را براي خروج از توافق هسته اي 
متقاعد كرديم. من مي بايس��ت تم��ام قد عليه همه دنيا 
مي ايس��تادم تا از توافق خارج ش��وند. ما اين مقوله را رها 
نكرديم.« بنيامين نتانياه��و در واكنش به خروج امريكا 
از برجام نيز اقدام دونالد ترامپ را »تصميمي درس��ت و 

شجاعانه« توصيف كرد.
عربستان نيز نقش مهمي در تصميم ترامپ براي خروج 
امريكا از برجام داش��ته كه اين نقش بيش از همه توسط 
لابي عربستان س��عودي در امريكا ايفا شده است. رياض 
با هدف مقابله با پيش��رفت در مذاكرات هسته اي ايران 
اتحاد با تل آويو را در دس��تور كار خود ق��رار داده بود. در 
همي��ن راس��تا، بلومبرگ در گزارشی به قلم الی ليك، از 
برگزاري پنج جلسه محرمانه بي��ن مقاماتی از عربستان 
سعودي و اس��راييل در سالهاي اخير با هدف جلوگيري 
از دستيابي ايران و گروه 1+5 به توافق هسته اي خبر داد. 
يكي از مهم ترين اين جلس��ات ديدار دوري گولد، مدير 
کل وزارت خارجه اسراييل با انور عشقی ژنرال بازنشسته 
عربستان سعودي بوده است. عربستان سعودي همچنين 
نقش موثري در انتصاب سياست گذاران سابق همچون 
سناتور نورم كولمن در جهت محدودسازي توان هسته اي 
ايران داشته است. اخيراً كولمن در مطلبي در نشريه هيل 
از تلاش ترامپ براي خروج از برجام حمايت كرده است. 
عربستان به دنبال تصميم ترامپ براي خروج از برجام و 
از سرگيري تحريم ها عليه ايران استقبال كرد. عربستان 
سعودي در بيانيه اي اعلام كرد: »رياض از تصميم امريكا 

براي ازسرگيري تحريم ها عليه ايران حمايت مي كند.«
ام��ارات نيز در تصميم ترامپ براي خ��ارج كردن امريكا 
از برج��ام نق��ش تأثيرگ��ذاري داش��ته اس��ت. روزنامه 
نيويورك تايمز در گزارش��ي به چگونگي نفوذ امارات در 
سياس��ت هاي دولت ترامپ پرداخته كه در اين گزارش 
به نقش جورج نادر نيز اش��اره ش��ده اس��ت. جورج نادر، 
دلال سياس��ي لبناني  الاصل كه رابطه نزديكي با محمد 
بن زايد، وليعهد امارات دارد، در رويكرد ضد ايراني دولت 
ترامپ، تخريب وجهه ايران نزد ترامپ، ايجاد شكاف ميان 
واش��ينگتن و تهران و تحريك دولت ترامپ به خروج از 
برجام و همچنين ايجاد جنگ اقتصادي عليه ايران نقش 
مخربي ايفا كرد. امارات همچنين جزو سه بازيگري بود كه 
از خروج ترامپ از توافق هسته اي و ازسرگيري تحريم ها 
عليه ايران استقبال كرد. وزارت خارجه امارات در بيانيه اي 
با حمايت از خروج دونالد ترامپ، از توافق هسته اي ايران 
اعلام كرد: »از جامعه بين المللي و كش��ورهاي ش��ريك 
در برجام مي خواهيم تا به منظور ريشه كن كردن سلاح 
هسته اي و ساير س��لاح هاي كشتار دسته جمعي و براي 
حفظ ثب��ات و امنيت بين الملل��ي موضع رييس جمهور 

امريكا را بپذيرند.«
2-1- اتهام زني عليه ايران در حوادث اخير منطقه

دومين روش تأثيرگذاري اسراييل، عربستان و امارات براي 
افزايش تنش ميان تهران و واشينگتن، اتهام زني به ايران 
مبني بر دست داشتن تهران در ناامني ها و خرابكاري  هاي 
اخير در منطقه نظير: فجيره، حمله به سفارت امريكا در 

عراق و حادثه حمله به نفتكش ها در درياي عمان است. 
به دنبال حادثه فجيره تلويزيون رس��مي اسراييل )كان( 
گزارش داد كه اطلاع��ات حاكي از نقش آفريني ايران در 
خرابكاري چهار نفتكش در بندر فجيره، توس��ط موساد 
گردآوري شده است. تلويزيون اسراييل همچنين گفته 
است كه امريكا قصد دارد اين اطلاعات كه توسط موساد 
جمع آوري ش��ده را در روزهاي آينده در نشست شوراي 
امنيت سازمان ملل متحد ارايه كند. شبكه 13 تلويزيون 
اسراييل نيز اعلام نمود موساد گزارشي در مورد احتمال 
خرابكاري ايران عليه اهداف امريكا در عراق در اختيار كاخ 
سفيد گذاشته است. اهميت مساله آنجاست كه مايير بن 
شبات، مشاور امنيت ملي اسراييل اين اطلاعات را شخصاً 
در ديدار با مقامات كاخ سفيد داده بود. همچنين بنيامين 
نتانياهو كه در مراسم افتتاحيه شهرك دونالد ترامپ در 
جولان اشغالي صحبت مي كرد، در اظهاراتي ضد ايراني 
مدعي شد: »ايران پشت حملات به نفتكش ها در درياي 
عمان بوده است.« بعد از اعلام آمادگي ايران براي افزايش 
غني سازي اورانيوم نيز بسياري از مقامات صهيونيستي با 
متهم سازي ايران به تلاش براي ساخت بمب هسته اي به 
دنبال ارجاع پرونده ايران به شوراي امنيت شده اند. يووال 
اشتاينيتز، وزير انرژي اسراييل در اظهاراتي مدعي شده 
اس��ت كه »ايران كمتر از دو سال تا بمب هسته ا ي فاصله 
دارد.« بنيامين نتانياهو نخست وزير اسراييل نيز به افزايش 
ذخاير اورانيوم غني شده ايران واكنش نشان داد و اعلام 
كرد كه اين حركت، »اقدامي ش��اخص به سمت ساختن 

بمب هسته اي است.«
عربستان سعودي و امارات نيز ايران را به حمله به فجيره 
در روز 22 ارديبهشت ماه و حمله به دو كشتي در درياي 
عمان در 23 خرداد ماه متهم كردند. شبكه العربيه با استناد 
به برخي از توئيت ها، ايران را پشت پرده حوادث بندر فجيره 
معرفي كرد. عبدالرحمان الراشد، سردبير پيشين روزنامه 
الشرق الاوسط و مدير سابق شبكه العربيه نوشت: »فجيره 
را ايران در درياي آزاد و عمان هدف قرار داد.« عبدالخالق 
عبدالله، مشاور وليعهد ابوظبي در توئيتي نوشت »اين اقدام 
در خليج عمان و نه در خليج )فارس( اتفاق افتاد و منابع 
ايراني نخستين كساني بودند كه اين خبر را منتشر كردند و 
معني اش اين است كه ايران در اين امر نقش داشته است.« 
ابتسام الكتبي،   رييس مركز سياست خارجي امارات نيز در 
صفحه شخصي توئيتر خود نوشت: »اقدام خرابكارانه انجام 
شده توسط ايران در نزديكي آب هاي امارات متحده عربي، 
ماهيت ايران و زير پا گذاشتن قوانين بين المللي را تأييد 
مي كند.« حادثه فرود موشك در نزديكي سفارت امريكا 
در عراق در 29 ارديبهش��ت ماه نيز از جمله رويدادهايي 
بود كه عربس��تان و امارات ايران را به نقش آفريني در آن 
متهم كردند. در همين راس��تا العربيه نوشت »راكتي كه 
در نزديكي س��فارت امريكا در بغداد س��قوط كرد، از نوع 
راكت هايي است كه ايران در اختيار گروه هاي وابسته به 
خود در منطقه قرار مي دهد.« ابتسام الكتبي رييس مركز 
سياس��ت خارجي امارات و عضو هيات مشورتي شوراي 
همكاري خليج فارس در راستاي تشديد تنش بين ايران و 
امريكا در توئيتر نوشت »اصابت موشك به نزديكي سفارت 
امريكا در بغداد به معناي اين است كه ايران از مرحله هدف 
قرار دادن منافع متحدان امريكا به تهديد مستقيم و ضربه 

به منافع خود امريكا رفته اس��ت.« در مورد حادثه درياي 
عمان، انگشت اتهام بسيار سريع تر و روشن تر از انفجارهاي 
فجيره، به سوي ايران نشانه رفت. در همين راستا محمد بن 
سلمان، وليعهد سعودي، ايران را به نقش آفريني در حمله 

به دو نفتكش در درياي عمان متهم كرد.
اين اتهامات در حالي عليه ايران مطرح مي شود كه بسياري 
از كارشناسان معتقدند كه از سناريوهاي محتمل در حادثه 
فجيره و درياي عمان، اسراييل، عربستان و امارات هستند. 
در همين راس��تا ست آبرامسون، س��تون نويس نشريه 
نيوزويك پيرامون حادثه فجيره مي نويسد: »شواهد نشان 
مي دهد كه امارات هزينه يك گروه اطلاعاتي اس��راييلي 
مربوط به كس��ب وكار را براي حمايت از دونالد ترامپ در 
جريان انتخابات پرداخت كرده و ترامپ نيز از آن آگاه است. 
اكنون، امارات مي خواهد ما به جنگ با ايران برويم.« حزام 
الحزام، كارشناس سعودي ساعاتي پس از حادثه براي دو 
نفتكش در درياي عمان گفت: »سازمان اطلاعات امارات 
با هدف برافروختن جنگ عليه ايران، نفتكش ها را هدف 
قرار داد.« در اين رابطه فواد ابراهيم، معارض عربس��تاني 
مقيم لندن نيز در صفحه توئيتر خود وجود يك طرف سوم 
در حمله به نفتكش ها را بعيد ندانست و نوشت: »كساني 
هستند كه از موفقيت ميانجيگري ژاپن، متضرر خواهند 
شد، به خصوص عربس��تان سعودي، امارات و اسراييل.« 
طلب ابو عرار، عضو س��ابق كنس��ت نيز به دست داشتن 
اسراييل در حمله به نفتكش ها در بندر الفجيره و تلاش 
اين رژيم و برخي كش��ور هاي منطقه براي تشديد تنش 
و كش��اندن منطقه به س��وي جنگي خانمان سوز اذعان 

كرده است.

3-1- تحريك ترامپ براي حمله نظامي
س��ومين ش��يوه  تأثيرگذاري محور عبري- عربي براي 
افزايش تنش ميان اي��ران و امريكا، تحريك ترامپ براي 
حمله به ايران بوده است. اسراييل، عربستان و امارات بارها 
از واشينگتن و پنتاگون خواسته اند تا عليه ايران وارد جنگ 
شود. اگرچه نتانياهو در قبال تنش اخير ايران و امريكا در 
ظاهر تلاش مي كند نش��ان دهد كه از جنگ بين ايران و 
امريكا و ديدگاه افراطي جان بولتون حمايت نمي كند اما 
در پشت پرده امريكا را به حمله به ايران تشويق مي كند. 
در همين راستا يكي از مقامات سابق اسراييل گفته است: 
»واضح است كه نتانياهو حامي و پشتيبان ايده بولتون براي 
اقدام نظامي عليه ايران است اما نمي تواند بطور شفاف نظر 
خود را اعلام كند؛ زيرا او به دليل نقش خود در شروع جنگ 

عراق مورد انتقادات شديد قرار گرفته بود.«
يس��راييل كاتس، وزير امور خارجه اسراييل اخيراً گفت: 

»تل آويو در حال فراهم كردن مقدمات لازم براي مشاركت 
در درگيري احتمالي بين اي��ران و امريكا در پي تصميم 
ايران به توقف تدريجي تعهدات هسته اي است.« كاتس 
گفت: »ايران به سمت جنگي مي لغزد كه اين كشور را با 
آسيب هاي سنگين روبرو خواهد كرد و تهديد نمود اگر 
لازم به ممانعت از دستيابي اين كشور به تسليحات اتمي 
باشد، اسراييل قادر است به تنهايي عليه ايران اقدام كند.«

علاوه بر اس��راييل، عربستان سعودي در تحريك ترامپ 
براي حمله نظامي به ايران نقش داش��ته است. روزنامه 
عرب نيوز، كه تركي بن س��لمان، پس��ر پادشاه سعودي، 
مالك آن اس��ت، در واكنش به حمل��ه الفجيره صريحاً از 
امريكا خواس��ت كه به ايران حمله كن��د. اين روزنامه در 
مطلبي تحت عن��وان »ايران نبايد ب��دون تنبيه بماند« 
نوشت: »مي بايست اقدامي بازدارنده و تنبيهي اتخاذ شود 
تا ايران بداند كه هيچ عمل پليدي بدون مجازات نخواهد 
بود؛ از نظر ما، چنين اقدامي بايد حمله نقطه اي حساب 
 شده باشد.« پس از انصراف دونالد ترامپ از حمله به ايران، 
رييس سازمان اطلاعاتي عربس��تان از بريتانيا خواسته 
بود كه حمله اي مح��دود عليه اهداف نظامي ايران انجام 
دهد. در همين راستا ميدل ايست آي نوشت »خواسته ها 
و لابي هاي س��عودي ها در لندن گوش شنوايي نداشت و 
مورد موافقت قرار نگرفت.« براساس اين گزارش، مقامات 
سعودي اطلاعات بيشتري در مورد ارتباط ادعايي ايران با 
حملات اخير به دو نفتكش در درياي عمان ارايه كردند، 
اما همتايان انگليسي شان تحت تأثير اين اطلاعات ارايه 
شده، قرار نگرفتند. س��عودي ها خواهان آن هستند كه 
همان گونه ارتش امريكا دو بار سوريه را به اتهامات واهي 
كاربرد سلاح هاي شيميايي عليه غيرنظاميان سوري با 
حملات هوايي مجازات كرد، ايران را به اتهام واهي حمله 
به نفتكش در بندر فجي��ره و درياي عمان مجازات كند. 
عربس��تان خواهان جنگ عليه ايران است اما جنگي كه 

نيروهاي سعودي در آن نظاره گر باشند.
علاوه بر اسراييل و عربستان س��عودي، امارات نيز نقش 
مهمي در تحريك دونالد ترامپ و ج��ان بولتون به ورود 
جنگ عليه ايران داشته است در همين راستا عبدالخالق 
عبدالله، مشاور پيشين وليعهد ابوظبي در واكنش به عدم 
حمله نظامي ترامپ به ايران در صفحه شخصي خود در 
توئيتر نوشت »آقاي ترامپ چرا اينگونه رفتار مي كنيد؟ 
ش��ما هيچ دركي نداري��د. فكر مي كرديم ش��ما با اوباما 

متفاوت هستيد.«

 2- پيامدهاي تشديد تنش بين ايران و امريكا 
براي اسراييل، عربستان و امارات

اگرچه اسراييل، عربستان و امارات در افزايش تنش ميان 
ايران و امريكا نقش مهمي ايفا كرده اند، اما بدون شك اين 
بازيگران از تشديد تنش تأثير زيادي مي  پذيرند. در حقيقت 
يك��ي از موانع روي آوردن امريكا به جنگ نظامي با ايران 
تأثيرپذيري و آسيب پذيري متحدان منطقه  اي واشينگتن 

از وقوع چنين جنگي است.
كارشناسان اس��راييلي بارها ابراز نگراني كرده اند كه در 
صورت شعله ور ش��دن آتش جنگ ميان ايران و امريكا، 
احتمال بس��يار مي رود حزب الله لبنان، جهاد اسلامي و 
حماس به يك جنگ موشكي عليه اسراييل دست بزنند و 

نقاط حساس و تأسيسات حياتي آن را هدف قرار دهند. در 
همين راستا، الكس فيشمن تحليلگر اسراييلي در روزنامه 
يديعوت آحارانوت نوشته اس��ت كه »رويارويي امريكا و 
ايران دامان اس��راييل را خواهد گرفت؛ چه در واكنش به 
شليك موشك از عراق يا سوريه و چه برخي تعرض هاي 
ديگر عليه اس��راييل.« يعقوب عميدرور، رييس س��ابق 
ش��وراي امنيتي اسراييل با هشدار درباره اينكه حزب الله 
هم اكنون بزرگ ترين تهديد براي تل آويو است، مي گويد: 
»اگ��ر جنگي بين امريكا و ايران رخ ده��د ما با 130 هزار 
راكت و موشك از س��وي حزب الله مواجه مي شويم. اين 
منجر به جنگي ويران كننده خواهد شد.« مردخاي كيدار، 
پروفسور صهيونيستي و كارشناس امور خاورميانه معتقد 
است »آنهايي كه تصور مي كنند كه در صورت وقوع جنگ، 
اسراييل هدف حملات موشكي قرار نخواهد گرفت، بسيار 
اشتباه مي كنند.« كيدار معتقد است كه »نه تنها از شمال 
و شرق و غرب، اسراييل موشك باران خواهد شد، بلكه خود 
ايران نيز خواهد كوشيد اسراييل را هدف حملات موشكي 
قرار دهد.« يووال اش��تاينيتز، وزير انرژي اسراييل نيز در 
روزنامه هاآرتص نوش��ت »اگر بين ايران و امريكا جنگ 
دربگيرد، احتمال حمله موش��كي ايران و متحدان آن به 

خاك اسراييل را بايد كاملًا جدي گرفت.«
بديهي است كه جنگ احتمالي ميان ايران و امريكا، جنگي 
محدود و كوتاه مدت نخواهد بود. از اين رو هرگونه درگيري 
ميان ايران و امريكا مي تواند سبب افزايش ناامني در سطح 
منطقه و در درون كشورهاي متحد امريكا در خليج فارس 
نظير: عربس��تان س��عودي و امارات متحده عربي شود. 
امارات يكي از متحدان واشينگتن است كه بيش از همه 
كشورها از پيامدهاي جنگ با ايران متضرر خواهد شد به 
خصوص كه فرودگاه هاي مهم و بين المللي دبي و ابوظبي 
از لحاظ مسافت به ايران نزديك تر هستند. البته تأسيسات 
نفتي، فرودگاه ها و پايگاه هاي نظامي و مناطق حساس و 
راهبردي عربستان نه تنها در تيررس موشك  هاي ايران، 
بلكه در تيررس موشك هاي نيروهاي محور مقاومت قرار 
دارند. در همين راس��تا حزام الحزام، كارشناس سعودي 
در توئيتي نوش��ت »ابوظبي و رياض گمان مي كنند كه 
]جنگ[ بازي كودكان اس��ت... ايران مي تواند امارات را با 

يك ريتوئيت ساقط كند.«
علاوه بر آن تشديد تنش و وقوع جنگ در منطقه خليج 
فارس برخلاف منافع عربس��تان و امارات كه به شدت به 
حضور تجار و ش��ركت هاي بين المللي وابسته اند خواهد 
بود. همچنين در صورت بسته شدن احتمالي تنگه هرمز 
امكان صادرات نفت براي عربستان و امارات ميسر نخواهد 
بود. اين امر خسارت  هاي اقتصادي سنگيني را براي رياض 
و ابوظبي به دنبال خواهد داش��ت. تبع��ات و پيامدهاي 
اقتصادي نيز به نوبه خود افزايش نارضايتي مردمي را عليه 

حكام اين كشورها در پي خواهد داشت.

   نتيجه گيري
تنش ميان اي��ران و امري��كا طي دو ماه   گذش��ته درپي 
تنش زايي  مقامات امريكا با ايران بر سر توافق هسته اي و 
تهديد به وقوع درگيري نظامي روند صعودي و آشكاري 
داش��ته اس��ت. در اين بين مثلث عبري- عربي از طريق 
اتهام  زني به ايران در حوادث اخير منطقه و تحريك ترامپ 
براي آغاز جنگ، در شدت گرفتن اين تنش ها نقش مخربي 
ايفا كرده  اند. اسراييل، عربستان و امارات از تبعات سنگين 
جنگ ميان ايران و امريكا براي خود آگاه هستند. از اين رو 
ش��اهد رويكرد متناقض و دوگان��ه اي از جانب مقامات 
اسراييلي، س��عودي و اماراتي هس��تيم. به عنوان مثال 
بنيامين نتانياهو سعي كرده است كه در قبال تنش بين 
ايران و امريكا ديپلماسي سكوت اتخاذ كند اما در پشت پرده 
امريكا را به حمله به ايران تشويق مي كند. محمد بن سلمان 
نيز با وج��ود اتهام زني متعدد عليه ايران با هدف تحريك 
ترامپ، بارها اعلام كرده اس��ت كه رياض به دنبال جنگ 
نيست. محمد بن زايد، وليعهد امارات نيز اگرچه از حاميان 
تشديد تنش ميان ايران و امريكا است اما اخيراً عبدالله بن 
زايد آل نهي��ان، وزير خارجه امارات از ترس تبعات جنگ 
ايران و امريكا براي امارات گفته است كه »ما نمي توانيم 
كشوري را در خصوص حمله به نفتكش ها به عنوان متهم 
معرفي كنيم، چرا كه هيچ شواهدي در دست نداريم... ما در 
منطقه اي حساس و مهم براي جهان قرار داريم و تمايلي به 
تنش بيشتر در اين منطقه نداريم.« در پايان اين نكته لازم 
به ذكر است كه جنگ احتمالي بين ايران و امريكا تبعات 
و آسيب  هاي اقتصادي، سياسي و امنيتي متعددي را براي 
اسراييل، عربستان و امارات در پي خواهد داشت؛ زيرا جنگ 
ميان ايران و امريكا به مرزهاي ايران محدود نخواهد شد 
و جغرافياي محور عبري- عربي در تيررس موشك هاي 

ايران و گروه هاي مقاومت قرار خواهد گرفت.
منبع: شمس  

برخي تحليلگران و رس��انه هاي غربي اذعان مي دارند 
تشديد تحريم ها از سوي »دونالد ترامپ« با هدف وادار 
كردن تهران به عقب نشيني موثر واقع نشده و در مقابل، 
ايران رويكرد فشار حداكثري خود را عليه كاخ سفيد 
به اجرا درآورده است. به گزارش ايرنا، رييس جمهوري 
ايالات متح��ده از ابتداي ورود به كاخ س��فيد رويكرد 
افزايش فشار بر ايران را دنبال كرد. دولت ايالات متحده 
از سال 201۷ به روش هاي گوناگون تلاش كرد تا توافق 
هسته اي را كه دو س��ال پيش از آن ميان ايران و گروه 
كشورهاي 1+5 منعقد شده بود تضعيف كند. سرانجام 
س��ال قبل ترامپ به وعده اي كه به صهيونيس��ت ها و 
تندروهاي امريكايي داده بود عم��ل كرد و با خروج از 
اين توافق آن را نقض كرد، اما اكنون همين رويكردهاي 
تند در حال ايجاد باتلاق��ي براي دونالد ترامپ در يك 
سال و نيم مانده به انتخابات است. واشنگتن حتي پس 

از خروج از توافق هم به ش��كل هاي مختلف كوشيد تا 
محدوديت هاي اقتصادي و تجاري ايران را بيشتر كند 
و در همين مسير بر شدت تحريم هاي ثانويه نيز افزود. 
در بيش از يك سال اخير، گذشته از تحريم ها عليه افراد و 
نهادهاي ايراني كه در چهار دهه اخير وجود داشته فشار 
حداكثري مورد نظر دولت ترامپ با هدف وادار ساختن 
تهران به امضاي توافق مورد نظر رييس جمهوري تندرو 
امريكا دنبال شد. تحريم سپاه پاسداران و تروريستي 
خواندن اين نهاد رسمي در كنار محدوديت هاي بيشتر 
براي فروش نفت با تهديد مشتريان ايران در كنار فشار 
بر صنعت پتروشيمي و حتي تحريم مقام معظم رهبري 
از جمله اين اقدامات بودند. كاخ سفيد حتي براي تحريم 
»محمدجواد ظريف« وزير امور خارجه كشورمان هم 
اقداماتي را انجام داد.  پس از يك سال بي توجهي فاحش 
به برجام و تحريم هاي اعمال شده از سوي واشنگتن، 

در عمل برجام مزاياي خود را براي ايران از دست داد و 
كشورمان تاكنون در دو مرحله از تعهدات خود در اين 
توافق كاسته است. تهران همچنين اعلام داشته كه اگر 
اروپايي ها اقدام در خور توجه��ي را به نفع ايران انجام 
ندهند با پايان سومين ضرب الاجل ۶0 روزه، گام هاي 
بلندتري را در كاهش تعهدات هسته اي از ايران مشاهده 
خواهند كرد. از طرف ديگر و در حوزه امنيتي نيز ايران 
قاطعيت خود در دفاع از حريم كشور را با سرنگون كردن 
پهپاد متجاوز امريكايي به جهانيان اثبات كرد. نظارت 
دقيق ب��ر عبور و مرور در تنگه هرم��ز، برخورد با چند 
كشتي متخلف در اين مسير و واكنش محكم به موارد 
نقض قوانين دريايي بيشتر از گذشته جديت جمهوري 
اسلامي ايران را به نمايش گذاشت و نشان داد تهران در 
زمينه تامين منافع و امنيت ملي قاطعانه عمل مي كند و 
در مقابل قدرت هاي جهاني ذره اي عقب نشيني نخواهد 

كرد. گام هاي برجامي اي��ران در كنار اقدامات اخير به 
تدريج موجب شد اظهارات تند و جنگ طلبانه ابتدايي 
دولتمردان امريكايي تعديل شود. در واقع ايالات متحده 
دريافت كه رويكرد فش��ار حداكث��ري در مقابل ايران 
نتيجه بخش نخواهد بود و هرچه اين فش��ارها بيشتر 
شود ايران هم اقدامات متقابل را در پيش خواهد گرفت.

حال برخي رس��انه ها در غرب اعتق��اد دارند مقابله به 
مثل ايران موجب چنين نتيجه اي شده و در واقع فشار 
حداكثري كه دونالد ترامپ سعي مي كرد عليه ايران 
به اجرا در آورد نتيجه عكس داده اس��ت و اكنون كاخ 
سفيد در تله فشار حداكثري ايران گرفتار آمده است. 
نشريه امريكايي »نشنال اينترست« در گزارشي آورده 
است: ايران براي سال ها به برجام پايبند بود اما تاثيرات 
ثبات زداي تحريم هاي رييس جمهوري امريكا شرايط 
را غيرقابل تحمل ساخت و اكنون ايران هم رويكردهاي 

فشار حداكثري خود را عليه ترامپ به كار بسته است.
به نوشته نشنال اينترست، در شرايط فعلي تهران فشار 
حداكثري خود را فعال كرده اس��ت. ايران مي تواند با 
دخالت در خطوط دريايي به ويژه مسير انتقال نفت خام 
در تنگه هرمز به منافع اقتصادي ايالات متحده آسيب 
بزند. در خلال جنگ سرد »نيكيتا خروشچف« رهبر 
شوروي اعتقاد داشت برلين براي غرب نقطه كانوني و 
درد آفرين است و هرگاه مسكو بخواهد فرياد آنها را در 
بياورد در برلين وارد عمل مي شود. براساس اين تحليل 
خليج فارس براي ايران نقش��ي همچون برلين براي 
شوروي آن زمان را دارد. توانايي ايران در جنگ نامتقارن 
در سراسر خليج فارس و خاورميانه باعث مي شود كه 
ايالات متحده قادر به كنترل مدت زمان جنگ احتمالي 
نباشد. هر تلاش واشنگتن براي فشار با مقابله به مثل 

ايران روبرو مي شود. 

  تنش ميان ايران و امريكا طي دو ماه   گذشته 
درپي تنش زايي  مقامات امريكا با ايران بر سر 
توافق هس�ته اي و تهديد ب�ه وقوع درگيري 
نظامي روند صعودي و آشكاري داشته است. 
در اي�ن بين مثل�ث عبري- عرب�ي از طريق 
اتهام  زني به اي�ران در حوادث اخير منطقه و 
تحريك ترامپ براي آغاز جنگ، در ش�دت 

گرفتن اين تنش ها نقش مخربي ايفا كرده  اند
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انگليس در تله جنگ طلب هاي 
دولت ترامپ 

جان بولتون مش��اور امنيت ملي كاخ س��فيد و از 
طرفداران سرسخت حمله نظامي به عراق سكاندار 
اصل��ي رويارويي امريكا با ايران به ش��مار مي رود. 
بولتون در ت��لاش هيجاني خود ب��ه اين اهميتي 
نمي دهد ك��ه چه كس��ي در اين معرك��ه صدمه 
مي بيند؛ حتي اگر اين آسيب جانبي به يك متحد 
نزديك واشنگتن مانند انگليس وارد شود. »سيمون 
تيسدال« با بيان اين مطلب در »گاردين« نوشت: 
وقتي بولتون ش��نيد تفنگداران ني��روي دريايي 
سلطنتي انگليس در روز استقلال امريكا يك تانكر 
نفتكش ايران��ي را در آب هاي جبل الطارق توقيف 
كردند در پوست خود نمي گنجيد. وي در توئيتي 
نوشت: خبرهاي عالي: انگليس سوپر نفتكش ايراني 
گريس يك را مملو از نفت ايراني به مقصد سوريه به 
جرم نقض تحريم هاي اروپا عليه اين كشور توقيف 
كرده است. واكنش مسرورانه بولتون به گونه اي بود 
كه گويي وي از اقدام انگليس در توقيف تانكر ايراني 
شگفت زده شده است. ولي ش��واهد خلاف اين را 
نشان مي دهد و تيم امنيت ملي بولتون مستقيما 
در رقم خوردن حادثه جبل الطارق دخالت داشت. 
گمانه زني ها نش��ان مي دهد سياستمداران حزب 
محافظه كار، مضطرب از انتخاب نخست وزير جديد 
و در تكاپوي كس��ب قدرت و با دل مش��غولي هاي 
برگزيت، در تله امريكا گرفتار شده اند.در يك كلام 

به نظر مي رسد انگليس فريب خورده است
پيامده��اي حادثه جبل الطارق ب��ه تدريج خود را 
نش��ان مي دهند و انگليس خود را در ميان ورطه 
بحران بين المللي كه اصلا براي مقابله با آن آمادگي 
ندارد گرفتار مي بيند. موعد زماني اين اتفاقات بدتر 
از اين نمي شد. يك نخست وزير بي تجربه كه احتمالا 
بوريس جانسون خواهد بود وارد داونينگ استريت 
خواهد ش��د. انگليس در آس��تانه خروج بي نظم و 
ترتي��ب از اروپا ق��رار دارد و رواب��ط آن با امريكاي 
ترامپ با تنش روبروست. مي شد از بخش اعظم اين 
گرفتاري ها اجتناب كرد. انگليس با تصميم ترامپ 
براي خروج از برجام مخالف بود، همان اقدامي كه در 
واقع سرمنشا همه اين بحران ها محسوب مي شود. 
انگليس در برابر كارزار فشار حداكثري ترامپ شامل 
تحريم ها و محاصره نفتي ايران هشدار داده است.  
در هر حال براي بولتون كش��اندن پاي انگليس به 
ميدان و جانبداري از امري��كا نتيجه اي دلخواه به 
شمار مي رود. بنابراين وقتي ماهواره هاي جاسوسي 
امريكا- مس��وول كمك به مسدود كردن صادرات 
نفت ايران، عمليات رهگيري سوپر تانكر گريس 1 
را به سمت مقصد ادعايي يعني سوريه آغازكردند، 
بولتون فكر كرد بهتر است فرصت را مغتنم بشمارد.

روزنامه اسپانيايي زبان ال پاييس به نقل از مقامات 
رسمي نوشت: نفتكش گريس يك كه با پرچم پاناما 
در حركت بود، از ماه آوريل و هنگامي كه در سواحل 
ايران لنگر انداخته بود، زيرنظر مراقبتي ماهواره هاي 
جاسوسي امريكا قرار داشت. جثه اين سوپر تانكر 
مملو از نفت خام براي عبور از كانال س��وئز زيادي 
از حد بزرگ بود و بنابراين ناچار شد به منظور سفر 
به درياي مديترانه از دماغه اميد نيك عبور كند و 
قاره آفريقا را دور بزند. به اعتقاد سرويس اطلاعاتي 
و جاسوس��ي امريكا مقصد اين نفتكش غول پيكر 
پالايشگاه بانياس در خاك سوريه بود. واشنگتن ۴۸ 
ساعت قبل از ورود سوپر تانكر ايراني موضوع را به 
مادريد اطلاع داد و نيروي دريايي اسپانيا مسير عبور 
اين كشتي را به سمت تنگه جبل الطارق رهگيري 
كرد. پيش بيني مي شد اين كشتي نيز همانند ديگر 
كشتي هاي ايراني بدون آنكه متوقف شود بتواند وارد 

آبهاي بين المللي شود.
در هر حال مقامات اس��پانيايي در آن زمان كاري 
صورت ندادند ولي بولتون در هر صورت به مادريد 
متكي نبود. امريكا از قبل انگليس را نيز مطلع كرده 
بود. روز ۴ ژوييه پس از ورود نفتكش گريس يك به 
آبهاي سرزميني انگليس در جبل الطارق دستور 
اصلي در لندن – معلوم نيست توسط چه كسي – 
صادر شد و سي تفنگدار دريايي وارد عرشه نفتكش 
شدند. واكنش ايران فوري و خشمگينانه بود. ايران 
اعلام كرد اق��دام انگليس غيرقانوني بوده و مقصد 

نفتكش ايراني هم سوريه نبوده است.
جوزف بورل وزير خارجه سوسياليس��ت اس��پانيا 
نيز در ابراز خش��م عليه لندن با ايران س��هيم بود. 
وي از رخن��ه انگلي��س در آب ه��اي جبل الطارق 
كه مادريد آن را به رس��ميت نمي شناس��د انتقاد 
كرد. وي همچنين از اينكه پاي اس��پانيا به ميدان 
كشيده شده ابراز نارضايتي كرد. وي گفت كشتي 
ايراني در پي درخواس��ت امريكا از انگليس توقيف 
شده است.  توقيف نفتكش اس��تنا ايمپرو انزواي 
ديپلماتيك انگليس را به همراه آسيب پذيري نظامي 
و اقتصادي آن نمايان تر ساخت . دولت انگليس در 
اقدامي به نشانه اذعان به ناتواني خود در محافظت 
از كشتي هاي انگليسي، به كشتي هاي اين كشور 
توصيه كرد از عبور از تنگه هرمز خودداري كنند. 
ولي روزانه حدود 15 تا 30 تانكر نفتكش با پرچم 
انگلي��س از اين تنگه عبور مي كنن��د. اگر تجارت 
متوقف شود تاثير آن بر بهاي انرژي احتمالا شديد 
خواهد بود. درخواست جرمي هانت مبني بر حمايت 
جامعه بين المللي از انگليس تاكنون با گوش شنوايي 
همراه نبوده است. چين و ژاپن و ديگر كشورها كه به 
واردات نفت از منطقه خليج )فارس( متكي هستند 
نشانه اي از همدردي نش��ان نداده اند. طرح امريكا 
براي ايجاد ائتلافي چندجانب��ه براي محافظت از 
كش��تيراني در منطقه خليج فارس با اس��تقبال 
چنداني روبرو نشده است. افزون بر آن وعده ترامپ 
مبني بر حمايت از انگليس از ارزش عملي چنداني 

برخوردار نيست.
در اين ميان بايد گفت انگليس با تهديد كردن ايران 
به مواجه��ه با »پيامدهاي ج��دي«، آن هم بدون 
آگاهي از آنچه ممكن است در آينده اتفاق بيفتد، 
در واقع كوركورانه با آهنگي كه بولتون مي نوازد در 
منبع: عصر ديپلماسي حال رقصيدن است. 
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ايرادات وكيل نجفي به 
كيفرخواست در سومين دادگاه

س��ومين جلس��ه دادگاه رس��يدگي به اتهامات 
محمدعلي نجفي، ش��هردار اس��بق ته��ران روز 
گذشته برگزار شد و طي هفت روز آينده هم حكم 
او صادر مي شود. در جلسه روز گذشته، حميدرضا 
گودرزي وكيل محمدعلي نجفي، به بيان ايراداتي 
در بيان كيفرخواست پرداخت و با تاكيد بر غيرعمد 
بودن قتل بيان كرد: در كيفرخواست صادره ادله 
اثبات جرم به درستي روشن و احصاء نشده است 
زيرا دادس��را با توجه به ماده ۱۶۴ قانون مجازات 
اس��امي، وقوع بزه را محرز دانس��ته اس��ت. اين 
در حالي اس��ت كه بايد گفت موكل اقرار به قتل 
شبه عمد و نه قتل عمد داشته است. بنابراين اقرار 
بايد روشن و شفاف باشد. در رابطه با افعال موكل 
هم بايد گفت بدون نيت خاصي بوده است. بنابراين 
استناد كيفرخواست به اين موضوع فاقد وجاهت 
قانوني اس��ت. اگر منظور كيفرخواست اظهارات 
آقازاده راننده آقاي نجفي باشد، بايد گفت ايشان 
در صحنه جرم حضور نداشته اند و به عنوان قرينه 

متن صحبت هاي ايشان قابل طرح است.
گودرزي به بيان يكي ديگر از ايرادات كيفرخواست 
صادره پرداخت و گفت: دادسرا در تحليل واقعه رخ 
داده مس��تحضر بوده كه موضوع شليك گلوله به 
استاد را از ۳ جنبه شليك مستقيم به قفسه سينه، 
شليك گلوله به دس��ت و طي طريق و همچنين 
اثابت گلوله به اجسام سخت و كمانه كردن آن را 
بررسي مي كرد كه در اين رابطه به موضوعات فوق 
ورودي نداشته است. اگر گلوله به كف دست خورده 
باشد فعل، واحد محسوب مي شود و در حكم يك 

ضربه است.
وي با اش��اره به استناد كيفرخواست به يك فيلم 
گفت: استناد به فيلم موجود يكي ديگر از ايرادات 
قابل طرح كيفرخواست است. در اين رابطه استناد 
ش��ده كه موكل قبل از ورود به حمام اس��لحه را 
مسلح كرده است در حالي كه موكل چنين چيزي 
را نپذيرفته اس��ت اما در كيفرخواس��ت به فيلم 
مصاحبه هاي آقاي نجفي استناد شده است اين 
در حالي است كه موكل در آن شرايط حال روحي 
خوبي نداشته و همچون بيمار روحي تحت فشار 
بوده اس��ت. در كجاي قانون فيلم، دليل و مستند 

قتل محسوب مي شود.
گودرزي گفت: محمدعلي نجفي در هيچ كجاي 
اظهارات خود نگفته اقدام به شليك كردم، آقاي 
نجفي در اظهاراتش��ان گفته اند »اسلحه را ديد، 
ترسيد، دستم را گرفت و آن زمان يك تير شليك 
شد كه از بالش عبور كرد و بالش افتاد. دست راستم 
بالا و پايين مي شد، چند گلوله شليك شد« هيچ 
جاي پرونده نجفي گفته نش��ده به س��مت خانم 
استاد ش��ليك كردم. در كيفرخواس��ت مكرراً به 
اعتراف به قتل آقاي نجفي اشاره شده كه انگيزه آن 
اختافات خانوادگي بوده، اقرار در دادسرا مبناي 
فقهي و شرعي ندارد و اقرار در محكمه داراي توجيه 
است، اما باز هم آقاي نجفي به قتل عمدي اعتراف 

نكرده است.
او اف��زود: تعارضات ج��دي در اظهارنظر فيزيك 
جنايي و تش��خيص هويت مشهود است. فيزيك 
جنايي در اولين گزارش ارس��الي خود اعام كرد 
فاصله ش��ليك بيش از يك مت��ر و كمتر از ۵ متر 
است اما در جلس��ه دوم رفع نقص اعام كرد كه 
فاصله بيش از ۳۰ سانتي متر است. بعد هم گفتند 
كه دست ۱۰ س��انتي متر با اسلحه فاصله داشته 
است و بعد هم گفته شد كه درگيري و كشمكش 
بوده اس��ت چون در صحنه پيراه��ن مردانه پاره 
شده وجود داشته است. اگر مرحومه دست خود 
 را دراز كرده باش��د، بايد فاصله ۸ سانتي متر و نه 
۱۰ سانتي متر باشد. نبايد در پرونده به اين مهمي 
فقط يك كارشناس اظهارنظر كند. بحثي كه هست 
اين است كه اشتباهات فيزيك جنايي از اول مطرح 
بوده كه حاكم هم ش��ده است. اين در حالي است 
كه يك پرونده جعل س��اده را به ۱۲ كارش��ناس 

ارجاع مي دهند.
وكيل مدافع نجفي با بي��ان اينكه قتل عمد بايد 
دلايل روشني داشته باشد، گفت: موكل در كمال 
صحت و صداقت اقرار به يك حادثه غيرعمدي دارد. 
بحث ش��ليك غيرارادي آن را در دسته قتل هاي 

غيرعمد قرار مي دهد. 
او با طرح اين پرس��ش كه چرا قتلي كه واقع شده 
شبه عمد است، بيان كرد: در اين رابطه دو حجت 
موجه بيان مي كنم. تشخيص هويت براي موضوع 
شليك دو فرضيه مطرح كرد. مبني بر اينكه الف: 
گلوله به دس��ت خورده و طي طريق كرده است و 
فرضيه ب: مبني بر اينكه دوتا گلوله بوده كه يكي 
مستقيم به سينه و يكي به دست خورده است اما 
من امروز فرضيه ديگري مطرح مي كنم. فرضيه 
بنده مبني بر اين است كه گلوله به سقف يا كاشي 
ديوار اصابت كرده و بعد كمانه كرده و غيرارادي از 
بالا و بطور كج وارد قفسه سينه مرحومه شده است.

وي در خصوص غيرمجاز بودن اسلحه نيز توضيح 
داد: در تاريخ ۱۳۹۸.۳.۷ موكلم ش��خصاً به اداره 
آگاهي مراجعه و س��اح سازماني را تسليم كرده 
اس��ت. مجوز تا س��ال ۹۶ اعتبار داش��ته و پايان 
اعتبار، صاحيت داشتن ساح را نمي تواند از بين 
ببرد، همانطور كه صاحيت گواهي راهنمايي و 
رانندگي ممكن است ۱۰ سال از آن گذشته باشد 

اما صاحيت رانندگي را از شخص نمي گيرد.
قاضي محمدي كشكولي در ادامه و با بيان اينكه 
حسب ادعاي وكيل، يكي از ابهامات پرونده، پيدا 
ش��دن تعدادي دكم��ه پيراهن مردانه اس��ت، از 
نجفي پرسيد: آيا اين دكمه ها متعلق به شماست؟ 
نحفي در پاسخ گفت: يك دكمه مربوط به آستين 
پيراهنم بود كه افتاده بود. آستين اين پيراهن دو 
دكمه داش��ت كه يكي از آنها افت��اده بود و بنده با 
همان پيراهن به قم رفتم. دكمه ديگري من سراغ 
ندارم كه از درگيري افتاده باشد مگر آنكه مربوط 

به قبل باشد.

يك قرن از پوشش بيمه براي آثار و بناهاي تاريخي در دنيا مي گذرد اما بناهاي تاريخي ايران هنوز بيمه نيستند

سرنوشت مبهم بيمه بناهاي تاريخي
ريحانه  جاويدي|

ضلع شمال غربي ميدان حسن آباد تهران در آتش سوخت. 
قبل از آن هم بس��ياري از بناهاي تاريخي در سيل، زلزله 
و آتش سوزي آس��يب ديده و تخريب شده اند اما با وجود 
انبوهي از مخاطره هاي طبيعي در ايران، به جز سه بناي 
كاخ گلس��تان، كاخ نياوران و موزه ملي ايران، هيچ بناي 
تاريخي ديگري بيمه نيست. حمايت بيمه، چتري است كه 
به دليل تعهد مالي سنگين براي طرفين بيمه و مشكات 
اقتصادي و كمبود بودجه هيچگاه بر سر بناهاي تاريخي 
باز نش��د، در حالي كه بيش از يك قرن است كه در ساير 
كشورها اين آثار تحت بيمه قرار دارند تا در صورت وقوع 
حادثه مرمت آنها تسريع يابد در ايران شاهد تخريب آثار 
تاريخي به عمد يا غير عمد هس��تيم آن هم در حالي كه 
بيمه ها هر بار به بهانه هاي مختلفي از چنين تعهدي شانه 
خالي كرده اند تا اينكه سرانجام اواخر ارديبهشت امسال 
نمايندگان مجلس شوراي اسامي در مصوبه اي دولت را 
مكلف كردند بناهاي تاريخي ثبت شده در فهرست آثار ملي 
را بيمه كند با اين وجود مسوولان سازمان ميراث فرهنگي 
اگرچه بيمه آثار و بناهاي تاريخي را اقدامي مثبت ارزيابي 
مي كنند، اما به نظر مي رسد نسبت به تامين مالي چنين 

طرحي، چشم انداز مثبتي ندارند.

     ندادن تعهد مالي بيمه ها، نافي بيمه  ش�دن 
بناهاي تاريخي نيست

۱۷ ارديبهش��ت امس��ال نمايندگان مجلس در جريان 
بررسي جزييات طرح حمايت از مرمت و احياي بافت هاي 
تاريخي- فرهنگي ماده ۱۵ اين طرح را به تصويب رساندند 
كه بر اس��اس آن دس��تگاه هاي اجرايي و نهادها مكلفند 
هزينه هاي مربوط ب��ه پژوهش، حفاظ��ت و مرمت آثار 
منقول و غير منقول ثبت شده در فهرست آثار ملي و آثار 
واجد ارزش تاريخي- فرهنگي و فهرس��ت هاي ذي ربط 
مربوط به آثار در اختيار ي��ا در حيطه موضوع تخصصي 
همان دس��تگاه را از محل اعتبارات خ��ود تأمين كنند. 
اين اعتبارات در چارچوب ضوابط قانوني سازمان هزينه 
مي شود. در ادامه ماده ۱۶ اين طرح به تصويب رسيد كه بر 
اساس آن شهرداري ها و شوراي اسامي شهرهاي داراي 
بافت تاريخي فرهنگي مصوب، مكلفند در تخصيص بودجه 
عمراني سالانه شهر، اين بافت ها را در اولويت قرار دهند. 
نمايندگان همچنين با تصويب ماده ۱۷ اين طرح سازمان 

ميراث فرهنگي را مكلف كردند ظرف مدت دو س��ال با 
بررسي و پايش هاي مقتضي، بناهاي واجد ارزش براي ثبت 
در فهرست آثار ملي و فهرست هاي ذي ربط را رسماً اعام 
و در اختيار عموم قرار دهد. مجلس همچنين ماده ۱۹ اين 
طرح را به تصويب رساند كه بر اساس آن دولت مكلف است 
تدابير و اقدامات لازم براي بيمه بناهاي تاريخي ثبت شده 

در فهرست آثار ملي و فهرست هاي ذيربط را انجام دهد.
تصويب اين قانون در حالي اس��ت كه ه��ادي احمدي، 
مديركل دفتر حفظ و احياء بناها، بافت ها و محوطه هاي 
تاريخي با بيان اينكه تنها ۱۰ روز است اين قانون اباغ شده، 
به »تعادل« گفت: ما نياز به يك فرجه سه ماهه داريم براي 
آنكه بتوانيم بناها را احصا كنيم اما مش��كل اصلي در اين 
زمينه اين است كه بودجه سال ۹۸ بسته شده و براي بيمه 
بناهاي تاريخي چيزي در نظر گرفته نشده است. در تاش 
هستيم كه از منبعي، بودجه موردنياز را تامين كنيم اما 
به نظر نمي رسد به سال ۹۸ برسد. در بيمه كردن بناهاي 
تاريخي به جز محدوديت هاي مالي هيچ محدوديتي از نظر 
تعداد بناهاي نداريم اما بايد ديد منابع مالي چقدر اجازه 
مي دهند. او افزود: پيش از تصويب چنين طرحي، بناهاي با 
ارزشي مانند كاخ گلستان بيمه شدند اما بر فرض مثال اگر 
اتفاقي براي اين كاخ رخ دهد، هيچ منبعي نمي تواند هزينه 
مادي آن را تامين كند. با اين حال اين موضوع نمي تواند 
نافي بيمه شدن بناهاي تاريخي باشد. دليل نمي شود كه 
چون بيمه ها قادر نيستند تعهد مالي سنگيني مانند بيمه 
بناهاي تاريخي را قبول كنند، پس اصا بناها را بيمه نكنيم. 
البته اين موضوع نيازمند آيين نامه اي است كه بايد سازمان 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري تهيه كند تا 

ابعاد طرح به وضوح مشخص شود.

    استانداردسازي مهم تر از بيمه
اظهارات احمدي در حالي اس��ت كه محمدرضا كارگر، 
مديركل موزه ها و اموال منق��ول تاريخي بر اين موضوع 
تاكيد دارد كه بهتر اس��ت هزينه اي كه براي بيمه صرف 
مي شود براي استانداردس��ازي بناها و مرمت  آنها باشد. 
او درباره اين موضوع به »تعادل« گفت: تمامي موزه هاي 
كشور در مقابل آتش س��وزي، يك رده از اطفاي حريق را 
دارند، در موزه هاي بزرگ و منطقه اي و خاص هم سيستم 
اطفاي حريق اتوماتيك نصب شده است اما آتش سوزي يا 
هر مخاطره ديگري، يك تهديد عليه آثار و بناهاي تاريخي 

اس��ت كه بايد با استانداردس��ازي وقوع آن را به حداقل 
برس��انيم.  او افزود: بيمه تمامي اشياي تاريخي كه عما 
ممكن نيست اما بر فرض بناهاي تاريخي يا اشياي تاريخي 
تحت پوشش بيمه قرار بگيرند، اگر حادثه اي رخ داد، بيمه 
پول آن را مي دهد اما آيا ارزش معنوي آن هم قابل بازگشت 
است؟ وقتي يك شي تاريخي بر اثر حادثه دستخوش تغيير 
ش��ود، جبران مالي آن را به حالت اولي��ه باز نمي گرداند. 
بنابراين بهتر اس��ت اين هزينه براي جلوگي��ري از بروز 
حادثه و به حداقل رساندن اثرات آن صرف شود، موزه ها و 
بناهاي تاريخي بايد به موقع مرمت و استانداردسازي شوند 

تا خسارت حوادث به حداقل برسد.

   آثار خارج از شهر بيمه نمي شوند
بيمه بناهاي تاريخي در حالي از سوي مجلس تصويب شده 

و مديركل دفتر حفظ و احياء بناها، بافت ها و محوطه هاي 
تاريخي هم در حالي از نداش��تن محدويت در تعداد بناها 
براي بيمه مي گويد كه چندي پيش محمدحسن طالبيان، 
معاون ميراث فرهنگي كشور در تشريح مصوبه بيمه بناهاي 
تاريخي با بيان اينكه حق بيمه بناهاي تاريخي را خود سازمان 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري بايد پرداخت 
كند، اعام كرد، برنامه اي براي بيمه آثار خارج از شهر چون 
تخت جمشيد يا چغازنبيل ندارند در نتيجه محوطه هاي 
باس��تاني و تپه هاي تاريخي زير چتر بيمه قرار نمي گيرد. 
طالبيان در تشريح اين موضوع گفت: بناهاي تاريخي در 
شهر توسط عوامل بسياري تهديد مي شود كه تاثيري روي 
محوطه ها باستاني و بناهاي خارج از شهر ندارند و بحث بيمه 
تنها به بناهاي ميراثي در داخل ش��هر مي پردازد. او افزود: 
حق بيمه را خود س��ازمان ميراث فرهنگي مي دهد و 

قرار نيست بانكي در اين ماجرا باشد اما اين مصوبه همه 
دستگاه هاي دولتي و نظامي را مكلف به بيمه بناهاي 
تاريخي مي كند. بيمه بناهاي تاريخي باعث مي شود تا 
آرام آرام استانداردسازي مجموعه ها را هم انجام بدهيم. 
مي دانيد بيمه زماني يك بنا را قبول مي كند كه شما در 
مقابل حوادث از جمله آتش سوزي و... حداقل تجهيزات 
اوليه را داشته و تمهيدات را انديشيده باشيد. بيمه قبل از 

قرارداد اين مسائل را چك مي كنند.
به گفته طالبيان هزينه مرمت اثري كه سازمان ميراث 
فرهنگي يا دس��تگاه هاي ديگر بيمه مي كنند بايد در 
زمان حادثه بطور كامل پرداخت شود. او اعتقاد دارد كه 
با بيمه كردن بناها به محض وقوع حادثه مي توان مرمت 
اثر را شروع كرد و منتظر اختصاص يك بودجه از سوي 

دولت يا مجلس نماند.

پرداخت حق الكشف به مرزبانان در صورت تاييد رييس جمهور

يقه سفيدهايي كه از بازار سياه متادون مي خرند

وزير كش��ور از پرداخت حق الكش��ف به مرزبان��ان در صورت تاييد 
رييس جمهوري خبر داد. رحماني فضلي در حاشيه نشست توسعه 
شرق و غرب درباره اين موضوع بيان كرد: اين پيشنهاد براي تقويت 
بنيه امنيتي در مناطق مرزي و تش��ويق مرزبان��ان، نيروي نظامي 
مرزباني و امنيتي بود كه بايد حق الكش��ف هايي را ب��راي اين افراد 
ببينيم و متناس��ب با آن، نحوه ارايه حق الكشف ها نيز بايد در جهت 

تقويت امنيت باشد.
او افزود: طبق مصوبات قبلي اين جلسه ۵۰ درصد سود تسهيات براي 
كساني كه در اين مناطق س��رمايه گذاري مي كنند را دولت تضمين 
مي كند. همچنين ۱۰۰ درصد سرمايه گذاري در اين مناطق را دولت 
توسط بيمه ها تضمين مي كند. به گفته رحماني فضلي، در اين مناطق 
با توجه به اهميت سرمايه گذاري در امور زيربنايي، مصوب شد كه هر 
اس��تان ۱۰ مورد از طرح هايش را با اولويت ارايه دهد كه اين ۱۰ مورد 
با ۱۰۰ درصد تخصيص از طرف س��ازمان برنام��ه مورد حمايت قرار 

خواهند گرفت.
به گفته وزير كشور، موضوع سوخت نيز از مسائل بسيار مهمي است كه 
در جلسات قبل تصميمات خوبي براي آن گرفته شد. اين تصميمات 
امروز گزارش شد كه براساس آن سوخت در ۹ استان مرزي كه در شرق 
وغرب كشور واقع هستند، با هماهنگي وزارت نفت در اختيار تعاوني ها و 
مسوولان منطقه قرار مي گيرد و آنها با قيمت هاي مناسب اين سوخت 

را به طرف مرز صادر مي كنن��د و از محل درآمدهاي آن هم در جهت 
پرداخت كمك هاي نقدي به مردم اين مناطق تا شعاع ۲۰ كيلومتري 
و هم تقويت زيرساخت ها مدارس و در برخي مناطق حتي توزيع شير 

براي دانش آموزان از اين محل اختصاص داده شود.
او افزود: تقاضا اين بود كه هم سهميه سوخت بنزين اضافه شود و هم در 
خصوص گازوييل نيز متناسب با همين روشي كه در بنزين عمل شده، 
عمل شوند. بنابراين با وزارت نفت صحبت خواهيم كرد و اگر بتوانيم با 
آنها توافق داشته باشيم اقدام خوبي براي مبارزه با قاچاق سوخت در اين 
مناطق است. زيرا در اين مناطق سوخت قاچاق مي شد و با اين روش 
توانستيم ۵۰ درصد سوخت را از مبادي رسمي با مجوز و قيمت هاي 

مناسب صادر كنيم كه اثر آن بر مردم منطقه است.

داروهاي مخدر به صورت متمركز از طريق دانشگاه هاي علوم پزشكي به مراكز 
ترك اعتياد ارايه مي شود اما اين ميان يقه سفيدهايي هستند كه داروي مخدر 
را به جاي تهيه از داروخانه از بازار سياه تهيه مي كنند اما اينكه داروهاي مخدر 
با وجود داشتن تعرفه مشخص چگونه سر از بازارسياه در مي آورند، موضوعي 
است كه سازمان غذا و دارو هم آماري از آن ندارد عاوه بر آن بخشي از بازارسياه 
را داروهايي تشكيل مي دهند كه اصالت نداشته و استاندارد هم نيستند، از 
راه هاي غيرقانوني وارد شده اند و عواقب مصرفشان معلوم نيست، كارشناس 
اداره مواد و داروهاي تحت كنترل سازمان غذا و دارو درباره اين موضوع بيان 
كرد: مراكز ترك اعتياد داروهاي مخدري را بين بيماران توزيع مي كنند كه 
از دانشگاه ها دريافت كرده اند بنابراين، اين داروها اصالت دارند، نگراني ما بابت 
افرادي است كه اصطاحا به آنها يقه سفيد مي گوييم و افرادي هستند كه 
مي خواهند داروي مخدري مانند متادون مورد نيازشان را مستقيما از بازار 
سياه تهيه كنند و به مراكز ترك اعتياد مراجعه نمي كنند. بايد توجه كرد كه 
در اين موارد امكان تقلبي بودن دارو وجود دارد. در حال حاضر حدود ۷۳۰۰ 
مركز ترك اعتياد در كشور داريم كه از دانشگاه هاي علوم پزشكي دارو دريافت 
مي كنند. علي بيرامي با بيان اينكه اگر بتوانيم بحث رهگيري الكترونيك را 
در تمام زنجيره تامين، توزيع و مصرف داروهاي مخدر ايجاد كنيم، مي توانيم 
از بخش��ي از نشت اين داروها جلوگيري كنيم، اظهار كرد: ما اصا آماري از 
ميزان نش��ت داروهاي مخدر نداريم. البته آنچه روي كاغذ مي آيد درست 
است، يعني تعداد بيماري كه به ما اعام مي كنند، با ميزان دوزي كه توزيع 
مي كنيم، درست است، اما ممكن است تعدادي از افراد تحت درمان، فِيك 
باشند و برخي از مراكز از كد ملي افراد مختلف استفاده كنند يا دوزهاي بالاتري 
را استفاده كنند. بيرامي درباره هزينه داروهاي ترك اعتياد براي بيماران نيز به 

ايسنا گفت: داروهاي مخدر داراي تعرفه هستند و براي درمان هر بيمار تعرفه 
مشخصي در نظر گرفته شده است. در بسته درماني اين افراد، درمان دارويي 
هم ديده شده است. البته قرار بود درمان اعتياد تحت پوشش بيمه قرار گيرد 
و بودجه اي هم در سال ۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ برايش در نظر گرفتند كه متاسفانه 
انجام نشده و بودجه برگشت. بنابراين در حال حاضر بيمار براي پكيج درماني 
خود در مراكز درماني ترك اعتياد هزينه مي پردازد كه در اين پكيج، درمان 
دارويي هم ديده شده است. به عنوان مثال اگر بيمار ۱۷۶ هزار تومان پرداخت 
كند، معادل يك ماه دريافت دارو و چهار بار ويزيت پزشك و روانپزشك است.
وي درب��اره ميزان قاچاق داروهاي مخدر نيز گف��ت: آمار دقيقي از قاچاق 
داروهاي مخدر در دس��ت نداريم، البته بعضا درباره نشت متادون صحبت 
مي ش��ود و اين نشت مي تواند از همه جا اعم از مراكز ترك اعتياد يا از سوي 
توليدكنندگان متادون اتفاق افتد. از طرفي متاسفانه با توجه به اختاف قيمتي 
كه در زمينه داروهاي ترك اعتياد وجود دارد، اين داروها به صورت زيرپله اي، 

غيرمجاز و تقلبي هم توليد مي شوند.

سازمان بيمه سلامت به دنبال حفظ نظم در پرداخت مطالبات است 

دسترسی بيماران هموفيلی به دارو در مرز بحران

نامه رييس کل سازمان نظام پزشکی به سازمان ملل درباره تاثير تحريم ها

مديرعامل سازمان بيمه س��امت تاكيد كرد: سازمان بيمه سامت با 
توجه به همه محدويت ها تاش مي كند نظم درپرداختي ها حفظ شود، 
بدون شك توجه به خرد جمعي در تعالي سازمان بيمه سامت تاثيرات 
قابل توجهي خواهد داش��ت. طاهر موهبتي افزود: سازوكار استفاده از 
ايده هاي نو درس��ازمان بيمه سامت وجود دارد، به عنوان مثال بخش 
قابل توجه اصاحات سال گذشته درخصوص مديريت منابع مرهون و 
مديون پيشنهادات همكاران درسايراستان ها بود، البته بايد درمرحله اجرا 
به مباحث مهمي درجهت تشويق نيروي انساني توجه كرد. مديرعامل 
سازمان بيمه سامت، با اشاره به اينكه استفاده از اين پيشنهادات و ايده ها 
بخشي از مشكات بيمه رايگان را حل كرد تصريح كرد: متاسفانه تاكنون 
اين مساله نهادينه نبوده و تنها درمقاطعي مورد توجه قرار مي گرفت، اما 
مهم اين است كه درفرآيند نظام پيشنهادات اين مساله جدي تلقي شود. 
موهبتي بيان كرد: دربخش حذف دفترچه، استفاده از كارت هوشمند 
و  آي تي، استفاده از خرد جمعي از اهميت بسزايي برخوردار است. وي 
درخصوص آخرين وضعيت پرداختي هاي سازمان بيمه سامت به مراكز 
درماني و موسسات طرف قرارداد گفت: خوشبختانه تاكنون مطالبات 
براي ۷۰ درصد ارديبهشت ماه و ۳۰ درصد باقي مانده فروردين پرداخت 
شده است؛ درحقيقت ۱۰۰ درصد مطالبات فروردين ۹۸ و ۷۰ درصد 
ارديبهشت دانشگاه ها و مطالبات خرداد داروخانه ها پرداخت شده است. 
موهبتي تاكيد كرد: البته براي س��ال ۹۷ همچنان بدهي وجود دارد، 

اما به دليل اس��تانداردهاي مالي سال ۹۷ بسته شده و از منابع ديگري 
پرداختي ها صورت مي گيرد، بنابراين درحال حاضر داروخانه ها ۲.۵ ماه 
از سال ۹۷ طلب داشته و بخش دولتي نيز ۳.۵ ماه از سال گذشته طلب 
دارد؛ لذا اميدواريم ط��ي ۱۰ روز آينده مطالبات مابقي ارايه دهندگان 
خدمت درارديبهشت پرداخت شود. مديرعامل سازمان بيمه سامت 
گفت: از سوي ديگر به دنبال اين هستيم كه ۵۰ درصد بدهي ها به بخش 
فيزيوتراپي، تصويربرداري، پزش��كان و بخش پاراكلينيك را پرداخت 
كنيم، ضمن اينكه براي سطح يك روستاييان نيز مطالبات ارديبهشت 
پرداخت شده است؛ بنابراين از مراكز ارايه دهنده خدمت تقاضا داريم 
بركيفيت خدمت و مشتري مداري تاكيد داشته، تا ميزان رضايتمندي 

مردم از خدمات افزايش پيدا كند.

مديرعامل کانون هموفيلی ايران، وضعيت دسترسی بيماران هموفيلی به 
داروهای مورد نيازشان را بحرانی خواند احمد قويدل درباره اين موضوع گفت: 
خيلی مايل بوديم در آستانه هفته حمايت از بيماران هموفيلی برنامه های 
اين هفته که در سراسر کشور اجرا می شود را اطاع رسانی كنيم اما شرايط 
بسيار بحرانی چرخه تأمين دارو و عدم پرداخت بدهی مراکز درمانی توسط 
سازمان های بيمه گر کابوس بزرگی اس��ت که نمی گذارد با آرامش صرفاً 
برنامه های هفته حمايت از بيماران هموفيلی را اطاع رسانی  كنيم. وی افزود: 
بدهی داروخانه ها به شرکت های پخش دارو هر روز به مرز بحران نزديک تر 
می ش��ود. در برخی از اس��تان ها بدهی ها از مرز تحمل عبور کرده است و 
دسترسی به دارو به رغم تأمين آن توسط سازمان غذا و دارو، دچار مشکات 
اساسی است. قويدل به مهر گفت: متأسفانه مراکز دولتی در مارپيچ سکوت 
اين مشکل را اطاع رسانی نمی کنند و با نسبت دادن آن به مشکات عمومی 
کشور از آگاه کردن مسوولين جلوگيری می نمايند. سفرهای بين شهری برای 
تأمين دارو شدت گرفته است. چندی پيش در بيخ گوش پايتخت بيماران 
قزوينی ۲۰ روز از دارو محروم بوده اند. امروز مرکز درمانی متعلق به کانون 
هموفيلی ايران با اخطارهای جدی شرکت های پخش برای پرداخت مواجه 
شده است. بدهی ها از حد سرمايه شرکت های پخش دارو عبور کرده است.

وی گفت: وقتی ي��ک مرکز کوچک مانند مرکز ما ک��ه داروخانه اش يک 
داروخانه درمانگاهی اس��ت، نزديک به ۱۲ ميليارد تومان از سازمان های 
بيمه گر طلبکار است. دانشگاه های علوم پزشکی با بيمارستان های بزرگ 
تکليفشان روشن است. مسوولان سازمان های بيمه گر بيشتر لبخند تحويل 
می دهند، تا مطالبات داروخانه ها و مراکز درمانی را بپردازند. سخنگوی کانون 
هموفيلی ايران، با طرح اين پرسش که آيا نمايندگان مجلس از اين مخاطره 

مطلع هس��تند، افزود: آيا وزير رفاه از اين نابسامانی اساسی در حوزه دارو و 
بحرانی که می تواند جان بيماران را تهديد کند، خبر دارد. وی ادامه داد: آيا 
رييس قوه قضائيه می داند سرنوشت ۵۰۰ ميليون دلار برداشت از صندوق 
ذخيره ارزی به چه مصرفی رسيده است. اگر از وزير بهداشت سوالی نداريم به 
اين علت است که حواله های کتبی توزيع دارو را می بينيم. مشکل در وزارت 
بهداشت نيست. واقعيت تلخ آن است که هيچ افقی برای پرداخت بدهی های 
سازمان های بيمه گر وجود ندارد. دائماً که نمی توانند از صندوق ذخيره ارزی 
برداشت کنند. توليد داخلی زير بار بدعهدی سازمان های بيمه گر هر روز 
دچار مشکات عديده اقتصادی می شود. شرکت های پخش يا پولشان را 
نمی دهند يا به آنها اوراقی می دهند که سودهايشان را برای نقد کردن آن اوراق 
بپردازند. وارد کننده دارو پول ندارد دارو را به موقع سفارش دهد و وارد کند و 
آنگاه شرکت پخش دارو دارو خانه را باک می کند. از تحويل دارو خودداری 
می کنند و با اتهام »اقدام غير انسانی« از طرف بيماران و انجمن های حامی 

آنان مواجه می شوند.

رييس کل سازمان نظام پزشکی در نامه ای خطاب به 
گزارشگر ويژه تاثيرات منفی اقدامات قهری يک جانبه 
بر بهره مندی از حقوق بشر سازمان ملل، توجه وی را 
به اثرات زيان آور تحريم های وضع ش��ده بر س��امت 
مردم ايران جلب ک��رد. در متن نامه دکتر محمدرضا 

ظفرقندی خطاب به ادريس جزايری آمده است:

»به عنوان رييس کل سازمان نظام پزشکی جمهوری 
اسامی ايران که يکی از نهادهای اصلی قانونگذار حوزه 
سامت و مدافع حقوق بيماران است، می خواهم توجه 
شما را به اثرات زيان آور تحريم های وضع شده بر سامت 
مردم ايران جلب نمايم. ]تحريم هايی که[ در پی خروج 
يک جانبه اي��الات متحده آمريکا از برنامه جامع اقدام 

مشترک در ۸ مِه ۲۰۱۸ اعمال شده است. طبق ماده 
۲۵ اعاميه جهانی حقوق بشر:

۱( هر ش��خصی حق دارد که از سطح زندگی مناسب 
برای تأمين سامتی و رفاه خود و خانواده اش، به ويژه از 
حيث خوراک، پوشاک، مسکن، مراقبت های پزشکی و 

خدمات اجتماعی ضروری برخوردار شود.

همچنين حق دارد که در مواقع بيکاری، بيماری، نقص 
عضو، بيوگی، پيری يا در تمام موارد ديگری که به عللی 
مستقل از اراده خويش، وسايل امر معاشش را از دست 

داده باشد، از تأمين اجتماعی بهره مند گردد.
۲( مادران و کودکان حق دارند که از کمک و مراقبت  
ويژه برخوردار شوند. همه کودکان، اعم از آن که در پی 
ازدواج يا بی ازدواج زاده شده باشند، حق دارند از حمايت 

اجتماعی يکسان بهره مند گردند.
محدوديت های فعلی در امور بانکی و حمل و نقل، به 

طور قابل توجهی واردات داروها ]و کالاهای[ ضروری را 
متأثر ساخته و منجر به بحران ]جدی[ در حوزه سامت 
مردم ايران گرديده اس��ت. دسترسی به فرآورده های 
دارويی و پزش��کی ضروری، حق اساس��ی مردم است 
و هر گونه تحريمی که ]اين ح��ق[ را هدف قرار دهد، 
در تضاد با ]مفاد[ اعاميه رس��می حقوق بشر و اصول 
اخاقی پذيرفته شده است. لذا خواهشمند است برای 
نجات جان مردم و جلوگيری از فاجعه انسانی، سازمان 

ملل کليه تدابير لازم را اتخاذ نمايد.
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به دليل عدم ظرفيت سازي در فضاي مجازي 

خدمات فعلي پايه بومي، ظرفيت سرويس دهي به همه را ندارد
گروه دانش و فن   

 مطابق با سند شبكه ملي اطلاعات و با توجه به امكانات 
تعريف شده در اين سند بايد دونوع خدمت كه شامل 
خدمات پايه بومي و خدمات عمومي است در فضاي 
مجازي تعريف و ظرفيت سازي شود تا مردم بتوانند از 
اين خدمات استفاده كنند،  اما به نظر مي رسد با توجه 
به مش��كلات پيش رو و برخي محدوديت ها تاكنون 
اين ظرفيت سازي صورت نگرفته است و از همين رو 
است كه بسياري از مشتركان و مراجعه كنندگان به 
سازمان ها يا نهادها نمي توانند از اين خدمات استفاده 
كنن��د، در اين خص��وص دبير ش��وراي عالي فضاي 
مجازي ب��ا تاكيد براينكه دولت تاكنون مس��ووليت 
ظرفيت سازي براي خدمات پايه بومي فضاي مجازي 
را نپذيرفته، گفت: خدمات فعلي پايه بومي، ظرفيت 

سرويس دهي به همه ملت را ندارد.
ابوالحسن فيروزآبادي با اش��اره به نظارت بر اجراي 
سند تبيين الزامات شبكه ملي اطلاعات اظهار داشت: 
مطابق با سند تبيين الزامات شبكه ملي اطلاعات دو 
نوع خدم��ات در حوزه فضاي مجازي تعريف ش��ده 
است كه شامل خدمات پايه بومي و خدمات عمومي 
پركاربرد مي شود. مطابق اين س��ند دولت در حوزه 
ظرفيت سازي و ارايه خدمات پايه بومي فضاي مجازي 

مسووليت دارد.
وي با بيان اينكه خدمات پايه بومي ش��امل خدمات 
ابري، خدمات موتور جس��ت وجو، ش��بكه هاي پيام 
رس��ان و خدمات مكاتبه اي مردم در فضاي مجازي 
مي ش��ود، گفت: معتقديم كه دولت بايد مسووليت 
اين خدمات را بپذيرد و  پاي حرفمان ايس��تاده ايم و 
موضعمان تغيير نمي كند كه اين خدمات بايد از سوي 

دولت ارايه شود.
دبير شوراي عالي فضاي مجازي با تاكيد بر اينكه در 
م��ورد خدمات عمومي پر كارب��رد در فضاي مجازي 
مانند حمل و نقل، بان��ك و امثال اينها نيز معتقديم 
كه بخش خصوصي بايد مس��ووليت داش��ته باشد، 
ب��ه مهر گف��ت: در زمينه اي��ن خدم��ات دولت بايد 
نقش تسهيل گري داش��ته باش��د. اما در اين رابطه 
ما مس��ووليت فوري از دولت طلب نمي كنيم و ارايه 

اين خدم��ات را در چارچوب ش��بكه ملي اطلاعات، 
نمي دانيم.فيروزآبادي افزود: آنچه در چارچوب شبكه 
ملي اطلاعات و مصوبه ش��وراي عالي فضاي مجازي 
آمده، اين است كه دولت بايد خدمات پايه را براي هر 
شهروند فراهم كند. البته ما به هيچ وجه نمي گوييم 
مردم بايد حتماً از موتور جس��ت وجو و پيام رسانه اي 
بومي استفاده كنند. بلكه معتقديم كه شهروند خودش 
مختار است كه از خدمات پايه بومي يا از خدمات پايه 

خارجي استفاده كند.
رييس مركز ملي فضاي مجازي اضافه كرد: هم اكنون 
ش��اهد هس��تيم كه در برخي حوزه ها، خدمات پايه 
كشور شكل نگرفته يا حداقل، ظرفيت سرويس دهي 

به همه ملت را ندارد.
وي با بيان اينكه دولت تاكنون نپذيرفته كه مسوول 
ظرفيت س��ازي اين خدمات در كش��ور است، افزود: 
ما وزارت ارتباط��ات )به عنوان مجري ش��بكه ملي 
اطلاعات( يا دولت را مسوول مي دانيم كه در چارچوب 
تعهدات شبكه ملي اطلاعات بايد ظرفيت اين خدمات 

را در كشور ايجاد كند.
فيروزآبادي با اش��اره به مكاتباتي كه در اين راس��تا 
با دولت انجام شده اس��ت، گفت: طرح اين موضوع، 
بيش از مكاتبه ب��وده و ما باره��ا در مصاحبه ها و در 
جلس��ات كارشناس��ي زيادي، اين موضوع را اعلام 
كرده ايم اما تاكنون دولت نپذيرفته است كه در رابطه 
با ظرفيت سازي اين خدمات پايه، مسووليت دارد. نظر 
دولت بيشتر اين است كه از ارايه اين خدمات در قالب 

وام، فضا و پهناي باند حمايت كند.
دبير شوراي عالي فضاي مجازي ادامه داد: سوال اين 
اس��ت كه اگر با همين مقدار حماي��ت، ظرفيت اين 
خدمات براي ۸۰ ميليون جمعيت فراهم مي ش��ود 
كه ما از آنها تش��كر مي كنيم و مي گوئيم كارش��ان 
انجام ش��ده اس��ت، اما اگر با ارايه وام هاي ۵ ميليارد 
توماني يا پهناي باند، اين ظرفيت تأمين نمي شود اين 
رافع مسووليت دولت نيست.وي با تاكيد براينكه به 
هيچ وجه نمي گوييم مردم حتماً بايد از خدمات پايه 
بومي در فضاي مجازي اس��تفاده كنند، گفت: بلكه 
معتقديم كه حق مردم است كه دولت اين ظرفيت را 

در داخل كش��ور براي آنها فراهم كند. چرا كه در اين 
سكوهاي بومي، حريم خصوصي، دارايي ها، منافع و 
كس��ب و كارهاي مردم امنيت بيشتري از سكوهاي 

مشابه خارجي دارد.
فيروزآب��ادي در مورد نحوه حمايت وزارت ارتباطات 
از پيام رس��ان هاي بومي نيز گف��ت: امكاناتي كه اين 
وزارتخانه به پيام رس��ان هاي بومي مي دهد هر ۶ ماه 

يك بار، در حال تمديد است.
وي افزود: گزارش پيش��رفت س��ند تبيي��ن الزامات 
ش��بكه ملي اطلاعات كه از سوي وزارت ارتباطات به 
مركز ملي فضاي مجازي ارايه شده است، هم اكنون 
در دست بررسي اس��ت.برخي كارشناسان معتقدند 

استفاده از شبكه ملي اطلاعات به سرنوشت خدمات 
دولت الكترونيك دچار مي ش��ود چرا كه بسياري از 
دس��تگاه ها و نهادها هنوز نتوانسته اند خدمتي كه به 
مراجعه كنندگانش��ان ارايه مي دهند را  الكترونيك 
كنن��د، ح��ال اينكه در پ��روژه اي كه ب��راي خدمت 
الكترونيك تعريف ش��ده بود،  دستگاه ها و نهاد هاي 
خدمت رس��ان بايد اق��دام به ارايه خدم��ت خود به 
صورت الكترونيك كنند، ول��ي خدمت الكترونيك 
در بسياري از موارد نه تنها به مرحله اجرا نرسيد بلكه 
در برخي از سازمان ها و نهاد ها كار مراجعه كنندگان 
نيز افزايش پيدا كرد،  چرا كه در مرحله اول بايد وارد 
س��ايت آن نهاد يا سازمان ش��وند و بعد از طي كردن 

فرايند هاي لازم دوب��اره به صورت فيزيكي به نهاد يا 
سازمان مربوطه مراجعه كنند، و اين دفعات مراجعه 
گاهي بيشتر از چندين بار است،  از سوي ديگر خدمت 
الكترونيك بيشتر باعث دردسر شده است تا اينكه امور 

را تسهيل كند .
برخي معتقدند هنوز زيرساخت هاي خدمت و دولت 
الكترونيك در كش��ور تكميل نش��ده است و برخي 
نهاد ها سازمان ها همچنان به ارايه خدمت به صورت 
فيزيكي اصرار دارن��د و در صورتيكه اين معضلات و 
مشكلات در زير ساخت كشور حل نشود شبكه ملي 
اطلاعات هم همانند پروژه دولت و خدمت الكترونيك 

به بن بست مي رسد . 

تك اكسپلور| پژوهشگران آلماني توانستند امكان 
كنترل اعضاي مصنوعي را با كمك سيگنال هاي زيستي 

فراهم كنند.
پژوهش در زمينه انتقال بي سيم سيگنال هاي زيستي 
در حوزه اعضاي مصنوعي جديد، يك پديده حاشيه اي 
به ش��مار نمي رود. بس��ياري از گروه هاي بين المللي 
پژوهش��ي س��عي دارند با كار كردن روي راه حل هاي 
احتمالي، امكان تعامل بهتر ميان انس��ان و ماشين را 
فراهم كنند.گروهي از پژوهشگران »دانشگاه پزشكي 
 ،)Medical University of Vienna( »وي��ن
براي نخستين بار موفق ش��دند حسگرهايي را در سه 
بيمار مرد به كار ببرند تا از سيگنال هاي زيستي، براي 

كنترل بي سيم بازوهاي رباتيك استفاده كنند.
»اسكار آزمان« )Oskar Aszmann(، پژوهشگر 
ارشد اين پروژه گفت: پس از دو سال بررسي، توانستيم 
به نتايجي برسيم كه داده هاي قابل اطميناني را ارايه 
مي دهند و در مقايسه با سيستم هاي استاندارد، سريع تر 

و ايمن تر هستند.
اين گروه پژوهش��ي باور دارند كه سيستم هاي انتقال 
سيگنال هاي زيستي در آينده نزديك، نه تنها در حوزه 
اعضاي مصنوعي به كار مي روند بلكه نقش مهمي در 

بخش هاي ديگر زيست فناوري بر عهده خواهند داشت.
 ،)Stefan Salminger( »استفان س��المينگر«
پژوهشگر بخش جراحي دانش��گاه پزشكي وين و از 
نويسندگان اين پژوهش گفت: دست شركت كنندگان 
اين پژوهش، در اث��ر تصادفات جاده اي، از آرنج قطع 
شده بود. حسگرهايي كه در بدن اين افراد قرار گرفتند، 
توانستند سيگنال عضله را به صورت بي سيم از قسمت 
باقي مانده اندام قطع شده، به اعضاي مصنوعي انتقال 
دهند.اين افراد پس از ش��ركت ك��ردن در پژوهش 
توانس��تند اعضاي مصنوعي را به صورت مس��تقيم 
كنترل كنند. شايد اين فناوري بتواند بهبودي قابل 
توجهي در كيفيت انتقال س��يگنال و كنترل اعضاي 

مصنوعي ايجاد كند.

آسوشيتدپرس| ش��ركت تويوتا براي المپيك ۲۰۲۰ 
توكيو ربات هاي مختلفي طراحي كرده كه به تازگي از آنها 
رونمايي شده است.شركت ژاپني تويوتا كه اسپانسر مسابقات 
المپيك توكيو نيز به حساب مي آيد مشغول آماده سازي 
چند ربات براي المپيك ۲۰۲۰ است. درهمين راستا اين 
ش��ركت ربات هاي جديدي را براي خبرنگاران به نمايش 
گذاشته است.يكي از ربات هاي به نمايش درآمده، ظاهري با 
نماد المپيك ۲۰۲۰ و اعضاي بدن متحرك دارد. در چشمان 
ربات نيز تصاوير ستاره و قلب نمايش داده مي شود. اين ربات 
نمي تواند ح��رف بزند و به كندي راه م��ي رود. اما به گفته 
مهندس سازنده آن، مسووليت هاي مختلفي دارند مانند 

نگه داشتن مشعل المپيك به وسيله آهن ربا.
علاوه بر آن در اين مراسم ربات T-TR1 نيز نمايش داده 
شد. انستيتو رباتيك تويوتا در امريكا اين ربات را ساخته 
تا بعد ديگري از قابليت هاي حمل و نقلي شركت را نشان 
دهد. اين ربات در حقيقت يك نمايشگر متحرك عظيم در 
ابعاد يك انسان است. اين نمايشگر عظيم به افراد كمك 
مي كند بطور مجازي در ورزشگاه و مراسم مختلف حضور 
داشته باشند. به عنوان مثال ورزشكاراني كه نمي توانند در 
ورزشگاه حضور يابند، با كمك اين ربات بطور مجازي در 
مراسم حضور خواهند داشت.يكي ديگر از اين ربات ها كه 
Cue3 نام دارد با استفاده از فناوري هاي مختلف توپ در 
حلقه بسكتبال پرتاب مي كند و چندي پيش نيز ركوردي 
را در كتاب گين��س ثبت كرد.در كنار اي��ن موارد تويوتا 
ربات هايي س��اخته كه قادر به جمع آوري اشيا از زمين و 
همچنين كمك به افراد سالمند و بيمار هستند.اما آخرين 
نمونه يك ربات كمك ورزشي شبيه يك ارابه كوچك است 
كه اش��يا و لوازم ورزشي مانند نيزه، ديسك يا چكش را از 
زمين بر مي دارد. ربات مذكور هوشمند است و مي تواند از 

موانع و مسيرهاي تكراري اجتناب كند.

نيواطلس| زمين يكي از بزرگ ترين منابع طبيعي توليد 
انرژي هاي تجديدپذير است كه دانشمندان به تازگي از 
گرماي آن براي طراحي باتري استفاده كرده اند كه مي تواند 

حرارت را بطور مستقيم به الكتريسيته مبدل كند.
در بخش هاي��ي از خاك اس��تراليا و امري��كا و برخي 
كشورهاي ديگر منابع انرژي حرارتي زمين به راحتي و 
بطور مستقيم در دسترس هستند و محققان موسسه 
فناوري توكيو از همين منابع براي توليد نوع جديدي از 
باتري استفاده كرده اند كه بطور مستقيم انرژي حرارتي 
را به الكتريس��يته مبدل مي كنند.اكثر سيستم هاي 
زمين گرمايي كه گرماي طبيعي زمين را به برق مبدل 
مي كنند از آب گرم شده توسط صخره هاي بسيار داغ 
در مسيرهاي چند كليومتري براي تكميل فرايند توليد 
الكتريس��يته بهره مي گيرند. اين آب يا بايد از محيط 
اطراف به صورت طبيعي تامين شود يا به محل انجام 
فرايند پمپاژ ش��ود. اين كار بايد در گرماي بالاي 1۸۰ 
درجه سانتي گراد صورت پذيرد كه فرايندي وقت گير 
و پرهزينه است.اما پژوهشگران ژاپني روش جديدي 
را براي حذف آب و تكميل مس��تقيم اين فرايند ابداع 
كرده اند.آنها از س��لول هاي حرارتي ويژه اي موسوم به 
اس تي سي اس��تفاده كرده اند كه قادر به توليد برق در 
دماي زير 1۰۰ درجه س��انتي گراد هستند و بنابراين 
نيازي به استفاده از جريان بخار يا آب بسيار داغ نيست.
اس تي س��ي در واقع يك باتري س��ه لايه است كه دو 
الكترود بين آنها پيچيده شده اند. اين لايه ها عبارتند از 
لايه انتقال الكترون، لايه نيمه هادي از جنس ژرمانيوم 
و لايه جامد الكتروليت. باتري يادشده در گرماي زياد 
بدون مشكل فعاليت كرده و الكتريسيته توليد مي كند. 
گروه سازنده اميدوارند در آينده نزديك بتوانند توليد 

انبوه اين باتري را آغاز كنند.

 نشنال | سازمان توسعه اقتصادي دبي قصد دارد 
با استفاده از هوش مصنوعي كالاهاي لوكس تقلبي 

در فروشگاه ها را شناسايي و ضبط كند.
 سازمان توسعه اقتصادي دبي قصد دارد با استفاده 
از ه��وش مصنوع��ي كالاه��اي لوك��س تقلبي را 
شناس��ايي كند. درهمين راس��تا از فناوري شركت 
Enterupy براي شناسايي كالاهاي لوكس تقلبي 

در فروشگاه هاي دوبي استفاده مي شود.
اين نخستين سازمان دولتي در امارات متحده عربي 
اس��ت كه از هوش مصنوعي براي مقابله با گسترش 

كالاهاي جعلي استفاده مي كند.
درهمين راستا مدير ارشد اجرايي همخواني تجاري 
و حمايت از مصرف كننده در اين سازمان مي گويد: 
فناوري جديد به م��ا كمك مي كند كالاهاي تقلبي 
را با دقت بيشتري رصد و ضبط كنيم. همچنين در 

بررسي ها در وقت نيز صرفه جويي مي كند.
براي اين منظور دس��تگاهي ابداع شده كه بازرسان 
با كمك آن مي توانند كالاهاي تقلبي را با س��رعت و 
دقت رديابي كنند. به اي��ن ترتيب فرايند وقت گير 
براي تاييد اصلي بودن كالا نيز حذف مي ش��ود. اين 
دستگاه مجهز به هوش مصنوعي به مخزن وسيعي 
از هزاران تصوي��ر ميكروس��كوپي از كالاهاي برند 
)مانند محصولات چرمي، س��اعت ها، اكسسوري و 
لباس( متصل است. شركت سازنده دستگاه تا پايان 
۲۰1۹ تعداد كالاهاي بيشتري را به مخزن مربوطه 

اضافه مي كند.
در س��ال ۲۰1۸ ميلادي كالاه��اي تقلبي به ارزش 
33۲ ميليون درهم در دبي ضبط و نابود ش��دند. به 
گفته اين سازمان در سال گذش��ته ميلادي 1۹.۹ 

ميليون كالاي جعلي از تجار در امارات ضبط شد.

ونچربي�ت| ش��ركت تايواني تي اس ام س��ي روند 
برنامه ريزي براي توليد تراشه هاي ۵ نانومتري خود 
را به منظور اس��تفاده در بازار نوظهور مخابراتي نسل 

پنجم سرعت بخشيده است.
تقاضا براي خريد سخت افزارهاي سازگار با شبكه هاي 
نسل پنجم به علت برنامه ريزي براي راه اندازي چنين 
شبكه هايي افزايش يافته و از همين رو شركت هايي 
مانند تي اس ام س��ي فرايند برنامه ريزي براي توليد 

تراشه هاي ۵ نانومتري خود را سرعت بخشيده اند.
انتظ��ار م��ي رود توليد انبوه اين تراش��ه ها توس��ط 
تي اس ام س��ي در نيمه اول س��ال ۲۰۲۰ آغاز شود. 
تي اس ام س��ي توليد تراش��ه هاي ۷ نانومتري را هم 
از اواخر س��ال گذش��ته مي��لادي آغاز ك��رده بود تا 
مشترياني مانند اپل و هواوي بتوانند نيازهاي خود را 
برطرف كنند. پيش بيني مي شود اپل و هواوي باز هم 
مشتريان تراش��ه هاي جديد ساخت شركت تايواني 

تي اس ام سي باشند.
البته اين تحول به معناي كنار گذاش��ته شدن توليد 
تراش��ه هاي ۷ نانومتري نيست و اين تراشه ها هم در 
كنار تراش��ه هاي ۵ نانومتري در ب��ازار محصولات و 
خدمات نسل پنجم مورد استفاده قرار خواهند گرفت.

از جمل��ه ش��ركت هاي رقيب تي اس ام س��ي كه در 
زمينه توليد تراش��ه هاي نس��ل پنجم با اين شركت 
تايواني رقابت مي كنند، مي توان به اي ام دي، اينتل و 

سامسونگ اشاره كرد.
اپل قصد دارد تا پايان س��ال ۲۰1۹ از تراش��ه هاي ۷ 
نانومتري در آيفون ها و اي پدهاي خود استفاده كند و 
از سال ۲۰۲۰ به تراشه هاي ۵ نانومتري مهاجرت كند. 
اپل در نهايت در سال ۲۰۲۲ به تراشه هاي 3 نانومتري 

مهاجرت مي كند.

تلگراف | س��ازمان فضاي��ي اروپا قص��د دارد يك 
كاوش��گر رباتي��ك به ماه بفرس��تد تا از اين س��ياره 
نمونه برداري كند و زمينه را براي ارسال فضانورد به 

آن آماده كند.
 اروپا قصد دارد به رقابت فضايي براي اكتشاف در ماه 
بپيوندد. در همين راستا س��ازمان فضايي اروپا يك 

كاوشگر رباتيك به سطح ماه مي فرستد.
براي اين منظور سازمان فضايي اروپا مشغول همكاري 
با سازمان هاي فضايي كانادا و ژاپن است تا ماموريت 
Heracles Moon  را آم��اده كن��د. اين ماموريت 
احتمالًا در ميانه ي��ا اواخر دهه ۲۰۲۰ ميلادي انجام 
مي ش��ود.ESA  در وب سايت خود در اين باره نوشته 
است: كاوشگر ماه براي آماده سازي ورود فضانوردان 
به سياره، سطح آن را بررسي مي كند. همچنين پس 

از جمع آوري نمونه از ماه آن را به زمين مي فرستد.
طب��ق برنامه اين پروژه، لندر با كمك ايس��تگاه هاي 
Gateway كه در دهه ۲۰۲۰ ميلادي در مدار ماه 
قرار داده مي ش��وند، فعاليت مي كند. بطور دقيق در 
ماموريت Heracles يك لندر ماه حامل كاوشگري 
روي س��طح ماه فرود مي آيد. فضانوردان مستقر در 
اين ايستگاه ها كاوشگر را كنترل مي كنند و گجت به 

جمع آوري نمونه از سطح سياره مي پردازد.
به هر حال نمونه هاي جمع آوري شده از سطح ماه به 
لندر منتقل مي شود و اين لندر به ايستگاه هاي موجود 
در مقر ماه م��ي رود و نمونه ها را تحويل مي دهد. اين 
نمونه ها به وس��يله كپس��ول اوريون به زمين ارسال 
مي شوند.چنين ماموريتي نشان دهنده تغيير مسير 
س��ازمان فضايي اروپا اس��ت. اين س��ازمان از زمان 
تأسيس خود در 1۹۷۵ ميلادي بطور كلي روي وجوه 

علمي اكتشافات فضايي تمركز كرده است.

ايس�نا| از ابتداي طرح ترابردپذيري شماره ها، يك 
ميليون و 1۷۵ هزار و ۸۴3 ترابرد خروجي موفق انجام 

شده است.
 طرح ترابردپذيري شماره ها )MNP( اين امكان را فراهم 
مي كند كه مشتركان با حفظ شماره خود بتوانند اپراتور 
ارايه دهنده خدمات خود را عوض كنند. اين طرح در طول 
سال هاي گذش��ته كه پيشنهاد اجرايي شدن آن مطرح 
ش��ده بود، درگير اما و اگرهايي بود، در نهايت از سال ۹۵ 
اجرايي شد. در ماه هاي ابتدايي اجراي طرح ترابردپذيري 
اشكالاتي وجود داشت اما با برگزاري جلسات كنترل پروژه 
با حضور نمايندگان اپراتورها، پيمانكار و ناظر، عملكرد 
سيستم بررسي ش��ده و با اعمال نظارت و پايش مداوم 
پروژه، اش��كالات موجود شناسايي، پيگيري و حل شد. 
احراز نشدن هويت مانند تطابق نداشتن مشخصات اعلام 
شده با مشخصات دارنده ش��ماره، رعايت نكردن ترابرد 
نظير به نظير مانند درخواست ترابرد سيم كارت دايمي 
به اعتباري و بالعكس، فعال نبودن سيم كارت، فعال بودن 
كمتر از سه ماه سيم كارت شماره مورد درخواست براي 
ترابرد و پرداخت نكردن به موقع صورتحساب اوليه صادر 
شده از اپراتور فرستنده توسط مشترك در سيم كارت هاي 
دايمي مي تواند از دلايل رد درخواست ترابرد باشد.طبق 

آمار ارايه شده توسط سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي، آخرين آمار ترابردپذيري حاكي از آن است كه از 
زمان شروع پروژه تاكنون، يك ميليون و 1۷۵ هزار و ۸۴3 

ترابرد خروجي موفق انجام شده است.
ترابردهاي انجام ش��ده از اپراتور همراه اول به ايرانسل 
۴۸۸ ه��زار و ۷۷۷ مورد و به اپرات��ور رايتل، ۲۰ هزار و 
۶۰۹ مورد بوده اس��ت. ترابردهاي انجام شده از اپراتور 
ايرانسل به اپراتور همراه اول، ۵۲1 هزار و ۵۲ مورد و به 
اپراتور رايتل، ۲۹ هزار و ۸1۸ مورد بوده است. ترابردهاي 
انجام شده از اپراتور رايتل به همراه اول، ۵۲ هزار و 11۹ 
مورد و به اپراتور رايتل، ۶3 هزار و 3۴۸ مورد بوده است.

البته بايد در نظر داشت تنها تعداد تراز، ملاك اول بودن 
يك اپراتور در ترابرد نيس��ت. م��وارد ديگري از جمله 

كيفيت، تعداد تخلفات، سرعت ترابرد و تجربه كاربري 
هم وجود دارد و بعضي از اي��ن پارامترها به نحوه ارايه 
س��رويس برمي گردد. ممكن است يك اپراتور در يك 
مدت زمان، سرويس خاصي ارايه دهد كه در آن زمان 
مش��ترك به اپراتور ترابرد كند و بعد بخواهد به اپراتور 
مبدا خود برگردد؛ اين دليل نمي شود اپراتوري كه از آن 
بازگشته، سرويس نامناسبي داشته يا اپراتوري كه الان 

انتخاب كرده سرويسش مناسب است.
در هر ح��ال، براي اجراي اين طرح لازم اس��ت كه در 
گام اول مشترك از طريق مراجعه به سايت يا مراجعه 
حضوري به دفاتر خدماتي اپراتوري كه قصد دارد به آن 
مهاجرت كند، فرم درخواس��ت را تكميل و به عبارتي 
براي اج��راي اين طرح ثب��ت نام كند. پ��س از آن در 
صورتي كه فرد از شرايط لازم برخوردار باشد از طريق 
يك پيامك تأييد ثبت نام او به اطلاعش خواهد رسيد.

همچنين پيش از اجراي طرح ترابردپذيري لازم است 
مشترك حداقل سه ماه در اپراتور ارايه دهنده خدمات 
اوليه فعاليت داشته باشد. از س��وي ديگر امكان تغيير 
اپراتورها تنها دو بار در س��ال ميسر اس��ت و پس از اين 
تغييرات هزينه تمامي سرويس ها، تماس و پيامك مطابق 

با اپراتوري كه به آن ترابرد شده محاسبه خواهد شد.

كنترل بي سيم اعضاي مصنوعي با كمك سيگنال  زيستي

ربات هاي المپيك ۲۰۲۰ 
رونمايي شدند

توليد باتري كه مستقيم حرارت را 
به الكتريسيته تبديل مي كند 

شناسايي كالاهاي لوكس 
تقلبي با هوش مصنوعي 

تراشه هاي ۵ نانومتري براي رفع 
نياز بازار مخابراتي نسل پنجم

سازمان فضايي اروپا كاوشگر 
به ماه مي فرستد

انجام يك ميليون ترابرد موفق از سوي كاربران 
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دريچه كاربر

بررسي كاهش تعرفه ترانزيت 
اينترنت ايران و عراق 

روابط عمومي زيرساخت |در جريان حضور 
وزير ارتباطات كشور عراق به كشورمان و ديدار با 
مديرعامل شركت ارتباطات زيرساخت، موضوع 
كاهش تعرفه ترانزيت اينترنت ميان دو كش��ور 
مورد بررس��ي قرار گرفت.حميد فتاحي معاون 
وزير ارتباطات و مديرعامل ش��ركت ارتباطات 
زيرساخت با نعيم ثجيل يسر وزير ارتباطات عراق 
ديدار و گفت وگو كرد.اين ديدار كه با هدف توسعه 
زيرس��اخت هاي دو كشور انجام شد، مذاكرات و 
پيگيري هاي ويژه براي تسهيل ارتباطات زائران 
در ايام اربعين صورت گرفت.توسعه زيرساخت ها، 
افزايش ظرفيت هاي ارتباط��ي و كاهش تعرفه 
ترانزيت به ص��ورت متقابل از ديگر موارد مطرح 

شده در اين ديدار بود.

كنترل موبايل جديد گوگل 
با حركات دست

انگج�ت | به تازگ��ي تصاوي��ري از موبايل گوگل 
پيكسل۴ منتشر شده كه به نظر مي رسد اين دستگاه 
داراي راداري مخصوص اس��ت كه از طريق آن درك 
و شناسايي حركات دست در برابر نمايشگر ممكن 
مي شود.يكي از كاربران توييتر تصاويري را منتشر كرده 
كه به نظر مي رسد به موبايل هاي پيكسل۴ و پيكسل 
۴ ايكس ال تعلق دارد. در اين تصاوير س��وراخ هايي 
در سمت راست دس��تگاه ها ديده مي شود. با توجه 
به آنكه در تصاوير قبلي نش��ان داده شده بود در اين 
سوراخ ها دوربين يا حسگرهاي بصري ديگري وجود 
  Project Soliندارد، احتمالًا از آنها براي نصب رادار
استفاده مي ش��ود كه از طريق آنها درك و شناسايي 
حركات دس��ت در برابر نمايشگر ممكن مي شود.به 
گفته كارشناس��ان در هر دو مدل ۲ دوربين سلفي، 
يك بلندگوي مركزي و يك حسگر عمق يا شناسايي 
صورت نيز وجود خواهد داشت. انتظار مي رود از اين 
سيستم براي تسهيل سلفي گرفتن، كنترل بلندگو، 
شناسايي سريع تر چهره و غيره استفاده شود.البته به 
نظر نمي رسد گوگل تا اوايل پاييز خبري رسمي درباره 

پيكسل۴ و حسگرهاي آن منتشر كند.

ترسيم خواب با اپليكيشن
و برنامه هاي »جاوا اسكريپ« 

ورج| پدر ي��ك ن��وزاد الگوي اطلاع��ات خواب 
فرزندش را به وسيله يك اپليكيشن به شكل پتو بافته 
است. سونگ لي در حقيقت الگوي خواب فرزندش 
را به شكلي نرم و لطيف ارايه كرده است. او با ورود به 
اپليكيشن Baby Connect  و استفاده از زبان هاي 
برنامه نويسه جاوا اسكريپت و پايتون اطلاعات خواب 
را به الگوهاي بافتني بصري تبديل كرد. در مرحله 
بعد او يك ابزار مبتني بر HTML ساخت كه رنگ 
هر بخيه بافتني را كنت��رل مي كرد. نتيجه حاصل 
»پتوي خواب« اس��ت.اين پتوي ۴۲ در ۴۵ سانتي 
شامل 1۸۵ هزار بخيه است و تكميل آن سه ماه طول 
كشيد. هر رديف از بافتني الگوي خواب يك روز را 
نشان مي دهد. همچنين هر بخيه سفيد نشان دهنده 
۶ دقيقه بيدار و هر بخيه آبي نشان دهنده ۶ دقيقه 
خواب اس��ت. بنابراين براي خوانش الگوي خواب 

نوزاد بايد از چپ به راست آن را بررسي كرد.

ساخت كپي برابر اصل
ماه نورد آپولو ۱۱ 

ياهو نيوز| بعد از گذش��ت ۵۰ س��ال از فرود آپولو 
11 روي ماه و حركت ماه نورد آن روي س��طح تنها 
قمر زمين، يك ش��ركت تجاري نمونه اي مشابه از 
اين ماه نورد را كه قابليت عملياتي دارد، توليد كرده 
است.ش��ركت پولاريس با همكاري مركز موشك و 
فض��اي امريكا، در آلاباماي امريكا اي��ن طرح را اجرا 
كرده اس��ت.اين ماه نورد هم داراي چهار چرخ، ترمز 
و سيستم شتاب دهنده خاصي است و بخش عمده 
آن با فايبرگلس ساخته شده است.براي اينكه توليد 
اين مدل كاملًا مشابه با مدل اصلي باشد فضانورداني 
از ناسا با شركت پولاريس همكاري داشته اند.تمامي 
قطعات مكانيكي اين ماه نورد هم با دقت زياد از روي 
مدل اصلي آن كپي برداري شده است. حتي تلاش 
شده تا حد امكان طراحي قسمت هاي مختلف ماه 
نورد مذكور با همكاري شركت هايي صورت بگيرد كه 
در ساخت مدل ۵۰ سال قبل آن همكاري داشته اند.

قرار است اين ماه نورد طي روزها و هفته هاي آينده در 
نقاط مختلف امريكا در معرض ديد عموم قرار بگيرد. 
همزمان با پنجاهمين سالگرد فرود آپولو 11 بر روي 
كره ماه، ناسا از برنامه هاي خود براي بازگشت به تنها 
قمر زمين و اقامت درازمدت در سطح ماه و نيز سفر به 

مريخ تا يك دهه آينده خبر داده است.

مدير برنامه گوگل استعفا كرد
 ورج| مري��د ويتاك��ر مدي��ر برنام��ه و يكي از 
بنيانگذاران موسس��ه AI Now گ��وگل از اين 
شركت استعفا كرد. براساس اخبار منتشر شده 
دليل استعفاي ويتاكر اعتراضات گوگل مبني بر 
همكاري كردن وي با معترضان بوده است؛ اين 
خبر ابتدا توسط بلومبرگ منتشر شد و پس از آن 
گوگل به ورج اعلام كرد، اما اين شركت فناوري 
حاضر به ارايه توضيحات بيشتر به سايت خبري 
ورج نشد.حدود ۸ ماه پيش، كاركنان گوگل در 
سراس��ر جهان، در اعتراض به رفتار اين شركت 
با كاركنان زن دس��ت از كار كشيدند؛ اطلاعات 
موجود حكايت از آزار جنس��ي زنان كارمند در 
گوگل دارد كه توسط مديران آنها رخ داده است.

ويتاكر گفته است: »من براي سازماند هي صنعت 
فناوري متعهد هس��تم و مشخص است، گوگل 

جايي نيست كه من بتوانم كارم را ادامه دهم«.
 AI Now ويتاكر كه يكي از بنيان گذاران موسسه
در دانشگاه نيويورك است باور دارد، رفتار مديران 

گوگل بايد با كاركنان زن تغيير كند.



ويژه

اخبارشهرستانها

11 بنگاهها

»تعادل«درگفتوگوباكارشناسانبررسيميكند

تلاش براي بهبود شاخص توزيع
گروهبنگاهها|

طرح احياي وزارت بازرگاني در حالي در دس��تور اين 
هفته صحن علني مجل��س قرار دارد ك��ه موافقان و 
مخالفان اين تصميم از طيف هاي مختلف سياس��ي 
همچنان درباره محاسن يا معايب اين طرح در فضاي 
عموم��ي اقتصاد كش��ورمان ب��ه بحث و تب��ادل نظر 

مي پردازند. 
از يك سو موافقان اين طرح اعلام مي كنند كه دولت 
براي حمايت از اقشار آس��يب پذير جامعه و هدايت 
بسته هاي حمايتي اش به سمت دهك پايين، نيازمند 
ساختار قوام يافته اي است كه بتواند فرآيند توزيع را به 
سمت و سوي مورد نظر هدايت كند و در طرف مقابل 
مخالفان اين طرح هستند كه معتقدند چنين تفكيكي 
نه تنها به برنامه حمايتي دولت مدد نمي رساند بلكه 
خ��ود عاملي براي ايج��اد رانت و بي نظم��ي در بازار 

خواهد شد. 
در س��ال هاي ابتدايي انق��لاب وزارت صنعت، معدن 
و تجارت امروزي به س��ه وزارتخانه صنايع س��نگين، 
صنايع و معادن تقسيم  شد اما از آنجايي كه وجود سه 
وزارتخانه در اين حوزه به تشكيلات زيادي نياز داشت 
و تصميم گيري ها را با سختي روبه رو مي كرد، در نتيجه 

سه وزارتخانه به دو وزارتخانه تبديل شد.
 پس از مدتي اين دو وزارتخانه نيز با يكديگر ادغام و يك 
وزارتخانه صنعت و معدن ايجاد شد كه در دوره هفتم 
مجلس بحث هاي بسياري درباره ادغام يا تفكيك اين 
وزارتخانه ها مطرح شد و در نهايت نمايندگان راي به 

ادغام اين دو حوزه )بازرگاني و صنعت( دادند.
با اين توضيحات و در ش��رايطي كه قرار اس��ت طرح 
تفكيك وزارت صنعت و احي��اي وزارت بازرگاني اين 
هفته در صحن علني مجلس به رأي نمايندگان گذاشته 
شود؛ سراغ ديدگاه اهالي اقتصاد و كارشناسان رفتيم تا 

نوري به ابعاد پنهان اين بحث تابانده شود.

    ادغام يا تفكيك مساله اين است
رييس كميس��يون بازرگاني داخلي ات��اق بازرگاني 
ايران يكي از چهره هايي اس��ت كه اگرچه سال هاي 
گذشته موافق ادغام بوده اما با توجه به اينكه اهداف 

مشخص ش��ده تحق��ق نيافته اس��ت، درحال حاضر 
دي��دگاه ديگري دارد كه خيلي ه��م موافق تفكيك 

دوباره نيست. 
خس��رو فروغان گران سايه در اين خصوص مي گويد: 
س��ال ۸۱ به طور جدي اصرار داشتم وزارت بازرگاني 
و صنايع و معادن با هم ادغام شوند، تمام كشورهاي 
توسعه يافته به اين س��مت رفته اند. نمي توان بخش 

بازرگاني را از صنعت جدا ديد. 
بايد ادغام انجام مي شد كه پس از مدتي هم با موافقت 
مجلس شوراي اسلامي به تصويب رسيد؛ اما مشكلي 
كه ايجاد ش��د اين بود كه سيستم مديريت و چارت 
سازماني كه براي وزارت بازرگاني بايد تعريف مي شد 
تا بتواند پيوندي بين بازرگاني و صنعت و معدن ايجاد 

كند، هيچ وقت عملياتي نشد. 
وي با اشاره به نگاه مديريتي حاكم بر وزارتخانه ها ادامه 
داد: وزيران اين وزارتخانه يا نگاه صنعتي داش��تند يا 
بازرگاني و در نتيجه در دوره هر يك از آنها يك بخش 
م��ورد توجه بود و بخش ديگر مغفول مي ماند. ضمن 
اينكه در وزارت صنعت، مع��دن و تجارت گروه هاي 
گوناگوني در بخش بازرگاني وجود دارد كه متاسفانه 
بخشنامه ها و مصوباتي كه در هر قسمت صادر مي شود 
متناقض با بخش ديگر اس��ت ك��ه حاكي از اختلاف 

سليقه در حوزه مديريت است. 
رييس كميسيون بازرگاني داخلي اتاق بازرگاني ايران 
تصريح كرد: با ادغام نتوانستند براساس يك سيستم 
واحد كه بتواند صنعت، بازرگاني و معدن را با هم پيوند 
بزند، برنامه ريزي كنن��د و از ظرفيت ادغام به خوبي 
استفاده نشد. برهمين اساس قانون انتزاع شكل گرفت 
و بخشي از وظايف بخش بازرگاني را به وزارت جهاد 
كشاورزي منتقل كردند كه مشكلاتي را نيز ايجاد كرد 
چون اجراي تخصصي نداش��تند. حالا نيز قرار است 
تصميم جديد ديگري گرفته شود و بخش بازرگاني را 
تفكيك كنند كه پيامدهايي به همراه خواهد داشت و 

آسيب آن به طور حتم به مردم مي  رسد. 
فروغان گران سايه معتقد است كه پيش از جداسازي 
بايد ساختار مشخصي را تعريف مي كردند و اصلاحاتي 
انجام مي دادند كه بهتر از اين تصميم جداسازي است.

    سياست ارز ۴۲۰۰ توماني دليل اصلي مشكلات
در ش��رايطي كه دولت اعلام كرده به دليل نبود ساختار 
بازرگاني قادر نيست سياست هاي حمايتي خود را دنبال 
كند و مشكلات اقتصادي بعد از نوسانات اخير را به دليل 
نبود وزارت بازرگاني مي داند؛ محمد هادي سليمي زاده با 
اشاره به س��خنان رييس جمهوري مبني بر اينكه وزارت 
بازرگاني بسياري مشكلات را حل مي كند، گفت: ۱۱ بار 
وزارت بازرگاني ادغام و منحل ش��ده و ۴ بار هم در صحن 
مجلس مطرح و رد شده است. آخرين تغيير ساختاري براي 
اين وزارتخانه در سال ۹۱ بود كه بخش بازرگاني و كشاورزي 
آن به وزارت جهاد كشاورزي و بخش صنايع آن به وزارت 
صنعت داده شد . وي درباره دلايل ادغام وزارت بازرگاني با 

وزارت صنايع به اين نكته اشاره كرد كه اصلي ترين دليل آن 
دعوا و مشكلاتي بود كه توليد كنندگان با توزيع كنندگان 
و وارد كنندگان داشتند و در ادامه به دستاوردهاي ادغام 
اين وزارتخانه اشاره كرد و گفت: كاهش ۵ ميليارد دلاري 
واردات مواد غذايي، خودكفايي در توليد گندم و افزايش 
۲۲ درصدي توليد محصولات كش��اورزي از مهم ترين 

دستاوردهاي اين حوزه به شمار مي رود.
س��ليمي زاده درباره مش��كلات و تبعاتي كه جدايي اين 
وزارتخانه ايجاد كرده است اين گونه توضيح داد: بار مالي 
۲هزار ميليارد توماني، رها ش��دن ۶ ماه��ه بازار و نابودي 
۲۵۰هزار فرصت شغلي از مهم ترين تبعات اين جدايي 
اس��ت. وي بر اين نكته تاكيد داشت كه با چابك سازي و 

تقويت زير مجموعه هاي وزارت صمت و همچنين ارايه و 
توزيع ارز۴۲۰۰ توماني بين خود مردم و واگذاري سازمان 
حمايت از مصرف كنندگان و بخش هاي كش��اورزي به 
وزارتخانه جهاد كشاورزي مي توانيم بخشي از مشكلات 

اين حوزه را برطرف كنيم.
سليمي زاده با بيان اينكه ورود كالاهاي درجه دوم و سوم و 
كالاهاي كه مورد نياز مردم نيست از ديگر مشكلات تشكيل 
وزارت بازرگاني در اين حوزه است براي توضيح بيشتر در 
اين زمينه به ذكر مثالي پرداخت و گفت: وارد كننده به جاي 
واردات شكر يا گوشت، كابل برق وارد كرده و با واردات شكر 
و توليد آبنبات مجددا صادر كرده است. آيا به نظر شما اين 

موضوع در راستاي برنامه هاي اقتصادي كشور است. 

برداشتنآموزشهايمهارتي
در۵استاندرگيركولبري

آذربايج�انغرب�ي| 
مدي��ركل آم��وزش فني و 
حرف��ه اي آذربايجان غربي 
گفت: علت اصلي پايين بودن 
بهره وري صنايع استان ضعف 
مهارتي نيروي انساني است. 
به گزارش ايس��نا، محسن 
مددي از پايين بودن به��ره وري و كارآفريني در صنايع 
اس��تان به عنوان يك معضل اجتماعي ياد كرد و افزود: 
بر اساس آمار س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
از ۲۵۰۰ واحد صنعتي استان تنها ۹۵۰ واحد آن هم با 
كمتر از ۵۰ درصد ظرفيت توليد فعال هستند كه مي توان 
با ارايه آموزش هاي مهارتي و توانمندسازي نيروي انساني 
بخش صنعت بهره وري صنايع استان را بالا برد. مديركل 
آموزش فن��ي و حرفه اي آذربايج��ان غربي تاكيد كرد: 
۸۰درصد مش��اغل موردنياز جامعه امروز نه به آموزش 
دانشگاهي كه يه آموزش هاي مهارتي نياز دارند، در حالي 
كه بودجه ابلاغي س��ازمان فني و حرفه اي با دانشگاه ها 
و آموزش و پرورش ش��كاف بسيار بالايي دارد. مددي با 
انتقاد از عدم عضويت سازمان فني و حرفه اي استان در 
كارگروه هاي مرتبط با حوزه اشتغال گفت: با وجود اينكه 
۹۰درصد اشتغال و آموزش هاي مهارتي استان را سازمان 
آموزش هاي فني و حرفه اي تنظيم مي كند به جايگاه اين 

نهاد در كارگروهاي مرتبط بي توجهي مي شود.

تلاشبرايكاهش
شكافهايجنسيتي

ن  و مع��ا ي�ن|  و قز
رييس جمه��ور در ام��ور 
زن��ان و خان��واده گف��ت: 
برخي دستگاه هاي كلان 
برنامه ريزي كشور ناخواسته 
به ش��كاف  هاي جنسيتي 
در جامع��ه دامن مي زنند 
كه نمونه آن را مي توان در درصد اش��تغال زايي بانوان 
مشاهده كرد.  به گزارش فارس معصومه ابتكار در جلسه 
شوراي برنامه ريزي و توسعه استان قزوين كه در سالن 
جلسات دفتر استاندار برگزار شد، اظهار كرد: عدالت 
يكي از مولفه هاي كليدي است كه از ابتداي انقلاب تا 
به امروز مورد تأكيد بنيانگذار كبير انقلاب و همچنين 
مقام معظم رهبري بوده است. معاون رييس جمهور در 
امور زنان و خانواده با بيان اينكه بودجه هاي صرف شده 
در حوزه بهداشت، اشتغال و آموزش و پرورش هميشه 
به صورت برابر در بين بانوان و آقايان تقس��يم ش��ده، 
گفت: در پاره  اي از مواقع اين بودجه ها بيشتر در حوزه 
بانوان صرف مي شود. او عنوان كرد: موضوع اين است 
كه دستگاه هاي كلان برنامه ريزي كشور ناخواسته به 
شكاف  هاي جنسيتي در جامعه دامن مي زنند؛ به طور 
مثال ۶۷ درصد از دختران كشور تحصيلات دانشگاهي 
دارند اما اين آمار در حوزه اش��تغال نس��بت به مردان 

معكوس است.

منفعتنفتبايدشاملحال
مردمخوزستانشود

خوزس�تان| مديركل 
محيط زيست خوزستان 
گفت: قرار نيس��ت مردم 
اس��تان از فعاليت ه��اي 
نفتي فقط از آسيب هاي 
آن رنج ببرن��د، بلكه نفع 
نفت هم بايد شامل حال 
مردم خوزستان شود. به گزارش مهر، محمدجواد 
اشرفي ديروز در آيين بهره برداري از طرح مديريت 
پسماند حفاري به روش بيولوژيك )كمپوستينگ( 
براي اولين بار در كشور اظهار كرد: صنعت نفت علاوه 
بر مزيت هاي فراواني كه از توليد و فعاليت ها دارد، 
مضرات هم دارد. وي اف��زود: از جمله آلودگي هاي 
زيس��ت محيطي، پس��ماند و گازهاي خروجي بر 
اثر اس��تحصال نفت اس��ت كه اگر مدي��ران نفتي 
برنامه ريزي مناسبي براي اين وضعيت نداشته باشند 

با مشكلات حادي روبه رو مي شويم.
مديركل محيط زيس��ت خوزس��تان تصريح كرد: 
هرچند مشكلات زيست محيطي بر اثر فعاليت هاي 
نفتي ايجاد شده ولي رعايت اصول بنيادي توسعه 
پايدار، رعايت استانداردها و قانون هواي پاك و آلوده 
نشدن خاك و اس��ناد بالادستي از جمله راهكاري 
پيشنهادي براي مقابله با تأثيرات زيست محيطي 

فعاليت هاي نفتي است.

انتقادازتسهيلاتپرداختي
بهصنايع

يزد| مديركل بازرس��ي 
اس��تان يزد با اش��اره به 
وضعيت صنعت و معدن 
اس��تان و نياز واحدها به 
نقدينگي، از تس��هيلات 
پرداخت��ي ب��ه صنايع از 

سوي بانك ها انتقاد كرد.
به گزارش ايلنا، اكبر طالبي چاهوكي در نشس��ت 
كارگروه تسهيل و رفع موانع توليد استان يزد اظهار 
داش��ت: گزارش ارايه ش��ده در خصوص پرداخت 
تس��هيلات بانكي به واحدها از طريق سامانه بهين 
ياب كه مصوبه كارگروه تس��هيل را دارد براي يزد 
پسنديده نيس��ت. وي با بيان اينكه اگر مي دانستم 
تنها ۲۵ درصد تس��هيلات پرداخت ش��ده در اين 
كارگروه، حضور پيدا نمي كردم، ادامه داد: مصوبات 
كارگروه تسهيل بايد اجرايي شود و ماهيت تشكيل 
اين كارگروه نيز رفع موانع توليد و تسهيل گري پيش 

پاي توليد كننده و صنعتگر است.
مديركل بازرسي استان يزد عنوان كرد: ظرفيت و 
پتانس��يل اين كارگروه به اين شكل است كه بايد 
پرداختي ها بي��ش از ۷۵ درصد باش��د و پرداخت 
اين تس��هيلات تأثير مثبتي داشته باشد. نه اينكه 
گزارش ارايه شود كه ۲۵ درصد تسهيلات پرداخت 

شده است.

پرداخت۳۶۶۰ميلياردريال
واماشتغالبهزلزلهزدگان

كرمانش�اه|مدي��ركل 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
استان كرمانشاه از پرداخت 
سه هزار و ۶۶۰ ميليارد ريال 
تسهيلات اشتغالزايي به ۱۶ 
هزار و ۵۳۷ طرح ارايه شده 
در مناطق زلزله زده استان 
خبر داد. حسن عزيزي ديروز در گفت وگو با ايرنا اظهار 
داشت: پرداخت اين مقدار تسهيلات زمينه اشتغال ۱۸ 
هزار و ۶۶ نفر را پس از وقوع زلزله مهيب ۷.۳ ريشتري 
اين استان فراهم كرده است. وي شهرهاي سرپل ذهاب، 
ثلاث باباجاني، اس��لام آبادغرب، دالاهو، قصرشيرين، 
گيلانغرب، روانس��ر، ماهيدش��ت، كوزران، جوانرود و 
پاوه را جزو مناطق زلزله زده اس��تان كرمانشاه معرفي 
كرد كه به متقاضيان تس��هيلات پرداخت شده است. 
عزيزي، بيشترين مقدار تسهيلات پرداختي را متعلق به 
زلزله زدگان سرپل ذهاب با يك هزار و ۳۱۰ ميليارد و ۶۴ 
ميليون ريال عنوان كرد و گفت: اين مقدار تسهيلات به 
پنج هزار و ۸۹۱ طرح پرداخت شده و حاصل آن ايجاد 
۶ هزار و ۲۹۸ فرصت شغلي بوده است. مديركل تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي كرمانش��اه افزود: ثلاث باباجاني با 
۵۸۶ ميليارد و ۶۲ ميليون ريال و اسلام آبادغرب با ۴۱۲ 
ميليارد و ۷۸۷ ميليون ريال رتبه هاي دوم و سوم را در 
دريافت تسهيلات اشتغالزايي به خود اختصاص داده اند.
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چهرههاياستاني

مجمععموميسالانهشركتپالايشنفتاصفهانبرگزارشد

ترسيمچشماندازآينده
جلسه مجمع عمومي عادي سالانه صاحبان سهام شركت پالايش 
نفت اصفهان با حضور دارندگان ۸۵/۶۲ درصد از سهامداران برگزار 
ش��د. جلس��ه اي كه در جريان آن ضمن تش��ريح عملكرد گذشته 

چشم اندازي از مهم ترين برنامه هاي پيش رو نيز ارايه شد. 
به گزارش خبرنگار تعادل از اصفهان پس از قرائت دس��تور جلسه، 
مجمع وارد دستور جلسه شد. ابتدا گزارش فعاليت هيات مديره در 
رابطه با عملكرد و سپس گزارش حسابرس مستقل و بازرس قانوني 
درخصوص صورت هاي مالي س��ال مالي منتهي به ۱۳۹۵/۱۲/۳۰ 
قرائت و مجمع پس از بحث و بررسي و انجام مذاكرات لازم و با توجه 
به تكاليف و رهنمودهاي مندرج در صورت خلاصه مذاكرات مجمع، 

تصميمات ذيل را به اتفاق آراء اتخاذ كرد: 
الف( صورت هاي مالي ش��ركت شامل ترازنامه، صورتحساب سود و 
زيان و صورت جريان وجوه نقد سال مالي منتهي به ۱۳۹۵/۱۲/۳۰، با 
توجه به تكاليف تعيين شده صاحبان سهام مندرج در صورت خلاصه 

مذاكرات مجمع، مورد تصويب قرار گرفت.
ب( در اج��راي م��واد ۹۰، ۲۳۹ و ۲۴۰ اصلاحي��ه قان��ون تجارت، 
مجمع مقرر كرد مبلغ ۲۵۰ ريال به عنوان س��ود خالص هر س��هم 
بابت عملكرد سال مالي ۱۳۹۵ تقس��يم و در مهلت مقرر قانوني به 
سهامداران پرداخت و باقيمانده به مبلغ ۱۸۵,۵۷۱ ميليون ريال پس 
از كس��ر پاداش عملكرد هيات مديره، به عنوان سود تخصص نيافته 
در حساب ها لحاظ شود. موسسه حسابرسي هشيار بهمند به عنوان 
حس��ابرس مس��تقل و بازرس قانوني اصلي و موسس��ه حسابرسي 
بهمند به عنوان بازرس علي البدل ش��ركت براي سال مالي منتهي 
به ۱۳۹۶/۱۲/۲۹ انتخاب گرديد. مجمع اختيار تعيين حق الزحمه 
ب��ازرس قانوني را در چارچ��وب قرارداد في ما بين ب��ه هيات مديره 
شركت تفويض كرد. روزنامه هاي اطلاعات و دنياي اقتصاد به عنوان 

روزنامه هاي كثيرالانتشار به جهت درج آگهي هاي شركت براي سال 
مالي منتهي به ۱۳۹۶/۱۲/۲۹ انتخاب شدند. مجمع ضمن تشكر و 
قدرداني از تمام كاركنان و مديران شركت، مقرر نمود مبلغ ۴,۰۰۰ 
ميليون ريال ناخالص به عنوان پاداش عملكرد هيات مديره از محل 
خالص س��ود انباشته به صورت مس��اوي در وجه اشخاص حقوقي 

هيات مديره شركت تخصيص و پرداخت شود.
حق حضور اعضاي غير موظف هيات مديره به مبلغ ۱۸ ميليون ريال 
در ماه و در ازاي تشكيل حداقل دو جلسه در ماه به شرط حضور در 
جلس��ه مورد تصويب قرار گرفت. در خص��وص حق حضور اعضاي 
غيرموظف هيات مديره در كميته حسابرسي به ازاي هر جلسه مبلغ 
چهار ميليون و پانصد هزار ريال تا سقف حداكثر دو جلسه در هر ماه 

به مبلغ نه ميليون ريال ناخالص مورد تصويب قرار گرفت.
مجمع عمومي ضم��ن قدرداني از زحمات هيات مديره و پرس��نل 
شركت، به خانم علي زاده با حق توكيل به غير وكالت داد تا نسبت به 

ثبت اين صورتجلسه در اداره ثبت شركت ها اقدام كند.

معاونماليگروهصنعتيايرانخودروخبرداد

تامينمالي۳۰۰ميلياردتومانيايرانخودروازطريقبازارسرمايه
معاون مالي گروه صنعتي ايران خودرو از تامين مالي اين شركت با روش 

انتشار اوراق رهني خبر داد.
به گزارش تعادل از ايكوپرس، ابوالفضل اسماعيل زاده با اشاره به ميزان 
تامين مالي انجام ش��ده ايران خودرو از طريق بازار سرمايه گفت: اين 
خودروس��از در دوس��ال اخير به ميزان ۱۰ هزار و ۷۸ ميليارد ريال از 
طريق دو ابزار تامين مالي از طريق بازار سرمايه تامين منابع كرده است.

وي گفت: اولين ابزار تامين مالي نوين اس��تفاده شده توسط شركت 
ايران خودرو در اين بازه زماني، اوراق مرابحه بوده كه در س��ال ۹۶ به 
حجم ۷ هزار ميليارد ريال با نرخ سود ۱۸ درصد سالانه و با سر رسيد 
چهار ساله منتشر شد، اين بار ايران خودرو از طريق انتشار اوراق رهني 
حجمي معادل سه هزار و ۷۸ ميليارد ريال با نرخ سود ۱۶ درصد سالانه 

و با سررسيد دو ساله منتشر كرد.
 اس��ماعيل زاده درباره لزوم استفاده از ساز و كار اوراق رهني به عنوان 
ابزار تامين مالي گفت: در انتشار اوراق رهني، شركت هايي كه داراي 
مطالبات رهني از مشتريان خود هستند مي توانند با واگذاري مطالبات 

رهني خود به نهاد واسط، تأمين مالي كنند.
 وي تصريح كرد: در اي��ن اوراق ايران خ��ودرو از طريق واگذاري ۵۰ 
هزار و ۴۵۷ قرارداد از تس��هيلات رهني اعطايي به مشتريان خود به 
شركت واسط مالي مهر يكم مطالبات خود را تبديل به وجه نقد كرده 
و وجوه حاصل از انتشار در راستاي تامين سرمايه در گردش استفاده 

خواهد شد.
معاون مالي گروه صنعتي ايران خودرو افزود: علاوه بر موضوع تامين 
مالي طراحي ابزارهاي نوين و تعامل جدي با بازار س��رمايه به عنوان 
يكي از اصلي ترين منبع تامين وجه در توليد در دستور كار ايران خودرو 
قرار دارد تا از روش هاي مختلف و متنوع و به تبع آن حفظ و گسترش 

فعاليت هاي اين شركت را به همراه داشته باشد.

وي تبديل مطالبات رهني آينده به وجه نقد مورد استفاده در جريان 
توليد را از ديگر مزاياي اين روش دانست و گفت: شركت ايران خودرو 

به عنوان پيشرو ترين توليد كننده از اين روش بهره مي برد. 
اسماعيل زاده اظهار كرد: سرمايه گذاران مي توانند از طريق مراجعه به 
كليه شركت هاي كارگزاري عضو بورس تهران نسبت به خريد اوراق 

اقدام كنند. 
وي از بانك س��په به عنوان بانك ضامن اوراق نام برد و گفت: ضمانت 
اصل و سود اين اوراق را اين بانك بر عهده داشته و تضمين نقدشوندگي 
اوراق نيز توسط تامين س��رمايه نوين و تامين سرمايه اميد به عنوان 

بازارگردانان اوراق انجام شده است.
 اسماعيل زاده تصريح كرد: ساختار اين اوراق به گونه اي طراحي شده 
كه تمامي ريسك هاي مربوط به س��رمايه گذاران پوشش داده شود، 
همچنين ايران خودرو به عنوان عامل وصول، مسووليت وصول كليه 
اقساط مربوط به تسهيلات رهني اعطايي به مشتريان خود را بر عهده 

خواهد داشت. 

 

هداياي اينترنتي همراه اول 
در »دوشنبه سوري« تير ماه

هم��راه اول در »دوش��نبه س��وري« تي��ر م��اه تا 
۱۰۰گيگابايت اينترنت هديه مي دهد. به گزارش 
تع��ادل از اداره كل ارتباط��ات ش��ركت ارتباطات 
س��يار ايران، همراه اول به منظور تكريم و افزايش 
رضايتمندي مش��تركانش، آخرين دوش��نبه هر 
ماه با ارايه هدايايي در طرح »دوش��نبه سوري«، به 
استقبال آنها مي رود. همراه اولي ها مي توانند براي 
شركت در اين طرح فراگير و منتفع شدن از مزاياي 
بس��ته هاي اينترنت رايگان يك روزه، در دوشنبه 
پايان هر ماه با شماره گيري »ستاره ۱۰۰ ستاره ۶۴ 
مربع« از پيشنهادهاي »دوشنبه سوري« اين اپراتور 
بهره مند شوند. در همين راستا دوشنبه سوري اين 
ماه،  روز ۳۱تير ماه برگزار شد؛ هداياي در نظر گرفته 
ش��ده براي اين دوشنبه سوري نيز بسته هاي ديتا 
۱۰۰مگابايت تا ۱۰۰گيگابايت يك روزه )۵صبح 
تا ۵عصر( است كه به تمامي مش��تركان دايمي و 
اعتباري با شماره گيري كددستوري فوق الذكر، به 
صورت تصادفي تعلق مي گيرد. لازم به ذكر اس��ت 
تمامي مش��تركان از س��اعت ۰۰:۰۰ روز دوشنبه 
۳۱ تير ماه ت��ا ۲۳:۵۹ همان روز فرص��ت دارند با 
شماره گيري كددستوري مذكور بسته خود را فعال 
كنند. زمان مصرف اين بسته ها به مدت يك روز از 

ساعت ۵صبح تا ۵عصر است.

 سرنوشت قلعه پرتغالي ها
پس از ۲۰ سال

بندرعباس| معاون ميراث فرهنگي اداره كل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري هرمزگان از آغاز 
مرمت قلعه پرتغالي ها پس از ۲۰ سال خبر داد. عباس 
نوروزي اظهار كرد: پس از ۲۰ سال پيگيري و توافق 
به عمل آمده با ش��ركت معدن سرخ، سوله اي كه در 
حريم قلعه پرتغالي ها قرار داشت، برداشته شد. وي با 
بيان اينكه با برداشت اين سوله هزار مترمربع از نماي 
ضلع شرقي اين قلعه آزاد شد، افزود: در اين مرحله از 
مرمت، دوخت و دوز ترك ها، جايگزيني سنگ هاي 
فرس��وده و آواربرداري انجام مي شود. معاون ميراث 
فرهنگي اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري هرمزگان خاطرنشان كرد: در اين مرحله 
يك ميليارد و ۲۰۰ ميليون تومان اعتبار در نظر گرفته 
شده است. اس��تعمارگران پرتغالي پس از به اشغال 
درآوردن بخش هايي از جزاير خليج فارس، قلعه هايي 
ساختند كه امروز بخشي از آنها پا برجا است. در ميان 
اين مجموعه قلعه در جنوب ايران، قلعه هاي پرتغالي 

در هرمز، قشم و چابهار از بقيه معروف تر هستند.

 ايجاد سالانه ۴۳ هزار شغل
در هرمزگان

بندرعباس| مديركل دفتر جذب و سرمايه گذاري 
استانداري هرمزگان گفت: استان هرمزگان در بخش 
سرمايه گذاري مشكلي ندارد و سالانه ۴۳ هزار شغل 
ايجاد مي كند . مسعود هنديان ديروز در مراسم تكريم 
و معارفه مديركل كار، تعاون و رفاه اجتماعي استان 
هرمزگان اظهار داش��ت: استان هرمزگان در بخش 
سرمايه گذاري مشكلي ندارد و جزو استان هاي پيشرو 
در سرمايه گذاري در سطح كشور است. خوشبختانه 
شرايط استان بسيار عالي اس��ت و از لحاظ اشتغال 
مشكلي نداريم و سرمايه گذاري ها نيز افزايش يافته 
است. مديركل دفتر جذب و سرمايه گذاري استانداري 
هرمزگان تاكيد كرد: مشكلي كه وجود دارد، در بخش 
رسيدگي به مشكلات كارگران و اتحاديه هاست كه 
متاسفانه اين اتحاديه ها در استان زياد فعال نيستند و 

۱۱ اتحاديه وجود دارد كه بايد افزايش يابند.

اجراي موسيقي محلي عشاير 
در ايستگاه هاي مترو

تهران| مديركل روس��تايي اس��تانداري تهران از 
اجراي موسيقي بومي و محلي عشاير استان تهران در 
ايستگاه هاي مترو و فرهنگسراهاي منتخب خبر داد.

معصومه پرندوار مديركل روستايي استانداري تهران 
اظهار كرد: چهارمين دوره نمايشگاه توانمندي هاي 
روستاييان و عشاير در قالب چهار بخش اصلي، اشتغال 
و سرمايه گذاري، كسب وكارهاي نوين و استارتاپ ها، 
ورزش هاي بومي و  آيين موسيقي هاي محلي و بخش 
كودك و روستا برگزار مي شود. وي ادامه داد: استان 
تهران استان اقوام اس��ت بر اين اساس در نمايشگاه 
امس��ال با تغيير رويكرد و سياس��ت تجاري سازي 
روس��تاها از تمام ظرفيت هاي دستگاه هاي اجرايي 
و فرمانداري ه��ا بهره مي گيريم. ب��ه گفته پرندوار با 
هماهنگي ه��اي صورت گرفته مقرر ش��د تا برنامه 
مراسم آييني و موسيقي بومي و محلي در ايستگاه هاي 
منتخب متروي تهران از روز شنبه ۱۹ مرداد از ساعت 
۹:۳۰ صبح تا ۱۶ عصر و در فرهنگسراهاي منتخب از 

ساعت ۱۸:۳۰ تا ۲۱ اجرا شود.

۱۳۸۵ يتيم فاقد مسكن در گيلان
رش�ت| مديركل كميته امداد گيلان با اش��اره به 
اينكه هزار و ۳۸۵ يتيم تحت پوشش اين نهاد فاقد 
مسكن هستند، گفت: ۸۵ واحد مسكوني براي ايتام 
و محسنين ساخته ش��ده و ۱۸۰ واحد نيز در دست 
ساخت است. عباس اهرابي ديروز در جمع خبرنگاران 
با تأكيد بر اينكه تنها نياز ايتام و فرزندان محسنين مالي 
نيست بلكه آنها در حوزه هاي فرهنگي، اجتماعي و 
مشاوره نيز نيازهايي دارند كه بايد به آن توجه شود، 
اف��زود: در مجموع ۸۱۸۴ يتيم و فرزند محس��نين 
تحت پوشش كميته امداد استان گيلان هستند كه 
توسط ۱۹ هزار و ۵۷۵ حامي، حمايت هاي لازم از آنها 
مي شود. اوگفت: در سه ماهه نخست امسال حاميان و 
نيكوكاران بيش از هفت ميليارد و ۱۰۴ ميليون تومان 

به ايتام و محسنين كمك شده است.
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 كاهش تب بازار اجاره
در مرداد و شهريور

اگرچ��ه رون��د قيمت 
فاصل��ه  در  مس��كن 
س��ال هاي ۹۲ ت��ا ۹۵ 
تقريب��ا ثابت يا ش��يب 
كن��دي داش��ت اما در 
پاييز ۹۶ اين روند شتاب 
بيشتري گرفت و سبب 
شد تا نس��بت به فصل 
تابستان حدود ۵ درصد 
و نسبت به پاييز سال قبل از آن )پاييز ۹۵( رشد 
۱۰ درص��دي را تجربه و مرز مت��ري ۴ ميليون 
۸۰۰ ه��زار تومان را رد كند. زمس��تان نيز روند 
افزايش قيمت ها تسريع شد و براي نخستين بار 
در زمستان ۹7 ميانگين قيمت مسكن يك فصل 
به بالاي ۵ ميليون تومان رسيده و رقم حدودا ۵ 
ميليون و ۴۰۰ هزار تومان را تجربه كرد. اين رشد 
قيمتي، تنها نسبت به فصل قبل از آن ۱۱ درصد 
و نسبت به زمستان سال ۹۵ حدود ۲۰ درصد بود 
كه در سال هاي اخير چنين رشدي براي قيمت 
مسكن بي سابقه بوده است. اما اين قيمت ها در 
سال ۹۸ افسار گسيخته شده و مطابق آمار وزارت 
راه و شهرسازي در فروردين امسال متوسط قيمت 
هر مترمربع واحدهاي مسكوني در مناطق ۲۲گانه 
تهران ۱۱ ميليون و ۴۱۱ هزار تومان بوده كه در 
ماه بعد يعني ارديبهش��ت ماه ب��ه ۱۲ ميليون و 
7۱۲هزار تومان افزايش يافته است. در خردادماه 
۹۸ نيز متوسط قيمت هر مترمربع واحد مسكوني 
با رشد ۵.۶ درصدي نس��بت به دومين ماه بهار 
امسال به ۱3 ميليون و ۴۲۵ هزار تومان افزايش 
يافت.در مجموع طي س��ه ماه بهار ۹۸ متوسط 
قيمت مسكن ۱۲ ميليون و ۵۱۶ هزار تومان بود.

 از سوي ديگر در فروردين، ارديبهشت و خردادماه 
سال گذش��ته متوسط قيمت هر مترمربع واحد 
مسكوني به ترتيب ۵ ميليون و ۵۸۴ هزار تومان، ۵ 
ميليون و ۹۸۴ هزار تومان و ۶ ميليون و ۴۹۰ هزار 
تومان بود. در بهار سال گذشته ميانگين قيمت هر 
مترمربع واحد مسكوني ۶ ميليون و ۱۹ هزار تومان 
بود. مقايسه ميانگين قيمت در بهار سال گذشته 
و بهار امس��ال حاكي از افزايش ۱۰7.۹ درصدي 

قيمت در سه ماه ابتداي سال جاري است
در اين ميان بنا به گفته كارشناس��ان و مشاوران 
املاك قيمت مسكن در تير ماه با وجود كاهش 
نرخ ارز نسبت به ماه قبل حدود ۵ درصد افزايش 
داشته اس��ت . اما در اين بين، امسال بازار رهن و 
اجاره خيلي متفاوت و گرانتر از س��ال هاي قبل 

همراه با حواشي هايي همراه بود. 
از ورود مقامات قضايي و دولتي گرفته تا صاحب 
نظران و اصحاب رس��انه، گلايه ها و مشقت هاي 
مستأجران تا كمپين حمايت از مستاجران. همه 
و همه تمايز هايي بود كه امسال نسبت به ساليان 
پيشين براي مس��تأجران رقم خورد.به هرحال 
اين افزايش خارج از عرف قيمت ها گشايش بابي 
براي ورود برخي مقامات و مس��وولان و متعاقب 
آن دولت با ارايه راهكارها و برنامه هايي است كه 

انجام پذيرد.
هرچند كه امس��ال براي ورود به اين قضيه و نيز 
عملياتي شدن تئوري ها زماني باقي نمانده بود 
در واقع دولت دير به اين قضيه ورود كرد و عمده 
پيام ها و راهكارها در حد برنامه ماند و عملًا شكافي 

در نرخ اجاره بها ايجاد نكرد. 
ايجاد موج گراني بر ديگر كالاهاي اساسي و نيز 
افزايش قيمت مس��كن لازمه ايجاد موج گراني 
براي مهاجران در افزايش قيمت اجاره بها گرديد 
با توجه به اينكه عمده قراردادهاي رهن و اجاره 
در اكثر شهر ها در فصل تابستان منعقد مي شود 
بيشتر اين قراردادها در ماه اول يعني تيرماه منعقد 
مي شود.  در واپسين روزهاي شروع فصل رهن و 
اجاره امسال و ارايه قيمت از سوي موجر در فايل 
املاكي ها يا س��ايت هاي معاملاتي آنچنان موج 
رواني براي مس��تأجران ايجاد شد كه خيلي ها 
حتي تا حد نااميدي از تأمين بهاي امسال پيش 
رفتند. با توجه به اينكه اكث��ر قراردادهاي رهن 
و اج��اره به ص��ورت توافق و تمديدي از س��وي 
طرفين البته امسال با امعان نظر موجر و به نوعي 
پذيرفتن از س��ر ناچاري مس��تأجر قراردادها به 
صورت تمديدي و پشت نويس��ي اس��ت، برخي 
از مس��تاجران قيمت هاي خ��ارج از عرف ماجرا 
نپذيرفته و در پي يافتن مسكن ارزان تر شدند در 
ماه دوم مرداد تابستان براي آن دسته از خانه هايي 
كه به علت بالا بودن قيمت هاي اعلامي تاكنون 
اجاره نرفته اند كاهش نرخ ارز يا اجاره بها از سويي 

موجر اعلام شده است.
در واقع در اين ماه نسبت به ماه گذشته بازار رهن 
و اجاره با تب و تاب و استقبال كمتر مواجه خواهد 
شد آنچه در اين ميان نمي تواند تأثير بر جو رواني 
بازار مسكن و اجاره سرس��ام آور بگذارد ، دست 
پاچگي مستاجران است بطوري كه در روزهاي 
اول ش��روع فصل اجاره هر قيمتي كه از س��وي 
صاحبان ملك ارايه شد مستأجر بلافاصله و بدون 
هيچ س��وال پذيرفت؛ به هر حال تا پايان اين ماه 
نيز اكثر قراردادها چه به صورت تمديد اي يا اجاره 
مجدد انجام مي گيرد و در ماه شهريور قراردادها 
خيلي كم مي شود و به صورت انگشت شمار است. 
به عبارتي امس��ال با همه مشقت ها و سختي ها 
براي قشر مستأجر آغاز شد؛ از مشقت هاي تامين 
مبالغ چند ده تا چند صد ميليوني رهن تا ۱۲ ماه 
پرداخت اجاره ميليون��ي ماهيانه. ضرورت دارد 
دولت يا ديگر مقامات كه امس��ال بيش از پيش 
دغدغه مستأجران را دارند و حتي با مداخله هايي 
براي كاه��ش اين بح��ران ت��لاش مي كنند  از 
هم اكنون براي رفع نسبي اين مشكل كه در حال 
تبديل به يك معضل است برنامه ريزي هاي لازم 
را صورت دهند تا بيش از اين شاهد اين حجم از 
فشار رواني بر قشر آسيب پذير مستأجر نباشيم. 

»تعادل«تحولاتبازارملكطيدوماههآيندهرابررسيميكند

پايان تنش هاي قيمتي در بازار مسكن
گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|

بن�ا به گفت�ه مش�اوران ام�لاك هرم�اه تعداد 
خريدوفروش املاك به س�ه علت عدم توانايي 
تطابق دارايي متقاضيان مصرفي باقيمت مسكن، 
نبود تس�هيلات مطل�وب و ارزان قيمت و عدم 
شفافيت فضاي اقتصادي كش�ور رو به كاهش 
است. بر اس�اس آمار اتحاديه مشاوران املاك 
از ابت�دا تا 2۴ تير ۹۸، فقط ۴ ه�زار و ۶۳۶ فقره 
مورد خريدوفروش ملك در بازار مسكن تهران 
انجام شده كه نسبت به زمان مشابه سال گذشته 
۶۷ درصد كاهش داش�ته است. هرچند قيمت 
مسكن در ماه هاي اخير 2۰۵ درصد رشد داشته 
و اين آمار ۸ درصد بالاتر از قيمت روز دلار است؛ 
اما افت قيمت دلار در بازار آزاد با سقوط شاخص 

بورس و توقف معاملات مسكن همراه شد.

    مسوولان مقصران اصلي 
در اين ميان، بنا به گفته مجيد كيانپور، عضو كميسيون 
عمران مجلس يكي از دلايل كاهش معاملات مسكن 
در تيرماه مربوط به س��خنان مس��وولان به خصوص 
ديدگاه وزير راه و شهرس��ازي در خصوص عدم خريد 
مسكن است. وي معتقد است، محمد اسلامي بابيان 
اينگونه مطالب، سيگنال منفي به بازار مسكن مي دهد 
چراكه مردم منتظر كاهش قيمت ها هستند. وي بابيان 
اينكه اينگونه صحبت كردن جو بازار مسكن را مه آلود 
مي كن��د، گفت: تنها راهكار كاه��ش قيمت ها عرضه 
مس��كن باكيفيت به تعداد زياد اس��ت و اگر به دنبال 
افزايش معاملات مسكن هستيم بايد به دنبال حمايت 
از بخش توليد باشيم. اين نماينده مجلس بابيان اينكه 
در شرايط كنوني وزارت راه و شهرسازي، نظارت كافي بر 
عملكرد بنگاه هاي مسكن و كارشناسان اين بخش ندارد 
و مشاوران املاك بدون هيچ نظارت قانوني تنها به دنبال 
كسب سود بيشتر هستند، گفت: جداي از اين مباحث 
قيمت گذاري مالكان نيز فاقد قاعده و قانوني است و هر 
كس برحسب علاقه و س��لايق خود و حتي نياز خود 
شروع به اعمال قيمت مي كند. وي گفت: وزارت راه و 
شهرسازي بر اساس قانون بايد نسبت به ساماندهي بازار 
مسكن به ويژه بخش اجاره اقدام كرده و براي اين موضوع 
فكري كند، زيرا حوزه اجاره مسكن به صورت مستقيم 
با معيشت اقشار ضعيف و متوسط جامعه مرتبط است 

و بايد اين حوزه سريعاً ساماندهي شود.

    دليل اصلي كاهش قيمت هاي مسكن
در همين راستا مصطفي قلي خسروي، رييس اتحاديه 
مشاوران املاك بابيان اينكه كاهش بيش از ۶۰ درصدي 
آمار معاملات مس��كن در تهران بيانگر ناتواني بخش 
تقاضا در تأمين منابع خريد مسكن است، گفت: كاهش 
37 درصدي معاملات مسكن در كشور و ۶7 درصدي در 
تهران نشان مي دهد افزايش قيمت مسكن بي ضابطه 

بوده و مردم توانايي خريد ندارند.
وي بابيان اينكه در حال حاضر ۵ مولفه در بازار مسكن 
وج��ود دارد گفت: بورس، طلا، ارز، حامل  هاي انرژي و 
رفتار بين المللي و تأثير آن بر تنش هاي اقتصادي تأثير 
زيادي بر بخش مسكن گذاشته است و راهكار كاهش 
اثرات عصيان گ��ري اين ۵ عامل چي��زي جز توليد و 

تشويق سازندگان به ساخت وساز نيست.
رييس اتحاديه مشاوران املاك با اشاره به اينكه برخي 
به جاي تمركز روي دلايل ركود ساخت وساز به دنبال 
فرافكني هستند گفت: برخي معتقدند مشاوران املاك 
مقصر افزايش قيمت ها هستند در حالي اين مشاوران به 
عنوان واسطه گران هيچ ابزاري به جز واسطه گري ندارند 
و زماني در فعاليت خود موفق هس��تند كه قيمت ها 

معقول و براي بخش مصرف كننده به صرفه باشد.
وي گفت: س��نجش به صرفه بودن ملك بسيار سهل 
و آس��ان است زماني كه ميزان تس��هيلات و اندوخته 
ش��هروندان با قيمت املاك همخواني داش��ته باشد 
مي توانيم بگوييم قيمت مسكن مناسب است و در حال 
حاضر تس��هيلات بخش كوچكي از قيمت مسكن را 

پوشش مي دهد و البته اخذ همين تسهيلات اندك نيز 
با مشكلات و دغدغه هاي زيادي روبرو است و همواره 
دس��ت متقاضيان مصرفي مس��كن از اين تسهيلات 

كوتاه است.
او بابيان اينكه دولت بدون مطالعه و بررسي همه جانبه 
نمي تواند از بازار مسكن تنش زدايي كند گفت: دولت 
به تازگي نگاهي به مقوله تعيين سقف اجاره بها داشته 
اس��ت، درحالي كه به عقيده كارشناسان و كساني كه 
موي در آسياب مسكن سفيد كردند اين نوع راهكارها 
عملياتي نيست. چراكه شرع اجازه اين كار را نمي دهد. 
در تمام كش��ورهاي توس��عه يافته نيز آخرين قيمت 
خريدوفروش ملك توسط مالك تعيين مي شود. در هيچ 
جاي دنيا اينگونه نيست كه قيمت گذاري صورت بگيرد 
و كارشناسي شود، به نظر مي رسد مسوولان تفاوت طلا 
و ارز و مسكن را به خوبي درك نكرده اند. بازار مسكن بازار 
ارز و طلا نيست كه بخواهيم بر روي آن قيمت بگذاريم. 
س��اخت ملك از چندين مولفه تشكيل شده است؛ و 

تمامي عوامل در قيمت گذاري اين كالا اثرگذار است.

    نبود فضاي روشن اقتصادي 
همچنين حسين احمد اوغلي، كارشناس مسكن بابيان 
اينكه طي سال هاي اخير قيمت مسكن چند برابر شده 
است گفت: برخي معتقد بودند افزايش قيمت ارز دليل 
افزايش قيمت مسكن است؛ اما آمارها نشان مي دهد 
رشد قيمت مسكن در طي دو سال اخير ۲۰۵ درصد و 

قيمت ارز ۱۹7 درصد بوده است.
وي گفت: اگر قرار بود قيمت مسكن هم تراز ارز باشد اين 
رشد قيمت بيانگر چه مبحثي است. ثانياً در طي روزهاي 
اخير هم زمان با كاهش قيمت ارز و طلا شاهد تغييري 
در قيمت مسكن نبوده ايم. اين كارشناس مسكن بابيان 
اينكه اصلي ترين عامل كاهش ارز نبود تقاضا اس��ت، 
گفت: با وجود نبود تقاضاي فعال در بازار مسكن قيمت 

اين كالا همچنان رو به رشد اس��ت و اين عامل باعث 
شده بازار مسكن همچنان قفل باشد. وي گفت: در حال 
حاضر نبود فضاي روش��ن اقتصادي باعث سردرگمي 
س��رمايه گذاران شده و اين عده حاضر نيستند دارايي 

خود را وارد بازار داخلي كنند.
وي بابيان اينكه هم اكنون يكي از بزرگ ترين خريداران 
ملك در تركيه، دبي و گرجس��تان ايرانيان هس��تند 
تأكيد كرد: تنش هاي سياس��ي، عدم حمايت دولت از 
توليدكننده، نبود برنامه هاي راهبردي در بخش مسكن 
باعث شده سرمايه گذار نه تنها بازارهاي موازي را براي 
دارايي خود اس��تفاده نكند بلكه به نوعي مجبور شده 
براي حفظ سقوط دارايي ريالي خود به خارج از مرزها 
پناه ببرد. وي گفت: فرار سرمايه داران به آن سوي مرزها 
بزرگ ترين مشكل كنوني كشور است چراكه تمامي 
اين اموال مي توانس��ت وارد عرصه ساخت وساز شود و 

باعث رونق اشتغال و كاهش قيمت هاي مسكن شود.
اين كارشناس مس��كن گفت: بر اس��اس اعلام بانك 
مركزي به علت افزايش قيمت مسكن و عدم تطابق وام 
باقيمت مسكن در دي ماه سال ۹7 حدود ۶۰ هزار نفر 
از ادامه س��پرده گذاري در صندوق پس انداز يكم براي 

دريافت وام منصرف شده اند.

    بازار مسكن قفل شده است
در همين رابطه مهدي روانش��اد نيا، كارش��ناس بازار 
مس��كن بابيان اينكه قيمت مس��كن از ت��وان خريد 
مصرف كننده فراتر رفته و به همين سبب بازار به يك 
معنا قفل شده است گفت: باوجود افت شديد معاملات، 
رشد ماهانه قيمت در ارديبهش��ت ماه ۱۲ درصد و در 
خرداد ۵ درصد بود؛ يعني در شرايطي قرارگرفته ايم كه 
بازار ازلحاظ توان خريد مصرف كننده، قفل و تقاضاي 

موثر بسيار محدودشده است.
وي ب��ا بيان اينكه در حال حاض��ر دو بخش مصرفي و 

س��رمايه گذاري دچار سردرگمي ش��ده اند، گفت: به 
علت گران تر شدن بازار مسكن و كمبود خريدار قطعي 
سرمايه گذار علاقه اي به خريد و انباشت مسكن ندارد. 
از سوي ديگر متقاضيان مصرفي نيز به علت قيمت هاي 

سنگين عاجز و درمانده شده اند.
وي گفت: كاهش خريدوفروش در بازار مسكن تهران 
موجب افزايش تقاضا براي اجاره و درنتيجه رشد قيمت 
اجاره بها شده است، بنابراين نرخ اجاره در برخي مناطق 
شهري ۵۰ و گاهي تا ۱۰۰ درصد هم افزايش يافته است. 
مركز آمار ايران اعلام كرد: درمجموع نرخ اجاره بها ۲۰ 
تا ۲۵ درصد افزايش يافته است. در اين صورت طبيعي 
اس��ت كه اجاره نش��ين ها براي يافتن واحد مسكوني 
مناسب با درآمدشان، به ناچار به مناطق ارزان تر و حاشيه 

شهرها كشيده شوند.
اين كارشناس مسكن گفت: اخذ ماليات از مسكن خالي 
و ارايه مشوق هاي جدي به بخش عرضه نجات بخش 

وضعيت مسكن است.

    بازار بدون تنش در ماه هاي آتي
در همين رابطه منص��ور غيبي، كارش��ناس اقتصاد 
مس��كن بابيان اينكه براي قيمت مسكن سه شاخص 
اصلي مي بايستي كنترل ش��ود گفت: مهار نقدينگي 
جامعه جهت جلوگيري از سوداگري در حوزه اقتصاد 
مسكن، تثبيت بازارهاي موازي ازجمله بازار ارز و طلا 
و...و مديريت رواني جامعه ناشي از اعمال تحريم ها از 
جمله فاز دوم تحريم ها س��ه شاخص اصلي تثبيت و 

كنترل مسكن است.
وي گفت: اگر اين سه عامل كنترل نشود بازار مسكن 
علاوه بر عدم فروكش قيمت ه��اي هيجاني و كاذب، 
احتمال اينكه سوار بر موج ناآرامي هاي اقتصادي و كاذب 
شود. محتمل خواهد بود. چنانچه طي يك سال  و نيم 

گذشته اين بلا سر بازار مسكن آمد.

غيبي گفت: بر اساس آخرين آمار رسمي بانك مركزي 
ميزان نقدينگي كشور به مرز ۱7۰۰ هزار ميليارد تومان 
است و رقم ۱۶۹3 هزار ميليارد تومان را به ثبت رسانده 
است، طي سال هاي گذش��ته يكي از معضلات اصلي 
اقتصاد ايران بوده است. يكي از راه كارهاي اصلي براي 

سروسامان دادن نظام بانكي، كنترل نقدينگي است.
وي گفت: اكنون زمان آن رسيده كه دولت اقدام عملي 
براي كنترل نقدينگي، سفته بازي و ورود نقدينگي به 
بازاره��اي موازي مانند ارز، طلا، املاك و مس��تغلات 
داشته باش��د. آنگونه كه آمار رسمي نشان مي دهند، 
حجم نقدينگي از ۵۰۶ هزار ميليارد تومان در ميانه سال 
۱3۹۲ )مقطع تخليه تورمي قبل( ب��ه ۱۶7۲3 هزار 
ميليارد تومان در پايان شهريورماه ۱3۹7 رسيده كه 
گواه بر بيش از 3 برابر شدن نقدينگي طي دوره مذكور 
اس��ت؛ بنابراين مي توان به يقين گفت، يكي از دلايل 
اصلي و مهم افزايش قيمت مسكن و حتي تورم عمومي 

به دليل افزايش نقدينگي ها بوده است.
غيبي بابيان اينكه راهكار دوم تثبيت قيمت مس��كن 
تثبيت قيمت ارز و بازارهاي موازي است گفت: از اواسط 
تابستان سال گذشته قيمت ارز روند افزايشي به خود 
گرفت و تنش هاي حاصل از اين افزايش تمامي بازارهاي 
اقتصادي كشور را تحت شعاع قرار دارد و متأسفانه بازار 

مسكن نيز از آن مصون نماند.
وي گفت: تثبيت نرخ ارز به نفع تنظيم بازار و توليد است. 
به هرروي با تثبيت ارز توليد مسكن نيز رونق مي گيرد 
و زماني كه توليد رونق بگيرد عرضه افزايش مي يابد و 
درنتيجه بازار مسكن با كاهش قيمت روبه رو مي شود.

اين كارشناس اقتصاد مسكن در خصوص شاخصه هاي 
مه��م ديگ��ر گف��ت: مطالعاتی که براي بررسی منشأ 
نوسان هاي قيمت مسکن انجام پذيرفته، نشان از تاييد 
تأثير شاخص هاي كلان اقتصادي و انحرافات نقدينگي 
در بخش توليد و اقتصاد و نيز عناصر مالي ازجمله ارز و 
طلا و نوسانات قيمت نفت و بازار سرمايه و بورس، بر اين 
نوسانات قيمت دارد. غيبي گفت: در ايران عمده ترين 
مسير اثرگذاري سياس��ت مالی در حوزه اقتصادي از 
طريق نوس��ان هاي درآمدهاي نفتی روي مي دهد. به 
عبارت روشن تر، با ايجاد شوك نفتی و ورود اين درآمدها 
در بودجه عمومی، تقاضاي کل و درآمد حقيقي افزايش 
مي يابد. به اين ترتي��ب، شوك نفتی مثبت از طريق اثر 
درآمدي و در کنار آن فشار در جهت افزاي��ش قيمت 
کالاهاي غيرمبادل��ه اي میتواند باعث افزايش قيمت 
مسکن شود. به نحوي كه در صورت كاهش قيمت نفت 
اين معادله معكوس عمل نموده و با كاهش درآمد دولت 
كه عمدتا وابسته به نفت و فرآورده هاي آن است، سرمايه 
دولتي كاهش و رونق اقتصادي در بخش هاي مختلف 
اقتصادي از جمله بخش مسكن با ركود مواجه مي شود.

وي گف��ت: از اي��ن رو، آنچه كه تحولات بازار مسكن را 
متفاوت از تحولات ساير بخش     هاي اقتصادي مي نمايد 
و موجب ش�كل گ�رفتن الگ�وي متفاوت تغيير 
قيمت مي گردد تقاضاي سرمايه اي مسكن اس��ت كه 
مي طلبد سياست گذاران بخش مسكن ضمن توجه به 
سرمايه گذاري در بخش مسكن، مانع روند سوداگري 
در اين بخش گردند. هم اكن��ون دولت خواه يا ناخواه 
اشتياقي به تزريق سرمايه به بخش مسكن را نداشته 
و با نگرش��ي مبتني بر جلوگيري از ت��ورم، اين بخش 
اقتصادي را به حالت سكون تعريف كرده است و تنها با 
اميد به تحرك بازار مسكن با بسته هاي حمايتي در قالب 
تسهيلات بانكي چشم انتظار تحرك بازار و خروج غير 
تورمي از ركود است كه در عمل و به تنهايي نمي تواند 

تحرك مد نظر را در اين حوزه را تامين كند.
وي در نهايت گفت: تمامي موارد ذكر ش��د تا بگوييم 
مولفه هاي زيادي بر كاهش تعداد معاملات مس��كن 
تاثي��ر دارد و كاهش تعداد معاملات تير ماه دليلي جز 
افزايش قيمت مسكن ندارد و افزايش قيمت مسكن 
داراي مولفه هاي متعددي اس��ت كه گفته شد بطور 
حتم بازار مسكن كش��ش افزايش قيمت بيش از اين 
ميزان ندارد و مطمئنا بازار مسكن در ماه هاي آتي بدون 

تنش خواهد بود.

پيش بيني تداوم كاهش معاملات ملكي در تابستان
بازار مسكن در پر تقاضاترين 
فصل خود به سر مي برد. فصل 
داغي ك��ه با وجود ش��ايعات 
متع��دد كه در جه��ت دامن 
زدن به حاشيه هاي بازار انجام 
مي شود، در بطن خود ركودي 
عميق را تجرب��ه مي كند. هر 
س��ال در پاي��ان فص��ل بهار 
گمانه زني ه��ا در مورد ميزان 
افزايش نرخ اجاره بها در بازار و رسانه ها شروع مي شود. 
گمانه زني هايي ك��ه از كف نرخ تورم تا س��قف ميزان 
افزايش قيمت بهاي معامله ملك، متغير اس��ت. پس 
از فرو كش كردن هياهو و تب و تاب خريد و نوس��انات 
در پرسودترين بازار هاي كوتاه مدت كشور يعني ارز و 
طلا و با ورود س��رريز نقدينگي سرگردان به بازار ملك 
شاهد افزايش پرشيب قيمت ها در اين بازار بوديم. اين 
افزايش قيمت با پشت سر گذاشتن تمام نرخ هاي تورم 
كوتاه مدت مسكن در سال هاي گذشته، موجب التهابات 

شديد و نرخ هاي كاذب در اين بازار پر تقاضا شد. 
خروج بخش قابل توجهي از خريداران و مصرف كنندگان 
واقعي مسكن و اضافه ش��دن آنها به متقاضيان رهن و 
اجاره باعث تشديد نوسانات در بازار و ايجاد توهم قيمتي 
براي برخي مالكان گرديد. اين شرايط كه باعث كم اثر 
شدن تلاش هاي چند ساله دولت هاي قبل براي كنترل 
بازار مسكن و تامين اين كالاي استراتژيك شد، موجي 
از تقاضاي كاذب را در اين بازار ايجاد كرد.با آرامش نسبي 

ايجاد شده در شرايط اقتصادي كشور كه بيشتر ناشي از 
كاهش تقاضا و ناتواني خريداران است، بازارهاي سرمايه 
بري مانند مسكن نيز به سمت ركود رفت. البته بازارهاي 
سنگيني مثل مس��كن، پس از بازارهاي كوتاه مدت و 
زودبازده مانند ارز و طلا نسبت به تغييرات و نوسانات 
بازار و با شدت كمتري واكنش نشان مي دهند. به همين 
دليل، نوسانات قيمت خودرو و سپس مسكن با تاخير 
چند ماهه نس��بت به س��اير بازارها آغاز شد و در حال 
حاضر نيز با فرو كش كردن نرخ ارز و طلا همچنان شاهد 
مقاومت اين بازار در مقابل كاهش قيمت ها هستيم. البته 
بخشي از اين تاخير در كاهش قيمت ها طبيعي است زيرا 
سرمايه گذاراني كه در زمان اوج قيمت ها اقدام به ساخت 
بنا كرده اند و درحال حاضر بناي آنها آماده عرضه به بازار 
شده است نمي توانند با قيمت هاي پايينتر از نرخ ساخت 
اقدام به فروش آنها كنند. بخش ديگري از سرمايه گذاران 
كه در زمان اوج قيمت ها اقدام به خريد ملك كرده اند نيز 
به دليل ترس از ضرر و زيان در مقابل كاهش قيمت ها 

مقاومت مي كنند. 
به همين دليل در حال حاضر برخي سودجويان تمام 
توان خود را براي القاي خطر افزايش شديد قيمت ها 
در بازار مسكن در فصل هاي آينده گذاشته اند تا از اين 
طريق بتوانند با ايجاد جو رواني و تشويش در اين بازار، 
اقدام به قيمت گ��ذاري و فروش املاك خارج از مبالغ 
عرف منطقه كنند. از جمله ديگر دلايلي كه باعث ترس 
برخي مالكان و سودجويان از كاهش قيمت ملك شده 
است، جدي شدن بحث اخذ ماليات از عايدي سرمايه 

و اجرايي شدن بحث اخذ ماليات از خانه هاي خالي با 
استفاده از سامانه جامع ملي مسكن است. بايد توجه 
داش��ت كه طبق اعلام و وعده دولتمردان، قرار است 
بودجه سال آينده بدون اتكا به نفت و با محوريت ماليات 
بس��ته ش��ود. اين ادعا اگر به مرحله اجرا برسد، قطعاً 
موجب اجرايي و عملياتي شدن بسياري از طرح هاي 
مرتبط با اخذ ماليات و جلوگي��ري از فرار مالياتي در 
بخش هاي مختلف اقتصاد جامعه از جمله بخش مسكن 
است كه بيش از ۲۵ درصد حجم اقتصاد كشور را در بر 
مي گيرد. در حال حاضر، س��هم بازار مسكن از تامين 
ميزان ماليات دريافتي، در مقابل ساير بخش ها به نسبت 
حجم آن قابل توجه نيست. به همين دليل افرادي كه به 
منظور سودجويي وارد اين بازار شده اند حداكثر تلاش 
خود را براي كس��ب س��ود در فرصت باقيمانده انجام 
مي دهند. در كنار اين مسائل و طرح ها، بحث افزايش 
تورم و كاهش شديد درآمد ملي و توان اقتصادي عموم 
افراد جامعه، به عنوان يكي از مهم ترين دلايل و عوامل 
براي ادامه نيافتن رشد قيمت ها در بازار املاك است. 
در حالي كه بطور متوسط قيمت خريد ملك نسبت به 
سال گذشته حدود ۱۰۰ درصد افزايش قيمت داشته 
است اما طبق آمارهاي رسمي ميانگين افزايش قيمت 
اجاره بها نسبت به سال گذشته حدود 3۰ درصد اعلام 
شده است. اگرچه اين تفاوت فاحش بين افزايش نرخ 
پايه املاك با اجاره بها را مي توان در حالت خوش بينانه 
به رعايت انصاف و ش��رايط اقتصادي مس��تاجران از 
طرف مالكان تعبير كرد، اما به اعتقاد بسياري از فعالان 

بخش مسكن، اين ميزان افزايش قيمت در اجاره بها، 
ناشي از ناتواني مستاجران در پرداخت مبالغي بيش از 

درصد هاي اعلام شده است. 
كاهش شديد حجم معاملات در بازار مسكن نيز مويد 
اين مطلب بوده و باعث خروج بخشي از سرمايه گذاران 
از اين بازار شده است. البته بايد توجه داشت كه تخليه 
حباب قيمتي در س��اير بازارها پس از فروكش كردن 
نوسانات شديد در بازار ارز و همچنين سرازير شدن حجم 
قابل توجهي از نقدينگي سرگردان به سمت بازار بورس 
موجب كاهش نوس��انات در بازار مسكن خواهد شد. با 

توجه به ش��رايط حال حاضر حاكم بر اقتصاد كشور به 
نظر مي رسد تا پايان فصل تابستان شاهد روند كاهشي 
در حجم معاملات مسكن و همچنين ثبات يا كاهش 
قيمت ها در اين بازار باشيم. البته اين كاهش قيمت ها 
بعيد به نظر مي رسد در سال جاري تاثير قابل توجهي 
بر بازار رهن و اجاره داشته باشد اما با توجه به راه افتادن 
گروه هاي غيررس��مي براي عدم انعقاد قرارداد تمديد 
اجاره با نرخ هاي خارج از عرف در صنف مشاوران املاك 
كه اين روزها در حال گسترش است، موجب به وجود 
آمدن نوعي خود كنترلي در اين بازار رها شده خواهد شد.

ديدگاه

ايمان رفيعي
كارشناس  مسكن

  مهدي روانشاد نيا، كارشناس بازار مسكن:
  باوجود افت ش�ديد معاملات، رشد ماهانه قيمت در ارديبهش�ت ماه 12 درصد و در خرداد ۵ درصد بود؛ يعني در شرايطي قرارگرفته ايم كه بازار 
ازلحاظ توان خريد مصرف كننده، قفل و تقاضاي موثر بسيار محدودشده است.   در حال حاضر دو بخش مصرفي و سرمايه گذاري دچار سردرگمي 
شده اند. به علت گران تر شدن بازار مسكن و كمبود خريدار قطعي سرمايه گذار علاقه اي به خريد و انباشت مسكن ندارد. از سوي ديگر متقاضيان 
مصرفي نيز به علت قيمت هاي س�نگين عاجز و درمانده ش�ده اند.كاهش خريدوفروش در بازار مسكن تهران موجب افزايش تقاضا براي اجاره و 
درنتيجه رش�د قيمت اجاره بها شده است، بنابراين نرخ اجاره در برخي مناطق شهري ۵۰ و گاهي تا 1۰۰ درصد هم افزايش يافته است.  درمجموع 
نرخ اجاره بها 2۰ تا 2۵ درصد افزايش يافته اس�ت. در اين صورت طبيعي است كه اجاره نشين ها براي يافتن واحد مسكوني مناسب با درآمدشان، 

به ناچار به مناطق ارزان تر و حاشيه شهرها كشيده شوند

برش

محمد علي مهري
كارشناس ساخت وساز
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مشاوران املاك تهران در گفت وگو با »تعادل« كاهش قيمت ها در بازار ملك را رد كردند

رييس شوراي شهر: مديريت تهران غيرهيجاني است

انجماد قيمت ها در بازار مسكن

روايت هاشمي از رويكرد كنوني مديريت شهري

گروه راه و شهرسازي|
درحالي كه براساس اظهارات رييس اتحاديه مشاوران 
املاك تهران، قيمت مس��كن در مناطق 1، 5، ۲۲، 
1۲ و7 بي��ن ۸ تا 1۸ درصد كاهش يافته اس��ت، اما 
نتايج گزارش ميدان��ي روزنامه »تعادل« و گفت وگو 
با مشاوران املاك فعال در 5 منطقه تهران )شمالي، 
 غربي، مركزي، ش��رقي و جنوب��ي( ادعاي مصطفي 

قلي خسروي را رد مي كند.
براس��اس اين گزارش، بازار مسكن در ركود عميقي 
فرو رفته است، ركودي كه جسارت كاهش قيمت را 
از صاحبان املاك گرفته و مانع از افت قيمت ها شده 
است، اگرچه به گفته آنها قيمت ها دو سه ماهي است 

كه تقريبا ثابت مانده و رشد خاصي نداشته است.
اگرچه رييس اتحاديه مشاوران املاك معتقد است 
كه قيمت ها كاهش يافته است، نايب رييس اتحاديه 
مشاوران املاك چندي پيش در گفت وگو با »تعادل« 
اعلام كرد كه قيمت مس��كن تا پايان شهريور سال 
ج��اري، تنها در ام��لاك بالاي 150 مت��ر و لوكس 
كاهش مي يابد و افت محسوس قيمت در واحدهاي 
مصرفي از نيمه دوم سال جاري آغاز مي شود.اظهارات 
مش��اوران املاك مناطق مختلف تهران و گفته هاي 
نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك نشان مي دهد 
كه اظهارات منتشر شده درباره كاهش قيمت مسكن 
در برخي مناطق تهران بيشتر از اينكه واقعي باشد، 
گامي براي ايجاد موج كاهشي در قيمت مسكن است 
تا شايد از اين طريق بازار جان تازه اي بگيرد اگرچه تا 
زماني كه شاخص هاي كلان اقتصادي بهبود نيابند 
نمي توان انتظار داش��ت كه قيمت ها كاهش يابند.

دراين ميان و با توجه به اهميت بازار كنوني مسكن به 
عنوان بازاري پيشرو درحوزه اقتصاد، روزنامه تعادل 
گزارش��ي از وضعيت بخش خريد و ف��روش و روند 

قيمتي تهيه كرده است.

  شمال 
يكي از فعالان بخش مسكن كه در منطقه پاسداران 
دفتر مش��اور املاك دارد، ب��ا تكذيب كاهش قيمت 
مسكن در بازار خريد و فروش مي گويد: طي ماه هاي 
اخير صاحبخانه اي قيمت فايل پيش��نهادي خود را 
كاهش نداده است و قيمت ها در دوسه ماهه گذشته 

ثابت بوده اند.
محمد ابراهيم رضايي ادام��ه مي دهد: چند معامله 
محدودي هم كه در ماه هاي گذش��ته انجام ش��ده 
مربوط به واحدهايي بوده اس��ت ك��ه از همان ابتدا 
قيمت پيش��نهادي كمي داش��ته اند و صاحب ملك 
به هر دلي��ل قيمت ملك خ��ود را كمت��ر از قيمت 
متوسط منطقه زده است.به گفته اين مشاور املاك، 
دليل ركود در بازار مس��كن اين اس��ت كه فروشنده 
 منتظر افزايش بيش��تر قيمت ها است و خريدار هم 

پيش بيني مي كن��د كه قيمت ها كاه��ش مي يابد، 
برهمين اس��اس معامله اي در بازار انجام نمي شود.

رضايي اظهار مي كند: البته تعداد محدودي فروشنده 
وجود داش��ته اند كه قيمت هاي پيشنهادي خود را 
كاهش داده اند اما اين موضوع انگش��ت ش��مار بوده 
است.اين فعال بازار مس��كن اضافه مي كند: قيمت 
هرمتر مربع در منطقه پاسداران بطور متوسط براي 
واحدهاي نوس��از 35 ميليون تومان اس��ت اگرچه 
واحدهايي با قيم��ت هر مترمربع ۸0 ميليون تومان 

هم پيدا مي شود.

  مركز 
يكي از مش��اوران املاك فعال در منطق��ه اميرآباد 
ش��مالي درباره وضعيت قيمت ها در بازار مسكن به 
»تعادل« مي گويد: قيمت ها در منطقه اميرآباد طي 
دوس��ه ماه گذشته ثابت بوده و صاحب ملكي قيمت 
پيشنهادي خود را كاهش نداده است.او ادامه مي دهد: 
صاحبان املاك، تمايلي براي كاهش قيمت مسكن 
ندارند و در ماه هاي اخير صاحبخانه اي قيمت فايل 
پيش��نهادي خود را كم نكرده اس��ت.اين فعال بازار 
مس��كن ادامه مي دهد: قيمت متوسط هر مترمربع 
از يك واحد مس��كوني نوساز در منطقه اميرآباد ۲7 

ميليون تومان است.

  غرب 
يكي از مشاوران املاك فعال در منطقه سعادت آباد 
درباره وضعيت بازار مسكن به »تعادل« مي گويد: اين 
بازار در ركود مطلق به س��ر مي برد و خريد و فروش 
چنداني در ب��ازار انجام نمي ش��ود.او ادامه مي دهد: 
با توجه به اينك��ه قيمت ها در ب��ازار خريد و فروش 
به شدت افزايش يافته است، قيمت هاي پيشنهادي 
غيركارشناسي اس��ت و هر صاحبخانه اي قيمتي را 

براي واحد مسكوني خود ارايه مي دهد.
به گفته اين فعال بازار مس��كن، قيمت متوس��ط هر 
مترمربع مسكن در اين منطقه بسيار متفاوت است 
و نمي توان قيمت متوسطي را براي اين منطقه اعلام 
كرد و بسته به ش��رايط هر محله، قيمت ها متفاوت 

است.
اين مش��اور املاك بيان مي كند: 3 روز پيش يكي از 
فايل هاي ارايه شده به دفتر مشاور املاك را در فضاي 
مجازي تبليغ ك��ردم اما هنوز هيچ خريداري تماس 

نگرفته است.

  شرق
يكي از مش��اوران املاكي كه در منطقه تهرانپارس 
دفتر دارد، درباره كاهش قيمت مس��كن در ماه هاي 
اخير به »تعادل« مي گويد: قيمت ها كاهشي نداشته 
اما ثابت مانده و بازار در ركود عميقي فرو رفته است 

و تا زماني كه اقتصاد كلان كش��ور بهبود نيابد بازار 
رونق نمي گيرد.

او اظهار مي كند: طي يك سال گذشته، قيمت مصالح 
رشد داش��ته و هزينه صدور جواز هم سه برابر شده 
است، بنابراين نمي توان انتظار داشت كه واحدهاي 
مسكوني نوساز ارايه ش��ده در بازار، با كاهش قيمت 

مواجه شوند.
اين فعال بازار مس��كن ادامه مي دهد: زماني كه بازار 
مس��كن در ركود فرو مي رود، تمايل ب��راي خريد و 
فروش و س��اخت و ساز دراين بخش كاهش مي يابد 

و سرمايه ها به سمت ساير بازارها حركت مي كند.
او بيان مي كند: طي ماه هاي اخير، صاحب ملكي براي 
كاهش قيمت پيش��نهادي خود به اين دفتر مشاور 
املاك مراجعه نكرده است اگرچه به صورت استثنا 
گاهي شاهد افت قيمت از سوي فروشنده براي توافق 

با خريدار بوده ايم.
به گفته اين مشاور املاك فعال در منطقه تهرانپارس، 
تعداد فايل هاي پيشنهادي در بخش خريد و فروش 
مسكن طي ماه هاي گذشته روند كاهشي داشته است 
و وضعيت بازار اجاره هم مناسب نيست و بسياري از 
مس��تأجران اين منطقه براي اجاره مسكن به شهر 

جديد پرديس رفته اند.
او اظهار مي كند: قيمت هر مترمربع واحد مسكوني 

در بهترين محله هاي منطق��ه تهرانپارس بالاي 30 
ميليون و در محله هاي معمولي، قيمت ها نهايتا ۲5 

ميليون تومان است. 

 جنوب 
يكي از مشاوران املاك فعال در منطقه مشيريه با اشاره 
به اينكه قيمت ها در يكي دوماه گذش��ته تقريبا ثابت 
مانده است، به »تعادل« مي گويد: اگرچه طي يك سال 
گذشته، قيمت مسكن روند رو به رشدي را تجربه كرده 
است اما در يكي دوماه گذشته و به دليل نبود كشش در 
بازار، قيمت ها تقريبا ثابت شده است.او ادامه مي دهد: 
طي يكي دو ماه اخير و با وجود كاهش حجم معاملات، 
 صاحب ملك��ي براي كاهش قيمت پيش��نهادي خود 
پيش قدم نش��ده اس��ت و افتي در اين زمينه رخ نداده 
است.به گفته اين فعال بازار مسكن، قيمت متوسط هر 
مترمربع واحد مسكوني نوساز در منطقه مشيريه بين 

7.5 ميليون تا 1۲.5 ميليون تومان است.

  كاهش تصنعي قيمت مسكن
طي يك��ي دو ماه اخي��ر برخي س��ايت ها همگام با 
اظهارات رييس اتحاديه مش��اوران املاك تهران از 
روند نزولي قيمت مس��كن در دست كم ۹ منطقه از 
تهران خبر دادند، آنها با اتكا به آمار رس��مي قيمت 

مسكن در خردادماه 13۹۸ از كاهش قيمت در سه 
منطقه 1۴، 15 و ۲0 به ترتيب 3.۶، ۲.۲ و 0.7 درصد 

نسبت به ارديبهشت ماه خبر دادند.

مديريت ش��هري كنون��ي اقدام��ات تهاجمي براي 
درآمدزايي نداش��ته و از سوي ديگر حالت تهاجمي 
براي انج��ام پروژه هاي پر س��ر و صدا را ه��م ندارد. 
دليلش اين اس��ت كه با تغيير مديري��ت بايد زماني 
 بگذرد تا مدير جديد خود را دريابد و بتواند بر ش��هر 

مسلط شود. 
محسن هاش��مي، رييس شوراي شهر تهران معتقد 
است مديريت ش��هري در تهران هم اكنون به دلايل 
مختلف يك مديريت متعادل غير هيجاني است. امروز 
مديريت شهري تلاش كرده تا جايي كه مي شود شهر 
را خوب نگه دارد يعني نس��بت به نگهداشت شهر و 
حقوق پرسنل حساس است و سعي مي كند تا آنجا 
كه مي تواند پرس��نل را راضي نگ��ه دارد و تا آنجايي 
كه نس��بت به ديگ��ران وظايف��ي دارد آن وظايف را 
انجام دهد و در حوزه مس��ائل اجتماعي و فرهنگي و 

آسيب هاي اجتماعي فعال باشد.
هاش��مي در يك گفت وگوي مفصل با فارس، با بيان 
اينكه مديريت ش��هري در دوره پنجم شوراي شهر 
تهران به دليل تغيير مديريت زياد هنوز نتوانس��ته 
مديري��ت ش��هر را ب��راي فعاليت ه��اي هيجاني يا 
فعاليت هاي هزينه اي آماده كند، تصريح كرد: امروز 
مديران ما توجه ش��ان اين است كه پروژه هاي نيمه 
تمام گذش��ته را تمام كرده و در اي��ن حالت معمولًا 
بودجه را در حالت انقباضي تهيه كرده اند زيرا سعي 
بر اين بوده است كه شهرفروشي نكنند .از طرفي هم 
قصدشان اين است سياست شان را نسبت به گذشته 
عوض كنن��د و از آن جايي كه قصد دارند ريل كاري  
را تغيير دهند، طبيعي اس��ت كه بايد سرعت خود را 

كاهش دهند.
رييس ش��وراي شهر در پاس��خ به اينكه آيا مديريت 
هيجان��ي، س��رعتي و تهاجمي را لازمه اداره ش��هر 
مي دانيد،  گفت: ما چيزي به ن��ام مديريت هيجاني 
مس��لط داريم كه اين براي هر ش��هري لازم و خوب 
است يعني شما بايد اولًا بر كارها مسلط شويد و سپس 
به انتخاب پروژه ها اقدام كنيد؛ در گذش��ته برخي از 
پروژه هاي هيجاني ما مديريت درستي نداشته است 
براي مثال برخي از پروژه هاي بزرگ را مي بينيد كه 
اگر قرار بود الان ساخته ش��ود حتماً اينگونه كه بنا 

شده، ساخته نمي شد. 
البته برخي از پروژه ها هم هستند كه براي يك شهر 
لازمن��د و در اين حال ضرورتي ب��راي مطالعه بيش 
از ح��د ندارد براي مث��ال پروژه مترو چيزي اس��ت 
كه لازمه هر ش��هر اس��ت و بايد توسعه پيدا كند اگر 
 آنجا پول خ��رج كنيد ديگر يك پ��روژه هيجاني به 

حساب نمي آيد.

   اولين و مهم ترين وظيفه شهرداري
به گفته هاشمي، نگهداشت شهر اولين و مهم ترين 
وظيفه ش��هرداري اس��ت. او در اين باره توضيح داد: 
مهم تري��ن وظيفه مديريت ش��هري، بحث خدمات 
شهري است . در گذشته هم معمولًا شهردار را با واژه 
رفتگر مي ش��ناختند البته قبلا مي گفتند رفتگر كه 
الان مي گويند پاكبان. بايد شهر تميز نگه داشته شود 
و به توسعه فضاي سبز آن توجه شود و زباله ها درست 
جمع آوري و بازيافت شود اينها يك سري از وظايف 

اصلي روزمره شهرداري تهران است.
او در اي��ن باره ادام��ه داد: اما نكت��ه مهم ديگر بحث 
فرهنگ شهر است . عمدتاً مقدار زيادي از مشكلات 
ما در حوزه فرهنگ ملي اس��ت زيرا در مذهب و دين 
خوب پيش رفتيم و برخي موارد هم زياده روي هايي 
البته داشتيم كما اينكه مقام معظم رهبري هم اين 
افراط ها را قبول ندارد اما خوب نمي ش��ود در برخي 
موارد بگويي��م فلان كار را نكنيد. مث��لا ما در حوزه 
س��ينه زني و حتي هيات داري هم برخي افراط ها را 
ديده ايم ولي نكته اصلي اين است كه حالا چگونه اين 
فرهنگ را با فرهنگ م��ردم مخلوط كنيم كه مردم 
حس ملي گرايي شان هم تقويت شود و فرهيختگان 

شان از كشور نروند.
او با تاكي��د بر اينكه براي پيدا ك��ردن اولويت كارها 
در شهر تهران بايد نظرس��نجي كرد، اظهار كرد: در 
نظرسنجي هاي اخير نشان داده شده است كه مشكل 
اصلي تهراني ها و چالش��ي كه اين روزها با آن دست 
و پنجه نرم مي كنند مش��كل آلودگي هوا و ترافيك 
است و مهم ترين روش براي رفع آلودگي هوا توسعه 
حم��ل و نقل عمومي و آن هم حم��ل و نقل عمومي 

انبوه بر است. همين حمل و نقل مبتني بر ريل نظير 
مترو يكي از روش هاي كاهش آلودگي هوا و كاهش 
ترافيك در كلان شهرها به خصوص كلان شهر تهران 
است و نكته جالب داستان اين است كه بايد اين نوع 
از حمل و نقل هم ب��ه صورت داخلي و هم به صورت 
حومه شهري توسعه پيدا كند و كيفيت آن به قدري 
بالا برود كه مردم خود به خ��ود ميل و رغبتي براي 
اس��تفاده از وسايل نقليه شخصي نداشته باشند و به 

سمت استفاده از حمل و نقل عمومي بروند.
او ادام��ه داد: كيفيت حمل و نق��ل عمومي بالا نرود 
مردم به اين سيس��تم جابه جايي توجه نمي كنند و 
سعي مي كنند از ماشين شخصي استفاده كنند البته 
اين موضوع به يك نكته ديگري هم مرتبط اس��ت و 
آن هم بحث قيمت س��وخت است. يك نظرسنجي 
ديگري هم وجود دارد كه ديده شده كه مردم نسبت 
به آس��يب هاي اجتماعي هم نگراني دارند و بيش از 
۹3 درصد آنها خواس��تار رفع آسيب هاي اجتماعي 
شدند. آسيب هايي مثل معتادان متجاهر، كودكان 
كار، زباله گردها، متكديان كه اينها براي يك ش��هر 

مثل شهر تهران زيبنده نيست.
هاش��مي با بيان اينكه در شهرداري تهران روي رفع 
اين آسيب هاي اجتماعي متمركز شده ايم، تصريح 
كرد: متاسفانه به دليل آنكه فربه شديم و حقوق بگير 
زياد داريم هر چه بودجه مي آيد خرج حقوق و مزايا 
مي ش��ود و ديگر پول براي كار كردن نمي ماند براي 
مثال قرار بوده اس��ت اين كارها برون سپاري شود و 
حقوق بگيران كم شوند اما حقوق بگيران در شهرداري 
مانده اند و كارها هم برون سپاري شده است. يعني هم 
حقوق مي گيرند و هم يك پولي براي برون س��پاري 

مي دهند كه اين هم يكي از معضلات است البته مردم 
نگراني هايي در مورد بافت فرسوده هم دارند كه ما در 
اين خصوص هم اقداماتي انجام داديم و اقداماتي هم 

در دست كار داريم.
هاش��مي درباره تفاوت سلايق در ش��وراي شهر نيز 
توضيح داد: اين موضوع به شكل مطلق منفي و داراي 
مشكل نيست و ما با ديد منفي به آن نگاه نمي كنيم 
اين موضوع كاملًا مثبت است و نشان مي دهد با وجود 
اينكه اين افراد از نظر خط سياسي همسو هستند ولي 
نگاه شان به مش��كلات شهر همسو نيست و طبيعي 
 اس��ت افرادي نگاه سياسي ش��ان همس��و است اما 
در نهايت وقتي قرار است براي يك شهر و مشكلاتش 
تصميم گيري كنند اين همس��ويي را كنار گذاشته 
و هر يك نظر خود را مي گويند اين افراد نس��بت به 
نوع جمع آوري پسماند يا احياي بافت فرسوده نگاه 

متفاوتي دارند.

   داستان ساختگي اختلاف شورا با شهردار
او اختلاف شورا با شهردار را نيز يك داستان ساختگي 
دانس��ت و گفت: ب��ه نظر اين موضوع يك داس��تان 
س��اختگي مي آيد زيرا اصلا اينگونه نيست و شوراي 
شهر و ش��هرداري هماهنگي گسترده اي با يكديگر 
دارند البته همانطور كه مي دانيد هماهنگي به معناي 
نداشتن نظرات متفاوت نيست نظرات متفاوتي وجود 
دارد اما اين موضوع اصلا مطرح نيست كه شهرداري و 
شوراي شهر با يكديگر مشكل داشته باشند و خداي 
نكرده شوراي شهر بر آن باشد كه بخواهد شهردار و 
ش��هرداري را تضعيف كند اتفاقاً قصد تقويت آن را 
داريم و هر چه كه شهردار تهران بتواند فعاليت هايش 
را بهتر انجام دهد انسجامش با شوراي شهر هم بيشتر 

خواهد شد.

   استخراج پول از مترو براي مترو 
هاشمي با اشاره به اينكه وقتي مي گوييم مشكل مترو 
پول اس��ت بايد همزمان به اين نكته توجه كنيم كه 
پول مي تواند از خود متروي  تهران اس��تخراج شود، 
گفت: در قانون مي گويد شهرداري بايد 50 درصد از 
هزينه ها را به عنوان آورده خود براي توسعه مترو پاي 
كار بياورد و دولت هم بايد 50 درصد ديگر را بياورد 
البته ننوش��ته بايد بياورد بلكه نوشته است به دولت 
اجازه داده مي شود تا 50 درصد از هزينه هاي ساخت 
و ساز و توسعه حمل و نقل ريلي را به شهرداري بدهد.

اولين توقع مديريت شهري اين است كه همانطور كه 
براي اتوبوسراني در گذشته ۸۲درصد هزينه ساخت 
و توس��عه پرداخت مي شده اس��ت و اتوبوس ها وارد 

ناوگان اتوبوسراني ش��دند در مورد مترو هم حداقل 
50 درص��د هزينه را بپردازند.مترو س��ه بخش دارد 
يك بخش تونل، بخش دوم ايس��تگاه و بخش سوم 
تجهيزات كه به آن طرح تات مي گويند يعني؛ تونل، 
ايستگاه، تجهيزات. تونل درآمدزا نيست، تجهيزات 
درآمد خوار اس��ت و فقط مي ماند ايستگاه كه اتفاقا 
محل استخراج پول براي هزينه كرد در مترو همين 
بخش است. در فرهنگ شهرسازي و معماري اتفاقاً 
اطراف ي��ك كريدور پرظرفيت مثل ايس��تگاه مترو 
بايد ساختمان هاي با تراكم بالا ساخته شود زيرا يك 
كري��دوري مثل مترو  تهران مع��ادل 50 باند اتوبان 
ظرفيت دارد و مي ش��ود روزي يك ميليون سفر در 

اين خطوط انجام داد.

   سيستم يكپارچه حمل و نقل
به گفته هاش��مي، هر شهري بر اساس نوع ساخت و 
بر اس��اس محل قرارگيري يك مجموعه اي از حمل 
و نقل عمومي را براي خ��ودش تعريف مي كند و در 
 گام اول مبدا و مقصد شهروندانش را ارزيابي كرده و 
بر اساس آن خطوطي از حمل و نقل عمومي را ترسيم 
مي كند.بعد از آنكه طرح جامع هر شهري طراحي و 
به اجرا در آمد بر اساس پهنه هاي ترسيم شده در آن 
طرح جامع مبدا و مقصد مسافران مشخص مي شود 
و معلوم مي شود كجاي شهر قرار است تجاري باشد و 
كجاي آن اداري بعد از آن مي آيند بر اساس مطالعات 
كريدورهاي پرظرفيت را پيدا مي كنند و بر اساس آن 

مترو ساخته مي شود.
او ادامه داد: معمولا در مس��يرهاي با ظرفيت بالاي 
۴0 هزار نفر مي گويند بايد متروي انبوه بر س��اخته 
ش��ود. در ظرفيت ۲0 هزار نفر باي��د ال.آر.تي نصب 
كرد و از 10 ه��زار نفر به پايي��ن روش هاي ديگري 
وجود دارد مثل تراموا، اتوبوس، بي آر تي و وقتي زير 
5هزار نفر مي رسد به س��مت تاكسي و ون مي روند. 
ام��ا اينها همه بايد با هم در يك ش��هر ديده ش��ود و 
سيس��تماتيك با يكديگر ارتباط داشته باشند كه به 
آن اصطلاحا سيستم يكپارچه مي گويند يعني بايد 
با يكديگر كار كنند يعني اتوبوس بايد عمود بر مترو 
كار كند نه اينكه موازي آن كار كند و از مترو مسافر 
بگيرد و به مترو مسافر بدهد.براي مثال در خياباني 
مثل خيابان انقلاب بي.آر.تي روي خط مترو مي رود 
و اين اصلا منطقي نيست و به نظر درست نيست يك 
جوري اينها بايد با يكديگر هماهنگ ش��وند ما يكي 
از مشكلاتي كه در تهران داريم اين است كه شركت 
اتوبوسراني و شركت مترو هماهنگ نبوده و هماهنگ 

عمل نمي كنند.
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شورا براي تشكيل ديوان 
محاسبات شهري طرح مي دهد

مجيد فراهاني، رييس كميته بودجه و نظارت با 
اشاره به اينكه شهرداري تاكنون گزارش درباره 
تش��كيل ديوان محاسبات ش��هري ارايه نكرده 
اس��ت، گفت: منتظر ارايه اين لايحه از س��وي 
شهرداري در شش ماه اول سال خواهيم ماند. اگر 
اين گزارش در اين مدت ارايه نشود، خود شورا به 
صورت ارايه طرحي، آن را در صحن شورا مصوب 
و طي شش ماهه دوم به سرانجام خواهد رساند. به 
گزارش ايلنا، فراهاني گفت: در برنامه سوم توسعه 
شهرداري تهران و همچنين سند بودجه ۹۸،  بر 
لزوم انتقال  مجموعه ذي حسابي و حسابرس هاي 
شهرداري به ذيل شوراي شهر در قالب يك نهاد 
قدرتمند به نام ديوان محاس��بات شهري تاكيد 
شده است، اما متاسفانه اين اتفاق تاكنون عملي 
نش��ده اس��ت و هنوز منتظر ارايه لايحه جامع 
شهرداري هستيم.او درباره اثرگذاري اين ديوان در 
ارايه صحيح گزارش هاي مالي شهرداري به شورا 
اظهار داشت: يكي از مهم ترين نظارت هاي شوراي 
ش��هر در حوزه نظارت مالي بر مديريت شهري 
نظ��ارت قبل از خرج،  حين خ��رج و بعد از خرج 
اس��ت. در اين حوزه بسيار مهم است كه شوراي 
شهر نظارت قبل از خرج را از طريق تصويب بودجه 
سالانه انجام دهد. همچنين نظارت حين خرج 
بايد از طريق ذي حس��ابي هاي شهرداري انجام 
شود و به اين دليل كه اين ذي حسابي ها اكنون 
زيرمجموعه شهرداري تهران است،  نظارت بر اين 
ذي حسابي ها به شكل كامل انجام نمي شود. وي 
در اين باره كه با اين روند بعيد است شهرداري تا 
پايان سال نيز لايحه اي به شورا ارايه كند، اظهار 

كرد: از فرايند انجام كار هيچ اطلاعي ندارم.

بررسي اجاره هاي ميليوني 
پياده رو خيابان سي تير 

حس��ن خليل آبادي، عضو كميسيون فرهنگي و 
اجتماعي شوراي شهر تهران درباره اينكه ماهيانه 
مبلغ 30 ميليون تومان به عنوان اجاره از غرفه داران 
بابت اختصاص ۲ تا 3 متر از پياده رو خيابان سي تير 
دريافت مي شود از بررسي اين قراردادها در شوراي 
شهر تهران خبر داد. به گزارش تسنيم، خليل آبادي 
با اشاره به اينكه تمام قراردادهاي شهرداري تهران 
در بخش هاي مختلف بايد بر اساس ضوابط و قوانين 
باشد، اظهار كرد: شهرداري مناطق بدون برگزاري 
مناقصه نمي توانند با پيمان��كاران قرارداد ببنند 
و اين كار يك تخلف است.ش��وراي پنجم تهران 
از ابتداي فعاليت اش، بارها بر موضوع ش��فافيت 
تأكيد داشته و در اين راستا نيز سامانه شفايت را 
راه اندازي كرده است و طبق مصوبه شوراي شهر 
تهران تمامي قراردادها بايد بر روي سامانه شفايت 
بارگذاري شود. خليل آبادي تصريح كرد: شوراي 
شهر تهران به عنوان ناظر مي تواند بر تمامي امور 
شهرداري تهران نظارت داشته باشد و در صورت 
تخلف برخورد كند و اين موضوع از سياست هاي 
شورا است و در واقع منافع شهروندان براي شوراي 
شهر تهران اهميت دارد. عضو كميسيون فرهنگي 
اجتماعي شوراي شهر تهران در پاسخ به اينكه آيا 
شوراي شهر تهران از قرارداد هاي نجومي پيمانكار 
پروژه خيابان س��ي تير با غرفه داران مطلع است، 
گفت: در اي��ن زمينه اطلاعي ندارم! او در پاس��خ 
به پرس��ش ديگري مبني بر اينكه در حال حاضر 
ماهيانه مبلغ 30 ت��ا ۴0 ميليون تومان به عنوان 
اجاره از غرفه داران باب��ت اختصاص ۲ تا 3 متر از 
پياده رو خيابان سي تير دريافت مي شود و چرا شورا 
تا به امروز شوراي شهر تهران به اين مساله ورودي 
نداشته اس��ت، تصريح كرد: به زودي اين موضوع 
را در شورا پيگيري خواهيم كرد.در همين زمينه 
بررس��ي هاي لازم انجام و توضيحات ارايه خواهد 

شد و در صورت تخلف با افراد برخورد مي شود.

 دستگيري ۲۷۶ زمين خوار 
در كشور

فرمانده يگان حفاظت وزارت راه و شهرسازي گفت: 
در سطح كشور بيش از ۲7۶ زمين خوار شناسايي و 
حكم جلب آنها صادر شده است. جواد خردمند در 
گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: بيش از 10 هزار پيام 
مردمي و گزارش مستند از تصرف و تعرض اراضي 
ملي به ما اعلام شده بود كه در ۹ هزار و 500 مورد 
وقوع تعرض و تصرف اراضي ملي را ش��اهد بوديم 
بطوري كه اراضي ملي توسط زمين خواران مورد 
سوءاستفاده قرار گرفته بود. خردمند گفت: در ۸ 
هزار و 700 مورد رفع تص��رف و تعرض در اراضي 
ملي انجام ش��د تا ۴ ه��زار و 500 هكتار اراضي به 
چرخ��ه اراضي ملي بازگ��ردد. او از توزيع ۶ هزار و 
500 اوراق قضايي به متخلفان خبر داد و افزود: بر 
همين اساس دستگيري ۲۸۶ زمين خوار انجام شد 
تا با صدور حكم قضايي شاهد دستگيري آنها باشيم. 
فرمانده يگان حفاظت وزارت راه و شهرس��ازي از 
تشكيل پرونده و ارس��ال آن به دادگاه به تعداد ۲ 
هزار و ۸00 مورد خبر داد و اظهار كرد: ۲ هزار و 50 
مورد اجراي حكم را در سطح كشور شاهد بوديم 
تا با صدور حكم قطعي ۴ هزار و 300 هكتار اراضي 
ملي برگشت بخورد. خردمند در مورد نيروهاي به 
كارگرفته ش��ده نيز تصريح كرد: 3۶ هزار نيروي 
يگان ويژه و ۲3 ه��زار و 500 نفر نيروي كمكي از 
پليس امداد و پيش��گيري ناجا در اين فعاليت ها 
همراه ما بودند تا بتوانيم به دغدغه هاي مقام معظم 
رهبري و رييس جمهور در برخورد جدي و قاطع 
با زمين خواران جامه عمل بپوشانيم. فرمانده يگان 
حفاظت وزارت راه و شهرسازي اضافه كرد: علاوه 
بر خودرو، موتور و برپايي گش��ت هاي پياده سعي 
كرديم از سيستم GPS در اين گشت ها استفاده 
كنيم و با راه اندازي سيستم مانيتورينگ فعاليت 
تمام گش��ت ها را نيز در تمام نقاط كشور به دقت 

رصد مي كنيم.

 مظنه قيمت مسكن شهر تهران
 براساس معاملات تيرماه ۹۸

قيمت )تومان( سن بنامتراژمحله

۴10 ميليون10 سال۴۶ مترآهنگ

3۴۴ ميليون۴ سال51 مترابوذر

373 ميليون۴ سال۴0 متربريانك

1.۲۶ ميلياردنوساز۹0 مترآپادانا

۴70 ميليون1۲ سال۴۹ مترحشمتيه

73۹ ميليوننوساز۸۸ مترباغ آذري

5۸۹ ميليون7 سال۴7 متركرمان

۴۹0 ميليون۸ سال۴7 مترتهرانپارس

منبع داده هاي جدول: ايسنا
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در يك گزارش پژوهشي نقش اتاق هاي بازرگاني و انجمن هاي كسب وكار در مبارزه با فساد بررسي شد

تجربه جهاني عليه فساد
تعادل| 

رابطه دولت و بخش خصوصي و تأثير اتاق ها بر سياست هاي 
دولت نقش مهمي در مبارزه عليه فساد دارد. اما براي مبارزه 
با فساد، مهم ترين گام اين است كه دولت پاسخگو و حامي 
تغييرات باشد. در مقابل اتاق ها و انجمن هاي كسب وكار 
اين توانايي را دارند كه دولت را مجبور به اصلاح مقررات و 
بوروكراسي ها خود كرده و جامعه را به سمت فضايي هدايت 
كند كه فرصت كمتري براي فساد وجود داشته باشد. اين 
روش مستقيم مداخله اتاق هاي بازرگاني در مبارزه عليه 
فساد است. اتاق ها اما به شكل غيرمستقيم تري نيز مي توانند 
در اين فرآيند نقش آفريني كند. در اين مسير، اتاق ها اين 
امكان را دارند كه اعضاي خود را مجبور كنند تا كسب وكار 
خود را به روشي اخلاقي و شفاف اداره كند. ابزار اتاق براي 
رسيدن به اين هدف پيوند زدن عضويت در اتاق با نحوه اداره 
بنگاه به روشي اخلاقي و با ريسك فساد كمتر است. موفقيت 
اتاق هاي بازرگاني در مبارزه عليه فساد تا حدودي بسته به 
يك مكانيسم چهار مرحله اي شامل » توسعه اقدام جمعي 
بر پايه ايجاد اجماع ميان همه بازيگران اين عرصه، ايجاد 
يك رويكرد واحد و متحد براي مبارزه عليه فساد و قوانين 
تجاري ناعادلانه، نظارت براجراي درس��ت قوانين موجود 
و در نهايت بهبود گفت وگو ميان بخش خصوصي و ساير 
ذي نفعان« باشد. در همين حال، تجربه كشورهاي مختلف 
نشان مي دهد، اتاق هاي بازرگاني و انجمن هاي كسب وكار 
نقش مهمي در ايجاد انسجام و تعريف استانداردهاي ضد 
فس��اد براي كس��ب وكارها بازي مي كنند، كه در ادامه به 
شرح آنها پرداخته شده است.  در فرايند مبارزه با فساد اولين 
و مهم ترين گام براي اس��تفاده از پتانسيل هاي اتاق هاي 
بازرگاني و انجمن هاي كسب وكار ايجاد و حمايت از يك 
س��اختار گفت وگوي دولت و بخش خصوصي اس��ت. در 
گزارشي كه معاونت بررسي هاي اقتصادي اتاق ايران منتشر 
كرده، يكي از مهم تري��ن چالش هاي پيش روي اتاق هاي 
بازرگاني و انجمن هاي كس��ب وكار »نحوه تأمين مالي« 
اس��ت. تأمين مالي نبايد اولويت يك اتاق باشد. مطالعات 
نشان مي دهد، اتاق هاي بازرگاني يا انجمن هايي كه وابسته به 
هزينه عضويت اعضا نيستند در بحث مبارزه با فساد موفق تر 
بوده اند. گرچه اين موضوع مي تواند در عين حال مضر هم 
باشد. بايد در نظر داشت عدم تمايل اعضا به پرداخت حق 
عضويت در يك اتاق مي تواند ش��اخصي باشد كه آن اتاق 
به خوبي توانايي برآوردن نيازهاي اعض��اي خود را ندارد. 
اما وابس��تگي كامل به حق عضويت نيز بسيار غيرسازنده 
است و اين خطر را دارد كه اين دو نهاد تنها تبديل به وسيله 
دريافت پول شده و از ماموريت هاي اصلي خود دور شوند. 
عدم وابستگي به اعضا سبب مي شود كه اتاق ها و انجمن ها 

فعال تر عمل كنند و به دنبال منافع جمعي باشند. در مباحث 
مرتبط با فساد اين عدم وابستگي مي تواند بسيار سازنده و 
مفيد باش��د. يك راهكار براي حمايت از استقلال اتاق ها و 
انجمن ها ارايه منابع جايگزين مطمئن مالي است. بطور 
مثال برگزاري نمايشگاه هاي تجاري، مشاوره هاي حقوقي 
تخصصي، خدمات كتابخانه و مستندسازي اسناد از جمله 

راه هاي كسب درآمد براي اتاقها است.
يك مشكل ديگر در بحث همكاري اتاق ها در مبارزه با 
فساد آن است كه اتاق ها از سوي دولت و اعضاي خود 
تحت فشار هستند تا مشكلات فساد را از ديدگاه آنها 
ابراز كنند كه اين مساله، خودمختاري اتاق را محدود 
كرده و س��بب مي ش��ود به عنوان ابزاري در دس��ت 
ذي نفعان قرار گيرد. مهم تر از آن در حالي كه بنگاه هاي 
كوچك و متوسط و ساير بنگاه هاي كوچك متكي به 
بازارهاي ملي و محلي احتمالا تحت تأثير عضويت در 
اتاق، ترغيب مي شوند كه به تلاش هاي مبارزه با فساد 
بپيوندند، اما بنگاه هاي بزرگ كه به منابع مالي بيشتري 
دسترس��ي دارند و شركت هاي خارجي كه در صورت 
متهم ش��دن به فساد به راحتي مي توانند تغيير مكان 
دهند، اشتياق كمتري براي مشاركت در مبارزه عليه 
فساد دارند. بنابراين در كوتاه مدت و ميان مدت به ضرر 
بنگاه هاي كوچك و متوسط اس��ت كه در اين مبارزه 
شركت كنند. در نتيجه تلاش براي مشاركت اتاق هاي 
بازرگاني و انجمن هاي كس��ب وكار نبايد مس��تقل و 
مقدم بر بهبود فضاي كلي كسب وكار يك كشور شامل 
كاهش بوروكراسي ناكارآمد و موانع مقرراتي، اصلاح 
قواني��ن تجارت و نظارت دقيق بر بنگاه ها باش��د. اين 
موارد سبب مي شود كه بنگاه هاي بزرگ به دليل وجود 
قوانين قدرتمند و نظارت بر اجراي اين قوانين نتوانند به 
آساني از اجراي قوانين سرباز زده و اقدام به فساد كنند.

  تجربه هاي جهاني
برنامه اسكواچين )سازماني مستقر در آلمان(  از سوي طرح 
همبستگي زيمنس در سال 2011 تأمين مالي شد كه هدف 
از اين طرح تقويت نقش س��ازمان هاي عضوپذير در چين 
بود.  اين برنامه با استفاده از كارشناسان اتاق هاي بازرگاني 
آلمان، انجمن هاي محلي و كارشناسان گيز راه اندازي شد. 
ايده اصلي اين طرح بهبود فضاي گفت وگوي ميان بخش 
خصوصي و دولت و بالا ب��ردن ظرفيت اتاق هاي بازرگاني 
و انجمن هاي كسب وكار در چين از طريق آموزش قواعد 
اخلاقي، سياست هاي ضد فس��اد و ايجاد استانداردهاي 
مشخص براي فراهم آوردن فضاي مساعد كسب وكار بود. 

در سال 2011 فدراسيون صنعت مالزي با همكاري سازمان 

شفافيت بين المللي كنفرانسي برگزار كرد كه هدف آن بالا 
بردن آگاهي جامعه كسب وكار در خصوص اهميت ايجاد 
برنامه هاي ضد فساد و تشويق شركت ها به بهبود برنامه هاي 
حاكميت ش��ركتي بود. پيش از آن، س��ازمان ش��فافيت 
بين الملل مالزي، فدراسيون صنعت مالزي و ساير اتاق هاي 
بازرگاني در اين كشور يك معاهده مبارزه با فساد امضا كردند 
كه مطابق آن شركت هاي مالزي متعهد به انجام كسب وكار 

بدون توسل به فساد شدند.
بخش خصوصي در كشور فيليپين هم روش هاي مختلفي 
ب��راي مبارزه با فس��اد دارد. بطور مثال مي ت��وان به طرح 
يكپارچگي با هدف تعريف اس��تانداردهاي اخلاقي براي 
شركت ها و ائتلاف مبارزه با فساد اشاره كرد. هدف از طرح 
يكپارچگي، ايجاد يك س��ري اس��تانداردهاي اخلاقي و 
درس��ت به منظور اداره بنگاه ها و تجميع نيروهاي دولت، 
جامعه مدني و بخش خصوصي براي يك اقدام مش��ترك 
عليه فساد بود. بسياري از فعاليت هاي اين طرح در راستاي 
تشويق و حمايت از شركت هاي فعال در كشور فيليپين به 
منظور عملكرد درست و مشاركت در مبارزه عليه فساد بود. 

در سال 2010 اتاق بازرگاني و صنايع ويتنام از سوي طرح 
همبستگي زيمنس كمك هزينه اي براي راه اندازي يك 
پروژه 3 ساله با مشاركت مجمع رهبران تجارت بين المللي و 
بريتانيا دريافت كرد. اين طرح با استفاده از يك رويكرد اقدام 
جمعي به دنبال افزايش آگاهي از اثر  مخرب فساد و بسيج 
نيروها در حوزه تجارت براي رفتار اخلاقي و مبارزه با فساد 
بود. ابزارهاي مورد اس��تفاده براي اين منظور شامل انجام 
تحقيق در راستاي بهبود آگاهي در رابطه با فساد، حمايت از 
اصلاحات، وضع قوانين و همچنين برگزاري دوره آموزشي 
در راستاي آموزش رفتار درست و مبارزه با فساد بود. بطور 
مثال، اتاق بازرگاني »ويتنام« تحقيقي در رابطه با تجزيه و 
تحليل مهم ترين اشكال، اندازه و تأثير فساد در بخش كسب 
وكار كشور ويتنام انجام داد و يافته هاي اين مطالعه با اعضاي 
سازمان هاي جامعه مدني و دولت به اشتراك گذاشته شد. 

در آلمان و در دهه 90 و پس از رس��وايي فس��اد در صنعت 
ساختمان، انجمن صنعت ساختمان باواريا اقدام به صدور 
گواهينامه تجاري با هدف افزايش رفتار درست در صنعت 
ساختمان، حفاظت از نام و آبروي اين صنعت و همچنين 

آگاهي از واجد شرايط بودن شركت ها قبل از ورود به فرآيند 
مناقصات كرد. علاوه بر آن اين انجمن در سال 2006 اقدام 
به راه اندازي يك طرح گس��ترده تر مبارزه با فساد با عنوان 
طرح مديريت خلاق كرد. شركت هاي علاقه مند به پيوستن 
به اين طرح، متعهد مي شوند كه قواعد اخلاقي را در دستور 
كار قرار داده و پس از پيوستن به اين طرح هرساله از سوي 
انجمن مورد نظارت قرار گيرند. گواهينامه به شركت هايي 
داده مي شود كه به قواعد انجمن وفادار بمانند. شكست در 
تبعيت از سياست هاي درست و ضد فساد مي تواند منجر به 

اخراج شركت از انجمن شود
در كشور روسيه از سال 2002 تا سال 2011، برابر با 225 
اتاق بازرگاني و انجمن هاي كسب وكار از سوي CIPE و دفتر 
نمايندگي ايالات متحده امريكا براي توسعه بين المللي، 
كمك هايي دريافت داشتند كه اين كمك ها به منظور ايجاد 
يك ائتلاف حمايتي با هدف كاهش فرصت فساد و موانع 
كسب وكار اهدا شد. اين ائتلاف ها تصويب بيش از 138 قانون 
كه سبب ايجاد تغييرات در حوزه هايي نظير حقوق مالكيت، 

فرآيندهاي تجاري و فساد شد، نقش بسزايي داشت.
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معدن جايگزين نفت  مي شود
رييس هيات عامل ايميدرو گفت كه بخش معدن 
كش��ور مي توان��د جايگزين نفت ش��ود. خداداد 
غريب پور اظهار كرد: براي تدوين استراتژي مطلوب 
ايميدرو، بايد اساسنامه سازمان، سياست هاي كلي 
اصل ۴۴ قانون اساس��ي، قانون رفع موانع توليد، 
قانون معادن، نقش��ه راه معدن و صنايع معدني، 
تفاهمنامه ه��اي منعقده و صورت جلس��ه هاي 
منعقده در سال هاي اخير مطالعه شود. در تدوين 
استراتژي، ش��اخص هايي نظير قابليت اجرايي 
شدن برنامه ها، تعهدزا بودن، داشتن جدول زماني، 
تس��هيل كننده ارتباطات، ساده سازي سازمان و 
به حداقل رس��اندن فرآيندها مدنظر قرار گيرد. 
رييس هيات عامل ايميدرو با بيان اينكه در نگاه 
اين سازمان به آينده، قرار است ايميدرو به عنوان 
توانمندترين سازمان توسعه اي كشور مطرح شود 
گفت: در اين راستا، معدن جايگزين نفت خواهد 
ش��د يا جايگاه آن حداقل به سطح نفت برسد، يا 
اينكه به عنوان منبع ارزي قابل اتكا و قدرتمند ارتقا 
يابد. وي افزود: صنعت پتروشيمي با ايجاد درآمد 
حدود 12 ميليارد دلاري، از محدوديت برخوردار 
بوده و اكنون با مشكل كمبود مواد اوليه مواجه است 
اما معادن اينگونه نيست و زنجيره معدن، ظرفيت 

ايجاد ارزش افزوده بالايي دارد. 

امضاي ۳۲ قرارداد با قطعه سازان 
براي  داخلي سازي  قطعات 

معاون امور صنايع وزير صنعت با بيان اينكه 15درصد 
واحدهاي قطعه س��ازي خودرو كمتر از ظرفيت كار 
مي كنند، گفت: 32 ق��رارداد با قطعه س��ازان براي 
داخلي سازي قطعات خودرو امضا شده است. به گزارش 
خبرگزاري مهر، فرشاد مقيمي در يك برنامه تلويزيوني 
افزود: بي��ش از 1200 واحد قطعه س��ازي خودرو و 
15 ه��زار كارگاه كوچك كه ب��ه اين صنعت كمك 
مي كنند در كشور وجود دارد.وي گفت: بر اساس آمار 
پايان س��ال 9۷، 20 درصد اين واحدها در اين مدت 
غيرفعال بوده اند اما امروز برخي از آنها به چرخه توليد 
بازگشته اند و ظرفيت خوبي دارند. مقيمي با بيان اينكه 
هدف اصلي تحريم ها در صنعت، حوزه خودرو است 
افزود: در نمايشگاه اخير 32 قرارداد براي ساخت 35 
قطعه خودرو با قطعه سازان داخلي بسته شد كه بايد 
بر اساس زمان بندي، اين قطعه ها را تحويل دهند. وي 
گفت: ارزش قراردادهاي بسته شده ميان قطعه سازان 
و دو خودروساز بزرگ كشور ۷۴0 ميليارد تومان است. 
معاون امور صنايع وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: 
اين قراردادها تا پايان سال 98 موجب كاهش ارزبري 
20 ميليون يورويي و در سال 99 موجب كاهش ارز 
بري 85 ميليون يورويي در صنعت خودرو خواهد شد. 
مقيمي گفت: تلاش مي كنيم توانمندي و ظرفيت هاي 

داخلي را به نيازهاي خودروسازان مرتبط كنيم.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، 
انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 

مطالب مختلف روزنامه را با ذكر 
جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 



15 جهان

»يوكيا آمانو «رييس آژانس بين المللي انرژي اتمي درگذشت

حزب حاكم ژاپن در انتخابات سراسري پيروز شد 

پايان غيرمنتظره  مرد بحران هاي  اتمي ايران

راه دراز »آبه« تا اصلاح قانون اساسي 

گروه جهان| 
آژانس بين المللي انرژي اتمي دوش��نبه از درگذشت 
غيرمنتظره يوكيا آمان��و مديركل اين نه��اد نظارتي 
س��ازمان ملل خبر داد. آژانس توضيحي درباره زمان و 
علت درگذشت يوكيا آمانو نداده اما تأييد كرده كه آمانو 
پيش از فوت، پيش نويس استعفايش از سمت مديركلي 

آژانس را تهيه كرده بود. 
به گزارش يورونيوز، هفته گذشته چندين رسانه از قول 
منابع ديپلماتيك گ��زارش داده بودند كه يوكيا آمانو 
مديركل آژانس بين المللي ان��رژي اتمي، در نظر دارد 
به خاطر بيماري و مشكلات سلامتي خود، پيش از پايان 
مسووليتش از رهبري اين نهاد بين المللي كناره گيري 
كند. مشكلات س��لامتي آمانو پاييز سال گذشته نيز 
مطرح ش��د، اما او تا پيش از فوت در س��مت خود باقي 
مانده بود. يوكيا آمانو ديپلمات ژاپني ۷۲ ساله، در سال 
۲۰۱۷ ميلادي براي سومين دوره چهارساله به عنوان 
مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي منصوب شد و 
قرار بود تا ۳۰ نوامبر ۲۰۲۱ ميلادي اين پست را عهده دار 
باشد. او را ديپلماتي محافظه كار توصيف مي كردند كه از 
حمايت كشور هاي غربي و صنعتي برخوردار بوده است.

گفته ش��ده، كرن��ل فيروت��ا ديپلم��ات رومانيايي و 
هماهنگ كننده ارشد سياست گذاري آژانس، پيشتر 
به عنوان جانشين موقت يوكيا آمانو معرفي شده و قرار 
بود بخشي از مسووليت هاي مديركل به او واگذار شود. 
منابع ديپلماتيك در س��ازمان ملل متحد همچنين از 
رافائل گروس��ي عضو آرژانتيني آژانس به عنوان ديگر 

نامزد احتمالي جانشيني آمانو نام برده اند. 

   زندگينامه و سوابق كاري 
آمانو در سال ۱۹۴۷ ميلادي در شهر كوچك يوگاوارا 
ژاپن به دنيا آمد. او در سال ۱۹۶۸ ميلادي تحصيل خود 
را در دانشگاه توكيو آغاز كرد و پس از فراغت از تحصيل 
از دانشكده حقوق، در س��ال ۱۹۷۲ به وزارت خارجه 
ژاپن پيوست و به طور تخصصي در حوزه مسائل خلع 
سلاح بين المللي و منع اشاعه هسته اي به كار پرداخت. 
او بعدها در س��ال هاي ۱۹۷۳ تا ۱۹۷۵ در دو دانشگاه 

فرانسوي هم دوره هايي را گذراند.

يوكيا آمانو در وزارت خارجه ژاپن در مناصبي مختلف 
از جمله مدير بخش علوم و مدير بخش انرژي هسته اي 
را داشت و همچنين به عنوان عضو بخش ديپلماتيك 
در سفارتخانه هاي ژاپن در كشورهاي لائوس، امريكا و 
بلژيك و همچنين در نمايندگي ژاپن در كنفرانس خلع 

سلاح ژنو كار كرد.
مديركل فقيد آژانس بين الملل��ي انرژي اتمي در اوت 
۲۰۰۲ ميلادي به عنوان مديركل خلع س��لاح و امور 
علم��ي و در اوت ۲۰۰۴ ميلادي به عن��وان مديركل 
خلع س��لاح و منع اشاعه هس��ته اي منصوب شد و در 
اين پست ها درگير مذاكرات بين المللي از قبيل تمديد 
معاهده منع اشاعه هس��ته اي )NPT(، معاهده جامع 

منع آزمايش هسته اي، پروتكل كنوانسيون تسليحات 
بيولوژيك، اصلاحيه كنوانسيون تسليحات متعارف و 
رويه بين المللي عليه اشاعه موشك هاي بالستيك بود.

او در س��ال ۲۰۰۵ نماينده ژاپن در آژانس بين المللي 
انرژي اتمي شد و از سپتامبر ۲۰۰۵ تا سپتامبر ۲۰۰۶ 
ميلادي رييس شوراي حكام آژانس بود. در اين دوران 
آژانس و مديركل وقت آن محمد البرادعي جايزه صلح 
نوبل را دريافت كردند. آمانو در مراس��م اهداي جايزه 
نوبل به آژانس بين المللي انرژي اتمي، نماينده آژانس 

در مراسم بود.
دولت ژاپن در س��پتامبر ۲۰۰۸ ميلادي اعلام كرد كه 
يوكيا آمانو را به عنوان مديركل بعدي آژانس نامزد كرده 

است. آمانو دوم جولاي ۲۰۰۹ ميلادي، در دور ششم 
راي گيري توسط شوراي حكام به عنوان مديركل آژانس 
انتخاب شد؛ رقيب اصلي او در آن سال براي كسب اين 

مقام، عبدالصمد مينتي نماينده آفريقاي جنوبي بود.
از يوكيا آمانو به دليل تاخير در واكنش اوليه  به حادثه 
هسته اي نيروگاه اتمي فوكوشيما دايچي كه در سال 
۲۰۱۱ ميلادي و در پي يك زلزله ۹ ريشتري و سونامي 
ناش��ي از آن اتفاق افتاد، انتقاد مي شد؛ ولي پس از آن 
بود ك��ه آژانس بين المللي انرژي اتمي تحت مديريت 
او، تلاش هاي بين المللي گسترده اي را آغاز و كشورها 
را وادار كرد كه طرح بهبود ايمني راكتورهاي هسته اي 

جهان را اجرايي كنند. 

يوكيا آمانو در دو دوره چهارس��اله اي ك��ه در راس كار 
آژانس بين المللي انرژي اتمي قرار داش��ت چند بار به 
ايران سفر كرده و با مقامات بلندپايه ايراني ديدار كرد. 
بيشتر اين س��فرها پس از روي كار آمدن دولت حسن 
روحاني و در دوران مذاكرات ايران با ۱+۵ انجام شد. او با 
خروج ايالات متحده از برجام هم شديدا مخالفت كرد و 
بارها گفته بود كه كار اين نهاد بين المللي كاملًا حرفه اي 
و دور از سياس��ت اس��ت. پس از حصول توافق برجام، 
آژانس بين المللي انرژي اتمي در چارچوب اين توافق ۱۵ 
گزارش پي درپي از فعاليت هاي هسته اي ايران تهيه كرد 
كه پنج گزارش پس از خروج يكجانبه امريكا از برجام 
تهيه شد و در تمامي اين گزارش ها به پايبندي ايران به 

توافق و تعهدات برجام اذعان شده بود.
گزارش هايي منتشر ش��ده مبني بر اينكه در ماه هاي 
گذشته، امريكا و اس��راييل يوكيا آمانو را براي افزايش 
بازرسي ها و انتش��ار گزارش هاي جهت دار عليه برنامه 

هسته اي ايران، تحت فشار قرار داده بودند.

   واكنش ها به مرگ آقاي مديركل
در پي اعلام خبر درگذش��ت مدي��ركل آژانس انرژي 
هس��ته اي، فدريكا موگريني مسوول سياست خارجه 
اتحاديه اروپا، در پيامي يوكي��ا آمانو را فردي حرفه اي 
توصيف كرد كه خود را وقف شغلش كرده بود. موگريني 
نوش��ته »يوكيا آمانو هميشه در بي طرفانه ترين شكل 

ممكن در خدمت جامعه جهاني بود.« 
جكي والكات س��فير ايالات متحده در س��ازمان هاي 
بين المللي مستقر در وين، نيز با انتشار بيانيه اي ضمن 
تسليت درگذشت آمانو نوشته مجموعه دستگاه هاي 
دولتي و سياسي ايالات متحده براي او »به عنوان رهبر 
و ديپلماتي تأثيرگذار و فردي متشخص احترام بسياري 

قائل بوده و هستند.« 
ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه، نيز مراتب تسليت 
خود را تسليم همسر يوكيا آمانو كرده و با ارسال تلگرامي 
تأكيد كرده كه روسيه آمانو را به عنوان ديپلماتي برجسته 
و مدافع بااخلاق امنيت و ثبات مستحكم تر در جهان به 
ياد خواهد داش��ت. مقام هاي ارشد ايراني نيز با انتشار 

بيانيه هايي درگذشت يوكيا آمانو را تسليت گفته اند. 

گروه جهان| سمانه قرباني|
 آب��ه ش��ينزو نخس��ت وزير ژاپن كه رهب��ري حزب 
ليبرال دموكرات را برعهده دارد، توانست در انتخابات 
پارلماني اين كشور پيروز شود. حزب او اما موفق نشد 
تا اكثريت مطلق )دو سوم كرسي ها( را به دست آورد 
و اين بدان معناست كه آقاي نخست وزير براي اصلاح 
قانون اساسي كه يكي از اولويت هاي دولتش است راه 

دشواري در پيش خواهد داشت. 
به گزارش سي ان ان، شينزو آبه دوشنبه پيروزي حزبش 
در انتخابات سراسري ژاپن را اعلام كرد. نتايج انتخابات 
نشان مي دهد كه حزب آبه شينزو توانسته در انتخابات 
مجلس علياي، اكثريت كرس��ي ها را به دست آورد. با 
اين نتايج آبه شينزو همچنان در مقام نخست وزيري 
ابقا شده و پرسابقه ترين نخست وزير ژاپن خواهد شد. 
بلومبرگ نوشته: بس��ياري از راي دهندگان ژاپني به 
جاي اينك��ه با دولتي كه از مدتي طولا ني  بر س��ركار 
است مش��كل داشته باش��ند، آن را براي ثبات كشور 

ترجيح مي دهند. 
بن��ا برگزارش ه��ا، ح��زب حاك��م ليبرال دموكرات 
)ال پي دي( ۷۱ كرس��ي از ۱۲۴ كرس��ي را به دست 
آورده اس��ت. حزب »دموكراتيك قانون اساسي« هم 
ب��ه عنوان اصلي تري��ن حزب مخالف ۵۳ كرس��ي به 
دست آورده است. آبه شينزو در كنفرانسي مطبوعاتي 

دوشنبه عصر گفته: »مي خواهم از كساني كه به من 
راي دادند تشكر كنم. آنها با راي خود بين ثبات سياسي 
و هرج ومرج، ثبات را انتخاب كردند. ما از راي دهندگان 
خواسته بوديم از اين دو گزينه يكي را انتخاب كنند و 
افراد بسياري در كوچه و خيابان به سخنراني هاي ما 
گوش دادند.« دولت آبه شينزو در دور آينده فعاليت 
خود با چالش هاي متفاوتي روبه روست از اصلاحات 
امنيت اجتماعي گرفته تا تحصي��ل رايگان، تقويت 
اقتصاد، رس��يدگي به سالخورده شدن جمعيت ژاپن 

و كاهش نيروي كار. 
نتيجه انتخابات يكشنبه اكثريت در هر دو مجلس را 
در اختيار دولت آبه شينزو قرار داده است، آن هم پس 
از پيروزي ش��كننده اين ح��زب در انتخابات مجلس 
سفلي اين كش��ور در ۲۰۱۷ ميلادي. با اين حال آبه 
شينزو نتوانست اكثريت لازم دو سوم را اصلاح قانون 
اساسي اين كشور به دست آورد. رقباي آبه شينزو در 
اين انتخابات سعي داشتند مانع از آن شوند كه حزب 
حاكم در اين انتخابات اكثريت آرا را به دست آورد كه 

به نظر مي رسد موفق شده اند. 
نخست وزير ژاپن دوشنبه گفت: »اصلاح قانون اساسي 
مساله بزرگي در اين انتخابات بود. سرانجام اين مساله 
در همه پرسي ملي مش��خص خواهد شد. اين مردم 
ژاپن هس��تند كه در اين باره حرف آخ��ر را خواهند 

زد.« نخس��ت وزير ژاپن در ادامه گفته كه حزبش يك 
پيشنهاد اصلاحي تهيه كرده اما در ابتدا تلاش خواهد 
كرد تا موافقت احزاب مخالف را در اين باره جلب كند. 
قانون اساسي كنوني ژاپن، پس از شكست اين كشور 
در جنگ جهاني دوم و اشغال آن توسط ارتش امريكا 
تدوين شد. مطابق اين قانون ژاپن از داشتن يك ارتش 
مستقل محروم است. آبه شينزو قانون اساسي ژاپن را 
شايسته يك كشور مستقل نمي داند و از سال ۲۰۱۲ 
ميلادي كه رياست دولت را در اختيار دارد اصلاح آن را 

يكي از اولويت هاي خود عنوان كرده است. 
احزاب ائتلاف��ي دولت ژاپن در مجل��س نمايندگان 
دو سوم كرس��ي ها را در اختيار دارند و براي بازنگري 
در قانون اساسي بايد نمايندگان احزاب كوچك تر در 
مجلس سنا را با خود همراه كنند. تغيير قانون اساسي 
در ژاپ��ن چنانچه به تاييد دوس��وم نمايندگان هر دو 

مجلس برسد بايد به همه پرسي گذاشته شود.
نخست وزير ژاپن معتقد است كه با توجه به قدرت گيري 
روز افزون چين و تهديدات كره شمالي، تشكيل يك 
ارتش قدرتمند براي تضمين امنيت اين كشور ضروري 
اس��ت. آبه ش��ينزو كه همواره هدف از اصلاح قانون 
اساسي ژاپن را تقويت قدرت دفاعي اين كشور اعلام 
كرده است پس از مشخص شدن پيروزي دولت ائتلافي 
در انتخابات مجلس سنا، اين پيروزي را نشانه حمايت 

اكثريت شهروندان از تغيير قانون اساسي توصيف كرد.
ش��بكه »ان اچ كي« ژاپن در گزارشي با اشاره به نتايج 
انتخابات اخير نوشته حمايت مردم از دولت آبه شينزو 
گوياي اين نكته اس��ت كه براي روي كار آمدن احزاب 
مخالف و تشكيل دولت از سوي آنها در ژاپن هنوز بايد 
منتظر ماند. در اين گزارش آمده: »با توجه به شكست 
سنگين آبه شينزو در انتخابات ۲۰۰۷ ميلادي كه منجر 
به كنار رفتن او از قدرت شد، آقاي نخست وزير اين بار 
محتاطانه تر رفتار كرد. دولت او در آستانه انتخابات، هيچ 
لايحه اي را كه مي توانست باعث دودستگي مردم شود، 

ارايه نكرد؛ تاكتيكي كه به نظر مي رسد كارگر افتاد.«
به اعتقاد ناظران، انتخابات يكش��نبه يك پيروز ديگر 
هم داشت: حزب دموكرات بزرگ ترين گروه مخالف 

ژاپن. هرچند اين حزب چند سالي است كه تاسيس 
شده اما، دستاوردهاي بزرگي داشته است. وب سايت 
ش��بكه ان اچ كي نوش��ته: »رهبر اين ح��زب با هدف 
پي��روزي در انتخابات آينده، به دنبال تقوت همكاري 
در ميان گروه هاي مخالف است اما، بايد گفت، اين امر 
احتمالا محقق نخواهد شد و اين حزب و ساير احزاب 
مخالف، براي شكست حزب ليبرال دموكرات آبه راهي 
طولاني در پيش رو دارند. درجه چالش پيش روي آنها 
در حضور كمرنگ راي دهندگان منعكس شده است. 
در اي��ن انتخابات تنه��ا ۴۸.۸۰ درصد راي دهندگان 
ش��ركت كردند. به نظر مي رسد مردم ژاپن هنوز بايد 
براي پيروزي احزاب مخالف و تشكيل دولتي از سوي 

آنها منتظر بمانند.«

دريچه

كوتاه از منطقه

رسوايي ورود پول هاي كثيف
 به بريتانيا 

گروه جهان| يكي از برنامه هاي دولت بريتانيا براي 
تسهيل صدور رواديد و اعطاي شهروندي براي افراد 
ميليونر و ثروتمند منجر به يك رس��وايي جديد و 
ورود آسان افراد بدنامي نظير ميليونرهاي نزديك به 
حكومت هاي روسيه و چين، يك عضو خانواده معمر 
قذافي و سياس��ت مداران خارجي فاسد به بريتانيا 
شده است.  به گزارش ديلي ميل، اين برنامه موسوم 
به برنامه »رواديد طلايي« ب��ه افراد اجازه مي دهد 
ك��ه در صورت س��رمايه گذاري دو ميليون پوند در 
شركت هاي بريتانيايي اقامت دريافت كرده و در ادامه 
اجازه يابند كه درخواس��ت دريافت شهروندي اين 
كشور را بدهند. با اين حال برخي تحقيقات مشخص 
كردند كه تعداد زي��ادي از متقاضيان دريافت اين 
رواديد، صرفاً با تحقيقاتي مضحك، جزيي و ناچيز 
درباره سوابق ش��ان توانسته اند آن را دريافت كنند. 
ويديوهايي منتشر شده كه نشان مي دهند گروهي 
از مشاوران حقوقي و مالي مي گويند، مي توانند خيلي 
راحت رواديد طلايي را براي مشتريانش��ان كسب 
كنند و براي اين كار نيز خيلي راحت توانس��ته اند 
اطلاعات حس��اس را از ديد ماموران تحقيق پنهان 
كنند از جمل��ه اطلاعاتي نظير ارتباط برخي از اين 
متقاضيان با حلقه نزديك به ولاديمير پوتين و ارتش 
چين. يكي از اين مشاوران مي گويد: »به راحتي آب 
خوردن« مقام هاي تحقيق كننده درباره س��وابق 
متقاضيان رواديد را در وزارت كشور دور زده است. 
به گفته او، اين تحقيقات از طرف يك س��ري افراد 
آموزش نديده و ترك تحصيل كرده و صرفاً با استفاده 

از جست وجو در گوگل انجام شده اند.

مشاركت 99 درصدي در 
انتخابات محلي كره شمالي

گروه جهان| رهبر كره شمالي در انتخابات محلي 
كش��ورش پاي صندوق راي حاضر ش��د گفته شده 
ك��ه قريب ب��ه ۱۰۰ درصد مردم اين كش��ور در اين 
انتخابات شركت كردند. به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
ناظران اعلام كرده اند كه با توج��ه به نبود رقابت در 
ميان كانديداها، انتخابات در كره شمالي بيشتر يك 
تشريفات سياسي اس��ت كه به مقام هاي اين كشور 
اجازه مي دهد تا مدعي ش��وند ي��ك رويداد مردمي 
برگزار شده در حالي كه اين امر بيشتر تقويت وفاداري 
به رژيم كيم جونگ اون رهبري كره ش��مالي، تلقي 
مي شود. حضور ۹۹.۹۸ درصدي در انتخابات محلي 
امسال كره شمالي يك رش��د ۰.۰۱ درصدي نسبت 
به آمارهاي ثبتي در ۲۰۱۵ ميلادي بود. خبرگزاري 
رسمي كره شمالي همزمان با برگزاري اين انتخابات 
گزارش داد تنها كساني كه در س��فر خارج از كشور 
ي��ا در اقيانوس بودند، نتوانس��تند راي بدهند. حتي 
س��الخوردگان يا آنهايي كه بيمار بودند هم از طريق 
صندوق هاي آراي سيار، راي دادند. انتخابات محلي 
هر چهار س��ال يك بار در كره شمالي و براي انتخاب 
نمايندگان شوراهاي استاني، شهري و شهرستان ها 
برگزار مي ش��ود. ۹۹ درصد از راي دهندگان در اين 
كشور تك حزبي در اين انتخابات شركت مي كنند و 
۹۹ درصد هم به كانديداهاي بي رقيب آري مي گويند. 
دولت كره ش��مالي مي گوي��د، اين حضور باش��كوه 
نمونه اي از وحدت براي شكوه سوسياليسم- محور 
خلق كره شمالي است. خبرگزاري رسمي كره شمالي 
گزارش داده رهبري اين كشور به حوزه راي گيري در 
استان هامگيونگ رفته و به دو كانديدا راي داده است. 

حمله لباس شخصي ها به 
معترضان در هنگ كنگ 

گروه جهان| بحران سياس��ي در هنگ كنگ با 
حمله گروهي از افراد لباس شخصي باتوم به دست به 
مسافران در يك ايستگاه قطار وارد مرحله جديدي 
شده است. به گزارش يورونيوز، ده ها تن از افراد لباس 
شخصي كه چهره خود را با ماسك پوشانده بودند 
به افراد حاضر در اين ايستگاه قطار كه از تظاهرات 
ضددولتي بازمي گشتند حمله كردند. اين حمله در 
حالي صورت گرفت كه سازمان دهندگان تظاهرات 
ضددولتي يكش��نبه، شمار ش��ركت كنندگان در 
اين تظاه��رات را ۴۳۰ ه��زار نفر اع��لام كرده اند. 
تصاويري در ش��بكه هاي اجتماعي منتش��ر شده 
لباس شخصي ها را كه لباس سفيد بر تن دارند در 
حال حمله خشونت بار به شهروندان نشان مي دهد. 
بنا به گزارش ها، در حمله لباس شخصي ها ۴۵ نفر 
مصدوم ش��دند كه حال يكي از آنها وخيم گزارش 
مي شود. هويت مهاجمان لباس شخصي مشخص 
نشده است. پليس ضد شورش هنگ كنگ در جريان 
تظاهرات يكشنبه براي متفرق كردن معترضان به 
شليك گاز اشك آور و گلوله هاي پلاستيكي روي 
آورده بود. هزاران نف��ر از معترضان در جريان اين 
تظاهرات ضمن تجمع در برابر دفتر نماينده دولت 
چين در هنگ كنگ با ماموران پليس درگير شده 
بودند. هنگ كنگ از نه��م ژوئن صحنه اعتراضات 
عليه دولت محلي اين ش��هر اس��ت. دولت محلي 
هنگ كنگ ك��ه با پكن رابطه نزديك��ي دارد قصد 
داشت لايحه استرداد متهمان به چين را به تصويب 
برساند. تصويب اين لايحه به دنبال اعتراضات شديد 

ضددولتي از دستور كار خارج شد.

حزب »خادم خلق« زلنسكي 
پيروز انتخابات اوكراين 

گ�روه جهان|حزب حامي ولوديمير زلنس��كي 
رييس جمهوري اوكراي��ن، در انتخابات پارلماني 
اكثريت مطلق كرس��ي ها را به دس��ت آورده است. 
به گزارش يورونيوز، حزب »خادم خلق« با كس��ب 
۴۳.۹ درص��د آراء در صدر قرار گرفته اس��ت. اين 
بهترين نتيجه اي اس��ت ك��ه يك ح��زب از زمان 
اس��تقلال اوكراين در ۱۹۹۱ تاكنون در انتخابات 
پارلماني به دست آورده است. پيروزي حزب »خادم 
خلق« به ولوديمير زلنس��كي رييس جمهوري ۴۱ 
ساله اوكراين، اجازه خواهد داد تا برنامه اصلاحات 
خود در يكي از فقيرترين كشورهاي قاره اروپا را به 
اجرا بگذارد. از فساد مالي در اوكراين و شاخص هاي 
پايين كيفيت زندگي در اين كشور به عنوان دليل 
اصلي شكست احزاب سنتي در انتخابات يكشنبه ياد 
مي شود. زلنسكي آوريل با شكست پترو پوروشنكو 
در انتخابات رياس��ت جمهوري اوكراين به قدرت 
رس��يد. بنا به تخمين اوليه از نتايج در مجموع پنج 
حزب با كسب بيش از پنج درصد آراء موفق شده اند 
در پارلمان آينده اوكراين حضور داشته باشند. حزب 
»پلتفرم اپوزيس��يون« كه حامي مسكو محسوب 
مي ش��ود ۱۱.۵ درصد آراء را به دست آورده است. 
پس از اين حزب سه حزب هوادار كشورهاي غربي 
در جايگاه هاي سوم تا پنج قرار گرفته اند. در آخرين 
فهرست شفافيت بين الملل، اوكراين از ۱۸۰ كشور 
در مقام ۱۲۰ است. اين رده در مقايسه با ۲۰۱۴ كه 
اوكراين در مقام ۱۴۲ بود بهبود را نشان مي دهد ولي 
در مقايسه با كشورهاي عضو اتحاديه اروپا هنوز هم 

نتيجه بسيار بدي است.

گسترش جنايات سازمان يافته 
در جنوب شرق آسيا 

گروه جهان|سازمان ملل متحد با انتشار گزارشي در 
مورد اينكه جنايات سازمان يافته در جنوب شرق آسيا 
بسيار گسترش يافته است، اعلام كرد: ارزش بازار ماده 
خطرناك متامفتامين يا »شيشه« كه توسط باندهاي 
قاچاق موادمخدر به كش��ورهاي جنوب شرق آسيا 
تزريق مي شود، سالانه بيش از ۶۰ ميليارد دلار برآورد 
شده و درآمدهاي غيرقانوني حاصل از آن نيز عمدتا 
در همين منطقه پولشويي مي شوند. براساس گزارش 
سازمان ملل، ماده مخدره شيشه به صورت قرص يا 
كريس��تال يكي از مهم ترين مواد مخدري است كه 
قاچاقچيان درسال هاي اخير در جنوب شرق آسيا آن 
را به طرز گسترده اي قاچاق كرده و استعمال اين ماده 
مخدر صنعت��ي را رواج داده اند. گروه هاي جنايتكار 
عمدتاً شبكه هاي گسترده اي براي رونق بخشيدن به 
بازار خريد و فروش اين ماده مخدر كه عمدتاً در مناطق 
دورافتاده ميانمار توليد مي ش��ود، ايجاد كرده اند و از 
طريق اين شبكه سازي، ماده مخدر خود را به بازارهاي 
مختلف آس��يا و اقيانوس��يه، ازجمله ژاپن و استراليا 
نيز منتقل كرده اند. جرم��ي داگلاس نماينده دفتر 
منطقه اي مقابله با موادمخدر و جرم سازمان ملل متحد 
گفته: »موادمخدر كشف شده در اين منطقه بسيار 
اعتيادآور بوده و ميزان قاچاق آن به كشورهاي جنوب 
شرق آس��يا سه برابر بيشتر از ۵ س��ال گذشته شده 
است.« براساس گزارش ۱۷۹ صفحه اي سازمان ملل، 
روش هاي جنايات سازمان يافته سنديكاها و باندهاي 
خلافكار در جنوب ش��رق آسيا به طور فزاينده اي در 
زمينه قاچاق انسان، مواد مخدر، قاچاق حيات وحش 

و انواع كالا تغيير يافته است. 
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شواهد بسيار مهم »مولر« از 
خطاكاري ترامپ

گروه جهان| گرچه رييس كميته قضايي مجلس 
نمايندگان امريكا تاكيد ك��رده، رابرت مولر بازرس 
سابق تحقيقات درباره دخالت احتمالي روسيه در 
انتخابات امريكا، با حضور در كميته هاي اين نهاد به 
بيان شواهد بسيار مهمي از خطاكاري دونالد ترامپ 
خواهد پرداخت و احتمالا فرايند استيضاح به جريان 
مي افتد، جمهوري خواهان قصد دارند تا س��والاتي 
جنجالي درباره تحقيقات يكجانبه روس��يه از اين 
بازرس سابق بپرس��ند. به گزارش آسوشيتدپرس، 
در آس��تانه جلس��ات چهارش��نبه )فردا( دو طرف 
توافق دارند كه ش��هادت رابرت مول��ر براي تغيير 
نظر افكار عمومي درباره مس��اله پاسخگو دانستن 
رييس جمهوري امريكا حياتي اس��ت. جرالد نادلر 
رييس كميته قضايي مجل��س نمايندگان امريكا، 
گفته گزارش مولر ش��واهد بسيار مهمي را تشريح 
مي كند كه ترامپ در جرايم بزرگ و تخطي از قانون 
كه استاندارد قانون اساس��ي براي استيضاح است، 
گناهكار است. نادلر گفته: »ما يا مولر بايد اين حقايق 
را به مردم امريكا ارايه كنيم چون دولت بايد پاسخگو 
باش��د و هيچ رييس جمهوري نباي��د فراتر از قانون 
باش��د.« كميته قضايي و كميته اطلاعاتي مجلس 
نمايندگان امريكا در جلساتي جداگانه از مولر درباره 
گزارش ۴۴۸ صفحه اي او كه آوريل منتشر شد، سوال 
خواهند كرد. در حالي كه اين گزارش به مدارك كافي 
براي طرح اتهامات توطئه كيفري ميان كمپين ترامپ 
و روسيه براي تغيير نتايج انتخابات دست نيافت، در 
آن ذكر شد كه نمي توان ترامپ را از اتهام تلاش براي 
مانع تراش��ي در روند تحقيقات تبرئه كرد. اما مولر 
معتقد اس��ت نمي توان عليه ترامپ كيفرخواست 
صادر كرد چون وزارت دادگس��تري تاكيد دارد كه 
نبايد پيگردي عليه رييس جمه��وري در حال كار 
صورت بگيرد. مولر همچنين گفته قصد ندارد فراتر 
از يافته ه��اي اين گ��زارش در كنگره صحبت كند. 
دموكرات هاي كميته قضايي همچنان قصد دارند تا 
روي مجموعه محدودي از مسائل طرح شده در اين 
گزارش تمركز كنند كه توجه امريكايي ها را به آنچه 
آنها فاحش ترين نمونه هاي رفتاري رييس جمهوري 
امريكا مي بينند و به مانع تراش��ي در اجراي عدالت 
اش��اره دارند، جلب كنند. نمونه هاي مذكور شامل 
دستورات ترامپ به دونالد مك گان مشاور حقوقي 
وقت كاخ س��فيد، براي عزل رابرت مولر مي شود و 
اينكه بعدا ترامپ به مك گان دستور داد تا اين اتفاقات 
را تكذيب كند. دموكرات ها همچنين روي يك سري 
از نشس��ت هاي ترامپ با كوري لواندوفسكي، مدير 

كمپين انتخاباتي ترامپ متمركز خواهد بود.

كاهش رشد اقتصادي عربستان
رشد اقتصادي عربستان به ۱.۹ درصد كاهش خواهد 
يافت. به گزارش ايسنا، صندوق بين المللي پول در 
ارزيابي جديد خود از وضعيت اقتصادي عربستان 
اعلام كرده رشد بخش نفتي عربستان در سال ۲۰۱۹ 
به ۰.۹ درصد كاهش خواهد يافت و اين مساله باعث 
خواهد شد رشد اقتصادي اين كشور در سال ۲۰۱۹ 
با كاهش ۰.۳ درصدي نسبت به سال گذشته به ۱.۹ 
درصد برسد. با اين حال پيش بيني شده سال آينده 
رشد اقتصادي عربس��تان به لطف افزايش قيمت 
نفت به ۳ درصد برسد. ۷۹ درصد كل حجم صادرات 
عربستان را نفت و فرآورده هاي آن تشكيل مي دهند.

توافقنامه هاي همكاري 
امارات و چين

وليعهد ابوظبي در ديدار با رييس جمهوري چين در 
پكن توافقنامه هايي با هدف تقويت روابط امضا كرد. 
به گزارش اسكاي نيوز، محمد بن زايد آل نهيان وليعهد 
ابوظبي، و ش��ي  جين پينگ رييس جمهوري چين 
دوشنبه تعدادي يادداشت تفاهم و توافقنامه همكاري 
مشترك در زمينه هاي مختلف با هدف تقويت روابط 
اس��تراتژيك ميان دو كش��ور امضا كردند. دو طرف 
توافقنامه همكاري نظامي با هدف توسعه همكاري و 
ايجاد چارچوب روابط ميان دو كشور در زمينه نظامي 
نيز امضا كردند. همچنين توافقنامه هاي ديگري در 
زمينه  نهادهاي آموزشي، گفت وگوي استراتژيك، 

آموزش و تبادل تجارب به امضا رساندند.

جنگ افغانستان راه حل 
نظامي ندارد

نخست وزير پاكس��تان پيش از ديدارش با دونالد 
ترام��پ تأكيد كرد كه جنگ افغانس��تان راه حل 
نظامي ندارد. به گ��زارش طلوع نيوز، عمران خان 
گفته كه در ديدارش با ترامپ درباره اين ديدگاه كه 
جنگ افغانستان راه حل نظامي ندارد، با او گفت وگو 
خواهد كرد. عمران خان شنبه در يك سفر رسمي 
سه روزه به واشنگتن رفته است. تلاش براي رفع 
اختلافات با دولت امري��كا و از ميان بردن بحران 
بي اعتمادي ميان دو كشور از مهم ترين اولويت هاي 

عمران خان در اين سفر اعلام شده است. 

عقب نشيني ائتلاف امريكايي 
از الرطبه عراق

يك مقام عراقي گفته نيروهاي ائتلاف امريكايي به 
طور غيرمنتظره از پايگاه الرطبه واقع در غرب عراق 
عقب نشيني كردند. به گزارش ايرنا، اين مقام عراقي 
با هشدار نسبت به تعرض عناصر داعش به الرطبه 
گفته نيروهاي عراقي از علت اين عقب نش��يني 
غيرمنتظ��ره اطلاع��ي ندارن��د. او از فرمانده كل 
نيروهاي مسلح و مسوولان پرونده امنيتي عمليات 
مش��ترك عراق خواس��ته براي تقويت نيروهاي 
مس��تقر در الرطبه و جلوگيري از ايجاد ش��كاف 

امنيتي در اين شهر، هرچه سريع تر اقدام كنند. 
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عكسروز

چهرهروز

جلال مقامي: يادشان رفته من دوبلور بودم!
جلال مقامي كه به گفته خودش حدود پنج س��ال مي ش��ود از دنياي دوبله دور است، با يادآوري آثار مطرحي كه دوبله كرده 
اس��ت، مي گويد: مردم در خيابان ها و كوچه و پس كوچه ها بيش��تر راجع به »ديدني ها« با من صحبت مي كنند تا آثار دوبله و 
يادش��ان رفته كه من دوبلور بودم؛ در حالي كه من دلم براي فيلم هايي كه دوبله كرده ام تنگ شده است. اين دوبلور و گوينده 
باس��ابقه كه اين روزها در منزل به سر مي برد، اظهار كرد: من حدود ۴ � ۵ سالي است كه كار نمي كنم. مقامي در پاسخ به اين 
پرس��ش كه آيا دوس��ت دارد به كار خود ادامه دهد؟ اظهار كرد: برخي اوقات براي دورهمي به واحد دوبلاژ دعوت مي شوم اما 

رفت و آمد برايم مشكل است. براي اينكه تا جام جم بروم، بايد مسير طولاني را طي كنم.

بازارهنر

توليد نسخه جديد قطعه »كوچك جنگلي« پس از 3 دهه

بهروز رضوي سرنوشت »بچه شمرون« را روايت مي كند

تئاتر جديد ايوب آقاخاني در رثاي سه مرزبان ايراني

هراس يك نويسنده سوژه يك انيميشن شد

نسخه جديد موسيقي سريال »كوچك 
جنگلي« به كارگرداني بهروز افخمي، 
پس از سه دهه توسط محمد ميرزماني 
آهنگساز اين اثر با صدابرداري و ميكس 
و مستر محسن غلامي به صورت بي كلام 
و براي همنوازي سنتور و اركستر زهي 
ضبط و منتش��ر ش��د.  اين قطعه براي 
تيتراژ سريال حماسي، تاريخي »كوچك 

جنگلي« نخستين بار توس��ط تورج زاهدي سپس 
توسط ناصر مسعودي، خواننده گيلاني اجرا و ضبط 
شد. در سال 1389 نيز ناصر مسعودي اين قطعه را 
با رهبري نادر مرتضي پ��ور در تالار رودكي به روي 
صحنه برد. يك سال بعد نيز شاهرخ شيردوست اين 
اثر را با رهبري لوريس چكناواريان در تالار وحدت 
به صورت زنده اجرا كرد. محس��ن غلامي، نوازنده و 
مدرس س��نتور كه تنظيم و ميكس و مستر نسخه 
جديد قطعه »كوچك جنگلي« را به عهده داش��ته 
درباره ويژگي هاي اين اثر گفت: ملودي تيتراژ سريال 

»كوچك جنگلي« بر مبناي موسيقي 
محلي و فولكلوري��ك گيلان تصنيف 
شده و برداش��تي از يك قطعه گيلاني 
است كه توسط آقاي محمد ميرزماني 
براي اركس��تر و آواز، پرداخت و تنظيم 
شده است. غلامي با اشاره به اينكه قطعه 
»كوچك جنگلي« تركيبي از اركستر 
با حج��م و رنگ مناس��ب به خصوص 
فلوت، ابوا و گروه زهي اس��ت، گفت: در كل تيتراژ 
سريال باعث شد موسيقي در ايجاد رنگ طبيعت و 
حس منطقه سبز شمال موفق و مفيد واقع شود، به 
ويژه استفاده آگاهانه از ساز »هورن« و »تيمپاني« 
و البته همراهي گروه كر با ايجاد حس��ي حماسي، 
باعث استحكام پايان هر اپيزود شده است.  غلامي 
در پاسخ به اين سوال كه چرا به سراغ بازتوليد اين اثر 
رفته است، گفت: اين موسيقي زيبا متعلق به دوران 
كودكي من است و برايم خاطرات زيبايي از سريال 
باقي گذاشته و گاه پيش  آمده كه آن را گوش كنم. 

س��ردبير »كتاب ش��ب« راديو تهران از 
به پايان رس��يدن تنظيم راديويي رمان 
»سرنوشت بچه ش��مرون« � اثر محمود 
گلابدره اي � براي بازخواني در اين برنامه 
خبر داد. رضايي در اين توضيح اين خبر 
به ايسنا گفت: پانزدهم مرداد سال 1391 
محمود گلابدره اي كه مي توان او را يكي 
از جنجالي ترين نويسندگان قبل و بعد از 

انقلاب دانست، در بيمارستان الغدير تهران براي هميشه 
آرام گرفت. زندگي او سرش��ار از ماجراهاي عجيب و 
غريبي بود كه بخش��ي از آن در رمان »سرنوشت بچه 
شمرون« آمده اس��ت. اين رمان را گلابدره اي در سال 
13۶۰ در حالي كه هيچ ناش��ري آن را چاپ نمي كرد، 

با سرمايه خودش در تيراژ ده هزار نسخه 
به چاپ رس��اند، اما مخارجش برنگشت 
و زندگي او را فلج كرد. س��ردبير »كتاب 
ش��ب« افزود: در اين رمان، ما با بخشي از 
ماجراهاي تاثربرانگيز زندگي اين نويسنده 
كه همواره از حق مي گفت و مي نوشت اما 
زندگي اش به ناحق از هم پاش��يده شد، 
آشنا مي شويم. به گفته رضايي، اين رمان 
با همراهي و مشاوره علي خليلي )وصي ادبي نويسنده( 
در شش قسمت ۲۰ دقيقه اي تنظيم راديويي شده و 
براي پخش در روزهاي دوازدهم تا هفدهم مرداد، درنظر 
گرفته شده است. تهيه كننده اين برنامه رضا قرباني و 

راوي آن بهروز رضوي است.

ايوب آقاخاني نمايش »رگ« را با نگاهي 
تاريخي و ملي در رثاي سه مرزبان ايراني 
در هنگام اشغال ايران توسط متفقين به 
صحنه مي برد. تئاتر »رگ«، جديدترين 
توليد گروه تئاتر پوش��ه به كارگرداني 
ايوب آقاخاني »رگ« نام دارد و داستان 
سه مرزبان ايراني را روايت مي كند كه در 
زمان جنگ جهاني دوم در برابر هجوم 

نيروهاي روس��ي به ايران مقاومت كرده و به مدت 
دو روز ارتش تا بن دندان مس��لح روس را زمين گير 
كردند. »رگ« كه نگاهي به يك واقعه تاريخي و ملي 

در دهه بيست دارد، در راستاي رويكرد 
هميشگي گروه تئاتر پوشه به مصاديق 
اجتماعي و تفك��ر ناظر بر واقعيت هاي 
تاريخ��ي و اجتماعي موث��ر در روزگار 
حال مخاطب��ان در مس��ير توليد قرار 
گرفته است. اين نمايش كه توسط ايوب 
آقاخاني، فرهاد اميني و ويدا دانشمند 
و بر اس��اس طرحي از آقاخاني نوشته 
شده، همزمان با س��الگرد شهادت اين سه مرزبان، 
شهريور امسال در مجموعه تئاتر شهر به روي صحنه 

خواهد رفت.

انيميشن »گذشته« به كارگرداني حميد 
محمدي كه در مركز گسترش سينماي 
مستند و تجربي توليد مي شود، داستان 
نويسنده اي است كه در هراسي دايمي به 
سر مي برد و ديگر قادر به نوشتن نيست. 
حميد محم��دي كارگردان انيميش��ن 
»گذشته« درباره مراحل توليد اين اثر گفت: 
ساخت دكورهاي اين انيميشن به پايان 

رسيده و كار در حال انيميت است. با پايان ساخت دكور 
شهري، سكانس هاي باقي مانده كه حدود يك دقيقه و 
نيم است هم انيميت خواهد شد تا اين اثر وارد مراحل پس 
از توليد شود. او افزود: انيميشن »گذشته« به شيوه استاپ 
موشن توليد مي شود و مدت زمان آن 7 دقيقه است. اين 
انيماتور در خصوص داستان انيميشن »گذشته« توضيح 
داد: اين فيلم داستان نويسنده اي است كه در گذشته 
تحت آزار روحي قرار گرفته و اينك در هراسي دايمي 
به سر مي برد. او مي خواهد دوباره مشغول نويسندگي 
شود، اما به سبب همين ترس ديگر قادر به نوشتن نيست. 

نويسنده در مرزي ميان كابوس و واقعيت، 
خود را در مكان هايي نامعلوم س��رگردان 
و نيز در ح��ال فرار از هجوم س��ايه هايي 
ش��بح وار مي بيند. او همواره مي كوشد تا 
خود را از اين تعقيب و س��رگرداني رهايي 
بخشد، اما چندان موفق نيست؛ تا اين كه... 
عوامل توليد انيميشن »گذشته« عبارتند 
از: تهيه كننده، كارگردان و انيماتور: حميد 
محمدي، نويسنده: علي حضرت پور، مشاور كارگردان: 
مهدي خرميان، طراح كاراكتر و فضا: محمدرضا خانزاد، 
ساخت عروسك: مريم زينل زادگان، ساخت آرماتور: 
بيژن خوشخرام، ساخت دكور: حميد محمدي، زهرا 
طالب لو، مريم زينل زادگان، مرجان قائمي، الهه فرنيا، 
وسايل صحنه: الهه فرنيا، سرپرست جلوه هاي بصري: 
مهدي شركت معصوم، جلوه  هاي بصري: بنيامين براتي، 
علي محبي كيا، پيمان كاظم��ي، كامپوزيت: مهدي 
شركت معصوم، استوري بُرد: مريم زينلي، تهيه شده در: 

مركز گسترش سينماي مستند و تجربي.

میراثنامه

شهر جهاني يزد  بي بهره از سفرهاي اقساطي 
در حالي كه برخي از مسوولان كشوري ميراث فرهنگي 
به منظور رفاه مردم موضوع سفرهاي ارزان و اقساطي را 
مطرح مي كنند اما با توجه به نبود ابلاغ دستورالعملي 
در اين مورد به يزد، به نظر اين ش��هر جهاني از مزاياي 
چنين سفرهايي بي بهره اس��ت. اواخر پارسال موضوع 
اجراي طرحي با عنوان سفرهاي ارزان و قسطي از سوي 
مسوولان گردشگري كشورمان براي اجراي رسمي آن 
پس از نوروز 98 مطرح شد و از اين طرح به عنوان يكي 
از سياست هاي توس��عه گردشگري با توزيع سفرهاي 
ارزان قيمت ياد شد. بنا به اظهارات اين مسوولان، براساس 
توافقي كه با تشكل صنفي آژانس هاي مسافرتي شده، 
قرار بود كه آنها بسته هاي سفر را تهيه كنند و از طرف 
بانك نيز براي ارايه خدمات س��فر به صورت اقس��اط، 
حمايت شوند تا به اين شكل، مردم براي سفر به مقصد 
دلخواه خود هزينه اي را به صورت پيش پرداخت بدهند 
و مابقي هزينه سفر را هم تقسيط كنند. با اين حال پس 
از گذش��ت چهار ماه از سال و آغاز سفرهاي تعطيلات 
تابستان، هنوز خبري از اجراي اين طرح حداقل در استان 
گردش��گرپذير يزد نشده است بطوري كه نائب رييس 
دفاتر خدمات آژانس هاي مس��افرتي اين اس��تان نيز 
اين موضوع را تاييد مي كند. محمدمهدي رجايي فرد، 
نايب رييس دفاتر خدمات آژانس هاي مسافرتي استان 
 يزد در رابطه با سفرهاي اقس��اطي به ايسنا مي گويد:

 هر چند اين مطلب از سوي مقامات كشوري اعلام شده 
ام��ا تاكنون مصوبه اي در اين قالب به يزد اعلام نش��ده 
اس��ت. او با بيان اينكه تغيير نگاه مردم به سفر منجر به 

ركود اين بخش از حوزه گردشگري شده است، تصريح 
مي كند: فشار اقتصادي باعث ش��ده تا افراد صرفاً رفع 
نيازهاي ابتدايي خ��ود را در اولويت قرار دهند بطوري 
كه امروزه نگاه به سفر از يك نياز اساسي به يك كالاي 
لوكس تغيير كرده و سفر از سبد خانوارها حذف يا نوع 
آن دگرگون شده است. وي از بالارفتن هزينه سفرهاي 
داخلي نيز گلايه مي كند و مي گويد: متاسفانه بسياري 
افراد از سفرهاي خارجي به سفرهاي داخلي روي آوردند 
اما هزينه سفرهاي داخلي نيز با افزايش افسارگريخته 
نرخ بليت ها براي اكثر مردم بسيار سخت شده است لذا 
اقساطي شدن سفرها مي توانست راهكاري براي خروج 
از اين بحران در كشورمان باشد. البته »هما خورشيدي« 
معاون گردشگري اداره كل ميراث فرهنگي استان يزد 
نيز در اين باره به ايسنا مي گويد: هر چند بعضاً برخي از 
مسوولان كشوري ميراث فرهنگي به صورت غيررسمي 
در رابطه با سفرهاي قسطي صحبت كردند اما هنوز به 
صورت رسمي دستورالعملي در اين مورد به استان ابلاغ 

نشده اس��ت. هر چند مزاياي اين طرح از سوي ميراث 
فرهنگي كشور بيشتر براي مقاصد كم رونق گردشگري 
با معيارهايي مانند ميزان گردشگر نوروز در نظر گرفته 
شده ولي اگر عادلانه و منطقي فكر كنيم متوجه مي شويم 
كه توزيع گردشگر در شهر گردشگرپذيري مانند يزد 
نيز متناسب با نوسانات اقتصادي، تغييرات دما و برخي 
از ديگر عوامل، بسيار بالا و پايين دارد. به نظر مي رسد 
اگر براي ش��هرهايي مانند يزد از رويكرد ميانه گيري يا 
ميانگين گيري جمعيت گردشگري بهره مي گرفتند، 
عدالت بيشتري در اين مورد اجرا مي شد و سهمي هم 
به ش��هر جهاني يزد مي رسيد؛ ش��هري كه علاوه بر به 
دوش كشيدن عنوان سنگين جهاني شدن، گران ترين 
بليت هاي مسافرتي كشور و بي سابقه ترين افزايش دما 
طي ۲۰ سال اخير در تابستان امسال را هم تجربه مي كند 
و هيچ مزايايي از طرح هاي كشوري نصيبش نمي شود. 
علاوه بر اين بنا به گفته مسوولان ميراث فرهنگي كشور، 
اين سفرها كه براي توزيع سفر بين استان هاست جهت 
گروه هاي هدف خاصي كه در انتخاب مقصد مش��كل 
دارند، طرح ريزي ش��ده و به عبارتي ديگر، س��فرهاي 
اقساطي نه براي گروه هاي داراي مشكل مالي بلكه براي 
آنهايي كه از نبود آگاهي و شناخت كافي در مورد مقاصد 
گردشگري كشورمان رنج مي برند، تعريف شده و سئوال 
اين است كه چرا نام آن را سفرهاي اقساطي گذاشته اند؟ 
ضمن اينكه بايد يادآور شويم كه اين سفرها به صورت 
گروهي تعريف ش��ده و در صورت برگزاري به صورت 

انفرادي هزينه سنگيني دربرخواهد داشت.

ايستگاه

»شيرشاه« ركورد زد
فيلم انيميشن »شيرشاه« 
ك��ه نس��خه جدي��د از 
انيميش��ن كلاس��يك 
ديزن��ي در س��ال 199۴ 
است توانست با آغاز اكران 
در س��ينماهاي امري��كا 
فروش جهان��ي خود را از 
مرز نيم ميليارد دلار عبور 

دهد. ب��ه گزارش هاليوود ريپورتر، »شيرش��اه« به 
كارگرداني »جان فاوارو« در نخستين هفته اكران 
در س��ينماهاي امريكا به فروش ركوردشكن 18۵ 
ميليون دلاري دست يافت تا با 1۰ روز نمايش خود 
بتوان��د به فروش جهاني چش��مگير ۵31 ميليون 
دلاري برس��د. اين فيلم در آخر هفته ميلادي كه 
گذش��ت به فروش نزديك به ۲7۰ ميليون دلار در 
۵۲ كش��ور جهان دس��ت يافت و در تمامي بازارها 
رتبه نخست گيش��ه را به خود اختصاص داد كه از 
آن جمله مي توان به روسيه، استراليا و كل منطقه 
امريكاي لاتين اشاره كرد.  مجموع فروش خارجي 
اين فيلم-انيميش��ن هم اكنون 3۴۶ ميليون دلار 
است؛ 97.۵ ميليون دلار اين مبلغ از محل سينماي 
چين به دست آمده كه از هفته پيش ميزبان محصول 
جديد ديزني اس��ت. »شيرش��اه« توانست ركورد 
فروش آغازين بازسازي هاي كمپاني ديزني را به نام 
خود ثبت كند. پيش از اين »ديو و دلبر« در س��ال 
۲۰17 با فروش 17۴.7 ميليون دلاري از اين حيث 
ركورددار بود و »»آليس در سرزمين عجايب« نيز 
در سال ۲۰1۰ با فروش آغازين 11۶ ميليون دلاري 
در امريكا كار خود را ش��روع كرد. »كتاب جنگل« 
هم ك��ه كارگرداني آن را نيز »جان فاوارو« بر عهده 
داشت در اولين هفته اكران در امريكا 1۰3 ميليون 
دلار فروخت و »علاء الدين« با فروش 91.۵ ميليون 
دلاري در امريكا كار خود را آغاز كرد و در نهايت به 

فروش جهاني 988 ميليون دلار دست يافت.

ماهرشالا علي به »تيغه« پيوست
ماهرش��الا علي بازيگر 
برنده اسكار در بازسازي 
»تيغه« از دنياي مارول 
بازي مي كند. به گزارش 
ورايتي، مارول اعلام كرده 
»تيغه« و ادامه هايش را 
بازسازي مي كند و بازيگر 
نقش اصلي آن ماهرشالا 

علي خواهد بود. رييس مارول استوديو يعني كوين 
فايگي ديروز شنبه ۲۰ جولاي در كميك كان اين 
خب��ر را اعلام كرد. در اين نشس��ت علي هم روي 
صحنه رفت تا همزمان تاييد كننده آن باشد. در 
۲ دنباله بر فيلم نيمه خون آش��امي ابرقهرماني 
»بليد« يا »تيغه« محصول س��ال 1998 وسلي 
اسنايپس نقش آفريني كرده بود كه با عنوان »تيغه 
۲« و »تيغه: سه گانگي« اكران شده بود. »تيغه« به 
كارگرداني استيون نورينگتون ساخته شد و »تيغه 
۲« سال ۲۰۰۲ به كارگرداني گي يرمو دل تورو روي 
پرده رفت. اين فيلم ها برمبناي شخصيتي به همين 
نام از كمپاني مارول كاميكس ساخته شده است. 
»تيغه: سه گانگي« به كارگرداني ديويد اس. گوير 
شكل گرفت و در كنار وسلي اسنايپس بازيگران 
ديگري چون كريس كريستوفرسون، جسيكا بيل، 
رايان رينولدز و پاركر پوزي در آن بازي كردند. علي 
اين روزها اعتبار خاصي دارد. او ۲ جايزه اسكار در 
كارنامه دارد كه اولين جايزه اش را به عنوان بهترين 
بازيگر نقش مكمل س��ال ۲۰1۶ براي »مهتاب« 
دريافت كرد و امسال براي ايفاي نقش دان شرلي در 
»كتاب سبز« بار ديگر اين جايزه را از آن خود كرد. او 
به تازگي بازيگر فصل سوم درام »كارآگاه حقيقي« 
در اچ بي او بود و در »اليتا: فرشته جنگ« نيز بازي 
كرد. اين نخستين بار نيست كه ماهرشالا علي وارد 

دنياي ابرقهرماني مي شود. 

تاريخنگاري

آغاز عمليات قدس 4 
يكم م��رداد 13۶۴، عمليات ق��دس ۴ با رمز يا محمد 
رسول الله در محل درياچه  ام النعاج در منطقه عملياتي 
هورالهويزه محور جنوبي جنگ تحميلي با هدف انهدام 
نيروهاي دشمن و آزادسازي بخشي از درياچه  ام النعاج 
آغاز شد.  توفان شديد درياچه كم عمق »ام النعاج« عراق 
در شمال شرقي شهر »بصره« همچنين اسارت نيروهاي 
اطلاعاتي دشمن به دست رزمندگان مجاهدين عراقي 
از تيپ 9 بدر در اين منطقه، انگيزه هاي طرح و اجراي 
عمليات »قدس ۴ « شد.توفان، عوارض خشك و كوچك 
بر سطح درياچه را كنار زد و درياچه به »اروند رود« متصل 
شد. اين درياچه از چند طرف به چندين آبراه و روستا 
ختم مي شود و مساحتي در حدود يكصد كيلومتر مربع 
را داراست و آب آن از رودخانه هاي واقع در خاك ايران 
تامين مي شود. عمليات قدس ۴ با چهار هدف انهدام 
نيروي پدافندي دشمن، آزاد سازي 1۵۰ كيلومتر مربع 
از درياچه و تسلط بر بخشي ديگر از هور الهويزه، گرفتن 
جاي پا براي گسترش عمليات و در اختيار گرفتن جناح 
از دشمن و نزديكي به بخشي از خشكي هاي شرق دجله 
در منطقه اي به گستردگي 1۶۰ كيلومترمربع به اجرا 
گذاشته شد. اين عمليات را نيروي زميني سپاه پاسداران 

و مجاهدان و پناهندگان عراقي كه در قالب تيپ 9 بدر 
گرد هم آمده بودند، صورت دادند. حمله س��اعت ۲۴ 
روز 1 مرداد ماه 13۶۴ با رمز »يا محمد رسول الله)ص( 
� الله اكبر« در حالي آغاز شد كه هواپيماهاي »پي.سي.7« 
عراق روزي يكي � دو بار سطح منطقه و درياچه ام النعاج را 
بمباران ايذايي مي كردند، ولي دشمن در زمان عمليات 
كاملا غافلگير گرديد، به گونه اي كه بي سيم چي فرمانده 
عراق تسليم نيروهاي ايران شد. دشمن نيز پس از سقوط 
بخش��ي از مواضع خود، اقدام به اجراي آتش توپخانه 
نمود و تردد نيروهاي ايراني را در منطقه با مشكل روبرو 
ساخت، اما يك عامل ويژه سبب قطع اين گلوله باران شد؛ 

به اين صورت كه شماري از اسراي دشمن به تقاضاي 
همكاري پاسخ مثبت داده و به پاي بي سيم آمدند و از 
ُپست شنود با فرماندهي دشمن در عقبه تماس گرفتند 
و تقاضاي ني��رو كردند، اما با تقاضاي آنان به علت عدم 
تس��لط عراق بر منطقه عمليات مخالفت شد، ولي در 
برابر تقاضاي قطع آتش به اين خاطر كه بر سر نيروهاي 
خودي ريخته مي شود، موافقت شده و لحظاتي بعد آتش 
دشمن قطع گرديد و به دنبال آن تردد نيروهاي خودي 
از سر گرفته شد. اين عامل در موفقيت عمليات ايران 
كمك شاياني را در پي داشت.طي چهار روز عمليات، 1 
فروند بالگرد، 1۰ فروند قايق، چندين قبضه خمپاره انداز 
و چندين پايگاه شناور منهدم و گردان ۲ از تيپ 117 
دشمن متلاشي گرديد. ش��مار تلفات دشمن در اين 
عمليات 33۶ تن كشته و زخمي و اسير گزارش شده 
است. علاوه بر آن ۵ فروند قايق، شماري دستگاه هاي 
مخابراتي و تعدادي سلاح سبك و مقداري مهمات به 
غنيمت رزمندگان اسلام در آمد. بزرگ ترين دستاورد 
عمليات قدس ۴، آزاد سازي 1۶۰ كيلومترمربع از منطقه 
هورالهويزه عراق، درياچه ام النعاج )بزرگ ترين درياچه 

منطقه هور( و ۲۰ پاسگاه آبي دشمن بود.

3 پله سقوط فوتبال ايران در جديدترين رده بندي فيفا 

سفر تركيه به كالدرون و تيمش نساخت

تي��م ملي فوتبال اي��ران در تازه ترين 
رده بن��دي فيف��ا ب��ا 3 پله س��قوط 
مواج��ه خواه��د ش��د و همچنان در 
 صدر آس��يا قرار خواهد گرفت. به گزارش س��ايت

 football-rankings، رده بندي ماه جولاي 
۲۰19 فدراس��يون بين الملل��ي فوتب��ال هن��وز 
منتشر نشده اس��ت ولي با توجه به نتايجي كه در 
رقابت هاي جام ملت هاي آفريقا و امريكا به دست 
آمد، نتيجه نهايي رده بندي فيفا مش��خص شده و 
بر اين اساس تيم ملي فوتبال ايران با 3 پله سقوط 
در اين رده بندي در رده ۲3 جهان و نخست آسيا 
قرار دارد. تيم ملي فوتبال الجزاير با ۲8 پله صعود 
به خاطر جام ملت هاي آفريقا و قهرماني در آن به 
رده ۴۰ جه��ان صعود كرد. نيجري��ه و مصر نيز به 
ترتيب 1۲ و 9 پله صعود در رده بندي فيفا داشتند.  
كلمبيا با هدايت كارلوس كي روش سرمربي سابق 

ايران نيز كه بدون باخت در وقت هاي قانوني از كوپا 
حذف شد با ۵ پله صعود در رده 8 جهان قرار گرفت 

و در نهايت بلژيك همچنان به عنوان بهترين تيم 
جهان در رده بندي فيفا باقي ماند. 

اردوي 1۰ روزه پرس��پوليس در تركيه با حاشيه هاي 
فراواني به پايان رسيده كه اين موضوع نشان مي دهد 
اي��ن اردو آنچنان تاثي��ري در روند آماده س��ازي تيم 
نداش��ته اس��ت. پس از حضور گابريل كال��درون در 
تيم فوتبال پرس��پوليس و انجام چند جلسه تمرين، 
كاروان تي��م پرطرفدار تهراني 19 تي��ر ماه راهي يك 
اردوي آماده سازي شد تا خود را براي بازي هاي فصل 
آينده آماده كند؛ اردوي 1۰ روزه اي كه خيلي ها تصور 
مي كردند بدون كوچك ترين حاشيه اي برگزار مي شود 
و پرسپوليسي ها با آمادگي كامل به تهران برمي گردند 
اما اخباري كه از تركيه به گوش مي رسيد، نشان مي داد 
شرايط آن چنان هم باب ميل بازيكنان و اعضاي كادر 
فني نيست. حتي علي رضا بيرانوند در مصاحبه اي گفت: 
»يكي از بدترين و ضعيف ترين اردوهايي بود كه در تركيه 
پشت سر گذاشتيم.« كاروان تيم فوتبال پرسپوليس 
طبق برنامه صبح روز چهارشنبه 19 تير ماه، تهران را 
به مقصد استانبول ترك كرد و بعد از يك سفر زميني، 
وارد منطقه جنگلي در 17۰ كيلومتري استانبول به نام 
كارتپه شد تا اردوي آماده سازي خود را برگزار كند. هواي 
باراني منطقه كوهستاني و جنگلي كارتپه چند روزي كار 
شاگردان كالدرون را سخت كرد كه همين امر موجب لغو 
يكي از ديدارهاي تداركاتي پرسپوليس هم شد. كالدرون 
پيش از برگزاري اي��ن اردو خواهان ت��دارك دو بازي 

دوستانه بود اما در زمان حضور پرسپوليس هيچ تيمي 
در كارتپه اردوي آماده سازي نداشت تا پرسپوليسي ها 
بتوانند يك تيم حرفه اي را براي انجام بازي دوستانه به 
محل اردوي خود دعوت كنند و بازي تداركاتي انجام 
دهند. با اين حال دو دي��دار تداركاتي با دو تيم محلي 
فراهم مي ش��ود كه يكي از ديدارها به خاطر ش��رايط 
جوي لغو شد و بازي دوم به خاطر تاخير ۲۰ دقيقه اي 
حريف برگزار نشد. اين پايان كار نبود چرا كه از اردوي 
تيم اخباري به گوش مي رسيد كه نشان مي داد اعضاي 
كادر فني و بازيكنان از شرايط حاكم رضايت ندارند و به 
همين خاطر اختلافاتي ميان كالدرون و خليلي ايجاد 
شده است. اخبار حاشيه اي از اردوي تركيه پرسپوليس 
و اظهارات بيرانوند در حالي مطرح مي شود كه هيچ يك 
از مسوولان باش��گاه پرسپوليس به آن واكنشي نشان 

ندادند تا سكوت آنها به معني تاييد نارضايتي كادر فني 
و بازيكنان از اردوي تركيه باشد. پرسپوليس در حالي 
كارتپه را به عنوان محل اردوي آماده سازي پيش فصل 
خود انتخاب كرده، كه پيش از آن كالدرون درخواست 
كرده بود اردوي آماده سازي پيش فصل در ايران و حتي 
شهرهاي نزديك تهران برگزار شود اما به اصرار مديران 
باشگاه، تيم راهي شهري در تركيه مي شود. اينكه چرا 
در اين شرايط ارزي و مشكلات مالي كه پرسپوليس با 
آن دس��ت  و پنجه نرم مي كند بر خلاف نظر سرمربي 
اصرار به برگزاري اردوي خارجي مي ش��ود، س��والي 
اس��ت كه بايد ايرج عرب به عنوان مديرعامل باشگاه، 
پاس��خ قانع كننده اي براي آن داشته باشد اما حالا كه 
اين اردو برگزار ش��ده، بايد بررسي ش��ود كه چقدر از 
اظهارات بيرانوند صحت دارد. البته يكي از اعضاي كادر 
پرسپوليس به خبرنگار ايسنا گفت: بازيكنان از شرايط 
اردو ابراز رضايت داشتند و من اختلافي ميان محسن 
خليلي و كالدرون نديدم. كالدرون و خليلي حتي روز 
آخر با يكديگر شوخي مي كردند كه اين موضوع نشان 
از ارتباط صميمي آنها بود. با اين حال، حالا بايد منتظر 
پاسخ مديران پرسپوليس باشيم؛ مديراني كه در مواقع 
پيروزي خود را براي مصاحبه ها آماده مي كنند اما زماني 
كه تصميمات شان به روند تيم آسيب مي زند، سكوت را 

در دستور كار خود قرار مي دهند.

ورزشي
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